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یادداشت
حسن رشوند ؛ دبیر گروه سیاسی

یکی از مهم ترین مســائلی که با گذشت 4دهه از عمر 
انقلاب و ورود به آغازین سال های دهه پنجم، همواره 
ذهن را به خود مشــغول کرده، این است که با گذشت 
نزدیک به نیم قرن و مرور و تأمل بر گذشته ای که داشــته ایم، اکنون در کجای این 
مسیر ایستاده ایم؟ آیا این مسیر را به خوبی پیموده ایم؟ تند یا کند رفته ایم؟ از جاده 
منحرف شده یا در مسیر مستقیم حرکت کرده ایم؟ در جاهایی به خواب رفته یا بدون 

آنکه متوجه شده باشیم، جهت معکوس را طی کرده ایم؟
برای فهم این موضوع که در کجای مســیر این جاده پرپیچ و خم انقلاب هســتیم، 
دانستن 3پیش نیاز »مقایسه دســتاورد های انقلاب اســلامی با گذشته«، »موانع 
و مشکلات موجود در این مسیر« و »شــرایط و امکان تحقق آرمان ها و اهداف در 
بستر زمان طی شده« لازم و ضروری است و هرگونه تحلیل نسبت به موقعیتی که 
ایســتاده ایم، بدون توجه به این 3پیش نیاز، تحلیلی ناقص و فاقد اعتبار خواهد بود. 
بنابراین، با لحاظ کردن این پیش نیازهاست که به این پرسش می توان پاسخ داد که 
اکنون کدام یک از گزینه های »تحقق اهداف«، »توقف اهداف«، »تحریف انقلاب« یا 

»کند شدن شتاب حرکت انقلاب« درست است.
از مهم ترین اهداف محقق شده انقلاب اسلامی، استقلال سیاسی ایران بعد  از 200سال تحقیر و وابستگی است. تبدیل شدن به قدرت منطقه ای از یک 1
قدرت وابسته، از دیگر اهداف محقق شــده در این 43سال بوده است. تحقق آرمان 
امام)ره( مبنی بر تشــکیل »بسیج جهانی اسلام« که با شــکل گیری جنبش های 
اسلامی و »جبهه مقاومت« در واکنش به رفتارهای غیرانسانی و جنایتکارانه داعش 
با رشادت و از خودگذشتگی های شخصیت های عزیزی همچون حاج قاسم سلیمانی 
و ابومهدی المهندس شکل گرفت، از دیگر اهداف محقق شده در این عرصه به شمار 
می آید. حرکت در مسیر خودکفایی در بسیاری از شاخص های خرد و کلان همچون 
پزشکی، نظامی، فناوری های نوین، صنعت فضایی، ارتباطات، برق، آب، جاده و هزاران 
حوزه پیشرفت کشور در این زمینه ها، نشان از رشد صد ها برابری طی این مسیر سخت 

و پرپیچ و خم تاکنون بوده است.
انقلاب اسلامی به رغم فشار همه جانبه و پیچیده دشمنان، در هیچ جبهه ای 2 اگر واقع بینانه به این مسیر طی شده نگاه شــود، به جرأت می توان گفت، 
مغلوب و شکست  خورده نبوده است. موانع، خیانت ها، دشمنی ها و محروم سازی ها 
مواردی است که نمی توان آنها را نادیده گرفت. بنابراین با لحاظ کردن این موانع و 
دشمنی ها، هیچ منصفی را نمی توان یافت که چنین قضاوتی داشته باشد که ما در 

طول این 43سال توقف داشته ایم.
و کســانی که تابلوی خط امامی یدک می کشــیدند، خســته شدند و به 3 بعد از رحلت حضرت امام )ره( و خصوصاً در 2دهه اخیر، بسیاری از نخبگان 
تجدیدنظرطلبی روی آورده و تلاش کردند از امام )ره( و انقلاب اسلامی تفسیری ارائه 
دهند که با استاندارد های ذهنی خود، که همسو با استانداردهای غرب بود، همخوان 
باشد. بخشی از این نخبگان که ســابقه انقلابی داشتند و در پیشانی آنها مهر »خط 
امامی« حک شده بود، درفاصله خرداد 1368تاکنون، کم کم از مطلوب های امام)ره( 
و انقلاب فاصله گرفتند تا جایی که تلاش کردند در روزهای اخیر با صدور بیانیه ای 
به مناسبت دهه فجر، نشان دهند آن چیزی که آنها به دنبال آن هستند با آن چیزی 
که امام)ره( در عمر با برکت 10ساله خود در انقلاب دنبال می کردند، فاصله از خاک 
تا افلاک دارد. این درحالی است که همین جریان مدعی خط امام)ره( در مقطعی که 
حاکم بودند با تفسیر جمهوریخواهانه و دمکراسی خواهانه از امام)ره( و خلاصه کردن 

22جلد صحیفه امام)ره( در عبارت »میزان رأی ملت است«، 
تلاش کردند تا بخشی از هویت امام)ره( را پنهان کنند و در 

مقطعی همچون خرداد 1388که قدرت را از دست داده بودند، این سخن امام)ره( و 
آموزه های او را فراموش کردند.

این راه را چگونه پیمودیم
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

 بیشترین پرونده های قصور پزشکی 
متعلق به چه کسانی است؟

عباس مسجدی، رئیس سازمان پزشکی قانونی از افزایش ۱۲ درصدی 
پرونده های قصور پزشکی در ۹ ماه منتهی به آذر امسال خبر داد.

۸ هزار و ۸۵۰ پرونده

۴ هزار و ۱۲۴ مورد

تعداد پرونده های تشکیل شده برای قصور پزشکی در ۹ ماه امسال

پرونده های  منجر به محکومیت
۴ هزار و 7۲6مورد

پرونده های منجر به تبرئه

بیشترین میزان شکایت ها

میانگین رسیدگی به پرونده های قصور پزشکی در کشور: 3 ماه

دندان 
پزشکی

 ۹۲۱
پرونده

پرستاری

 ۵76
پرونده

جراحی 
عمومی

 77۵
پرونده

زنان و 
زایمان

 7۲۵
پرونده

پزشکی 
عمومی

 ۵۱7
پرونده

 3 استان اول 
 در پرونده های 

قصور پزشکی: 

۱-تهران
۲-البرز

3-فارس
کمترین مورد

 پرونده قصور پزشکی
لرستان

ویژه نامه   امروز

گفت وگو با 
یوسف حاتمی  کیا
به بهانه نمایش فیلم 

»شب طلایی«

همراه با یادداشت هایی از :
 خسرو دهقان    سعید مروتی   امید نجوان 

   بهنود امینی فهیمه پناه آذر    شاهين شجری كهن
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»هناس«

 از روایتی امنیتی تا ملودرام

حسین دارابی، از تجربه ساخت  فیلم 
»هناس« می گوید

در میان گرگ ها
 لادن مستوفی از بازی در  

 سطح توقع  ما سینمای مستقل می گوید

به کف رسیده است

محمد نیازی از »سویینی تاد« می گوید
داوران 

»دگرگونه های 
اجرایی« و 

»رادیو تئاتر«

 

هیئت داوران در 2 بخش 

»دیگر گونه های اجرایی« 

و »رادیوتئاتر« چهلمین 

جشــنواره بین المللــی 

تئاتر فجر معرفی شدند. 

حسین توازنی زاده، امیر 

راد و محمودرضا رحیمی، 

به عنــوان داوران بخش 

»دیگرگونه های اجرایی« 

و ایوب آقاخانــی، جواد 

پیشگر و فریدون محرابی 

به عنــوان داوران بخش 

رادیو تئاتــر دوره چهلم 

جشنواره تئاتر فجر معرفی 
شدند.

معرفی داوران 

بخش صحنه ای 

 

5 داور آثار بخش رقابتی 

صحنــه ای چهلمیــن 

جشنواره بین المللی تئاتر 

فجر را ارزیابی می کنند. 

محمدعلی خبری، شهرام 

زرگر، کوروش سلیمانی، 

نصرالله قــادری و رضا 

مهدی زاده داوری بخش 

رقابتی صحنــه ای را بر 

عهده خواهند داشت.

بزرگداشت 
۳ هنرمند 

در جشنواره 
موسیقی فجر

 

 

بزرگداشــت 3 هنرمند 

موسیقی در سی وهفتمین 

جشــنواره موسیقی فجر 

برگزار می شود. بزرگداشت 

مرتضی اعیــان نوازنده و 

مدرس تنبــک، آذرنوش 

صدرســالک نوازنــده و 

مــدرس هــارپ و فرج 

علیپور نوازنده کمانچه و 

از چهره های سرشــناس 

موســیقی لرســتان در 

جشــنواره  اختتامیــه 

موســیقی فجــر برگزار 
می شود.

ایتالیا و فرانسه

 به تئاتر فجر 
نمی آیند

  

جــولان دوبــاره ویروس 

کرونا سبب شد اجرای آثار 

2 کشور فرانسه و ایتالیا در 

چهلمین جشــنواره تئاتر 

فجر منتفی شود. حسین 

مسافر آستانه، دبیر چهلمین 

جشنواره تئاتر فجر گفت:
 
» اجرای 2 نمایش از ایتالیا 

و فرانسه لغو شــد زیرا بر 

جدید  تصمیم های  اساس 

این دو کشــور، سفرهای 

 بین المللی آنان با محدودیت 

رو به رو شــده ولی هنوز 

گروه بلغارستان و گروه های 

دیگری که از کشــورهای 

همســایه در این دوره از 

جشــنواره حضور دارند، 

چیزی درباره لغو اجراهای 

خود اعــام نکرده اند.« 

وی خبــر داد کــه اجرای 
 
نمایش ها به شــکل کامل 

منتفی شده است. مسافر 

آستانه در پاســخ به این 

پرسش که بهتر نبود با توجه 

به شــرایط مبهم امسال، 

همچون ســال گذشته از 

بخش بین المللی جشنواره 

چشم پوشــی می کردیم، 

توضیح داد: بخش بین الملل 

یک ظرفیت است که نباید 
تعطیل شود.

نقد فیلم از نظر نوشتاری شــخصیت مستقلی دارد 

و مانند گونه های دیگری از نوشــته، شــعر، قصه، 

روایت، داســتان بلند و مقاله نیست. نوشته ای است 

کاملا مستقل، و شــبیه هیچ نوشته دیگری نیست. 

نقد فیلم می تواند صاحب نام و شــخصیت شــود و 

خود را با نام نقد فیلم مشخص کند. نقد فیلم خلاق 

اســت، می آفریند، زایش می کند، به وجود می آورد، 

راه می برد، از هســته مرکزی خودش رشد می کند 

و به رشد ســایر منتقدان و ســینما کمک می کند. 

می تراود و ایستا و مرده نیست و امروزش با دیروزش 

متفاوت است. ذائقه می سازد، فضا به وجود می آورد 

و تأثیر گذار اســت. آینده را رقم می زند و پیشنهاد 

می کند جهان آینده سینما چگونه باشد. به باروری 

آینده ســینما و فرد فعال در عرصه ســینما کمک 

می کند، کاری می کند افراد به سمت سینما گرایش 

پیدا و رشــد و ترقی کنند. نقد می آموزد و راهبری 

می کند و به نوعی بزرگی و پیش قراولی می کند.

نقد فیلم اساسا خود یک مدیوم هنری است؛ بنابراین 

هر نقد فیلمي می تواند به اثر هنری مورد نقدش پهلو 

بزند. منتقد را می توان به عنوان یک هنرمند شناخت. 

نقد می تواند در مسیری جدا از اثر هنری گام بردارد، 

نقد لزوما در جاده و مسیر فیلم ها و سایر آثار هنری 

حرکت نمی کند. ســینما را هنر هفتم می شناسند 

و نقد فیلم نیز پرچمدار، پیشــتاز و پیش قراول هنر 

هفتم است؛ بنابراین خود می تواند یک راه را پیشنهاد 

کند. نگاه برخی از منتقدان به فیلم ها از نظر موضوعی 

دارای بار مفهومی، سیاسی و ارزشی و اجتماعی است، 

اما منتقدانی نیز هستند که اصلا وارد این حیطه ها 

نمی شوند و فیلم ها را از زاویه آچار به دستی و از نظر 

فنی و به عنوان مثال از نظــر وضعیت صدا، دوربین، 

تصویر، تدوین و میزانسن و شیوه بازی بازیگران مورد 

ارزیابی قرار می دهند. نگاه این دســت از منتقدان 

صددرصد فنی است.

اظهارنظر منتقد باید روشن و شفاف باشد. منتقد باید 

صریح، روشن و شفاف حرف خود را بزند و در لفافه و 

همراه با پیچیدگی حرف نزند. ما به عنوان مخاطب در 

جست و جوی نظری درباره اثر هنری هستیم، به دنبال 

نظر منتقد درباره فیلم هستیم. ما به دنبال تولد یک 

اثر هنری مجاور اثر هنری اصلی هستیم. درحالی که 

فیلم ساخته شده و در حال نمایش دادن هست و راه 

خود را می رود، نقد فیلم هــم زایش پیدا می کند. در 

کنار فیلم حرکت کرده و اثربخشی می کند. ما به دنبال 

شخصیت، سایه و المثنی دیگر پشت فیلم هستیم، 

نقد فیلم را می توان جدا از خود فیلم، سایه، 

شــبح، دنباله و ادامه دهنده فیلم دانســت.

واکنش های تند و تیز نســبت »لایه های دروغ«، 

تنها اکشن حاضر در جشــنواره که کاملا هم قابل 

پیش بینی بود، نمونه ای اســت واضــح از حضور 

اشتباهی فیلمی که مناســب حضور در جشنواره 

نیســت و بی جهت برای ســری که درد نمی کند 

دستمال می بندد و برای خودش دردسر می آفریند. 

فضــای عصبی نشســت مطبوعاتی و ســؤالات و 

خرده گیری های مرســوم که می توانست اینگونه 

نباشــد و کل ماجرا به تفریح کردن با فیلمی مفرح 

منجر شود، بخشی از همان چیزی است که به آن 

حال و هوای جشــنواره می گوینــد. حال و هوایی 

برآمده از فضا )برج میلاد( و آدم های حاضر در آن 
 
)ســینمایی نویســان، خبرنگاران و غیره( که در 

بزرگ ترین دورهمی ســینمایی  ســال قرار است 

انعکاس دهنده دستاورد ها و کاستی های جشنواره 
باشند.

 این حال و هوای همیشــگی جشنواره و سینمای 

رسانه ها نبوده و به مرور این گونه شده است. تقریبا 

از همان زمانی که جشــنواره فیلــم فجر به دلایل 

مختلف و متنوع، جایــگاه و اهمیت دهه های 60 

و 70 را از دســت داد، فضای برســاخته رسانه ای 

شد قاتل فیلم ها و فیلمسازان. جشنواره ای که در 

آن حاشیه اهمیتی بیشــتر از متن یافت و به مرور 

منتقدان و سینمایی نویسانی که 4 پیراهن بیشتر 

پاره کرده بودند، ترجیح دادنــد در هر جایی فیلم 

ببینند به جز سینمای رسانه ها. به این ترتیب جایی 

که مناسب فیلم دیدن نیست )و در مورد برج میلاد، 

واقعا سالن مناسبی برای فیلم دیدن نیست( واگذار 

شد به جوانانی که با شــور و اشتیاق فراوان در کاخ 

جشنواره حاضر می شوند تا فوری و فوتی نسبت به 

هر فیلم و پدیده ای واکنش نشان دهند. 

نشــانه های تغییــر روزگار را می شــود در همین 

سینمای رســانه ها که امســال به جای کاخ، خانه 

جشنواره لقب گرفته مشاهده کرد. در همین حضور 

پرشتاب ژورنالیست های جوان که به اقتضای سن، 

می خواهند نســبت به هر چیزی واکنش نشــان 

دهند. این میزانسن دلخواه همان دوستانی است 

که حتی کرونا هم هراسی در دلشان ایجاد نمی کند 

و چیزی از ســر خوشــی و انرژی شــان 

نمی کاهــد. جوانی هــم عالمــی دارد. 

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

یادداشت 2

روزنامه نگار
سعید مروتی

نقد هنر است  

جوانی هم عالمی دارد  

حاتمی کیا،  یوسف 

فرزنــد یکــی از 

م تریــن  صاحب نا

کارگردانان سینمای 

ایران یعنی ابراهیم 

حاتمی کیاســت و لاجرم تا زمانی که بتواند 

با آثارش راه خودش را در سینما پیدا کند و 

نشان دهد که هویت مستقلی از پدرش دارد، 

باید درباره نقش پدرش در ورود او به سینما 

توضیح بدهد. گفت وگوی ما هم با پرسش از 

تأثیر پدر بر پسر شروع شد، اما در همین جا 

متوقف نشد و از نگاه یوسف به دنیای اطرافش 

و ضرورت پذیرش تفاوت هــا حرف زدیم و 

رسیدیم به »شب طایی«. برای حاتمی کیای 

جوان، ساخت شب طایی در مکانی محدود با 

تعداد زیادی شخصیت تجربه چالش برانگیزی 

بوده که امیدوار است موردپسند تماشاگر قرار 

بگیرد. ما سعی کردیم تا جایی که می توانیم 

سؤال های کلیشه ای نپرســیم و حاتمی کیا 

با احساس مسئولیت تحســین برانگیزی به 

پرسش های ما جواب داد.

پدر شــما ابراهیم حاتمی کیاست و 

همین نام کافی اســت که بگوییم 

سینما در تقدیر شما بوده و اصا شما »باید« 

وارد ســینما می شــدی؛ اما جز این، انگیزه 

دیگری هم در میان بود که سراغ سینما آمدی؟ 

در واقع می خواهم بدانم چرا سراغ مثا نقاشی 

یا موسیقی  و یا مجسمه سازی نرفتی و فکر 

کردی سینما آن مدیومی است که باید حرفت 
را با آن بزنی؟

یک سری مشاغل هستند که موروثی از والد 

به فرزند می رســند و همینطور چند نسل 

ادامه پیدا می کنند و این اتفاق از نظر جامعه 

هم امری عادی و طبیعی تلقی می شود اما در 

عالم هنر چون فردیت بر هر چیز دیگری غلبه 

دارد، این انتقال موروثی لزوما اتفاق نمی افتد، 

بنابراین اگر به صرف اینکه تصور کنیم چون 

یکی از والدین در هر حــوزه  هنری فعالیت 

می کند، پس تقدیر فرزند او ادامه این مسیر 

است، به ناکجایی می رویم که انتهایش تنها 

به سخره کشیده شــدن هنر است. به اندازه 

خودم هنرهای دیگــر را نیز امتحان کرده ام؛ 

از نوازندگی پیانو تا طراحی اما هیچ کدام من 

را به وجد نیاورد. حتی دوره ای به شغل دیگری 

خارج از فضای سینما مشغول شدم و در آن 

دوران همه چیز خوب بود، غیراز یک  چیز... 

احساس مهاجری را داشــتم که دل در وطن 
داشت.

در ســال های کودکی ســر صحنه 

فیلم هایــی کــه پدر می ســاخت 

می رفتی؟ سر کدام فیلم و در چه سن وسالی 

بود که از تاش آن همه آدم که داشتند برای 

ساخت فیلم تاش می کردند به وجد آمدی و با 

خودت گفتی روزی این کار را امتحان خواهم 
کرد؟

اولین خاطره ای که در ذهنم ثبت شده، از فیلم 

»آژانس شیشه ای« است. به یاد دارم من را که 

هنوز دبستان نرفته بودم روی صندلی بلندی 

در نزدیکی در ورودی آژانس گذاشته بودند 

و من محو آدم  بزرگ هایی شــده بودم که با 

شوری غریب مشغول کارهایشان بودند اما 

هیچ وقت ظواهر سینما مرا به خود جذب نکرد؛ 

چراکه همه، جنبه پرشــور آن را می دیدند و 

من روزهای ســخت پدر را در پستوی خانه 

می دیدم. روزهایی که پدر مشغول نوشتن بود 

و حالی بس غریب داشت. او برای هر فیلمش 

زجر می کشید و این شکنجه خوشایند هیچ 

کودکی نبود که پدرش را به دلیل مشغله اش 

کم می دید و آشفته. سینما برای او صرفا یک 

شغل نبود، آرمان بود و برای آن کودک، سینما 

به این دلیل جذاب بود که می خواست ببیند 

این چه شعبده ای است که پدرش را این چنین 

در خود آمیخته  است.

 معمولا برای فرزندان افراد نامدار کار 

سختی است که از زیر سایه نام پدر یا 

مادرشــان خارج شــوند و هویت مستقل 

خودشــان را پیــدا کننــد؛ مخصوصا اگر 

کارهای شان مشابهت هایی با کارنامه و زندگی 

والدین شان داشته باشد. مثا شما از دانشکده 

سینما و تئاتر فارغ التحصیل شدی که پدر شما 

هم همانجا درس خوانده است. البته مقایسه 

شدن با والدین همیشــه هم بد نیست و گاه 

باعث می شود آدم دقیق تر و باجدیت بیشتری 

کار کند. خودت درباره این قیاس گریزناپذیر 
چه نظری داری؟

یک امر اجتناب ناپذیر است و نه در سینما که 

در هر حوزه دیگری هم ایــن اتفاق می افتد. 

حال رویکرد شما به عنوان فرزند آن شخصیت 

نامدار مهم است. می توانید تمام زندگی خود 

را درگیر این ســایه و همه فکر و انرژی تان 

را معطوف به پیدا کــردن تفاوت های خود با 

والدتان کرده و بــرای اثبات آنها به دیگران، 

موی سپید کنید یا آنکه این جبر را پذیرفته، 

به خودتان نگاه کنید، حرف تان را پیدا کرده و 

راه را پیش بروید. اگر این چنین شد و حرفی 

داشتید که به دل مخاطبان نشست و توانستید 

به بهترین شکل آن را به تصویر بکشید، شما 

ماندگار می شــوید وگرنه بهتر است به راه 

دیگری در زندگی تان فکر کنید، چراکه پرده 

نقره ای به کسی ارث نمی رسد.

قبل از اینکه به شب طایی برسیم، 

کمــی دربــاره کارهــای کوتاه و 

مستندتان حرف بزنیم. من از شما 2 فیلم کوتاه 

»بازگشــت« )1397( و »ماقات شیشه ای« 

)1395( و مستند »چشم جنگ« )1394( را 

دیده ام که بین آنها می شود اشتراک هایی را 

تشخیص داد. در آن دو کار کوتاه ، 2 شخصیت 

اصلی وجود دارند که در ابتدا کاما با یکدیگر 

تضاد دارند امــا در نهایت بــه درکی از هم 

می  رسند. در بازگشت، یک زندانی مسیحی 

محکوم به اعدام قبل از اجرای حکم تقاضای 

دیدار با کشیش می کند که مسئولان زندان 

برایش یک روحانی مســلمان می فرستند. 

زندانی در ابتــدا از صحبت کردن با او امتناع 

می کند، اما در آخر وقتی روحانی ظاهرش را 

شبیه به کشیش می کند، زندانی خودش قرآن 

را به دســت او می دهد تا همزمان او را از زیر 

قرآن و انجیل رد کند. در ماقات شیشه ای هم 

یک رزمنده ایرانی رودرروی یک سرباز عراقی 

قرار می گیرد. رزمنده )علیرضا( اول به روی 

عراقی )علی( اسلحه می کشد، اما وقتی عراقی 

به او می گوید که شیعه علی است، رزمنده از 

خون ســرباز عراقی می گذرد که پاداش این 

کارش را هم با دفن شدن در حرم می گیرد. این 

تقابل و تضاد میان 2جبهه را که یکی شــان 

جبهه خیر و دیگری جبهه شر ناخواسته است 

ـ چون زندانی اعدامی مســیحی از ســر 

عصبانیت و ناخواســته مرتکب قتل شده و 

سرباز عراقی به زور به جنگ فرستاده شده ـ 

می توان بازتاب نگاه شــما به جهان دانست؛ 

جهانی کــه آدم هــا ناچــار رودرروی هم 

می  ایستند و اگر طرف خیر کمی کوتاه بیاید، 

می تواند طرف شر را به سمت خودش بکشد و 

اثر خوبــی روی آن بگذارد. با این تفســیر 
موافقی؟

تفســیر جالبی بود... . چیزی که یک درام 

را شــکل می دهد تضاد اســت. این تضاد را 

می توان به هر چیزی تعمیــم داد و از خال 

آن به بحث های عمیق تری رسید. من اعتقاد 

دارم هیچ بد و خوب مطلقــی وجود ندارد و 

برای نزدیک کردن  آنها بــه هم باید به دنبال 

مشترکاتشان بگردیم. در پس این جست وجو، 

چیزی که بیــش از همــه در رأس این هرم 

آرمان گرایانه یا ایده آلیســتی قرارد دارد، 

پذیرش تفاوت هاست. بپذیریم و آگاه باشیم 

که همه شبیه ما نیســتند. این پذیرش لزوما 

برای ساختن جهانی بهتر نیست، برای ادامه 

حیات انسان ها در یک جامعه هست.

 این تقسیم جهان به ما و ضد ما کمی 

ساده سازی قضایا نیست؟ چون هم 

»ما«ی یکپارچه ای در این دوره ای که این همه 

تضاد در جامعه ســر برآورده قابل تشخیص 

نیست و هم تفسیر واحدی از »آنها« ـ به مثابه 

»دیگری« ـ که مورد قبول همه باشد وجود 
ندارد.

حرف تــان را در کلیت آن قبــول دارم. نه 

لزوما به دلیل شــرایط امروز جامعه، که ذاتا 

تقسیم بندی جهان با یک خط و شکل گیری 

2 قطب در 2 ســوی آن، به نوعی فاصله دور 

شما از موضوعات را هویدا می کند. اینکه به 

انسان ها نزدیک نشده اید و تنها یک تماشاگر 

بوده اید، نه یک روایتگر... . اما در یک سری از 

موضوعات، چنان خط کشی ها پررنگ شده 

که ظرافت های انسانی را زیر سلطه خودش 

قرار داده و سخت می شود آن را در لایه های 

زیرینش بسط و گسترش داد.

 این نگاه شما از نوعی ایده آلیسم و 

آرمان گرایی نشأت می گیرد که شاید 

بشود گفت چندان مطلوب جامعه ای نیست که 

دچار بحران های مختلف است. در اینجا آدم ها 

سر ســاده ترین چیزها به چند دسته و گروه 

تقسیم می شوند و رودرروی هم قرار می گیرند 

و هیچ کدام هم حاضر نیستند از مواضع شان 

کوتاه بیایند. مثا شخصیت های اصلی 2 فیلم 

کوتاه شما از قشرهایی هســتند که نشان 

داده انــد خیلی ســخت از نظرات شــان 

برمی گردند و همین اســت که به این 2 فیلم 

وجهــی آرمان گرایانه و حتــی غیرواقعی 
می دهد.

ایده آلیسم و آرمان گرایی در ذات خود باعث 

غیرواقعی شدن نمی شــود، این شیوه بیان 

ماست که احتمالا میان اثر و مخاطب فاصله 

می انــدازد. در مورد فیلم کوتاه بازگشــت، 

به دلیل جایگاه اعتقادی پررنگ 2شخصیت و 

فضا و زمان ملتهبی که در آن گرفتار شده اند، 

همه عناصر رنگ پرکنتراســتی به خودشان 

می گیرند و اجتنــاب از آن یعنی ضربه زدن 

به بنیان اثر. شاید اگر 

بخواهم ســال 1400، 

همان موضوع را روایت کنم، به شیوه دیگری 
روایت می کنم.

سینما به کسی ارث نمی رسدیوسف حاتمی  کیا  از  زیر سایه پدر بودن، ایده آلیسم در سینما و تجربه ساخت نخستین فیلم بلندش می گوید 

ادامه در 
صفحه22

 سیمرغ
سودای

 سیمرغ
سودای

گفت و گو

روزنامه نگار
محمدناصر احدی

»هناس« از روایتی امنیتی تا ملودرام
حسین دارابی، از تجربه ساخت  فیلم »هناس« می گوید

لادن مستوفی از بازی در سینمای مستقل می گوید

حســین دارابی، کارگردان »هِناس« می گوید اگر به جای 
انتخاب درام عاشقانه و دلهره آور برای این فیلم، به دنبال یک 
روایت امنیتی از این قضیه بود کار با ملاحظات شدیدی مواجه 
می شد و چه بسا اثر به سمت نشدن و به سرانجام نرسیدن 
پیش می رفت، پس همراه با گروه سازنده تصمیم گرفتند تا 

از فضاهای دیگر دوری کنند. هناس شاید متفاوت ترین 
عنوان برای یکی از فیلم های حاضر باشد...

لادن مستوفی، بازیگر ســینما، تلویزیون و تئاتر با 
فیلم »برف آخر« به کارگردانی امیرحسین عسگری 
در چهلمین جشنواره فیلم فجر حضور دارد. مستوفی 
در این سال ها با بازی در نقش هایی که به موضوعات 
خاص اشــاره دارد، خود را به عنــوان یک بازیگر 

دغدغه مند معرفی کرده است...

نگاهی به فیلم »دسته دختران«

در میان گرگ ها

اسم رمز:
 محمد جهان آرا

ادامه در 
صفحه2

صفحه16

صفحه11

40بازار ویژه
میزبان 2هزار دستفروش

در آستانه  پایان سال، شهرداری تهران  طرح ساماندهی دستفروشان را 
در  5منطقه کلید زد

از هفته قبل روند نزولی قیمت دلار 
با آزادسازی منابع ارزی ایران از 

کره جنوبی و عراق شروع شد

 اثر روانی تعلیق برخی تحریم ها
 و مذاکرات وین ، بازار دلار را 

تحت تأثیر قرار داده است

دل
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%75

مشترکان الگوی مصرف 
برق را رعایت می کنند.

 کاهش مصرف برق
 امسال نسبت پارسال

4.5 میلیون كنتور هوشمند
تا پیك تابستان 1401 برای مشتركان 

نصب خواهد شد.

%4

1000 مگاوات
واحد نیروگاهی جدید  

از شهریور به شبکه سراسری 
برق متصل شد.

نهمین کشور جهان
 در زمینه برق حرارتی با 
 برخورداری از ۹۶ هزار 

مگاوات هستیم.

37.5 میلیون مشترک
 برق  داریم که  سال 57
 حدود ۲.4میلیون 

مشترک  بود.

50 درصد مصرف برق هوشمند می شود

صفحه4
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یکشنبه 17 بهمن 21400
 شماره  8432

خبر

خبرهای کوتاه

وجود گره هایی در توسعه همکاری  
با همسایگان

عضو هیأت رئیسه کمیســیون امنیت ملی مجلس با اشاره به 
مذاکرات و تصمیم هــای خوبی که در حــوزه همکاری های 
بین المللی با کشورهای همســایه و منطقه گرفته شده ، گفت: 
وزارت امور خارجــه گام های مؤثری برداشته اســت، اما برای 

عملیاتی کردن تصمیم ها باید تلاش بسیار شود.
یعقوب رضازاده در گفت وگو با خانه ملت افزود: پس از نشست 
سران اکو و دیدار رئیس جمهوری کشورمان با مقام های دیگر 
کشورها و ســفرهایی که در این دولت انجام شده ، مانند سفر 
رئیس جمهور به روســیه، مذاکرات خوبی بین کشورها درباره 

همکاری های بین المللی انجام گرفته است.
وی تصریح کرد: در کنار رویکرد ارتباط تجاری با کشــورهای 
اروپایی، نگاه ویژه ای به توسعه اقتصادی با کشورهای روسیه، 

چین و حاشیه خزر و همسایگان انجام شده است.
رضازاده ادامه داد: دولت و وزارت امورخارجه اقدام های خوبی 
با انجام تفاهم ها و مذاکرات انجــام داده اند، اما دولت و وزارت 
امورخارجه برای عملیاتی کردن تصمیم ها باید تلاش بســیار 
کنند؛ زیرا مــا در صادرات مازاد تولیدات خود به کشــورهای 

همسایه هنوز مشکلاتی داریم و گره های بسیاری وجود دارد.
وی همچنین افزود: مذاکرات بســیاری با عراق، افغانســتان، 
ازبکستان، پاکستان، ترکمنســتان و قزاقستان و ترکیه انجام 
گرفته که هنوز عملیاتی نشده اســت. به نظر می رســد روند 
عملیاتی شدن توســعه تجاری و اقتصادی با همسایگان باید 
ســرعت بیشــتری پیدا کند. عضو هیأت رئیســه کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس همچنین اضافه  کرد: 
وزیر امورخارجه، معاون دیپلماسی اقتصادی و سفرای ایران در 
کشورهای همسایه گزارش های خوبی در مورد تصمیم هایی که 
گرفته شده به کمیسیون امنیت ملی ارائه دادند. وزارت خارجه 
و سایر مسئولان و دستگاه های مرتبط باید نسبت به عملیاتی 

کردن این تصمیم ها و تفاهم ها اقدام کنند.

این راه را چگونه پیمودیم
بعد از امام )ره( هم در صف یاران انقلاب،  ادامه از 

دوگانه »رفــاه- مبارزه« شــکل گرفت و صفحه اول
کم کم این دو، آرایش های راست و چپ مرسوم را از بین برد و از 
آن پس بود که معیار سنجش راستی و ناراستی جریانات سیاسی 
»دوگانه رفاه- مبارزه« شــد. بخشــی انقلاب را پایان یافته و 
لذت گرایی را توصیه و صرفا تماشاگر رفتار خانواده های خود در 
معاملات نفتی و قراردادهایی همچون »استات اویل« و دریافت 
رشــوه های آنچنانی بودند یا به همکاری فرزندان خود با فلان 
شــبکه خارجی که مرجع صدور بیانیه های آنها علیه نظام در 
سال88 شده بود، افتخار می کردند. اما بخشی دیگر همچنان به 
صراط امام)ره( مبنی بر »تا کفر و شرک هست مبارزه هست و تا 
مبارزه هست ما هســتیم«، پایبند بودند. در طول این سال ها 
دیدیم که برخی درصدد تفسیری از انقلاب برآمدند که بتوانند 
خانواده و منافع خود را با آن ســازگار کننــد و برخی دیگر که 
نتوانستند در تحریف انقلاب و امام)ره( موفق شوند، جلای وطن 

کردند.
4- اما باید بپذیریم که در رســیدن به برخــی اهداف انقلاب 
همچون »عدالت اجتماعی« و »توزیع امکانات کشور برای همه«، 
دچار مشکل و کج روی هایی بوده  ایم که از قضا وقتی ردپای آن را 
دنبال می کنیم، باز به کسانی برمی خوریم که سخن از توسعه ای 
می گفتند که زیر چرخ دنده های آن، این مستضعفین هستند 
که باید له می شــدند و جالب آنکه همین نگاه را در خطبه های 
نمازجمعه نهادینه می کردند. این درحالی بود که این نگاه غلط 
هیچ گاه در قاموس امامین انقلاب جایگاهی نداشت که اگر چنین 
بود، امام)ره( آن جمله معروف »من یک موی کوخ نشینان را به 
همه کاخ نشینان نمی دهم« را نمی فرمودند. با همین تفکر بود 
که رانت و رانت خواهی، اساس ناعدالتی در کشور شد و دور شدن 
انقلابیون دلسوز از کرسی قدرت نیز این نقیصه را تشدید کرد 

و مدل های غیربومی و غالبا غربی در اداره کشور سایه افکند.
فشــار اقتصادی بر بخش کم برخوردار اما همراه همیشــگی 
انقلاب، نقطه چالشی مسئولان نظام و شرمندگی آنها در مقابل 
چنین ملت نجیبی است که با همه این مشکلات و دلخوری ها 
و کاستی ها در حوزه معیشــت، ســرافراز و مظلوم ایستاده و 
مشــکلات را تحمل می کند تا نشــان دهد همواره بر راهی که 
انقلاب و امام)ره( ترسیم کرده و رهبری معظم انقلاب نیز آن را 

سکان داری می کنند، استوار ایستاده است.

سیدمحمد حسینی
معاون پارلمانی رئیس جمهور 

لایحه اصاح قانون  به کارگیری ســاح 
توســط نیروهــای مســلح در مــوارد 
ضــروری در نوبــت بررســی در صحــن 
علنی مجلس است که با اتفاقات اخیر  
انتظار است، ســریع تر تصویب شود، 
 دولت هــم آمادگــی دارد که بــرای این 

لایحه تقاضای اولویت کند./ ایسنا

یحیی رحیم صفوی 
دستیار و مشاور عالی فرماندهی 

معظم  کل قوا 
و  منطقــه ای  دیپلماســی  تقویــت 
بین المللــی به منظــور مطالبه گــری در 
ایفــای مســئولیت مشــترک مبــارزه با 
موادمخدر بسیارمؤثر است و ایران باید 
دراین زمینه دیپلماســی فعالی داشته 

باشد. /ایرنا

سیداسماعیل خطیب
وزیر اطاعات 

فتنه گری هــای  همــه  وجــود  بــا 
اســتان  در  امــروز  اگــر  دشــمنان، 
سیستان وبلوچســتان امنیت داریم و 
توانســتیم دربرابر توطئه هــای امنیتی 
مختلف مقابلــه کنیم، نتیجــه وحدت 
شیعه و ســنی و همکاری مردم استان 
و تاش نیروهــای نظامــی، انتظامی و 

امنیتی است. /مهر

   ایران و عراق در مسیر گسترش روابط
ســیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهــور کشــورمان در 
گفت وگــوی تلفنی با نخســت وزیر عراق بــا قدردانی از 
تلاش های عراق برای نزدیک کردن رویکردها در راستای 
حمایت از ثبات و امنیت در منطقــه، هرگونه اقدام از هر 
طرفی علیه امنیت و ثبــات این کشــور را محکوم کرد. 
به گزارش ایســنا، دو طرف در این گفت وگو درخصوص 
روابط دوجانبــه و تقویت همکاری هــا و هماهنگی ها در 
زمینه های مختلف رایزنــی کردند. مصطفی الکاظمی در 
این گفت وگو با اشاره به روابط متمایز میان تهران و بغداد 
گفت که کشورش خواهان گسترش این روابط است. وی 
همچنین بر اهمیــت ابتکار عمل هــای منطقه ای که در 

راستای نزدیک کردن رویکردهاست، تأکید کرد.

   وزیر امورخارجه سه شنبه به مجلس می رود
عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: نشست غیرعلنی با حضور 
وزیر امور خارجه برای توضیح دربــاره مذاکرات وین که 
قرار بود امروز)یکشنبه( برگزار شود، به روز سه شنبه هفته 
جاری )۱۹بهمن ماه( موکول شد. به گزارش ایرنا، مجتبی 
یوســفی اضافه کرد: امروز نمایندگان برای تجدید بیعت 
با آرمان های امام خمینی )ره( به مرقــد مطهر بنیانگذار 

انقلاب اسلامی می روند.

   تدوین »طرح جامع شفافیت 3قوه« کلید خورد
عضو شورای مرکزی فراکســیون انقلاب اسلامی از تدوین 
»طرح جامع شــفافیت 3قوه« خبــر داد و گفت: این طرح 
شامل شفافیت اموال مسئولان، شــفافیت مذاکرات دولت 
و قوه قضاییه و شفافیت آرای نمایندگان خواهد بود. احمد 
امیرآبادی در گفت وگو با ایرنا افزود: ازسوی دیگر تعدادی از 
نمایندگان نیز با امضای نامــه ای خطاب به رئیس مجلس، 
خواســتار بررسی دوشــوری طرح اصلاح آیین نامه داخلی 

مجلس برای شفافیت آرای نمایندگان شدند.

نقل قول خبر

 قالیباف: باید از تصدی گری و آقابالاسری و پدرخواندگی پرهیز کنیم
رئیس مجلس گفت: مردم باوری به 2معناست؛ اول آنکه باید تمرکزمان به حل مشکلات 
مردم باشد و دیگر آنکه باید زمینه های مشارکت فعال مردم را در حل مشکلات فراهم و 

از تصدی گری و آقابالاسری و پدرخواندگی پرهیز کنیم.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: در تمامی سال های پس از 
انقلاب، هرجا براساس خداباوری، سنت های الهی را مبنای عمل خود قرار دادیم و مبتنی 
بر مردم باوری زمینه فعالیت مردم را فراهم کردیم، راه برای انجام بزرگ ترین کارها باز شد 

و کام مردم هم از کارآمدی شیرین شد.
وی تأکید کرد: وقتی از کارآمدی سخن می گوییم باید به تجربه تاریخی خود در انقلاب 
اســلامی رجوع و آن را واکاوی کنیــم؛ کارآمدی به معنای غلبه بر چالش با اســتفاده 
حداکثری از ظرفیت ها، جز با مردم باوری و خداباوری محقق نخواهد شــد. مردم باوری 
به 2معناست؛ اول آنکه باید تمرکزمان بر حل مشکلات مردم باشد و این را هدف اصلی 
خود بدانیم و دیگر آنکه باید زمینه های مشارکت فعال مردم را در حل مشکلات فراهم و 

از تصدی گری و آقابالاسری و پدرخواندگی پرهیز کنیم.
رئیس قوه مقننه در ادامه افزود: ما باید بنای نویی در حکمرانی بنیان گذاریم که ارکان 
آن بازگشت به مبانی مکتب امام یعنی مردم باوری و خداباوری باشد و اصول حاکم بر آن، 
3اصل عدالت، معنویت و عقلانیت است که با تأکید حکیم فرزانه، رهبر انقلاب باید توامان 
در همه راهبردها، سیاست ها و عملکردها مبنا قرار گیرد.    وی اظهار کرد: خداباوری هم به 
معنای اعتماد قلبی و یقینی به سنت های الهی است؛ سنت های الهی در اصل منطق حاکم 
بر ضرورت های تاریخی و اجتماعی است که از طریق وحی به ما رسیده است و هم آن را در 
تجربه زیسته خود در انقلاب اسلامی تجربه کرده ایم، رهنمون کلیدی باور به سنت های 
الهی این است که اگر ما 3 اصل معنویت، عدالت و عقلانیت را توامان رعایت کنیم، شامل 

رزق »لایحتسبی« خواهیم شد که در هیچ محاسبه مادی قابل دستیابی نیست.
 قالیباف بیان کرد: نمونه اعلای رعایت این دو رکن که ما با گوشت و پوست و استخوان 
لمس کردیم، دفاع مقدس بود که با هدایت امام راحل )ره( توانستیم »کم من فئه قلیله، 

غلبت فئه کثیره« را برای تاریخ و جامعه بشری تفسیر عینی کنیم.  رئیس مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: هنوز هم با هیچ محاسبه مادی نمی توان نشان داد که با استقلال کامل 
از قدرت های آن زمان، می توان در جنگی پیروز شــد که سلاح تو کلاشینکف و آرپی 
جی است و در تامین توپ و حتی سیم خاردار مورد نیاز چالش داری و دشمنت دستش 
در جیب بانک های پر پول کشورهای عربی است و به انبار تسلیحات چندین کشور دنیا 

وصل است.
 وی تاکید کرد: فاصله چند هفته ای بین شکســت های دوره بنی صــدر و پیروزهای 
آزادســازی خرمشــهر و پس از آن را، فقط و فقط با مردمی اداره کردن جنگ و باور به 
سنت های الهی در محاسبات نظامی می توان پر کرد و سوال اصلی این است که با داشتن 
این تجربه تاریخــی غیرقابل انکار چرا ما در حل دیگر چالش ها مثل ســازندگی و حل 
مشکلات اقتصادی یا فرهنگی باور به مردم و سنت های الهی را کنار گذاشته ایم؟ ما نیاز به 

یک تغییر نگرش اساسی در شیوه حکمرانی امروز خود داریم.   

غلامعلی حدادعادل، سیاســتمدار و مدرس 
دانشگاه است که هم اکنون به عنوان عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، رئیس فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی و عضو شــورای سازمان 
پژوهــش و برنامه ریزی آموزشــی فعالیت 
می کند. او نماینده مردم تهــران در مجلس 
شورای اسلامی در ادوار ششم تا نهم و پنجمین 
رئیس مجلس شورای اسلامی و نخستین رئیس 
غیرروحانی مجلس شورای اسلامی بوده  است. 
وی عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی است. 
این چهره باسابقه جریان اصولگرا در گفت وگو با 
همشهری از روزهای انقلاب اسلامی، ماجراهای 
مجلس هفتم که او ریاست آن را برعهده داشت 
و نیز جریان های سیاسی که در این سال ها آمده 

و رفته اند، می گوید.

غلامعلی حدادعادل با بیان اینکه اگر کسی بخواهد 
کتابی در معرفی انقلاب اسلامی بنویسد، بخش اول 
این کتاب را باید با فصلی انتخاب کند که شــامل 
مبارزات ملت ایران از ســال 20 تا 4۱ باشد، گفت: 
تجربه هایی که در طول این دوره و حتی تا بهمن57 
به دست آمد، قابل توجه است و نشان دهنده زمینه 
سیاسی ـ اجتماعی ایران برای وقوع انقلاب اسلامی 

است.
او با اشاره به اینکه در این دوره زمانی، 3گروه عمده 
سیاســی و فکری در سپهر سیاســت ایران فعال 
بودند، به واکاوی نحله هــای فکری و عقیدتی این 
3گروه پرداخت و گفت: در این دوره زمانی، 3جریان 
سیاسی چپ، ملی گرا و مذهبی با زیرمجموعه ها و 
شاخه های متنوعی در کشور فعالیت می کردند که 
گاهی به یکدیگر نزدیک و گاهی از هم دور می شدند. 
در این مدت، دوره خفقان و سرکوب رژیم کودتا را 
شاهد بودیم که سبب شده بود تقریبا هیچ حرکت 
گسترده ادامه داری مقابل رژیم پهلوی شکل نگیرد.

اولین تجمع سیاسی بعد از کودتای32
این فعال سیاسی و از مبارزان دوران مبارزه با رژیم 
ستمشاهی با اشاره به اینکه در این دوره غیراز یک 
تجمع سیاسی مدیریت شده، هیچ تجمع سیاسی 
غیرفرمایشی دیگری در کشــور برگزار نشده بود، 
ادامه داد: با مصلحت اندیشی آمریکایی ها و در دوره 
نخســت وزیری علی امینی به جبهه ملی فرصت 
خودنمایی داده شد. این عرض اندام هم تنها یک بار 
انجام و جبهه ملی موفق شــد ســال 3۹تجمعی 
سیاسی را در جلالیه )پارک لاله کنونی( برگزار کند. 
این تجمع، نخستین تجمع سیاسی غیرفرمایشی 
یک جریان سیاسی کشور بعد از کودتای سال32 تا 

آغاز نهضت امام خمینی)ره( در سال42 بود.
حدادعادل، با بیــان اینکه در ایــن دوره تاریخی 
فعالیت جریان های سیاســی در کشــور محدود 
بود، امــا برخی از آنان خارج از کشــور اقداماتی را 
انجام می دادند، افزود: ملی گراها خارج از کشــور 

نشریاتی داشــتند. چپ ها هم در خارج کشور در 
قالب کنفدراسیون فعالیت هایی می کردند. جریان 
اسلامی هم در داخل و هم در خارج کشور حضور 
کمرنگی داشــت که تابلوی آن بــا جریان نهضت 
آزادی شناخته می شد. دســتگیری سران نهضت 
آزادی و نبود تشکیلات منسجم در آنها و تاسیس 
دیرهنگام این جریان را شاید بتوان دلیل کمرنگ 
بودن فعالیت جریان های اســلامی در آن مقطع 

دانست. 

چرا مردم در این نهضت، امام را همراهی کردند؟
او در پاســخ به اینکه چــرا با وجــود جریان های 
متنــوع و دارای لعاب های مردم پســند، جامعه از  
گروه های سیاســی دیگر دنباله روي نکرد و جذب 
امام و اندیشه های ایشان شد، گفت: مبنای رفتاری 
و حرکتی امام ســبب پذیرش تفکر امام در مسیر 
مبارزه با طاغوت شــد. امام مبنایی داشــتند که 
با جریان هاي سیاســی دیگــر آن دوره همخوانی 
نداشت. این مبنا درســت بود و در عمل موفقیت 

خود را نشان داد.  
 حدادعادل توضیــح داد: امــام می گفتند مقصر 
مشکلات مملکت شخص شاه است و باید شاه را در 
مبارزه مخاطب قرار داد. از این جهت با جریان هایی 
مانند جبهه ملــی و مانند آن که قائــل به مبارزه 
دمکراتیک با شاه بودند یا نهضت آزادی که اعتقاد 
داشتند مبارزه باید از مسیر صندوق های رأی انجام 
شود، نظری متفاوت داشــتند. این استاد دانشگاه 
به دیدگاه امام راحل درباره احزاب اشــاره و با ارائه 
مستنداتی در این زمینه از نقد امام به چارچوب های 
فکری و رفتاری احزاب خبر داد و افزود: امام قائل 
به مبارزه سیاسی در قالب احزاب متعارف سیاسی 
نبود و به این نوع از مبارزه با رژیم پهلوی از ســوی 
احزاب نقد داشــتند؛ نقدی کــه آن را در یکی از 

سخنرانی های خود هم بیان کرده اند.
حدادعادل، با تأکیــد بر اینکه امــام تلاش کرد، 
برخلاف احزاب و جریان  های سیاسی وقت مردم را 
مخاطب خود قرار دهد و میان آنان خط کشی های 
مرسوم گروه های سیاسی را انجام ندهد، افزود: امام 
مخاطب خود را در مبارزه سیاســی تنها محدود 
به نخبگان، دانشجویان، روشــنفکران، کارگران و 
دهقانان نکرد، بلکه مخاطب خود را همه اقشار قرار 
داد. امام با انسان مســلمان ایرانی با هر درجه ای از 
سواد و قشــری صحبت می کرد؛ درحالی که دیگر 
گروه های سیاســی چنین تفکری نداشــتند. این 
پژوهشگر تاریخ با اشاره به اینکه حزب توده به عنوان 
یکی از ســازمان یافته ترین جریان هاي سیاســی 
سال های دهه 40 و 50 نتوانست میان مردم پایگاه 
ثابتی برای خود داشته باشد، به دلایل ناکامی این 
حزب در جذب مردم اشاره کرد و گفت: حزب توده 
از نظر سیاسی سازمان یافته ترین حزب ایران بود. 
با وجود گذشت سال ها از پیروزی انقلاب اسلامی و 
شکل گیری احزاب جدید در ایران، شاید هنوز هم 

این سخن درست باشد که هیچ حزبی مانند توده 
نتوانسته است سازمان یافته عمل کند.

او ادامه داد: بعد از کودتای ســال32، حزب توده 
به شــدت بدنام شــد. این حزب، با وجــود همه 
شعارهای ضد امپریالیستی که ســرمی داد روزی 
که امپریالیســت در ایران کودتا کرد، کاری انجام 
نداد؛ چراکه از نظر مکتبی و ایدئولوژیک وابســته 
به شوروی بود و تا آنها اجازه نمی دادند سران توده 
نمي توانســتند تصمیم گیری در مــورد حوادث و 

اتفاقات داخل ایران داشته باشند.
حدادعــادل به اقدامــات نظامی برخــی دیگر از 
گروه های سیاســی مقابل رژیم پهلوی اشاره کرد 
و با بیان اینکه امام با برخــی اقدامات جریان های 
سیاســی مخالف بودنــد، ادامــه داد: ســازمان 
مجاهدین)منافقین( با اقداماتی مانند هواپیما ربایی، 
ایجاد خانــه تیمی، ترور مستشــاران آمریکایی یا 
افسران ساواک تلاش می کرد با رژیم طاغوت مبارزه 
کند، اما امام معتقد بود این حرکت ها به پیوستن 
مردم و بســیج عمومــی در مقابل رژیــم منتهی 
نمی شود و طاغوت به راحتی چنین حرکت هایي را 
سرکوب می کند. این مبارز سال های دوران انقلاب 
اسلامی به رویکرد جریان ملی گرا در بحبوحه مبارزه 
با رژیم پهلوی اشاره کرد و با بیان اینکه این جریان 
همواره خطوط قرمز خاصی را در مســیر مقابله با 
رژیم پهلوی برای خود ترســیم کــرده بود، افزود: 
جریان ملی گرا مبارزات خود را پایین تر از ســطح 
دربار تنظیم کرده بود. آنان به شــخص شــاه کار 
نداشــتند. این جریان حتی تمایل به آمریکایی ها 
داشت که در خاطرات سران این جریان نیز به این 

موضوع اشاره شده است.
او با بیان اینکه سران ملی گرا دنبال تغییر حکومت 
پهلوی نبودند و خواهان سلطنت شاه و نه حکومت 
او بر ایران بودند، این تفکر را در این جریان ریشه دار 
می خواند و می گوید: حتی ســال57 هم مقارن با 
پیروزی انقلاب، این تفکر در برخی نیروهای ملی گرا 
و ملی مذهبی وجود داشت که شاه برود و ولی عهد او 
در ایران پادشاهی کند تا به قانون اساسی مشروطه 
بازگردیم. این تفکر مغایر با مبنا و منظومه فکری 

امام بود.
حدادعادل، مبنای حرکت امام را در مبارزه با رژیم 
پهلوی مردمی شــدن این حرکت عنوان می کند 
و می افزایــد: مبنای فکری امــام، حرکت توده وار 
اســلامی و نه حرکت های ایذایی زیرزمینی بود. 
امام مردم را مخاطب قرار داده بــود و جوهره این 
کار اعتقادات دینی بود. این رویه براساس مصلحت 
انتخاب نشده بود، بلکه امام بر پایه تعالیم دینی و 
به عنوان یک مسلمان وارد مبارزه با رژیم شد که این 

موضوع عامل جذب مردم به ایشان شد.

ادعای منافقین از سهم داشتن در انقلاب 
وی در پاســخ به این شــبهه که منافقین مدعی 
هستند در راه پیروزی انقلاب اسلامی هزینه داده و 

بار مبارزه مسلحانه انقلاب را آنان به دوش کشیدند، 
اما سهمی از انقلاب به آنان داده نشد، با بیان اینکه 
تاریخ را نمی توان تحریف کرد، گفت: بعد از سال50 
و اول شهریور به تشکیلات منافقین ضربه سختی از 
سوی رژیم وارد شد و عملا رژیم تا سال56 مشکلی 
از بابت فعالیت هــای نظامی منافقان نداشــت و 
درگیری نظامی و مسلحانه ای از آن سال تا پیروزی 
انقلاب اسلامی رخ نداده بود. حدادعادل در واکنش 
به این شــبهه که برخی می گویند: »بهتر بود امام 
به این جریان ســهمی در اداره امور انقلاب می داد 
تا وقایع ســال60 و بعد از آن رخ ندهد« با رد این 
موضوع گفت: مشکل منافقین با امام مبنایی بود و به 
این دلیل امام هیچ سهمی به منافقین ندادند. علت 
این بود که آنها اصلا قانون اساسی را قبول نداشتند 
و در رأی گیری قانون اساسی، اینها نظر خود را منفی 
اعلام کردند. بعدا که انتخابات ریاســت جمهوری 
برگزار شــد و رجوی کاندیدا شد، امام بیانیه دادند 
که کسی که قانون اساسی را قبول ندارد، نمی تواند 
رئیس جمهور شــود و به این دلیل پرونده جریان 

منافقین با این بیانیه بسته شد.

جریان اصلاحات غربگراست، اما...
رئیس مجلس هفتم در ادامه با اشاره به رویکردهای 
جریان های سیاسی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
به رویکردهای غربگرایانه برخی از این احزاب اشاره 
کرد و با بیان اینکه جریان اصلاحات را جریانی غربگرا 
می داند، افزود: از نظر من جریان اصلاحات جریان 
غربگراست. وقتی می گویم غربگرا، منظورم اینکه 
همه آدم های این جریان جاســوس و مزدورند یا از 
خارجی ها دستور می گیرند، نیست. از نظر من تفاوت 
جریان اصلاحات با جریان انقلابی این است که نگاه 
به غرب دارد و به داخل و توان داخلی بی توجه است. 
حدادعادل با بیان اینکــه اصلاحات تکلیف خود و 
هدفي را که در کشور دنبال می کند به شکل شفاف 
توضیح نداده اســت، افزود: مشکل این جریان این 
اســت که دوگانه عمل می کند. هروقت می خواهد 
از شورای نگهبان تأیید بگیرد و از مردم رأی بگیرد، 
خود را پشت ســر امام مخفی می کند و وقتی رأی 
می آورد، دنبال گرایش های خودش می رود. مشکل 
این اســت که اینها بایــد این موضع خــود درباره 
کشور و نگاهشان به مسائل را به شکل روشن بیان 
کنند. رئیس مجلس هفتم با بیان اینکه کسانی که 
روزگاری علیه آیت الله منتظری به امام نامه  نوشتند، 
بعدا رهبر اصلاحات شدند و از او دفاع  کردند، اضافه 
کرد: آن 4-3نفری که علیه آقای منتظری با امام در 
ارتباط بودند، جزو سران اصلاحات شدند. اینها در 
مجلس ششــم بودند. نماینده ها می رفتند و پشت 
تریبون از منتظری دفاع می کردند و این آدم ها در 
مجلس تماشــا می کردند. اصلاحات هرگز باطن 
اعتقاد خود را برای مردم نگفته اســت. اصل تفکر 
سیاســی حاکم بر این جریان برای توده های مردم 

هرگز روشن نشده است و این جای سؤال دارد.

 مردمی شدن 
  مبنای حرکت امام)ره(

 در مبارزه با پهلوی
امام با انسان مسلمان ایرانی با هر درجه ای از سواد و قشری 
صحبت می کردند درحالی که دیگر گروه های سیاسی چنین 

تفکری نداشتند 

غلامعلی حدادعادل در مصاحبه با همشهری از روزهای قبل و بعد از انقلاب می گوید  
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  ساماندهی دستفروشان در 5منطقه شهر تهران 
در دســتور کار قــرار گرفت. با نزدیک شــدن به 
هفته های پایانی سال و ایام عید نوروز ساماندهی 
دستفروشان در اولویت شرکت ساماندهی صنایع 
و مشاغل شهر تهران قرار گرفته است. هم اکنون 
بیشتر از 10هزار دستفروش در پایتخت فعالیت 
می کنند؛ درحالی که در روزهای پایانی سال تعداد 
دستفروشان افزایش پیدا می کند؛ اتفاقی که سبب 
ترافیک شده و نارضایتی شهروندان و... را به دنبال 
دارد؛ به همین دلیل، ساماندهی دستفروشان یک 
ضرورت محسوب می شــود. برای این منظور روز 
گذشته مدیرعامل شرکت ســاماندهی صنایع و 
مشاغل شهر تهران از آغاز ساماندهی دستفروشان 
خبر داد و اعلام کرد که ساماندهی دستفروشان در 
برخی مناطق مانند یک، 10، 12، 15و 16شروع 

شده است.
در طرح ســاماندهی دستفروشان تلاش می شود 
دستفروشان در روزبازارها فعالیت کنند تا از ایجاد 
برخی مشکلات جلوگیری شود. قدرت الله محمدی 
در این رابطه گفت: »با توجه به نزدیک شدن به ایام 
پایانی سال، به دنبال ســاماندهی دستفروشان در 
مناطق پرتردد و شلوغ از نظر حضور دستفروشان 
هستیم؛ چنان که تلاش می کنیم تا دستفروشان 

در روزبازارها به فعالیت بپردازند.« 
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران تأکید کرد که پیاده راه جای دستفروشــی 
نیســت؛ به همین دلیل، برخی خیابان های شهر 
تهران که در اختیار دستفروشان قرار داشت، کم کم 

آزادسازی می شود تا دستفروشان در روزبازارها و 
شــب بازارها فعالیت خود را ادامه دهند. محمدی 
درباره برخی از معابری که آزادســازی شده است، 
عنوان کرد: »پیــاده راه خیابــان صابونیان که در 
سیطره دستفروشــان بود، آزادسازی شده است؛ 
بخشی از دستفروشان در مکان مناسبی در همان 
خیابان و بخشی دیگر در پارک بعثت ساماندهی 
شــده اند و بخش دیگــر دستفروشــان باید در 
روزبازارها مستقر شوند که عملیات استقرارشان 
از روز چهارشــنبه هفته گذشته آغاز شده است.« 
او اضافه کرد: »بیش از ۴0 روزبازار در شهر تهران 
مستقر است که ظرفیت ساماندهی دستفروشان را 
دارد و هم اکنون بیش از 2هزار نفر در این روزبازارها 

فعالیت می کنند.« 

روزهای آخر اسفند
در 2هفته پایانی اسفندماه هر سال دستفروش های 
بیشتری در سطح شهر تهران مشاهده می شوند. 
بساط دستفروشــان در برخی از میدان ها مانند 
هفت تیر سبب ترافیک می شود یا در برخی معابر 
مانند پیاده راه تجریش ازدحام جمعیت رفت وآمد را 
برای شهروندان سخت می کند. جالب اینکه برخی 
از کسبه  نیز در این ایام روبه روی مغازه خود بساط 
دستفروشی پهن می کنند و البته از منظر شهری 
هم محدوده تئاتر شهر به هم می ریزد. مدیرعامل 
شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران 
در این رابطه گفت: »ما ساماندهی دستفروش ها را 
براساس وضعیت و اقتضائات موجود منطقه بررسی 
می کنیم. اگر در محدوده میدان تجریش، ناجا پای 
کار بیاید و این هفته برنامه هایمان تعیین تکلیف 
شود، غرفه می زنیم.« محمدی ادامه داد: »در میدان 
هفت تیر هم سازه هایی را تعریف کردیم که طرح مان 

اگر نهایی شد، سازه ها در میدانگاه مستقر می شوند 
و دستفروش ها در یک ســاعت مشخص شده به 
فروش محصولاتشــان می پردازند و بدین ترتیب 
دیگر مشــکلی برای تردد عابران ایجاد نمی شود. 
اصلی ترین برنامه ما اضافه کردن روز بازار ها به سطح 
شهر است که دستفروش ها به این ترتیب باید در 
سامانه ثبت نام کنند و برای فروش محصولات شان 
به روزبازارها بروند و به نظــرم بهترین مکان برای 

دستفروشی همین روزبازارهاست.« 

شناسایی بوستان ها برای استقرار دستفروشان
تعدادی از بوســتان ها برای استقرار دستفروشان 
شناسایی شــده اند و به گفته مدیرعامل شرکت 
ساماندهی صنایع به پیمانکاران ابلاغ شده است که 
از طریق سامانه ثبت نامی اطلاعات دستفروشان، 
به افراد برای فروش محصــولات خود فضا دهند. 
محمدی درباره بســاط مغازه داران در پیاده راه ها 
عنوان کــرد: »بســیاری از دستفروشــان، افراد 
به کارگیری شده از سمت مغازه داران هستند که 
روزانه اجناس مغــازه داران را تحویل می گیرند، 
می فروشــند و ســپس شــب ها درآمد آن را به 
مغــازه داران تحویل می دهند.« او بــا بیان اینکه 
پیاده راه ها باید از دستفروشــان پاکسازی شوند، 
یادآور شد: »با توجه به آنچه توضیح دادم درواقع 
بیش از ۷0درصد دستفروشان دغدغه و مشکلات 
معیشتی ندارند.« محمدی با تأکید بر اینکه تمامی 
این دستفروشــان باید جمع آوری شــوند، گفت: 
»همانطور که گفتم تعداد بسیاری از این افراد برای 
مغازه داران فعالیت می کنند و بایــد از این اتفاق 
جلوگیری شود؛ فردی که برای امرارمعاش زندگی 
خود به دستفروشی روی آورده می تواند در روزبازار 
هم فعالیت کند؛ ضمن اینکه دستفروشان واقعی 

اتفاقا از فعالیت در روزبازارها استقبال می کنند.« 
مدیرعامل شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر تهران اضافه کرد: »فضای یک دستفروش 
باید 2متر در 2متر باشد، اما برای مثال در خیابان 
ولیعصر)عج(، یک دستفروش بیش از 10 متر فضای 
پیاده راه را می گیرد؛ بنابراین لازم است تا حتما به 

وضعیت شهر از این منظر رسیدگی شود.« 

40بازار ویژه میزبان 2هزار دستفروش
 همزمان با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال، شهرداری تهران طرح ساماندهی دستفروشان را در 5 منطقه یک، 10، 12، 15و 16کلید زد

واکنش شهرداری منطقه2 به شایعه سرقت المان معروف بلوار شهید دادمان

ژیان چاق و لاغر به تعمیرگاه اعزام شده است

زاکانی دستورالعمل درخصوص تأمین مسکن را به مدیران شهرداری ابلاغ کرد
فعال شدن همه ظرفیت ها برای تولید مسکن در تهران

رشد شدید قیمت مسکن و هزینه اجاره بها در پایتخت 
باعث تلاش  ارگان های مختلف در حوزه تامین مسکن 
شده که یکی از مؤثرترین آنها شهرداری تهران است. پس از 
جلسات مشترک با ارگان هایی مانند وزارت مسکن و شهرسازی و همچنین 
ایجاد قرارگاه مسکن، روز گذشته شهردار تهران با ابلاغ دستورالعملی از همه 
مدیران شهرداری در حوزه مسکن خواست تا شرایط مناسب را فراهم کنند.

به گزارش همشهری، علیرضا زاکانی در صفحه شخصی خود در توییتر، از 
دستور تشکیل قرارگاه جهادی مسکن در شهرداری و پیگیری مطالبات 
مربوط به آن خبر داد. در این نوشته آمده است: شهرداری نمی تواند نسبت 
به مسکن مردم بی تفاوت باشــد. در بخشنامه ای خطاب به همه مدیران 

ستادی و شهرداران مناطق، دستور تشکیل قرارگاه جهادی مسکن در 
شهرداری تهران را صادر کردم.

 از همه مدیران مربوطه شهرداری مطالبات ذیل را دارم:
1  راه اندازی قرارگاه جهادی تأمین مســکن در شهرداری تهران برای 

مدیریت هماهنگ، همکارانه و مانع زدایی از همه فرایندها
2  به حداقل رساندن زمان و حذف فرایندهای موازی و زائد برای صدور 

مجوزهای لازم برای تولید مسکن در شهر تهران
3  در اولویت قــرار  دادن و به کارگیری همه ابزارهای مــورد نیاز برای 

سرعت بخشی به نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد
4  شناسایی همه ظرفیت های تولید مسکن در شهر تهران و تلاش برای 

فعال سازی آنها
5  به میدان آوردن همه امکانات شهرداری تهران )شامل زمین، مجوزها و 

جز آن( برای تأمین مسکن و به ویژه مسکن استطاعت پذیر
6  فعال کردن اجرای بند 21 ماده 55 قانون شــهرداری مبنی بر اتخاذ 
تدابیر لازم جهت تأمین مســکن برای افراد و گروه هــای بی بضاعت و 

کم استطاعت
چند روز پیش نیز شهردار تهران طی بخشنامه ای خطاب به همه مدیران 
ستادی و شهرداران مناطق، دستور تشکیل قرارگاه جهادی مسکن را در 
شهرداری تهران صادر کرد. این اقدام در پی فرمایشات رهبر معظم انقلاب 

درخصوص مسئله مسکن، انجام شد.

آذرماه ســال1398 بود که المان و کاراکتر شخصیت های کارتونی 
نوستالژیک و خاطره انگیز برنامه عروسکی چاق و لاغر که در دهه60 
پخش می شد و حسابی هم محبوب بچه های این نسل بود، در بلوار 

شهید دادمان در غرب تهران نصب و جانمایی شد.
به گزارش همشهری، در شرایطی که تهرانی ها عادت کرده اند هرازچندگاهی خبری 
درباره وقوع یک سرقت عجیب و غریب در پایتخت را بشنوند که پل وردآورد در بزرگراه 
شهید همدانی یکی از نمونه های بارز آن بود، خبر آمد که المان ژیان چاق و لاغر هم 
سرجای خودش نیست و سارقان حتی به این یکی هم رحم نکرده اند! موضوعی که به 
سرعت در فضای بستر اینترنت پخش و به سوژه ای جذاب برای کاربران فضای مجازی 
تبدیل شد، اما پیگیری ها نشان می دهد شایعه سرقت ژیان چاق و لاغر صحت ندارد و 

بی دلیل ماجرای یک تعمیر و مرمت ساده را کارآگاهی و پلیسی کرده اند. 
شایان جعفرنژاد، رئیس اداره زیباسازی شهرداری منطقه2 درباره شایعه سرقت المان 
ژیان خیابان دادمان به همشهری گفت: »با توجه به اینکه ژیان طی 2سال گذشته 

دچار فرسودگی و آسیب دیدگی زیادی شده بود، حدود 2هفته قبل جمع آوری و برای 
مرمت به کارگاه منتقل شد و خبر ســرقت آن درست نیست. پس از بازسازی، ژیان 
دوباره در همان محل قبلی جانمایی خواهد شد و در معرض دید عموم قرار می گیرد. 
دلیل اصلی آسیب دیدگی  این المان و کاراکتر استفاده نامناسب برخی از شهروندان 
به ویژه هنگام گرفتن سلفی و عکس یادگاری است. بخش هایی ازجمله سقف و کاپوت 
ژیان نیز بر اثر بالا رفتن از خودرو دچار فرورفتگی شــده و شیشه و بخش های دیگر 
شکسته است. همچنین داخل ژیان انباشته از انواع و اقسام زباله ها بود و فضای داخلی 
آن هم به پاتوقی برای کارتن خواب ها تبدیل شده بود. در نتیجه نیاز فوری به مرمت، 
بازسازی و مناسب سازی  داشت. طبق برنامه پس از بازسازی بخش های آسیب دیده و 
رنگ آمیزی جدید که حدود 2هفته دیگر به پایان می رسد، ژیان با شکل و شمایل تازه 

در همان نقطه قبلی در بلوار دادمان جانمایی می شود.«
 جعفرنژاد تأکید می کند این سازه جذابیتی برای ســارقان ندارد که بخواهند برای 
سرقت آن خودشان را به دردسر بیندازند: »تمام بخش های خودروی ژیان از قبیل 

سپر و چراغ که قابل سرقت بود را تا به حال برده اند و هم اکنون فقط بدنه اسقاط شده 
یک ژیان است که ارزش سرقت ندارد و از طرف دیگر برداشتن و جابه جایی آن هم به 
این سادگی ها نیست و نیاز به جرثقیل و کار گروهی دارد. در مجموع این ژیان وسیله 

و ابزاری که به درد سرقت بخورد، ندارد و قابل سرقت نیست.« 

مدیریت 
شهر

خبر

 شیوه  نامه های درمانی 
معتادان متجاهر

علیرضا زاکانی، شــهردار تهران  در جلسه بررسی و تدوین 
شیوه نامه های پزشکی- درمانی برای معتادان متجاهر دارای 
منع پذیرش حضور یافت. در این جلســه درباره موضوعاتی 
پیرامون آماده کردن شیوه نامه جامع اولیه پزشکی-درمانی 
برای معتادان متجاهر دارای کبر و صغر سن، معتادان متجاهر 
دارای زخم باز، تغییر ســبک زندگی بــرای معتادان دارای 
صغر سن، سم زدایی و بازســازی شخصیتی، مهارت آموزی 
و پیوستگی با خانواده، افزایش ظرفیت های پذیرش مراکز 
نگهداری، ایجاد اشــتغال معتــادان متجاهر بعــد از ترک 
مواد مخدر، ایجاد بانک اطلاعاتــی و اخذ مجوزهای لازم در 

این زمینه، بحث و تبادل نظر شد.

رقابت داغ میان  348داوطلب آتش نشانی
به گفته سخنگوی سازمان آتش نشانی شهر تهران، 3۴8نفر از 
داوطلبان آزمون استخدامی این ســازمان انتخاب شده اند و به 
آزمون های روانشــناختی، گزینش و... راه یافته اند. اینطور که 
جلال ملکی عنوان کرد از این تعــداد در نهایت 100نیروی آقا 
و 16نیروی خانم پس از گذرانــدن دوره های تخصص در مرکز 
آموزش بین المللی آتش نشــانی ایران، ســال آینده به عنوان 
نیروهای تازه نفس جذب سازمان آتش نشانی می شوند. کمبود 
نیرو در سازمان آتش نشانی همواره دغدغه مدیریت شهری بوده 
و هست؛ به گونه ای که سخنگوی شورای شهر تهران در یکی از 
جلسات پارلمان شهری به این موضوع اشاره کرد و گفت که در 
تهران 133ایستگاه آتش نشانی وجود دارد و به طور میانگین و 
استاندارد باید در هر ایستگاه ۴5نیروی عملیاتی حضور داشته 
باشد، اما در تهران شــاهد 31نیرو هســتیم. علیرضا نادعلی 
همچنین تأکید کرد که 5هزار و 253نیروی عملیات در سازمان 
آتش نشانی فعالیت می کنند و تا پایان سال باید این عدد به 6هزار 
نیرو برسد. به گفته او، یعنی سازمان آتش نشانی باید ۷۴۷نیروی 
تازه نفس جذب و استخدام کند، اما براساس مصوبه شورای شهر 
پنجم سازمان آتش نشــانی مجوز جذب 116نیروی جدید را 

داشت که برای این کار آزمون استخدامی برگزار شد.

شرکت 6هزار داوطلب در آزمون استخدامی

پس از قرار گرفتن فرم استخدام روی سایت سازمان آتش نشانی، 
6هزار داوطلب، متقاضی شرکت در آزمون شدند که در نهایت 
به گفته جــلال ملکی 113۷نفــر در آزمون علمــی پذیرفته 
شــده اند. در مرحله بعد که آزمون عملی بــود، داوطلبان در 
6بخش انعطاف پذیری بدن، قدرت دست، پلانک ثابت )حرکت 
تعادلی(، بارفیکس، حرکات ترکیبــی و دو 1600 متر رقابت 
کردند و 3۴8نفر انتخاب شدند. سخنگوی سازمان آتش نشانی 
به همشهری گفت: »قراردادی با سازمان سنجش کشور منعقد 
شده تا آزمون روانشناختی داوطلبان توسط این سازمان برگزار 
شود. زمان دقیق این آزمون به دلیل اوج گیری سویه جدید کرونا 
مشخص نیست، اما با توجه به وضعیت قرمز تهران امکان دارد 
آزمون سال آینده برگزار شود.« به گفته ملکی پس از این آزمون، 
داوطلبان در مرحله تست سلامت و گزینش شرکت می کنند 
و در نهایت 116نفر انتخاب و راهی مرکز آموزشــی بین المللی 
آتش نشانی ایران می شوند تا دوره های تخصصی امداد، نجات 

و حریق را بیاموزند.

بانوان مأموریت می روند

بانوانی که جذب سازمان می شوند، قرار نیست کارهای اداری 
انجام دهنــد و درواقع مانند ســایر نیروی هــای عملیاتی در 
ماموریت ها شــرکت می کنند. جلال ملکی با بیان این مطلب 
گفت: »در بســیاری از حوادث بانوان دچار آســیب می شوند 
و در چنین مواردی نیــاز به حضور نیروهای آتش نشــان زن 
است؛ بنابراین نیروهای جدید در تمام مراحل علمی و عملی و 
دوره های تخصصی امداد و نجات و حریق شرکت کرده اند و از 
این رو حتما در عملیات ها و ماموریت ها حضور خواهند داشت.« 

علی امام
   مدیرعامل شرکت متروی تهران

با ســاخت خــط 11حمل ونقــل ریلی، 
4ایســتگاه بــه منطقــه 1۸ افــزوده 

خواهد شد. 
بــا شــهردار  در جلســه هماهنگــی 
منطقه1۸وضعیت ساخت ایستگاه ها 
بررسی شد تا پیش نیازهای جانمایی و 
احداث ایستگاه های مربوطه در اماکن 
احتمالی انجام و برقراری هماهنگی ها 

بیشتر شود.

عباس شعبانی
 معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران

ســرعت عملیــات عمرانــی در پــروژه 
بزرگراه شهید بروجردی افزایش یافته 
است. برای بالا بردن سرعت عملیاتی 
باید از تمام ظرفیت ها بهره  برد. درواقع 
در فازهای مختلف این پروژه، موانع و 
مشکلات، همچنین معارض ملکی و 
تاسیســاتی با حضور پیمانکاران مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.

نقل قول خبر

عدد خبر

به  گفته مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهــران، 42رام قطــار DC خطوط 
یــک و 2متروی تهران فرســوده هســتند 
و نیــاز فوری بــه  بازســازی دارنــد. مهدی 
شایسته اصل گفت: »قطعات، واگن ها 
و برخی از تجهیزات ثابت مانند پله برقی 

نیاز به بازسازی و  اورهال دارند.«

 42
رام

امیــر جهانگیــری، معــاون تبلیغــات 
و درآمــد ســازمان زیباســازی شــهر 
تهــران از نصــب  50ســازه دیجیتــال 
تبلیغاتی خبر داد و گفت: »مطالعات 
و بررسی های کارشناسی این سازه ها 
انجــام شــده و تــا خــرداد ســال آینــده 

نصب می شوند.« 

50
سازه دیجیتال

علیرضــا نادعلــی، ســخنگوی شــورای 
شــهر تهــران اعــلام کــرد: »بودجــه 
اجتماعــی شــهرداری تهــران افزایــش 
102درصــدی داشــته کــه اگر مشــکل 
محدودیت بودجــه، مدیریت هزینه و 
بحث درآمد پایدار نبــود، باید بیش از 
این بودجه اختصاص داده می شد.« 

102
درصد

 طراحی و توسعه میز پایش
 و پیش بینی دما، باد و برف  

نشست بررسی و تسهیل همکاری  های مشترک میان 
2 سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران و 
سازمان هواشناسی کشور در زمینه اشتراک داده ها و 
بهبود دقت پیش بینی ها برگزار شد. سازمان پیشگیری 
و مدیریت بحران شهر تهران  انجام مطالعات و استقرار 
ســامانه های پایش، پیش بینی و هشدار مخاطرات 
جوی را در دستور کار خود قرار داده است. همچنین 
در سال های گذشته سامانه پیش بینی و هشدار سیل 
حوضه های آبریز شمال تهران با همکاری پژوهشگاه 
هواشناسی کشور انجام و عملیاتی شده است. مطالعات 
»طراحی و توسعه میز پایش و پیش بینی دما، پروفیل 
سرعت، جهت باد و میزان بارش برف در شهر تهران« 
به کارفرمایی این سازمان و توسط دانشگاه تهران در 
حال انجام اســت. تاکنون ضمن نصب و راه اندازی 
۴2ایستگاه پایش مخاطرات جوی، نسخه اولیه سامانه 
پیش بینی و پایش فعال شده و تا سال آینده با افزایش 

ایستگاه های پایش آماده بهره برداری می شود.

مدیریت 
بحران

محمود مولاییگزارش
خبرنگار

مسکن

زیباسازی

 40
 روزبازار فعال در شهر تهران وجود دارد

 2

شب بازار فعال در شهر تهران وجود 
دارد

 10
هزار دستفروش رسمی در پایتخت 

حضور دارند

 2
هزار دستفروش در روزبازارها 

می توانند حضور پیدا کنند

  10
متر فضای پیاده رویی است كه در 

اختیار یک دستفروش قرار دارد

 25
 مرداد 1399زمان راه اندازی سامانه 

بازار دستفروشان 

   17  11  6
   سه منطقه ای هستند که ابتدا در 

سامانه بازار ثبت نام کرده اند.
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یکشنبه 17 بهمن 41400
 شماره  8432

آمارها از کلنگ زنی یا آمادگی برای 

مسکن
کلنگ زنی 5.2درصد از واحدهای 
مســکونی موضوع نهضــت ملی 
مسکن حکایت دارد؛ عددی که در مقایسه با تکلیف 
4میلیون واحدی قانون جهش تولید مسکن برای 
دولت، بسیار اندک است و از لزوم تزریق عمل گرایی 
به نهضت ملی مسکن و تغییر رویکرد متولیان امر در 
وزارت راه و شهرسازی و سایر دستگاه های دخیل در 

این نهضت حکایت دارد.
به گزارش همشــهری، متولیان اجرای نهضت ملی 
مســکن مقرر کرده بودند در 2سال نخست اجرای 
نهضت، هر ســال عملیات اجرایی 2میلیون واحد 
مسکونی را آغاز کنند تا در سررسید 1404، امکان 
اتمام کل تعهدات وجود داشته باشد؛ اما آمارها حاکی 
از این است که این نهضت در عمل فاصله زیادی با 

تکالیف قانون دارد.

صف متقاضیان مسکن دولتی
مقدمه ســازی  برای اجرای نهضت ملی مســکن و 
ساخت 4میلیون واحد مســکونی تا سال1404 با 
اتمام مهلت ثبت نام متقاضیان مجرد در 20بهمن 
به پایان می رســد و طبق آمارهای رســمی بدون 
احتساب مجردان، 2میلیون و 506هزار و 63نفر در 
نهضت ثبت نام کرده اند. از سوی دیگر به دلیل تغییر 
قواعد مســکن دولتی، متقاضیانی که در 5فاز طرح 
مســکن ملی ثبت نام کرده بودند نیز به این نهضت 
اضافه شده اند که تعداد آنها به یک میلیون و 451هزار 

528نفر می رسد. 
با ایــن تفاصیل، حتــی بدون احتســاب مجردان 
متقاضــی نهضت ملی مســکن، تاکنــون حداقل 
3میلیون و 957هــزار و 591نفــر متقاضی بالقوه 
برای این نهضــت وجود دارد. نکته اینجاســت که 
فقط 42روز به پایان نخســت ســال اجرای قانون 
جهش تولید مســکن باقی  مانده و سهم پروژه های 
عملیاتی از نهضت ملی مســکن تقریبا هیچ است. 
به نظر می رسد چالش های مدیریتی و کارشناسی که 
در 2سال گذشته باعث شد طرح مسکن ملی دولت 
دوازدهم زمینگیر شود و همچنان تکلیف واریز آورده 
نقدی حدود نیمی از متقاضیان آن نامشخص باشد، 
دامن نهضت ملی مسکن را نیز گرفته و باید سریعا 
تمهیداتی برای رفع آنها اندیشیده شود. محمدرضا 
رضایی کوچی، رئیس کمیسیون عمران مجلس نیز 
با اشاره به عقب ماندگی اجرای نهضت ملی مسکن 

از برنامه زمانبندی، به ایلنا گفته اســت: وزارت راه 
 و شهرسازی به تنهایی نمی تواند ساخت 4میلیون 
واحد مســکونی را در 4ســال پیش ببرد و باید کل 

حاکمیت و دولت پای کار بیایند.

نقشه عرضه مسکن دولتی
بنا به تکلیف قانون جهش تولید مسکن، دولت باید 
در 4سال 4میلیون واحد مسکونی برای متقاضیان 
واجد شرایط احداث کند یا با اختصاص زمین، مجوز 
و تســهیلات راه را برای خانه دار شــدن متقاضیان 
خودمالکی فراهم آورد. فعلا با احتساب متقاضیان 
مسکن ملی، نهضت ملی مســکن و مجردانی که تا 
20بهمن برای ثبت نام در سامانه ثمن فرصت دارند، 

تاکنون بیش از 4میلیون نفــر متقاضی بالقوه برای 
مســکن دولتی اعلام آمادگی کرده اند؛ اما آخرین 
اظهارات نقل شــده از ســوی وزیر راه و شهرسازی 
از تلاش برای آغاز عملیات اجرایی 800هزار واحد 
مسکونی در سال جاری حکایت داشته است. طبق 
بررســی ها تا اوایل دی مــاه زمیــن موردنیاز برای 
760هزار واحد تأمین شده و ظاهرا فقط 210هزار 
واحد از این تعداد )معادل 5.25درصد از کل تعهد 
4میلیون واحدی دولت( به مرحله کلنگ زنی رسیده 

یا آماده کلنگی زنی است. 
در آن ســوی ماجرا، آمار و ارقام اعلام شده در مورد 
وضعیت مالی طرح اقدام مسکن ملی دولت دوازدهم 
نسبت به ریزش شــدید متقاضیان مسکن دولتی 

هشــدار می دهد. وزارت راه و شهرســازی، تعداد 
نهایی مســکن اقدام ملی را 534هــزار واحد اعلام 
کرده که طبق آخرین اظهــارات مدیرعامل بانک 
عامل مســکن، از مجموع این تعداد 280هزار نفر 
با افتتاح حساب نزد بانک مســکن، نسبت به واریز 
آورده نقدی، مجموعــا به مبلغ 12هــزار میلیارد 
تومان اقدام کرده اند. از این مقدار 6.8هزار میلیارد 
تومان به پروژه ها واریز وجــه و 980میلیارد تومان 
نیز تسهیلات بانکی پرداخت شده است. این آمارها 
حاکی از این اســت که هر متقاضی به طور میانگین 
43میلیون تومان آورده نقدی واریز کرده و ســرانه 
تسهیلات بانکی برای هر واحد نیز فقط 3.5میلیون 

تومان بوده است.

پیشرفت با شیب ملایم نهضت ملی مسکن
چرا طرح مسکن 4میلیونی به مانع برخورده است؟

انرژی

تا پایان امسال
 50درصد مصرف برق 

هوشمند می شود
وزارت نیرو نصب 1.5میلیون کنتور هوشمند برق را آغاز کرده 
است، طرحی که شامل مشترکان بخش های صنعتی، کشاورزی، 
ادارات و مراکز تجاری بزرگ می شــود. به گفته هادی مدقق، 
مدیرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های نوین توانیر، هدف 
از نصب این کنتورها قابل رویت شدن میزان مصرف مشترکان 
است. او اعلام کرد: مراکزی که به کنتور هوشمند مجهز شدند، 

50درصد از مصرف برق کشور را به خود اختصاص داده اند.
او افزود: نصب کنتورهای هوشــمند به معنای اعمال خاموشی 
در واحدهای پرمصرف مانند بخش های صنعتی نیســت بلکه 
ایجاد شرایط رویت میزان مصرف برق مشترکان بزرگ، امکان 
توزیع مناسب برق را به نحوی فراهم می کند که احتمال اعمال 
محدودیت را به حداقل خواهد رســاند. او تأکید کرد: شرکت 
توانیر امسال برای 300هزار مشترک خانگی پرمصرف نیز کنتور 
هوشمند نصب کرده است. همچنین تا پایان امسال، یک میلیون  
و 500هزار کنتور نصب خواهد شد و طبق هدفگذاری های انجام 
شده، پیش از آغاز تابستان سال آینده، 5میلیون کنتور هوشمند 

دیگر نصب می شود.
مدقق با اشــاره به توقف خــط تولید کنتورهــای قدیمی از 
سال1384 اعلام کرد: از سال1384 تاکنون 20میلیون کنتور 
دیجیتال نصب شــده اســت. او توضیح داد: برخی مشترکان 
به اشــتباه این کنتورهای دیجیتال را هوشــمند می دانند، اما 
در حقیقت نســل ســوم کنتورها، در دنیا به عنوان کنتورهای 
هوشمند شناخته می شــوند. از امکانات کنتورهای هوشمند 
می توان به دریافت و تبادل اطلاعات از طریق مودم برای رصد و 
ارائه گزارش لحظه ای به مشترکان اشاره کرد. به گفته او، اکنون 
شرکت های تولیدکننده نسل سوم کنتور از حمایت های فنی و 
فضای کسب وکار توســط توانیر بهره مند شده اند و خط دانش 
فنی و نرم افزاری آن کاملا بومی ســازی  شده است. کنتورهای 
هوشمند برای افزایش کیفیت برق رسانی طراحی شده است که 
با کنترل و بررسی ولتاژ شبکه از بسیاری از صدمات به وسایل 

برقی جلوگیری خواهد کرد.

هزینه نصب هر کنتور
مدقق با بیان اینکه نصب کنتورهای هوشــمند همراه با مودم 
ساخت داخل، برای مشترکان تک فاز خانگی و تجاری 750هزار 
تومان هزینه دارد که براساس بودجه1400، مشترکان می توانند 
هزینه این کنتورها را در اقساط 24ماهه بپردازند، گفت: برای 
مدیریت مصــرف در ادارات دولتی مقرر شــده میزان مصرف 
این ســازمان ها پس از پایان زمان اداری بــه 10درصد میزان 
مصرف آنها محدود شــود. او تأکید کرد: تا پایان امســال تمام 
مشترکان باقیمانده در صنعت، کشاورزی، ادارات و بخش های 
بزرگ تجاری به کنتور هوشمند مجهز می شــوند، با توجه به 
ســهم مصرف آنها می توان 50درصد مصرف برق شبکه برق را 

مدیریت کرد.

چهره روز

اعتراض نا بجا
  خبر: واحدهــای ذوب القایی به افزایش قیمت 
آهن اسفنجی اعتراض و برخی تولیدکننده ها را به 

رانت خواری متهم کردند.
  نقد: در ماه های اخیــر وزارت صنعت درتلاش 
است با طراحی مدلی ویژه منافع کل زنجیره صنعت 
فولاد را به صورت جمعی تامین کند. یکی ازمبانی 
اصلی این طرح تعیین قیمت آهن اسفنجی مطابق 
با مکانیسم های بازار بوده؛ اما این موضوع اعتراض 
تولیدکننده های آهن القایی را بر انگیخته است. این 
اعتراض  ها درحالی اســت که از ابتدا قرار بوده این 
تولیدکننده ها، از آهن قراضه  و نه آهن اســفنجی، 
درکوره های خود استفاده کنند، چنان که کوره های 
ذوب آنها نیز بــر مبنای تولید مبتنــی بر خوراک 
آهن قراضه طراحی شــدند. کارشناسان معتقدند، 
مشکل اصلی تولیدکننده های ذوب القایی، کمبود 
آهن قراضه است و اعتراض آنها به اصلاح نرخ آهن 

اسفنجی، نابجاست.

نقد خبر
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زیره به کرمان؛ برنج خارجی به شمال
اســماعیل قادری فر، مدیرعامل سازمان 
تعــاون روســتایی ایــران می گویــد: 
»ســوء مدیریت دولت قبل باعث شد بازار 
برنج ایرانی در اختیار واسطه ها قرار گیرد، 
واسطه ها به دپوی برنج اقدام کردند و قیمت را افزایش دادند.« 
منطقه گرایی مسئولان همیشــه آفت اقتصاد بوده، نمونه اش 
همین وضع بازار برنج. مقامات اصالتا شمالی اقتصادی و سیاسی، 
در 2سال گذشته، اولویت های بومی و منطقه ای را، به مصالح و 
منافع ملی اولویت دادند که نتیجه اش تحمیل هزینه سنگین به 
مردم بود.  چنان که مدیرعامل سازمان تعاون روستایی می گوید: 
عرضه 10هزار تن برنج وارداتی در 3استان شمالی و همچنین در 
تهران و قم از مسیر سامانه  های آنلاین شروع شده است. به گفته 
این مقام مسئول، مشکل عرضه برنج در تهران و قم رفع شده در 
نتیجه استان های مازندران، گیلان و گلستان در اولویت عرضه 
برنج قرار گرفته اند. او مدعی شده؛ »وقتی بازار برنج در استان های 
سرسبز شمال نابسامان باشد، بعید است تا شب عید بازار در سایر 

استان ها آرام گیرد.« 

قیمت نفت ایران در قله 7ساله 
 قیمت هر بشکه نفت سنگین ایران در بازارهای جهانی به 89دلار رسید که بالاترین قیمت 

نفت
در طول 7سال گذشته به شــمار می آید. دیروز بهای هر بشــکه نفت در جهان با ثبت 
هفتمین هفته متوالی افزایش، به 93دلار رسید. تحلیلگران دلیل صعود قیمت طلای سیاه 
را سردشــدن هوا در برخی کشــورهای جهان ازجمله آمریکا، تشــدید تنش و بحران سیاســی بین 
تولیدکنندگان بزرگ ازجمله تنش روسیه با غرب بر سر بحران اوکراین و همچنین افزایش تقاضا ناشی از 

کاهش محدودیت های پساکرونایی ارزیابی می کنند.
افزایش تنش سیاسی بین قدرت های جهانی این شائبه را مطرح کرده که احتمالا اختلال در عرصه انرژی 
تشدید خواهد شد. به همین دلیل خریداران نفت اقدام به خرید بیشــتر کرده اند. اعضای اوپک پلاس 

روز چهارشنبه هفته گذشته توافق کرده بودند به طور تدریجی 400هزار بشکه بر عرضه خود بیفزایند. 
جواد اوجی، وزیر نفت ایران هم به تازگی اعلام کرده بازار جهانی نیازمند افزایش عرضه نفت ایران است، 

ما نیز آمادگی داریم در سریع ترین زمان ممکن، مقدار عرضه خود به بازارهای جهانی را افزایش دهیم.
کارشناسان می گویند: هرگونه توافق هسته ای با ایران به احتمال زیاد اوپک پلاس را مجبور خواهد کرد 
ســهمیه های تولید خود را دوباره مورد بازبینی قرار دهد تا مانند ســال های گذشته فضا برای صادرات 
بشکه های نفت ایران باز شود. همزمان خبرها حکایت از آن دارد که در ماه جاری، گمرک چین نخستین 
واردات نفت خام ایران را در یک سال گذشته با وجود تحریم های مداوم گزارش داده و 4میلیون بشکه نفت 
خام ایران را در مخازن نفتی خود تخلیه کرده است. از سوی دیگر همایون فلکشاهی، تحلیلگر مؤسسه 
کپلر با بیان اینکه احتمالا خرید چین از نفت ایران به یک میلیون بشکه در روز برسد، گفت: هند و ژاپن از 

تمایل خود برای خرید نفت ایران خبر دادند.

متقاضیان نهضت 
ملی مسکن بدون 
احتساب مجردان

3.957.591
نفر

متقاضیانی که 
آورده نقدی واریز 

کرده اند

280.000
نفر

برآورد احداث 
مسکن در 
سال1400

800.000 
واحد

زمین تأمین شده 
برای احداث در 

سال1400

760.000 
واحد

پروژه های آغاز 
شده در سال 

1400

210.000 
واحد

75
هم اکنون 75درصد مشــترکان الگــوی مصرف برق را 

رعایت می کنند.

درصد

4
مصرف برق در زمســتان امسال نســبت به زمستان 

پارسال 4درصد کاهش یافته است.

درصد

4/5
تعــداد کنتورهــای نصــب شــده هوشــمند تــا پیــک 
تابستان1401 به 4.5میلیون مشترک خواهد رسید.

میلیون مشترک

هر بشکه 
نفت برنت 93.27

دلار 

هر بشکه 
نفت 

سنگین 
ایران

88.72
دلار 

هر بشکه 
نفت خام 

آمریکا
92.31

دلار 

کارنامه انقلاب

تعداد مشترکان برق
از 1357 تا پایان 1399
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اهدای زندگی، آخرین ماموریت سرباز جوان
خانواده سرباز جوانی که در مرخصی 
دچار ایست قلبی و مرگ مغزی شده 
بود، اعضای بدن او را به بیماران نیازمند 
اهدا کردند تا آخرین ماموریت او، نجات 

انسان ها باشد.
به گــزارش همشــهری، ایــن جوان 
22ساله که ایمان بیاتی نام داشت در 
شهر تویسرکان واقع در استان همدان 
زندگی می کرد. او به تازگی لیسانس 

حقوقش را گرفته و به سربازی رفته بود. دوره آموزشی خدمت سربازی ایمان، 
در یکی از پادگان های اطــراف تهران بود و چون دایــی او در تهران زندگی 
می کرد، گاهی هم به خانه دایی اش سر می زد. چند روز از شروع دوره آموزشی 
گذشته بود که ایمان به مرخصی میان دوره رفت. او آن روز به خانه دایی اش 
رفت ومشغول استراحت شد اما چند ساعت گذشت ولی از خواب بیدار نشد. 
دایی اش که نگران شده بود، بالای سرش رفت تا او را بیدار کند اما هرچه صدا 
می کرد ایمان از خواب بیدار نمی شد تا اینکه از سر ناچاری با اورژانس تماس 
گرفت. وقتی امدادگران اورژانس به محل رســیدند و ایمان را معاینه کردند 
مشخص شد که او دچار ایست قلبی شده است. آنها، همه تلاش شان را کردند 
تا پسر جوان را احیا کنند اما بی فایده بود. پس در کوتاه ترین زمان ممکن او 
را به بیمارستان رساندند و تلاش ها برای نجات ایمان در بیمارستان هم ادامه 
یافت اما ساعتی بعد کادر پزشکی اعلام کرد؛ ایمان به دلیل ایست قلبی دچار 
مرگ مغزی شده است و دیگر راهی برای بازگشت او به زندگی وجود ندارد. 
هنوز به درستی معلوم نبود که ســرباز جوان به چه دلیلی دچار مرگ مغزی 
شده و هیچ کس توانایی اعلام این خبر تلخ را به خانواده ایمان نداشت. در این 
شرایط سخت آنچه اتفاق افتاده بود به خانواده اش اعلام شد و آنها از تویسرکان 
خود را به تهران رساندند. امین، برادر ایمان در این باره به همشهری می گوید: 
از شنیدن خبر مرگ مغزی برادرم شوکه شــدیم. ما 3برادر بودیم که ایمان 
برادر کوچک تر بود. او چند ماه قبل لیسانش را گرفته بود و با هزار امید و آرزو 
به ســربازی رفته بود تا زندگی خوبی را برای خودش بسازد. ما همیشه او را 
به پیشرفت تشویق می کردیم اما وقتی خبر دادند که او فوت شده، دنیا روی 

سرمان خراب شد.
او ادامه می دهد: وقتی با ما تماس گرفتنــد گفتند برادرم دچار مرگ مغزی 
شده و دیگر به زندگی برنمی گردد، پزشکان بیمارستان پیشنهاد اهدای عضو 
دادند. آنها گفتند بیماران زیادی در صف دریافت اعضای پیوندی هستند و 
اعضای بدن برادرم می تواند جان آنها را نجات دهد. باور از دست دادن ایمان 
برایمان ســخت بود اما وقتی ماجرا را با مادرم در میان گذاشتیم، او موافقت 
کرد تا اعضای بدن ایمان را اهدا کنیم. او زیر برگه رضایت نامه را امضا کرد و 
به این ترتیب عمل جداسازی اعضای بدن برادرم انجام شد. جوان داغدار در 
ادامه می گوید: در اتاق عمل کبد، دریچه قلب، قرنیه و نسوج چشمان برادرم 
جداسازی و به چندین بیمار نیازمند پیوند زده شد. ما قبل از این اطلاعات 
چندانی درباره اهدای عضو نداشــتیم اما وقتی از وضعیت بیماران نیازمند 
باخبر شدیم، گفتیم هرطور که شده باید اعضای بدن ایمان اهدا شود و حالا  

خوشحالیم که برادرم باعث حیات جدید افراد دیگری شده است.

متهمان با حمله به آموزشگاه رانندگی در اراک طلاهای دختر منشی را بی رحمانه سرقت کرده بودند

ماه ها تحقیق درباره زورگیری 2مرد خشــن از منشی 
یک آموزشــگاه رانندگی در اراک که انتشــار فیلم آن 
جنجال زیادی به پا کرده بود باعث دستگیری 2زورگیر 

در اندیمشک شد.
به گزارش همشهری، چندی قبل فیلم کوتاهی در شبکه های اجتماعی 
منتشر شد که در آن 2جوان شرور با تهدید چاقو جواهرات منشی یک 
آموزشگاه رانندگی را سرقت می کردند. آنطور که این فیلم نشان می داد 
این دو نفر به عنوان ارباب رجوع وارد آنجا شده بودند اما پس از خواباندن 
خانم منشی روی زمین و بستن دهان و پاهایش با نوارچسب، جواهرات او 
شامل النگو، گردنبند، گوشواره و انگشترهایش را سرقت کردند. این فیلم 
بازتاب گسترده ای در افکار عمومی داشت و برخورد با زورگیران به یک 

مطالبه عمومی تبدیل شد.
هنوز به درستی معلوم نبود که این زورگیری در کجا اتفاق افتاده است. 
پیگیری خبرنگار همشهری نشان داد این حادثه اردیبهشت ماه امسال در 
یک آموزشگاه رانندگی واقع در اراک اتفاق افتاده و پلیس هنوز نتوانسته 
به سرنخی از زورگیران دست پیدا کند. آنطور که بررسی ها نشان می داد 
جواهرات سرقت شده خانم منشــی قریب به 120میلیون تومان ارزش 

داشت.
انتشار تصاویر این سرقت وحشیانه سبب شد پلیس با جدیت بیشتری 
تلاش برای دســتگیری زورگیران را ادامه دهــد. در این میان چند نفر 
نیز از شهرهای مختلف با آموزشگاه رانندگی تماس گرفتند و اطلاعاتی 
درخصوص زورگیران ارائه کردند. بررسی ها ادامه داشت تا اینکه چند روز 
قبل مأموران پلیس آگاهی اراک به اطلاعاتی دست پیدا کردند که نشان 
می داد زورگیران ساکن شهر اندیمشک هستند و پس از سرقت به آنجا 
گریخته اند. در این شرایط بود که گروهی از مأموران با اخذ نیابت قضایی 
راهی اندیمشک شدند. آنها با اطلاعاتی که از مخفیگاه متهمان به دست 
آورده بودند موفق شدند در عملیاتی غافلگیرانه 2نفر از زورگیران را در 
مخفیگاه شان دستگیر کنند؛ اما سومین نفر به مکان نامعلومی گریخته 
بود. تحقیق از دستگیرشدگان نشان داد روز سرقت آنها 3نفر بودند که 
2نفر از آنها برای اجرای نقشه زورگیری وارد آموزشگاه شدند و یکی از آنها 
جلوی درآموزشگاه منتظر آنها بود. 2متهم دستگیر شده همان زورگیرانی 

بودند که وارد آموزشگاه شده بودند.
در این شرایط بود که 2متهم به اراک منتقل شدند و تحت بازجویی قرار 
گرفتند. یکی از آنها گفت: ما به عنوان مســافر به اراک رفته بودیم و در 

خیابان به دنبال سرویس بهداشتی بودیم که من وارد آموزشگاه رانندگی 
شدم و از منشــی آنجا خواهش کردم اجازه بدهد از سرویس بهداشتی 
استفاده کنم. وقتی منشی می خواست دستشویی را نشانم دهد دستش را 
دراز کرد و من در دستانش تعداد زیادی النگو و جواهرات دیدم و وسوسه 
شدم. وقتی از آنجا بیرون آمدم ماجرا را با دوستانم در میان گذاشتم و برای 
چند روز آنجا را زیرنظر گرفتیم و چند روز بعد نقشه سرقت را اجرا کردیم 

و بعد از آن هم به اندیمشک برگشتیم و طلاهای سرقتی را فروختیم.
بررسی سوابق 2 متهم دستگیر شده نشان می دهد یکی از آنها پیش تر به 

اتهام سرقت بازداشت شده اما دومین نفر سابقه ای ندارد.
براســاس این گزارش هم اکنون 2 متهم در بازداشــت به سرمی برند و 

تحقیقات برای دستگیری متهم سوم همچنان در جریان است.

خبر

رانندگی پسر 11ساله 3نفر را به 
کشتن داد؛ مقصر کیست؟

پسر 11ساله ای که پشــت فرمان خودروی پدرش نشسته بود 
در تصادفی هولناک باعث جان باختن 3نفر و مصدومیت 4نفر 
دیگر شد. اما مقصر این حادثه چه کسی است و جان باختن 3نفر 

چطور جبران می شود؟
به گزارش همشــهری، این حادثه روز پنجشــنبه گذشته در 
محور قدیم ساوه - تفرش واقع در استان قم اتفاق افتاد. ماجرا 
از این قرار بود که یک خودروی سمند که 4سرنشین داشت و 
راننده اش پسری 11ساله بود با یک دستگاه خودروی پژو پرشیا 
به شدت برخورد کرد. شــدت این حادثه به حدی بود که هر دو 
خودرو آسیب شدیدی دیدند و وقتی گروه های امداد و نجات به 
محل حادثه رسیدند معلوم شد که هر 3سرنشین پرشیا به دلیل 
شــدت جراحات وارده جان خود را از دست داده و 4سرنشین 
سمند نیز مصدوم شده اند. سرهنگ مختار پناهی، رئیس پلیس 
راه اســتان قم درباره علت این تصادف گفت: بررسی ها نشان 
می دهد علت حادثه تجاوز به چپ خودروی ســمند است که 
راننده آن پسری 11ساله بود. بررسی ها نشان می دهد قربانیان 
این حادثه رئیس شورای اسلامی روستای کهک و 2 دختر جوان 
او بودند. در شرایطی که بررســی های پلیس درباره این حادثه 
آغاز شده است مهم ترین پرســش این است درحالی که راننده  
مقصر پسری 11ساله بوده، مســئولیت این حادثه با چه کسی 
است و خسارت سنگینی که به خانواده قربانیان وارد شده چطور 

جبران می شود؟
ســیدمجتبی حســین پور، وکیل دادگســتری در این باره به 
همشهری می گوید: در حالت کلی پســر 11ساله طبق قانون 
نابالغ محسوب شده و به جرمی که مرتکب می شود خطای محض 
گفته می شود. تفاوت خطای محض با جرم عمد و شبه عمد این 
است که در این دو نوع جرم مسئولیت آن با شخص مرتکب است 
اما در خطای محض که توسط کودک صغیر اتفاق افتاده باشد 
مسئولیت با عاقله فرد مرتکب اســت که این عاقله شامل پدر و 

بستگان مذکر شخص مرتکب می شود.
وی ادامه می دهد: گاهی دیده می شود که برخی افراد این اجازه 
را به فرزندان کم ســن و سال شــان می دهند که پشت فرمان 
بنشینند و رانندگی کنند. این اتفاق معمولا در جاهای خلوت 
اتفاق می افتد اما اینطور که پسری نابالغ که گواهینامه نیز ندارد 
در جاده ای پرتردد پشت فرمان بنشیند و درحالی که 3نفر دیگر 
هم در خودرو حضور داشته اند که ظاهرا بالغ بوده اند رانندگی کند 
از قصور حکایت دارد. اگر سرپرست این کودک در خودرو حضور 
داشته باشد موضوع را از شمول خطای محض خارج دانسته و آن 
را شبه عمد قلمداد می کنند. یعنی سرپرست این پسر قصوری 
مرتکب شده که خودرو را در اختیار فرزند صغیرش قرار داده و 

مسئولیت این حادثه نیز سرپرست کودک است.
این قاضی سابق دادگســتری درباره شرایط جبران خسارت از 
ســوی بیمه در چنین مواردی نیز می گوید: شرکت های بیمه 
معمولا هنــگام عقد قرارداد شــرایطی را بــه بیمه گذار اعلام 
می کنند که درصورت رعایت این شرایط آنها خسارت احتمالی 
را جبران می کنند کــه یکی از این شــرایط در بحث رانندگی 
داشتن گواهینامه است. به این معنا که بیمه درصورتی که راننده 
خودرویی که در تصادف مقصر اســت گواهینامه نداشته باشد 

خسارت وارده را پرداخت نخواهد کرد.

کلاهبرداری 55میلیاردی یک زن 
زن کلاهبردار که به بهانه فروش اتوبوس دست به کلاهبرداری 
55میلیارد تومانی از مشــتریانش زده بود پس از 9سال فرار به 

دام پلیس افتاد.
به گزارش همشــهری، تحقیقات برای دســتگیری این زن از 
سال91 آغاز شــد. در آن زمان شــاکیانی با مراجعه به دادسرا 
از زنی به اتهام کلاهبرداری شــکایت کردند و مدعی شدند که 
این زن با وعده فروش اتوبوس های مســافربری به آنها سرشان 
کلاه گذاشته است. بررســی  اظهارات شاکیان نشان می داد که 
زن کلاهبردار با ثبت یک شــرکت صوری در تهران فعالیتش 
را آغاز کرده است. او سپس شروع به انتشار تبلیغاتی با موضوع 
فروش اتوبوس های مسافربری با برندهای معتبر دنیا کرده و از 
این طریق طعمه هایش را به دام انداخته اســت. او سپس برای 
اینکه بتواند نقشه اش را عملی کند، مدعی شده که نفوذ زیادی 
در دستگاه های اجرایی دارد و می تواند اتوبوس های مسافربری 
ساخت شرکت های معروف دنیا را به ایران وارد کرده و به فروش 
برساند. به این ترتیب 20نفر از مشــتریان که فریب حرف ها و 
ادعاهای او را خورده بودند بــا پرداخت مبالغی اقدام به ثبت نام 
برای خرید اتوبوس کرده بودند اما وقتی زن کلاهبردار این مبالغ 
را دریافت کرد، دیگر پاسخ تماس مشتریان را نداد و متواری شد.

مالباختگان زمانی متوجه شــدند که فریب یــک کلاهبردار 
حرفه ای را خورده اند که پس از تماس هــای ناموفق با این زن 
راهی شرکت او شــدند و دریافتند که وی آنجا را تخلیه کرده و 
بدون برجا گذاشتن ردی از خودش ناپدید شده است. با شکایت 
آنها و انجام تحقیقات پلیسی، دستور بازداشت متهم صادر شد 
و مأموران موفق شــدند محل زندگی او را شناسایی کنند اما او 

در آنجا هم نبود.
فرار زن کلاهبردار بیش از 9سال ادامه داشت و در این مدت وی 
توانسته بود با عوض کردن مداوم مخفیگاه هایش از دست پلیس 
فرار کند تا اینکه مدتی قبل پرونده این زن به قرارگاه جلب پلیس 
پیشگیری تهران فرستاده و تحقیقات مأموران این قرارگاه برای 

دستگیری او آغاز شد.
سردار حمید هداوند، جانشین فرمانده پلیس پایتخت با بیان 
این خبر گفت: بررســی ها نشــان می داد که زن کلاهبردار در 
همه این سال ها با استفاده از هویت جعلی زندگی مخفیانه ای 
در پیش گرفته و برای اینکه شناسایی نشود به طور مرتب محل 
سکونتش را تغییر می دهد. با این حال مأموران موفق شدند در 
بررســی های تخصصی آخرین مخفیگاه او را در محله بریانک 

تهران شناسایی کنند.
وی ادامه داد: این زن پس از 9سال فرار در مخفیگاه اش به دام 
مأموران افتاد و پرونده او با 20شاکی در اختیار مرجع قضایی قرار 
گرفت و این در حالی است که کارشناسان ارزش کلاهبرداری 

انجام شده از وی را 55میلیارد تومان برآورد کرده  اند.

گپ

برداشــتن پل های هوایی میدان تجریش مشکل ساز 
شده است

حدفاصل میــدان تجریش تا میدان قــدس، دو پل هوایی 
وجود داشت که برداشته شــد. با توجه به وجود بیمارستان 
و ساختمان های تجاری و تردد بسیار، لازم است که مجددا 

این پل ها احداث شوند.
نصیری از تهران

بانک رفاه بــرای پرداخت وام معــادل رقم آن ودیعه 
می خواهد

به عنوان یک بازنشســته برای دریافــت وام 50میلیونی به 
بانک رفاه مراجعه کردم. متوجه شدم که برای دریافت این 
وام باید 50میلیون تومان ودیعه بگذاریم به نظر شــما چند 
نفر از بازنشستگان که حقوق ناچیزی دارند در این شرایط 

می توانند این میزان ودیعه بگذارند؟
محمد از تهران 

 خیابان امــام )ره( اصفهــان نیازمند احــداث جایگاه 
سی ان جی است

خیابان امام خمینی اصفهان از میدان جمهوری )فلکه دروازه 
تهران( تــا فلکه دانشــگاه صنعتی، که جــاده اصلی خروجی 
شهر به طرف تهران اســت، نیاز به احداث حداقل یک جایگاه 

سوخت گیری گاز طبیعی سی ان جی  دارد.
محمود بلیغیان از اصفهان

ثبت نام بیمه تکمیلی هنوز حضوری است
برای ثبت نام بیمه تکمیلی تأمین اجتماعی درحالی که هنگام 
ثبت نام کلیه اطلاعات مورد نیاز ازجمله شــماره حساب بانکی 
برای دریافت هزینه بیمه را می گیرند و 2 ماه هم از همان حساب 
حق بیمه برداشت می کنند. هنگام دریافت کارت بیمه باید به 
بانک رفاه رفت و شماره حساب را به تأیید آنها رساند، تا پرداخت 
هزینه های درمان را به این حساب واریز کنند. بابت دادن کارت 

بیمه نیز 5000 تومان دریافت می کنند.
سمایی از یزد

پارک دوبله و غیرمجاز خیابان شهید کشوری را قفل کرده است
خیابان شهید کشوری یا نگارستان هشتم برای عبور اتوبوس ها 
بسیار مشــکل دارد زیرا خودروها در 3 ردیف پارک می کنند و 
علاوه بر سرویس های بانک مرکزی و شلوغی خیابان فرخی نیز 
بر قفل بودن این خیابان مؤثر است. در نتیجه اتوبوس ها مدام در 

ترافیک گیر می افتند.
رضا از تهران 

ساعت بسته شدن گیت های پرواز یکسان نیست
گاهی آخرین ورودی یک پرواز را 20دقیقه قبل از پرواز می بندند 
و گاهی 30دقیقه و حتی 40دقیقه زودتر از پرواز. چرا نباید یک 
زمان مشخص و از پیش تعیین شده ای برای همه پروازها درنظر 

بگیرند تا مسافران هم تکلیف خودشان را بدانند.
امیدی از بندرعباس

  ؟؟؟؟؟
؟؟؟؟؟

؟؟؟؟
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ارسال پیام کوتاه خوانندگان
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پیامک

ایمیل

تحقیقــات بازپــرس جنایی برای 
روشن شدن علت مرگ مردی جوان 
در جنوب تهران در شــرایطی آغاز 
شده که حرف های ضد و نقیض همسر متوفی باعث 

شده انگشت اتهام به سوی او گرفته شود.
به گزارش همشهری، ساعت 22:12 جمعه شب به 
قاضی محمد وهابی، بازپرس کشیک دادسرای امور 
جنایی تهران خبر رسید که مردی جوان در خانه اش 
به طرز مشکوکی جان باخته است. دقایقی بعد از این 
حادثه بود که بازپرس جنایی همراه با تیم بررســی 
صحنه جرم پلیس آگاهی در محــل حادثه حاضر 
شــدند. آنجا آپارتمانی در طبقه ســوم ساختمانی 
در منطقه خلیج فارس بود. جســد مردی 43ساله 
در حمام خانه افتاده و دچار فســاد نعشی شده بود. 
آنطور که متخصصان پزشکی قانونی برآورد کردند 
دســت کم 5روز از مرگ این مرد می گذشــت و به 
درستی معلوم نبود که چگونه جانش را از دست داده 
است. متخصصان پزشکی قانونی در ادامه با بررسی 
دقیق تر پی بردند روی گلــوی متوفی آثار کبودی 
و شیار دیده می شــود. همچنین گردن او نیز دچار 
شکستگی شده است. در این شرایط آنها به تحقیق از 

همسر این مرد پرداختند.
او که ماجرا را به پلیس خبر داده بود به مأموران گفت: 
من و شوهرم 25سال قبل ازدواج کردیم اما فرزندی 
نداریم. من در یکی از اداره های فرهنگی کار می کنم 
اما شوهرم معتاد بود و شغل مشخصی نداشت. ما با 
یکدیگر دچار اختلافات زیادی بودیم اما این اواخر 

اختلافات مان بیشتر هم شده بود.
این زن درحالی که آثار کبــودی روی صورتش را به 
مأموران نشان می داد گفت: او مدام من را کتک می زد 
و اغلب با هم قهر بودیم اما بعد که آشتی می کردیم 
به من قرص های آرام بخش مــی داد تا دردم کمتر 
شود. چند روز قبل هم وقتی با هم آشتی کرده بودیم 
شوهرم به من قرص آرام بخش داد و من هم خوردم 
اما بعد از آن متوجه چیزی نشدم. وقتی چشمانم را 
باز کردم متوجه شدم چند روز گذشته و روز جمعه 
است. بوی بدی در خانه می آمد و شوهرم نبود. وقتی 
خانه را جست وجو کردم دیدم او در حمام خانه افتاده 
و جانش را از دست داده است و من نمی دانم که چه 

بلایی بر سرش آمده است.
حرف های این زن ضد و نقیض به نظر می رســید و 
کارآگاهان حتم داشــتند او از بیــان واقعیت طفره 
می رود. به همین دلیل بازجویی هــا از او ادامه پیدا 

کرد. این بار این زن حرف های تــازه ای زد و مدعی 
شد که شوهرش خودش را حلق آویز کرده است. او 
گفت: من بعد از خوردن دارو بیهوش شدم اما وقتی 
به هوش آمدم دیدم که شــوهرم خودش را از لوله 
گازی که در خانه قرار دارد حلق آویز کرده اســت. 
به سختی توانستم او را باز کنم اما کار از کار گذشته 
بود. من هم جنازه را داخل حمام انداختم و با پلیس 
تماس گرفتم. اول ترسیدم فکر کنید دروغ می گویم 
و حرف هایم را باور نکنید. به همین دلیل حرف های 
دیگری زدم. اینها همه اعترافات این زن نبود؛ چراکه 
او در ادامه حرف های دیگــری را بیان کرد و گفت: 
وقتی شــوهرم به من قرص می داد خودش هم یک 
قرص خورد. من بیهوش شدم و وقتی به هوش آمدم 
دیدم که او درحمام افتاده و جانش را از دست داده 
است. باور کنید من به درستی نمی دانم که چه اتفاقی 
افتاده و شوهرم چطور فوت شده است. در این شرایط 
بود که این زن به ظن دست داشتن در قتل شوهرش 
با قرار قانونی بازداشت شد. حالا در شرایطی که هنوز 
معمای این جنایت به طور دقیق حل نشده کارآگاهان 
2 فرضیه را پیش رو دارند. نخستین فرضیه این است 
که این زن بعد از بیهوش کردن شوهرش با خوراندن 
قرص او را به قتل رسانده و دومین فرضیه این است 
که او از یک همدســت برای قتل شــوهرش کمک 
گرفته است. در این شرایط متهم در بازداشت به سر 

می برد و تحقیقات در این باره ادامه دارد.

جنایت آتشین  در خرازی
مرگ آتشین صاحب یک خرازی در شرق 
تهران باعث شد تا بازپرس جنایی دستور 
بازداشــت زن جوانی که فروشنده آنجا 
بود را صادر کند. به گزارش همشــهری، 
روز 13بهمن ماه امسال یکی از مسئولان 
بیمارستان سوانح ســوختگی تهران در 
تماس با قاضی حبیب الله صادقی، بازپرس 
دادسرای امور جنایی تماس گرفت و اعلام 
کرد مردی که از چند روز قبل با سوختگی 
شــدید به آنجا منتقل شده بود جانش را 
از دست داده اســت. با آغاز تحقیقات در 
این باره معلوم شد که متوفی صاحب یک 
خرازی در شرق تهران است که در محل 
کارش دچار حادثه شده است. آنطور که 
کسبه محله می گفتند این مرد درحالی که 
آتش گرفته بود از مغازه اش خارج شــد و 
سایر مغازه داران آتش را خاموش کردند. 
در بررسی تصاویر دوربین های مداربسته 
معلوم شــد که بعد از خــروج این مرد از 
مغازه اش، زن جوانی نیــز از آنجا خارج 
شــده و بعد از چند لحظه فرار می کند. او 
کسی نبود جز فروشــنده خرازی. وقتی 
این زن احضار شد و تحت بازجویی قرار 
گرفت گفت: در حال چیدن ویترین بودم 
که دیدم صاحبکارم آتش گرفته است و از 
مغازه بیرون رفت. من هم دنبالش رفتم 
و بعد از ترس به خانه ام رفتم. درحالی که 
این زن تنها مظنون مرگ صاحب خرازی 
بود بازپرس جنایی دستور بازداشت وی و 
انجام تحقیقات تکمیلی در این خصوص 

را صادر کرد.

دستگیری زورگیران کلیپ جنجالی 

روز گذشته عملیات نجات پسربچه 
5ساله مراکشی که به عمق 32متری 
چاهی باریک سقوط کرده در حالی 
وارد پنجمین روز شد که مردم زیادی از سراسر جهان 

برای نجات او از اعماق چاه لحظه شماری می کنند.
به گزارش همشهری به نقل از آسوشیتدپرس، رایان، 
نام پسربچه  5ساله مراکشی است که این روزها توجه 
بسیاری از رسانه های بزرگ دنیا را جلب کرده است. او 
بعدازظهر سه شنبه هفته گذشته در یکی از روستاهای 
مراکش، ناگهان به داخل چاهی عمیق سقوط کرد. از 
همان زمان  عملیات نجات او آغاز شد اما خاک سست 
محل حادثه از یک ســو و باریک بودن چاه از سوی 
دیگر مانع از آن می شد که امدادگران بتوانند وارد چاه 
شده و پسربچه را نجات دهند. با این حال وقتی آنها با 
استفاده از طناب دوربینی را به اعماق چاه فرستادند به 
تصاویری دست یافتند که نشان می داد رایان به عمق 

32متری چاه سقوط کرده و زنده است.

هر چه زمان می گذشــت، اخبار این 
حادثه نیز بیشتر مورد توجه رسانه ها 

قرار می گرفت. هرگونــه عملیات حفاری 
در چاه امکان داشــت باعث ریزش خاک دیواره ها 
و مرگ پســربچه شــود. از طرفی قطر چاه هر چه 
پایین تر می رفت باریک تر می شد و در برخی نقاط 
به 45سانتی متر می رسید. در این شرایط امدادگران 
با استفاده از طناب و لوله اقدام به ارسال آب و غذا و 
همچنین اکسیژن به عمق چاه کردند تا رایان بتواند 
همچنان زنده بماند. در مرحله  بعدی، آنها تصمیم 
گرفتند با اســتفاده از بولدوزر اقدام به حفر چاهی 
به موازات چاه مورد نظر کرده و پس از رســیدن به 
عمقی که رایــان در آنجا گرفتار شــده بود، تونلی 
افقی به ســمت چاه اصلی حفر کــرده و از طریق 
این تونل به پسربچه برسند. روز گذشته، عملیات 
نجات در حالــی وارد پنجمین روز شــد که صدها 
نفر از روســتاییان و مردم مراکش برای تماشــای 

این عملیات در محل حادثه جمع شده 
بودند. صبح دیــروز، عبدالهادی تمرانی، 
رئیس تیم امداد و نجات به خبرنگاران گفت: 
فعلًا نمی توان وضعیت کودک را مشخص کرد. اما 
امیدواریم که این بچه زنده بماند. در این عملیات از 
خبره ترین مهندسان کمک گرفته شده و هم اکنون 
در 2متری رسیدن به رایان هستیم اما به دلیل ترس 
از فروریختن خاک روی سر پسربچه، ادامه عملیات 
با کندی پیش می رود. تا عصر دیروز و لحظه تنظیم 
این گزارش تلاش امدادگران برای رسیدن به رایان 
کوچولو در حالی ادامه داشــت که مردم مراکش با 
هشــتگ »رایان را نجات دهید«، فضای مجازی را 

تحت تأثیر قرار داده اند.
براســاس این گــزارش، دهکــده ای کــه رایان و 
خانواده اش در آن زندگی می کنند 500نفر جمعیت 
دارد اما پر از چاه های عمیق است که خطر گرفتار 

شدن مردم در این چاه ها را افزایش داده است.

2فرضیه در قتل هولناک مردی به دست همسرش

عملیات نجات کودک مراکشی  از عمق 32 متری چاه   توجه همه رسانه های دنیا را جلب کرده است

5 روز دلهره برای نجات پسربچه 5 ساله

پیگیری

خارجی

جنایی
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كيوسك

چالش تورم مقابل دولت بایدن
دولت جو بایــدن همچنان با روند افزایش تورم و خشــم 
مصرف کنندگان مواجه اســت. مقامات آمریکایی درصدد 
هستند تا اقتصاد کشور را متعادل کنند و راهکارشان افزایش 
نرخ بهره در ماه آینده است. دولت سعی دارد مردم را قانع 

کند که آمریکا در مسیر بهبود وضعیت اقتصادی است.

»بوليوار«، پول ونزوئلا، 
سال هاســت كــه بــا 
كاهــش باورنکردنی 
ارزش مواجه شــده است؛ روندی كه از 
دل یك بحران اقتصادی بزرگ بيرون 
آمده و منجر به فقيرشدن ميليون ها نفر 
از شهروندان این كشور شده است. اما 
اكنون به نظر می آید این روند به لطف 
افزایــش توليد و فروش نفــت و تغيير 
برخی سياســت های مالی و اقتصادی 

دولت درحال پایان یافتن است.
در طول 4ماه گذشته نرخ برابری بوليوار 
با دلار، در حدود 4.5 بوده است؛ ثباتی 
اميدواركننده كه بيشتر متکی بر توليد 
و فروش نفت بوده است. این لحظه ای 
اســت كه به نظر هرگز قرار نبود از راه 
برســد، زیرا تورم در ونزوئلا از كنترل 
خارج شده بود، دولت به حذف صفر از 
واحد پولی ادامه مــی داد؛ همانطور كه 
در پایيز سال جاری هم 6صفر از بوليوار 
كم كرد. اقتصاد ونزوئلا هر لحظه بيش 
از قبل در گرداب بحران غرق می شــد. 
اما به نظر می رســد این روند در نهایت 
درحال معکوس شدن است تا دست كم 
برای مدتی كوتاه از فروپاشی اقتصادی 

كشور جلوگيری شود.

بولیوار چطور تثبیت شد؟
نفت آغازگــر تغييــرات بود. بــا بالا 
رفتن قيمــت جهانی نفــت و افزایش 
استخراج نفت در پی یك دهه كاهش، 
این محصول ارز قابــل مبادله زیادی را 
به اقتصاد ونزوئــلا وارد كرد. همچنين 
استخراج طلا در كنار صادرات محدود 
اما رو به رشد اقلامی مانند ميگو و كاكائو 
به ورود دلار به این كشــور كمك كرد. 
علاوه بر این، حکومت سوسياليســتی 
ونزوئــلا بــا رویکــرد غيرمنتظــره 
خــود در مــورد مدیریت مخــارج و 
آزادســازی اقتصاد كه مدت ها در بند  
محدودیت هــای دولتی بــود، همه را 
شگفت زده ساخت. به این ترتيب اقتصاد 
ونزوئلا در سال2021 برای اولين بار در 
7سال گذشــته حدود 4درصد رشد را 

تجربه كرد.
از نظر بسياری از ونزوئلایی ها اما ثبات 
واحد پولی كشــور بســيار دیر اتفاق 
افتاد. تاكنون ميليون ها نفر از كشــور 
فــرار كرده انــد و آنهایی كــه ماندگار 
شــده اند هم بوليوار را رها كرده و دلار 
را جایگزین پول ملی خود ســاخته اند. 
این گروه عموما مرفــه، حقوق خود را 
بــه دلار دریافت كــرده و تمام مخارج 
خود را با دلار پرداخــت می كنند. اما 

بسياری از شهروندان فقير در این كشور 
هنوز حقوق خود را بــا بوليوار دریافت 
می كنند. برای این قشــر، ثبات ارزش 
پول ملــی به معنای تقویــت ته مانده 
قدرت خریدی است كه برای آنها باقی 
مانده است. نرخ ماهانه تورم در ونزوئلا 
طی 12ماه گذشته زیر 50درصد باقی 
مانده بــوده و طی 3ماه گذشــته روی 
53درصد قرار گرفته است كه به نسبت 
نرخ 1000درصدی تورم در سال های 
اخير، كاهش قابل توجه به شمار می رود.

همچنين دولــت به واســطه كاهش 
هزینه تراشــی های خــود، روند چاپ 
پول را كند تر كرده و دلار در بسياری از 
معاملات به جای پول ملی مورد استفاده 
قرار می گيرد؛ در حدی كه در 60درصد 
از تراكنش های مالی این كشور از دلار 
استفاده می شــود. حتی اقتصاد دانان 
محلی كه در ســال های اخير شــاهد 
خطاهای مداوم دولت نيکلاس مادورو 
رئيس جمهور ونزوئلا در سياستگذاری 
اقتصادی بوده اند هم تأیيــد كرده اند 
كه این بار وضعيت متفــاوت از دفعات 
قبل است. آزدروبال اوليوروس تحليلگر 
ونزوئلایی به الجزیره گفته است: ممکن 
است بوليوار بار دیگر در برابر دلار ارزش 
خود را از دست بدهد، اما این افت ارزش 
مشابه سقوط ارزشــی كه در سال های 
اخير اقتصــاد ونزوئلا را به فروپاشــی 

كشاند نخواهد بود.

تلاش دولت برای احیای اقتصاد
دليل واقعی بودن سياست جدیدی كه 
دولت مادورو در پيش گرفته این است كه 
بانك مركزی ونزوئلا توانسته این ثبات 
نســبی اقتصادی را بدون نياز به كاهش 
دادن ذخائر ارزی خارجــی رو به پایان 
كشــور ایجاد كند. افزایش صادرات به 

اندازه ای ارز قابل مبادله در اختيار بانك 
مركزی قرار داده تا بتواند نيازهای تمام 
بانك های كشور را تامين كند. براساس 
اسناد دولتی كه توسط بلومبرگ بررسی 
شده، سال گذشته بانك مركزی ونزوئلا 
در مجموع در حدود 1.5ميليارد دلار و 
یورو در بازار تبادل ارز خارجی به فروش 
رســاند. همزمان منابع ارزی این كشور 
پس از كســر وجوه صندوق بين المللی 
پول كه دولت امکان دسترســی به آن 
را ندارد، روی رقــم 6ميليارد دلار ثابت 
باقی ماند. در حال حاضر سياســتی كه 
دولت مــادورو در پيش گرفتــه پایدار 
به نظر می آید. براساس داده های دولتی 
شــركت های دولتی در سال2021 بالغ 
بر 3.3ميليــارد دلار بــه بانك مركزی 
این كشــور فروخته اند كه در مقایســه 
با 743ميليون دلار ســال2020 رشد 
قابل توجهی به شــمار مــی رود. با این 
 همه خطر هنوز وجــود دارد. اگر بانك 
مركزی می خواهد روند فروش های ارزی 
را حفظ كند، بایــد جریان های ارزی از 
محل توليد نفت و دیگــر انواع صادرات 

بالا باقی بمانند. همچنين تورم ونزوئلا 
اگرچه در حال كاهش اســت، اما هنوز 
در ميان بالاترین هــای جهان قرار دارد 
و می تواند به تدریج بوليوار را تحت فشار 
بگذارد. كارشناسان اقتصادی هم اعتماد 
به ثبات ارزش بوليوار را در طولانی مدت 
رفتــاری پرخطــر می داننــد، به ویژه 
به دليل نوســاناتی كه در قيمت و توليد 
نفت به وجود می آید. به گفته تامارا هررا 
كارشناس اقتصادی، احتمال اینکه نرخ 
تبادل در ســال جاری ثابت باقی بماند 
بسيار بالاست، اما اتکا به آن  ساده انگاری 

رویداد های پيش بينی  نشده است.
عامل دیگری هم بــرای توضيح ثبات 
بوليــوار وجــود دارد و آن از بين رفتن 
تقاضا برای واردات كالا به ونزوئلاست. 
ونزوئلای امروز و واحد پول ملی آن برای 
خرید كالا از خارج از كشور بيش از اندازه 
ضعيف و فقير است. مجموع واردات این 
كشور در سال2021 به كمتر از 8ميليارد 
دلار رسيده است. 10سال پيش از این، 
ارزش مجموع واردات به ونزوئلا بيش از 

53ميليارد دلار بوده است.

قدم های لرزان ونزوئلا 
برای نجات اقتصاد

پول ملی ونزوئلا پس از حذف 6صفر، با سياست های جدید دولت طی 
ماه های اخير در وضعيت باثبات قرار گرفته است

جهان نما

همنوایی جمهوریخواهان با ترامپ 
جمهوریخواهان با حذف برخي چهره هاي معترض 

حزب، بيش از هر زماني با ترامپ هم راي شده اند

كميته ملی جمهوریخواهــان آمریکا در قطعنامــه ای درباره 
رویدادهای ششم ژانویه، كه روز تاریخی حمله هواداران ترامپ 
به ساختمان كنگره بود، با دونالد ترامپ، رئيس جمهور سابق این 
كشور همصدا شده كه موضعی همدلانه با هواداران شورشی اش 

گرفته بود.
به گزارش سی ان ان، در بيانيه حزب به 2نماینده جمهوریخواه 
كه به تحقيــق مجلس نماینــدگان درباره ایــن حمله كمك 
می كنند، اشاره شده است. این دو نماینده، با خشم حزب مواجه 

هستند و صحبت از اخراج آنها مطرح است.
حزب، بلافاصله بعد از حمله به كنگره، »خشونت های بی معنی« 
را محکوم كرده بود، اما حالا چنين بيانيه ای داده است. كميته 
ملی حزب بعد از استفاده از عبارت »گفتمان مشروع سياسی« 
با واكنش های گســترده ای مواجه و در نهایت مجبور شــد در 
بيانيه ای به سی ان ان در بعدازظهر جمعه به وقت آمریکا، اعلام 
كند كه بين آنهایی كه اقدام به خشــونت نکرده و شورشيانی 
كه تلاش می كردند ســاختمان كنگره را اشغال كنند، تفاوت 

قائل است.

حمله به كنگره در روز ششم ژانویه سال گذشته، بعد از آن صورت 
گرفت كه ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری بعد از جو بایدن 
قرار گرفت. روز ششــم ژانویه، قرار بود در یك مراسم كه قانون 
اساسی مشخص كرده، آرای ایالات در جلسه ای مشترک بين 
مجلس نمایندگان و سنا به ریاست معاون رئيس جمهور تأیيد و 

بایدن رسما به عنوان رئيس جمهور جدید معرفی شود.
ترامپ، پيش از شروع آن جلسه، در جمع هوادارانش ادعاهای  
بی اساســش درباره تقلب در انتخابات را تکرار و آنها را تحریك 
كرده بود. این جمعيت، در ادامه به سمت كنگره رفت و تلاش 
كرد آن را فتح كند تا جلوی تأیيد نتيجه انتخابات را بگيرد. در 
جریان خشــونت ها، كه در تاریخ معاصر آمریکا بی سابقه بوده 

است، ده ها افسر پليس مجروح شدند.
ترامپ كه همچنان بر تقلب در انتخابات تأكيد دارد، پيش از این 
مواضعی همدلانه نســبت به این مهاجمان اتخاذ كرده و حتی 
در آخرین روزهای ریاســت جمهوری اش به فکر عفو عمومی 
تمامی شركت كنندگان در حمله ششــم ژانویه بوده است. او، 
اخيرا هم در یك سخنرانی در تگزاس، گفته است كه اگر دوباره 
رئيس جمهور آمریکا شــود، عفو مجرمان حمله ششم ژانویه را 
درنظر خواهد گرفت. به گزارش لس آنجلس تایمز، او در این باره 
گفته است: »اگر در انتخابات شــركت كنم و اگر برنده شوم، با 
این افراد عادلانه و منصفانه برخورد خواهم كرد و اگر لازم باشد 
كه آنها را عفو كنم، آنها را عفو خواهم كرد؛ چون با آنها به شدت 

غيرعادلانه رفتار شده است.«
بيش از 700نفر در رابطه با این حملــه به خاطر جرائم فدرال 
دستگير شــده اند و همين، این پرونده را به بزرگ ترین پرونده 

تحقيقی دادگستری آمریکا تبدیل كرده است.
با وجود حساسيت رسانه های ليبرال و دمکرات ها به این ماجرا، 
جمهوریخواهان بــا قطعنامه روز جمعه خود، نشــان داده اند 
كه بيشــتر به ترامپ و دیدگاه هایش درباره انتخابات گذشته 

تمایل دارند.
ترامپ، همچنان دست بردار نيست و اخيرا مایك پنس، معاون 
سابق خود را كه در جلسه روز ششــم ژانویه رئيس جلسه بوده 
به خاطر اینکه نتایج انتخابات را برنگردانده سرزنش كرده است. 
پنس هم جمعه، سرانجام در رد صحبت های رئيس پيشين اش 
یك گام جلوتر رفته و این بار به صورت علنــی انتقادهای او را 

»غلط« خوانده است.
ترامپ هفته پيش در انتقاد از پنس گفته بود: »متأســفانه او از 
قدرت خود استفاده نکرد. او می توانست انتخابات را برگرداند.«

پنس در رد صحبت های ترامپ، گفته اســت كه جایگاه قانونی 
برای این كار را نداشــته و قانونا نمی توانســته انتخابات را رد 
كند. به گزارش نيویورک تایمز، او در یك ســخنرانی در جمع 
محافظــه كاران در فلوریدا، گفته اســت كــه نااميدی برخی 
درباره انتخابات را درک می كند، اما نمی توانسته كاری كه آنها 
می خواستند را انجام دهد؛ »ترامپ اشتباه می كند. من این حق را 
نداشتم كه انتخابات را برگردانم... . براساس قانون اساسی آمریکا، 
انتخابات در ســطح ایالاتی برگزار می شود، نه در سطح كنگره. 
تنها نقش كنگره این اســت كه آرای نهایی و تأیيد شده توسط 

ایالات را باز كند و بخواند؛ نه بيشتر و نه كمتر.«
پنس، پيش از این درباره صحبت هایی كه ترامپ و هوادارانش 
درباره او می كردند، ســکوت كرده بود. او همچنين گفته است: 
»حقيقت این است كه چيزهایی مهم تر از حزب و فرصت های 
سياسی ما وجود دارد. اگر ایمانمان را به قانون اساسی از دست 
بدهيم، دیگر فقط انتخابات را از دســت نخواهيــم داد، بلکه 

كشورمان را از دست خواهيم داد.« 
ترامپ بعد از این صحبت هــا، در بيانيه ای پنــس را به عنوان 
تسهيل كننده حضور بایدن در كاخ سفيد مورد انتقاد قرار داده و 

دوباره تقلب در انتخابات را پيش كشيده بود.
انتشــار قطعنامه حزب جمهوریخواه در این شرایط، نشانه ای 
از تمایل شدید این حزب به ترامپ اســت. در بيانيه ، همکاری 
نمایندگان بــا تحقيقــات دمکرات ها درباره حملات ششــم 
ژانویه به شــدت تقبيح و پيشنهاد شده اســت كه ليز چنی و 
ادام كينزینگر، نمایندگان جمهوریخــواه به خاطر همکاری با 
دمکرات ها در این تحقيــق، از مجمع نمایندگان جمهوریخواه 

اخراج شوند.
جمهوریخواهان تندرو اینطور اســتدلال می كنند كه این دو 
نماینده، با همکاری در این كار  به نانسی پلوسی، رئيس دمکرات 
مجلس نمایندگان كمك می كنند. چنی در بيانيه ای از این اقدام 
ابراز تأسف كرده است. حزب چنان در حذف چنی مصمم است 

كه در انتخابات پيشرو می خواهد از رقيب او حمایت مالی كند.

 نعیم قاسم
 معاون دبیرکل حزب الله لبنان

ورود اســرائیل به لبنان، ممنوع است. 
حــزب الله اجــازه نمی دهــد که دشــمن 
صهیونیســتی بــرای کمــک بــه ارتــش، 
وارد لبنان شــود. چرا لبنان برای مقابله 
بــا جنگنده هــای اســرائیلی نمی توانــد 
جنگنده و موشک های نقطه زن داشته 
باشد. چرا لبنان باید ضعیف باقی بماند 
تا اسرائیل هرطور می خواهد رفتار کند؟

 ینس استولتنبرگ
 دبیرکل ناتو 

همــکاری دیپلماتیــک چین و روســیه و 
تمرین های نظامی شان، عاملی است 
کــه باعــث اتحــاد بیشــتر اعضــای ناتــو 
می شود. ما در ناتو در آمریکای شمالی و 
اروپا ۵۰درصد قدرت نظامی و اقتصادی 
دنیا را تشــکیل می دهیم. تــا زمانی که 

کنار هم باشیم، در امانیم.

نقل قول 

آمریــکا همچنان بــا بيش از 
70ميليون و500هــزار نفــر 
مبتــلا و بيــش از 900هزار 
قربانی در صدر فهرســت كشورهای درگير با 

بيماری كرونا قرار دارد.
آخرین داده های جمع آوری شــده توســط 
دانشگاه جانز هاپکينز حاكی از آن است كه در 
كمتر از 2ماه گذشته، بيش از 100هزار نفر در 
آمریکا بر اثر ابتلا به كرونا جان باخته اند. این 
افزایش چشــمگير مرگ ومير ناشی از كرونا 
همزمان با شيوع اوميکرون سویه بسيار مسری 
آن و افزایش شمار بستری ها در بيمارستان ها و 

مراكز درمانی رخ داده است.
با این حال، به رغم شيوع ســویه اوميکرون، 
شمار مرگ ومير روزانه ناشی از كرونا در آمریکا 
همچون دیگر كشورها رو به كاهش گذاشته 
است. یك ماه پيش آمریکا با روزانه یك ميليون 
نفر ركورددار تعداد مبتلایان به كرونا بود كه 
این رقم بی سابقه ترین آمار ثبت شده مبتلایان 

از زمان آغاز شيوع این ویروس در آمریکاست، 
اما اكنــون این روند رو به كاهش گذاشــته و 
به روزانه 318هزار مبتلا رســيده است. آمار 
مرگ و مير اما در وضعيت بــدی قرار دارد. به 
گزارش خبرگزاری آسوشــيتدپرس، فقط در 
2هفته گذشته، نرخ مرگ ومير مبتلایان كرونا 
در آمریکا به رقم هشدارآميز 30درصد رسيده 
اســت؛ به این معنا كه روزانه به طور ميانگين 
بيش از 2هــزارو600 آمریکایــی قربانی این 
بيماری عفونی می شوند. براساس آمار دانشگاه 
جانز هاپکينز، شــمار جان باختگان كرونا در 
آمریکا در 2سال گذشــته از جمعيت برخی 
شهرهای این كشور ازجمله ایندیاناپوليس و 
سانفرانسيسکو بيشتر شده است. از نظر سرانه 
مرگ ومير ناشــی از كرونا، آمریــکا در ميان 
7كشور ثروتمند جهان بدترین آمار یك سال 
گذشته را داشته است. كارشناسان بهداشت 
می گویند كه اكثر موارد مرگ ومير مربوط به 

افرادی است كه واكسن نزده بودند.
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گرینویچ

حجاب ملکه بلژيک
 

مسقط: دیــدار ملکه و پادشــاه بلژیک از عمان 
و حجــاب اســامی ملکه ایــن كشــور به ویژه 
هنگام دیدار از مســجد جامع ســلطان قابوس 
 یک بار دیگر بحث بر ســر حجاب زنان خارجی

در كشور های اسامی را در شبکه های اجتماعی 
داغ كرد. 

رسم احترام به پوشــش محلی، سنتی و به ویژه 
دینی در كشور ميزبان رســم جدیدی نيست. از 
دیرباز مهمان های خارجی در هر كشوری به نشانه 
احترام و نزدیک بودن به فرهنگ كشــور ميزبان 

این كار را انجام می داده و می دهند. 
در ایران اما به محض مشــاهده پوشــش كامل 
اسامی بر تن یکی از زنان مهمان، برخی جریان ها 
صحبت از اجباری بودن آن می  كنند كه به گفته 
برخی كاربر های شــبکه های اجتماعــی این با 

واقعيت و آنچه در ایران می گذرد نسبتی ندارد.

زندگی پلاستیکی

اصلاحات به پرچم عربستان رسید 

رياض: درحالی كه به گفته گزارشگران بدون مرز سركوب در 
دوران وليعهد كنونی این كشور افزایش یافته بن سلمان قصد 
دارد در ادامه تغييرات پيوسته و اصاحيه هایی به فرمان های 
سلطنتی این كشور این بار ســراغ اصاح پرچم این كشور 
برود. به گزارش آسوشيتدپرس، شورای مشورتی و منتخب 
پادشــاهی به اعمال تغييرات رأی مثبت داد. این در حالی 
است كه وليعهد جوان این كشــور هميشه بر مليت و غرور 

ملی تأكيد كرده است. 
طبق این گزارش، تصميمات این شورا ارتباطی با قوانين و 
ساختارهای موجود در عربستان ندارد اما این رأی از آن نظر 
مهم ارزیابی می شود كه اعضای شورا از سوی پادشاه منصوب 
می شوند و تصميمات آنها اغلب در نهایت در اختيار پادشاه 
سعودی است. سایر رسانه های محلی نيز گزارش داده اند كه 
این تغييرات به نفع اصاح سيستم حاكم بر پرچم، شعار و 
سرود ملی است. شورای مشــورتی جزئيات بيشتری از این 
تصميم را اعام نکرده است. رسانه ها همچنين گفته اند كه 
هدف از تغييرات پيشــنهادی، تعریف واضح تر كاربردهای 
درست نشان  دولتی، افزایش آگاهی درباره اهميت پرچم و 
سرود ملی و همچنين محافظت از پرچم در برابر بی احترامی 

یا بی توجهی است.

ماسک، دهان کره ای ها را نبست
 

سئول: ماسک جدیدی كه یک شركت در كره جنوبی آن را 
توليد كرده فقط بينی افراد را می پوشاند و فروش این ماسک 

در این كشور به سرعت در حال افزایش است.
 به گزارش گلوبال نيوز، این وسيله كه كاسک نام دارد برای 
افرادی كه نمی خواهند دهانشان بســته شود و برای نمونه 
به راحتی غذا و نوشيدنی بخورند ایده آل معرفی شده است. 
پروفسور كاترین بنت متخصص اپيدمولوژی )بيماری های 
همه گير( از انســتيتوی دیکينز اما در این باره می گوید: این 
بهانه خوبی نيست كه بگویيم چون بســياری افراد جامعه 
به خاطر پوشيده شدن دهانشــان ماسک نمی زنند بنابراین 

این ماسک های جدید خوب و مناسب است. 
ماسک های یاد شده به قيمتی معادل 8دلار آمریکا در بازار 
كره جنوبی خرید و فروش می شود و هنوز مشخص نيست 
مقامات بهداشتی این كشور چگونه مجوز توليد و استفاده از 

آن را صادر كرده اند.

در يک مراسم نمادين، صدها سوارکار در اسپانیا اسب هايشان را از میان آتش عبور دادند/ عکس: گاردين اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

  کشتی سلطان

جف بزوس، رئيس شركت آمازون كه 
ســومين مرد ثروتمند جهان )طبق 
اعام مجله فوربس( است، سفارش 
یک كشتی تفریحی غول پيکر را به شــركت های مربوطه در بندر 
رتردام هلند داده بود كه حالا به مراحل پایانی خود رسيده و آماده 
استفاده است. ارزش این كشــتی عظيم را روزنامه گاردین حدود 
430ميليون یورو تخمين زده است. مســئله اینجاست كه ابعاد 
كشتی بسيار بزرگ تر از پل مشــهور و تاریخی كونينگشاون شهر 
رتردام است اما كشتی را باید فقط از همين مسير بيرون برد چون 
تنها مسير به سمت دریاست. از شورای شهر رتردام خواسته شده تا 
تصویب كنند قسمت ميانی پل باز و به بيرون منتقل شود تا كشتی 
بتواند از ميان آن عبور كند. این پل سال1878 ساخته شده و یکی 
از آثار تاریخی شهر به شــمار می آید. در دوران جنگ جهانی دوم 
نازی ها آن را بمباران كردند اما پس از جنگ  این پل بازسازی شد 
و حالا نه تنها بخشی از تاریخ شهر، كه به نمادی از جنگ و قربانيان 
آن نيز تبدیل شده است. اما مسئولان شهر باید تصميم می گرفتند: 
كدام مهم تر است؟ پول یا هویت؟ همراهی با یکی از قدرتمندترین 
مردان روی زمين یا وفاداری به تاریخ؟  مسئولان شهر پول را انتخاب 
كرده اند. این انتخاب به مذاق بسياری از شهروندان خوش نيامده 
است و به این تصميم اعتراضاتی شده اســت. با این حال تصميم 
تغييری نکرده و در عوض گفته اند پروســه ساخت این كشتی در 
رتردام شــغل های زیادی ایجاد كرده و همچنين قول داده اند كه 
دیگر كسی دست به پل نزند. در سال2017 نيز مسئولان شهری 
پس از یک بازسازی دیگر روی پل قول داده بودند كه قرار نيست 
به این زودی ها تغييری در آن ایجاد شود. طبيعی است كه بخشی 
از هزینه این تغييــرات و جابه جایی برای عبور كشــتی مذكور را 
باید شهرداری این شــهر از محل عمومی تامين كند. خبر شبيه 
داستان های اسطوره ای است. انگار كه پادشاه قدرتمند دوران قرار 
است از شهری عبور كند و دستگاه پرابهت پادشاهی به عاوه خدم و 
حشم و همراهان و سرداران و خانواده های وابسته پادشاه با اسب ها و 
فيل ها و تخت بزرگ شاهی به راحتی از دروازه شهر نمی توانند عبور 
كنند و باید دروازه را خراب كنند. با این تفاوت كه امروز ما جزئيات 
بيشتری را هم از پادشاه قدرتمند می دانيم و هم از مردمانی كه زیر 
حاكميت او زندگی می كنند؛ مثا می دانيم ارتفاع كشتی پادشاه 
داستان، آقای بزوس، حدود 40متر اســت. می دانيم كه او درآمد 
گزافی دارد درآمد دارد و مجمــوع ثروتش به حدود 205ميليارد 
دلار می رســد. از اوضاع و احــوال روزگار و مردمان هم چيزهایی 
می دانيم؛ مثا اینکه در این ســال های همه گيری كووید، زنان، 
كارگران و نسل جوان تازه وارد بازار شده مجموعه 3.7 تریليون دلار 
از دست داده اند. در عوض ميلياردرهای جهان ازجمله همين پادشاه 
داستان ما حدود 3.9 تریلون دلار ثروت بيشتری به دست آورده اند. 
با این جزئيات است كه تصویر عجيب و اسطوره ای برداشتن یک پل 
تاریخی برای عبور كشتی آقای بزوس نمادین می شود و روزگاری 
كه در آن زندگی می كنيم را بازتاب می دهد. هرودوت روایت كرده 
بود كه خشایارشاه پس از طغيان داردانل و از بين رفتن پل هایی كه 
قرار بود ســپاه ایران از روی آن عبور كند آنقدر خشمگين شد كه 
دستور داد رود را 300ضربه تازیانه بزنند.  خيلی وقت ها این حکایت 
را به عنوان تمثيلی از غرور و جنون بــه كار می برند. درحالی كه در 
اسطوره های امروزین، پادشاه دستور داده است تا نه تنها پل را خراب 
كنند، كه به همان مردمی كه كشتی را ساخته و به آب انداخته اند 
تازیانه بزنند. خشایارشاه لااقل به كسی آسيب نرسانده بود، اما آقای 

بزوس و پادشاهی جهانی اش چطور؟

تقويم / زادروزعدد خبر

 تولد یکی از موج نویی ها

فرانســوا تروفو، کارگردان پرآوازه فرانسوی و 
يکی از برترين فیلمسازان تاريخ سینمای جهان 
اســت که در 6 فوريه 1۹32میلادی )17بهمن 
1310شمســی( در پاريس به دنیا آمد. از همان 
کودکی هم علاقه زيادی به ســینما داشت و با 
وجود اينکه کودکی سختی داشت اما از سینما 
دست نکشید. 200 فیلم نخست زندگی اش را با 
فرار از خانه، مدرسه و پرورشگاه و بدون آنکه پولی 
پرداخت کرده باشد، ديده است. او همچنین علاقه 
زيادی به خواندن رمان داشت و به نقل از خودش 
در دوران مدرســه هفته ای 3 کتاب يا رمان در 
خلوت و تنهايی می خوانده است. تروفو توانست 
در دوران مدرســه با پول هايی که با کار کردن 
در فروشگاه خواربار فروشی به دست می آورد، 
فیلمی به نام Cercle cinemanie را در اکتبر 
1۹48 میلادی بسازد و به اين ترتیب و به تدريج 
وارد عرصه سینما شــود. تروفو پیش از ورود به 
عرصه فیلم سازی ، نويسنده، منتقد و نظريه پرداز 
نشريه معتبر کايه  دوسینما بود. او در اواخر دهه 
1۹50میلادی همراه گدار، ريوت، شابرول و ديگران 
جنبش موج نوی سینمای فرانسه را بنیان گذاری 
کرد. تروفــو و افرادی که جنبــش موج نو را در 
سینمای فرانسه تشــکیل دادند، معتقد بودند 
که سینمای زمانشان کهنه و پوسیده شده است 
و بايد از تکنیک های روايی تــازه و موضوعات 
نوتری حرف زد. در همین خصوص فرانسوا تروفو 
و ژان لوك گدار از فیلمسازان اصلی اين جريان، 
2 فیلم چهارصد ضربه و از نفس افتاده را ساختند 
و قواعــد عصیانگرانه موج نو را شــکل دادند. 
سیاست مؤلفان که از مشهورترين نوشته های او 
به حساب می آيد، عملًا به يک مانیفیست برای 
فیلمسازان موج نو تبديل شد. چهارصد ضربه به 
کارگردانی تروفو نخستین کار سینمايی وی در 
24سالگی بود که به عنوان يکی از شاهکارهای 
ســینمای جهان و آغازگر موج نوی ســینمای 
فرانسه از آن ياد می شــود. پس از آن تروفو در 
طول زندگی خود، 25فیلم ساخت که بسیاری 
از آنها از شاهکارهای مسلم سینمای نو به شمار 
می روند. اين نظريه پرداز معروف سینمای فرانسه 
در 1۹84میلادی با آنکه تنها 52سال داشت بر اثر 

بیماری سرطان درگذشت.

حافظ

در راه عشق مرحله قرب و بعد نیست
می بینمت عیان و دعا می فرستمت

وقتی بشــر یاد گرفت كه برای راحتی خودش خيلی 
از وســایل زندگی روزمره اش را پاستيکی و یک بار 
مصرف كند، هيچ فکر نمی كرد چقدر ممکن است به 
محيط زیست آسيب برساند و چقدر زندگی خودش و 
موجودات زنده دیگر به خطر می افتد. حالا دیگر ظروف 
یک بار مصرف و پاستيک ها آنچنان در زندگی مان جا 
باز كرده اند كه استفاده نکردن از آنها برایمان قابل تصور 
نيســت، اما برای نجات خودمان و محيط زیست مان 
مجبوریم كه پاستيک را از زندگی مان به صورت جدی 
حذف كنيم. به خصوص اینکه آمارهای توليد و مصرف 
پاستيک در ســرزمين ما هولناک اســت؛ براساس 
آمارهای جهانی ایران جزو 20كشور اول دنيا در توليد 
زباله های  پاستيکی است و سالانه حدود 4ميليون تن 

زباله پاستيکی در كشور توليد می شود. از زباله های 
توليد شده در كشور نيم ميليون تن به كيسه پاستيکی 
اختصاص دارد؛ یعنی ما ایرانی ها روزانه به طور متوسط 
3كيسه پاستيکی مصرف می كنيم كه 96درصد آن 
مستقيم وارد سطل های زباله شده یا در طبيعت رها 
می شــود كه تجزیه اش بين 200 تا 400 سال طول 

می كشد؛ درست شبيه تصاویر آخرالزمانی.
شهرداری ها سال هاست كه با شعارهایی مثل »این بار 
بگو كيسه پاســتيکی نمی خواهم« یا »كمی كمتر 
كيسه پاستيکی مصرف كنيم« یا با تقبل بخشی از 
هزینه فروش كيسه های پارچه ای و اجرای طرح هایی 
مانند كارگاه های آموزشــی، آموزش چهره به چهره 
و... سعی كرده فرهنگ استفاده نکردن از كيسه های 
پاستيکی را بين مردم جا بيندازند. عاوه بر این، ادارات 
انگشت شماری هم استفاده از بطری های آب معدنی را 
متوقف كرده اند یا دست كم اعام كرده اند كه متوقف 
خواهند كرد. كار هميشگی تشکل های محيط زیستی 

هم كه معلوم اســت؛ اطاع رســانی درباره ضررهای 
كيسه پاستيکی و تاش برای همه گيرشدن استفاده 
از كيســه پارچه ای. حالا هم مدیركل دفتر پســماند 
سازمان حفاظت محيط زیست از تدوین آیين نامه ای 
در زمينــه منع مصرف كيســه های پاســتيکی در 
مراكز خرید و ميادین تره بــار خبر داده و گفته اكنون 
كيســه های پاســتيکی به ميزان زیادی در ميادین 
تره بار و فروشگاه ها عرضه می شــود اما براساس این 
آیين نامه استفاده از آنها در این مراكز ممنوع خواهد 
شد و مشتریان برای استفاده از این نوع كيسه ها باید 
ماليات پرداخت كنند. حالا دیگر همه  چيز به خود ما 
شهروندان بســتگی دارد، اگر می خواهيم پاستيک 
زندگی نسل های بعد از ما را تسخير نکند، باید از همين 
امروز تغيير ایجاد كنيم. كار سختی هم نيست، فقط 
كافی است كيسه های پارچه ای را جایگزین كيسه های 
پاستيکی كنيم؛ كيسه هایی كه توليدشان چند دقيقه 

طول می كشد و تجزیه شان چند قرن.

سیدجواد رسولی
كارشناس رسانه

دریا، شکوفه، باران 
و ایــن هفته ماوی. 
اینها نام های چند دختربچه نيســت كه 
زیاد نگران شــویم. فقط نام چند حيوان 
است كه به نظر برخی نمرده اند، فقط در 
باغ وحش ها »تلف« شــده اند و بنابراین 
اهميتی ندارند. اهميت آنهــا اما زمانی 
روشن می شود كه متوجه شویم احترام 
به حقوق حيوانات در هر جامعه  ای به طور 
مســتقيم با ســامت محيط زیست آن 
جامعه رابطه دارد. كشوری را تصور كنيم 
كه در پارک هــای حيات وحش اش اگر 
پا از مسير تعيين شــده پياده روی فراتر 
گذاریم، دیگران به فرد خاطی هشــدار 
می دهند كه فقط در مســير تعيين شده 
حركت كنــد، زیرا بيرون از این مســير 
زیســتگاه كرم ها و مورچه ها و گياهان 
است. در این كشور های نه چندان فرضی 
)نيوزیلند، استراليا و...( طبيعت و انسان 
در وضعيــت احترام متقابــل و بنابراین 
كمترین آسيب به یکدیگر قرار می گيرند. 
آسيب هســت اما كم هســت. از تاش 
برای توجيه احتمالی گروه نخســت كه 
هيچ باوری به ارزشــمند بودن حيوانات 
ندارند كــه بگذریم، گــروه دوم آنهایی 
هســتند كه حقوق حيوانــات را درک 
می كنند اما نوک پيکان را فقط به سمت 
دولت و به خصوص شــهرداری  ها نشانه 
می روند. مطابق قانون، شــهرداری های 
كشــور های تمام دنيا موظفند براساس 

ضوابط تعيين شده موجبات برآورده شدن 
تقاضــای شــهروندان برای مشــاهده 
حيوانات را در قالب باغ وحش، ســافاری 
و پارک های حيات وحش فراهم آورند. اما 
آنچه شــهرداری ها را ملزم به دایر كردن 
باغ وحش ها می كند، ميزان تقاضای مردم 
است )در این بخش سهم ما از مسئوليت 
در قبــال حقــوق حيوانات برجســته 
می شــود(. شــاهد مثال این مسئوليت 
عمومــی آن اســت كــه در نمونه های 
بسياری هنگامی كه مسئولان شهرداری 
شــهر های گوناگون جهان بــا كاهش 
چشمگير استقبال مردم از باغ وحش ها 
روبه رو شدند، ساخت و طراحی سافاری 
و پارک های حيات وحش را در دســتور 
كار خود قــرار دادنــد. بنابراین اگرچه 
شرایط بهداشتی و امکانات دامپزشکی 
باغ وحش های ایران بایستی بهبود یابد 
اما ما مدافعــان حقوق حيوانــات بهتر 
است به اشــاعه فرهنگ استقبال نکردن 
از باغ وحش و روی آوردن به فعاليت های 
مفيدی مانند طبيعت گردی، پرنده نگری 
و غيره روی آوریم تا امکاناتی هماهنگ با 
این تقاضای مردمی از سوی شهرداری ها 
برای بيش از پيش ما برنامه ریزی شود. 
فقط در این صورت است كه شهرداری ها 
و ســازمان های مرتبــط دیگــر به این 
تقاضــای مردمی پاســخ خواهند داد و 
دیگر شــاهد »مرگ« باران ها و ماوی ها 

نخواهيم بود. 

دغدغه

 مهدیا گل محمدی

باغ وحش، سافاری يا پارك حیات وحش

روز بعد از بارندگی، آسمان شهر 
بزرگ زیباست. آسمان شده آبی 
كمرنگ با ابرهای ســفيد شفاف 
كه در آسمان پراكنده شده اند. هوا 
بوی تازگی می دهد. باید می رفتم 
سر كار اما نمی توانســتم خانه را 
ترک كنم. خانه در نهایت زیبایی 
خودش بود. نورهای روز داشتند 
خانه را فتح می كردند. ســایه ها 
عقب می رفتند و نور می افتاد روی 
دیوارها؛ روی برگ های گياهان و 
روی كف خانه. ایستاده بودم و نگاه 

می كردم.
همه عمر برای داشــتن خانه ای 
كار می كنيم امــا آنقدر كار داریم 
كه وقــت نمی كنيــم از خانه ای 
كه ســاخته ایم، لذت ببریم. وقت 
نمی كنيــم بنشــينيم و یک روز 
وسط هفته به نورهای زیبایی كه از 
آسمان به ندرت آبی شهر منعکس 

می شود، نگاه كنيم.
باید نوعــی مرخصی ســاعتی، 
اختصاص به روزهای آسمان آبی 
داشــته باشــد. برویم و صادقانه 
بگویيم كه منظره پشت پنجره ها 
و آســمان آنقــدر زیبا بــود كه 
نتوانستم بيایم سر كار و زل بزنم به 
صفحه های سفيد مانيتور و روزم 
را سپری كنم، چون می دانستم تا 
برسم به خانه آفتاب غروب كرده و 
خدا می داند كه آسمان فردای شهر 

چه رنگی خواهد بود و آیا پرنده ها 
به اندازه امروز شلوغ خواهند كرد 

یا نه.
 هنوز به ميانه زمستان نرسيده  ایم 
اما هوا بهار بود. اگر چشم هایم را 
می بستم، می توانستم فروشندگان 
دوره گرد را در خيالــم ببينم كه 
ماهی و سبزه و سمنو می فروشند 
و گلدان های بزرگ و بنفش سينره 
را ببينم كه كنار خيابان ها چيده 
شده  اند تا خانه ها را زیباتر كنند. 
در ميانه زمســتان، بــدون اینکه 
هنوز پامچال ها به خانه پا گذاشته 
باشند، بدون اینکه جوانه ها روی 
شاخه های خشک نشسته باشند، 

بهار آمده بود.
وقتی هوا قشــنگ و تميز است، 
چقــدر زندگــی زیباتر اســت! 
چقدر لبخنــد روی صورت آدم ها 
می بينی! چقدر كمتر صدای بوق 
ماشين ها به گوش می رسد! شهر 
انــگار یکپارچه لبخنــد می زند. 
كاش روزهایی شبيه امروز بيشتر 
بود! روزی كه مناسبتی ندارد جز 
آبی بــودن آســمان و پراكندگی 
ابرها و شفافيت نور؛ روزی كه اميد 
را به زندگــی نزدیک تر می كند؛ 
اميدواری كه در پس این روز زیبا، 
روز بهتری هست. آســمان آبی 
می ماند. خاكســتری زرد دودی 
شــهر برنمی گردد. بهــار نزدیک 
نزدیک شــده  و چيزی تا چيدن 

هفت سين نمانده است.

مان

شیدا اعتماد

مرخصی استحقاقی و تماشای آسمان آبی

فاطمه عباسينگاه
روزنامه نگار

و  تعــارف  بــی 
تکلــف  مثل همین 
متـــن کوتاهی که 
می بینید. ما منتظريم تا نوشته هايتان 
درباره مســائل روزمره، مشکلات و 
دغدغه هايتان را برايمان ارسال کنید. 
اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم 
هســتید جايتان اينجا محفوظ است. 
متن يا طرح تان که آماده شد يک تماس  
با شماره 23023636 بگیريد تا برای 

رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

     اثر:  احمد قدوراآخر مصور

تلاش برای نجات پسر بچه مراکشی



عددبازی
آتیش نزن به جیبت

حکایت اسارت در بند تبلیغات و خریدهای 
پی درپی
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 رشد انفجاری ایران 
در نانوتکنولوژی

سعید سرکار : طی 20سال گذشته رتبه 
جهانی ایران  از 57 به 4 ارتقا یافته است
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خواب سفر در نوروز 1401
بازگشت شعار »در خانه بمانید«  و افزایش 

هزینه سفر، رونق آن را در نوروز کابوس می کند؟
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پایان باز طرح 
رتبه بندی معلمان

یک ماه و نیم به پایان ســال باقی مانده، اما 
لایحه رتبه بنــدی معلمان که قــرار بود از 
فروردیــن1400 اجرا شــود، همچنان در 
پیچ وخم مجلس، شورای نگهبان و دولت گیر 
افتاده و معلمان از اجرایی شدن آن حداقل 

در سال جاری ناامید هستند.
این طرح در چند ماه اخیر آنقدر مسیرهای 
مختلفی را طی کرده و تغییر یافته که تقریبا 
هیچ کــس نمی داند الان در چــه مرحله ای 
اســت و به چــه سرنوشــتی دچار شــده؟ 
رامیــن کریمی نیا، عضو شــوراي مرکزی و 
مســئول کمیته علمی و آموزشــی سازمان 
معلمان ایران در این باره به همشهری گفت: 
»اعضای کمیســیون آمــوزش و تحقیقات 
مجلس می گویند که مســئولان ســازمان 
برنامــه و بودجه و ســازمان امــور اداری و 
استخدامی عنوان کرده اند که توان پرداخت 
12.5هزار میلیارد تومــان برای 6ماهه دوم 
سال1400 به معلمان را ندارند؛ ضمن اینکه 
محاسباتشان نشان داده برای پوشش دادن 
همه معلمان مشــمول رتبه بندی، این رقم 

کافی نیست.«
او افــزود: »رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
بارها و بارها ســخنان خود را در این زمینه 
تغییر داده و هربار یک وعده جدید به معلمان 
می دهد و آنها را امیدوار می سازد، اما انصافا 
کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس سر 
حرف خود باقی مانده  و اعضای آن می گویند 
که باید دولت، دیون خود به معلمان را در این 

زمینه پرداخت کند.«
اعضای ســازمان معلمان و سایر تشکل های 
صنفی معلمی در این مــدت بارها از رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه و رئیس ســازمان 
امور اداری و استخدامی درخواست جلسه ای 
با موضــوع رتبه بندی معلمان داشــته اند، 
اما هیچ پاســخی به آنها داده نشــده است.  
کریمی نیا در این باره گفت: »پرسش ما این 
اســت که چرا آقایان میرکاظمی و لطیفی 
یک جلســه مشــترک با فعالان تشکل ها و 
ســایر نهادهای معلمی برگزار نمی کنند تا 
با صحبت و هم اندیشی مســئله رتبه بندی 
معلمان را که در ســند تحــول بنیادین بر 
اجرای آن تأکید شــده، حل کنیم؟ مشکل 
کجاســت که از صحبت کردن بــا یکدیگر 
می پرهیزیــم؟ از طرف دیگر چرا شــورای 
نگهبان به جای مهلــت قانونی یک هفته ای 
بررســی مصوبه مجلــس، آن را 21روز بعد 
پاسخ داد؟ متأسفانه برداشت معلمان از رویه 
پیش گرفته شده این است که مسئولان هیچ 
عزمی برای اجرایی شــدن این قانون ندارند 
و می خواهند بــا وقت کشــی آن را به زمان 

نامعلومی موکول کنند.«

مجلسچهمیگوید؟
از ســویی دیگر مهــرداد ویس کرمی، عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس درباره 
سرانجام لایحه رتبه بندی معلمان به تسنیم 
گفته اســت: »پس از کش وقوس ها و بعد از 
آنکه شــورای نگهبان لایحه رتبه بندی را به 
مجلس برگرداند، دولــت اعلام کرد بار مالی 
را در حد همان لایحه  ارائه شــده می پذیرد. 
اعضای کمیســیون آمــوزش می گویند بار 
مالی لایحه حدود 7 تا 8هزار میلیارد تومان 

است.«
او دربــاره اجــرای رتبه بنــدی معلمان در 
سال1400 گفت: »امسال در بودجه مبلغی 
برای رتبه بندی لحاظ نشــده است و اعتبار 
در بند و ماده2 بودجه1400 مربوط به چند 
دستگاه اســت و غالبا هم محقق نمی شود. 
آنچه از صحبت مسئولان دولت متوجه شدم، 
این اســت که رتبه بندی اگر در سال1400 
هم اجرا شــود در قالب دیون خواهد بود و از 
سال آینده با اعتبار درنظر گرفته شده، اجرا 

خواهد شد.«

نظردولتچیست؟
از صحبت های وزیر آمــوزش و پرورش در 
جمــع معلمان نوشــهری و چالوســی هم 
اینطور برمی آیــد که رتبه بنــدی معلمان 
در ســال1400 اجرا نخواهد شد و معلمان 
نباید منتظــر دریافت دیون خــود تا پایان 
امسال باشند. یوسف نوری در این باره گفته 
است: »تقریبا در هر جلسه هیأت دولت، این 
موضوع طرح می شود؛ این طرح باید همراه با 
سند تحول بنیادین، اجرایی و عملیاتی شود؛ 
زیرا با هدف رشد صلاحیت حرفه ای معلمان 
تنظیم شده تا کیفیت آموزش و جایگاه نظام 
آموزشــی ارتقا یابــد. رئیس جمهور، رئیس 
مجلس و شورای نگهبان هم با اجرای طرح 
رتبه بندی مخالفتی ندارنــد و این طرح در 
حال انجام مراحل اداری است که به زودی در 
این خصوص اخبار خوبی به معلمان خواهد 
رسید. هم اکنون مذاکرات با دولت ادامه دارد 
تا بودجه لازم برای رتبه بندی در سال آینده 

به طور کامل تأمین شود.«
او به اعتراضات چندماهــه اخیر معلمان هم 
اشــاره کرد و گفت: »مطالبــات معلمان در 
جای خود مهم است و همه در تلاشیم که این 
مطالبات به شیوه ای منطقی محقق شود و از 
معلمان هم می خواهم در طرح مطالبات خود 
از شیوه های برهان و استدلال بهره بگیرند و 
به مسیرهای مورد اراده دشمنان، سوق داده 
نشــوند و تأکید ما این است  که مطالبات به 

روش عالمانه طرح شود.« 

فهیمهطباطباییگزارش 2
روزنامه نگار

موج جدید ابتلای پرستاران به کرونا
با شدت گرفتن شیوع اومیکرون، افزایش مراجعه بیماران به بیمارستان ها برای کادر درمان دردسرساز شده است

خبرهای خوبی از مراکز درمانی به گوش نمی رسد. 
میزان مراجعه های ســرپایی به شــدت بالا رفته؛ 
به طوری که براساس اعلام فرمانده ستاد عملیات 
مقابله با کرونای اســتان تهــران، در هفته ای که 
گذشت میزان این مراجعه ها، رشد 157درصدی 
در تهران داشــته و مراجعه به بخش مراقبت های 
ویژه هم در3 هفته اخیر، 51درصد افزایش داشته 
است. آمار ابتلای روزانه روند صعودی خود را حفظ 
کرده و حالا تعداد مرگ ها هم رو به افزایش است؛ 
تنها در 24ساعت اخیر، 64نفر جانشان را از دست 
داده اند که نســبت به 50روز گذشته، عدد بالایی 
است. هشدارها نســبت به بحران قریب الوقوع در 
مراکز درمانی، افزایش پیدا کرده و با ورود به پیک 
ششــم، نگرانی از تکرار وضعیت قرمز پیک های 
قبلی هم جدی تر  از قبل شــده است. حالا در این 
وضعیت، کادر درمان بار دیگر، دچار بحران شــده 
است؛ نیروهایی که پس از پیک پنجم، استراحت 
چند ماهه ای داشــتند، حالا با لغــو مرخصی ها و 
شیفت های طولانی 24و 12ساعته، وارد وضعیت 
خطر شده اند. در این شــرایط خبر می رسد که از 
میان کادر درمان، پرستاران با موج جدیدی از ابتلا 
به کرونا )این بار اومیکرون( مواجه شده اند که آمار 
مرخصی های استعلاجی شــان را بالا برده است؛ 
هرچند که به گفته محمد شریفی مقدم، دوره درمان 
این سویه، مانند سویه های قبلی نیست و فرد مبتلا 

در یک هفته بهبود پیدا می کند. با این حال، مراکز 
درمانی برای همان مــدت هم به دلیل نبود نیروی 

جایگزین وارد بحران کمبود پرستار شده است.
این وضعیــت تنها شــامل تهران نمی شــود. با 
قرمز شدن 120شــهر، حالا مراکز درمانی تمام 
این مناطق، با وضعیت بحرانی مواجه شــده اند. 
گیلان هم یکی از همین مناطق است که به گفته 
محمدحســین پور، رئیس خانه پرستار گیلان، 
پرستاران این استان هم درگیر اومیکرون شده اند. 
حســین پور که خودش هم مبتلا به کروناست و 
در مرخصی به سر می برد، به همشهری می گوید: 
»کادر درمان این استان با افزایش مراجعه  بیماران، 
دوباره درگیر کرونا شــده اند. هم اکنون در مرکز 
فوریت های پزشکی این اســتان، اغلب کارکنان 
بیمار هستند و با همان شرایط هم ناچارند به محل 
کار بروند. از آنجایی که آزمایش پی سی آر هم ابتلا 
را مشــخص نمی کند، اغلب افراد ســرماخورده، 
همان مبتلایان بــه اومیکرون هســتند. برخی 
که نشانه هایشــان شدیدتر اســت، به مرخصی 
اســتعلاجی می روند و مابقی سرکارند.« به گفته 
او، این افراد معمولا تب شدید و بدن درد دارند، اما 
نکته اینجاست که ابتلاها خانوادگی است؛ یعنی با 
مبتلا شدن یکی از افراد، سایر اعضای خانواده هم 
درگیر می شوند؛ درحالی که در پیک قبلی اینطور 
نبود: »کادر پرستاری تاکنون چندین بار مبتلا به 
کرونا شده اند، اما قبلا یک نفر درگیر می شد و پس 
از بهبودی به مرکز درمانی بازمی گشت، حالا یک 
نفر که مبتلا می شود، سایر اعضای خانواده اش هم 
درگیر می شوند. مسئله اینجاست که با مبتلا شدن 

یک نفر، یک پرستار از مرکز درمانی کم می شود 
و نیــروی جایگزینی وجود ندارد.« حســین پور 
می گوید که هم اکنون 500بیمار در مراکز درمانی 
اســتان گیلان بســتری اند که 50نفرشان حال 
مساعدی ندارند. در میان پرستاران هم موارد ابتلای 
شدید گزارش شده است. همین روز گذشته، یکی از 
همکاران به نام مرضیه فلاحی که بهیار بیمارستان 
تامین اجتماعی رســول اکرم)ص( رشــت بود، 
به دلیل ابتلا به کرونا جانش را از دســت داد. این 
بهیار، بار اولی نبود که مبتلا می شــد. در روزهای 
گذشته هم 2پرستار جوان در تبریز فوت کردند که 
اعلام شد ظاهرا دلیلش ایست قلبی بوده، اما بعید 
نیست که منشأ این ایست قلبی کرونا باشد؛ چراکه 

این افراد هم در بخش کرونا مشغول به کار بودند.

15درصدازپرستاراندرمرخصیاستعلاجیاند
علیرضا طریقی خدام، رئیس نظام پرســتاری قم 
و پرســتار بیمارستان شهیدبهشــتی قم هم به 
همشهری می گوید که در این استان، در هر بخش 
20تا 25درصد از پرستاران  درگیر کرونا شده اند؛ 
روندی که از دی ماه آغاز شده و همچنان هم ادامه 
دارد: »پرســتاران این بار خفیف تــر از پیک های 
قبلی، مبتــلا می شــوند، 2،3 روز اول تب و درد 
عضلانی دارند و بعد بهبــود پیدا می کنند. میزان 
بستری  آنها هم کمتر شده است، اما گزارش های 
ما نشان می دهد که هم اکنون به طور میانگین 10تا 
15درصد از  پرســتاران در مرخصی استعلاجی 
به سرمی برند.« به گفته او، مبتلایان جدید به طور 
میانگین، باید یک هفته در بیمارســتان بستری 

شوند و بیشتر هم علائم گوارشی و تنفسی دارند.

تمامپرستاراناومیکرونمیگیرند
محمد شریفی مقدم، دبیرکل خانه پرستار، درباره 
وضعیت جدید پیش آمده به همشهری می گوید: 
»پرستاران بیشترین مواجهه را با عوامل بیماری زا 
دارند؛ یک زمانی ســل بود، یک زمان آنفلوآنزای 
مرغی و حالا هم اومیکرون. به هر حال شــدت و 
سرایت این بیماری به کادر پرســتاری بیشتر از 
مردم اســت. علائم در این افراد هم همان علائم 
شایع است.« به گفته او، قطعا بار دیگر تمام کادر 
پرستاری مبتلا به کرونا می شــوند: »پرستاران 
یک بار را حتما مبتلا شــده اند، خیلی هایشان 2و 
3بار مبتلا شده اند و حالا تمام شان مبتلا می شوند. 
در بخش کرونا، بیماران دچار عطسه و سرفه اند، 
محیط برای پرستاران آلوده است؛ به همین دلیل 
احتمال ابتلایشان بالاست.« ماجرا اما تنها محدود 
به ابتلای پرســتاران به کرونا نمی شود. با ابتلای 
آنها، نیروها هم در مراکز درمانی کم می شــوند تا 
قرنطینــه را طی کنند و در ایــن وضعیت، مراکز 

درمانی به شــدت با کمبود نیرو مواجه می شوند. 
شریفي مقدم ادامه مي دهد: »مراکز درمانی همین 
حالا هم دچار بحران شده اند، پرستاران همچنان از 
وضعیت شان ناراضی اند، مشکلات آنها پابرجاست و 
اخیرا هم اعتراضاتی داشته اند. 2سال از شیوع کرونا 
می گذرد و تکلیف کمبود نیرو مشــخص نشده و 
خیلی  ها همچنان استخدام های نامتعارفی دارند.« 
به گفته او در کشــورهای اروپایی و آمریکایی، به 
ازای هر هزار نفر، 8 تا 9پرستار وجود دارد، در ایران 
اما آمارها به شدت پایین اســت: »گفته می شود 
از سال 92تاکنون نزدیک به 30هزار نفر به کادر 
پرستاری اضافه شده، اما این عدد درست نیست. 
سال گذشته پس از 3ســال انتظار برای برگزاری 
آزمون اســتخدامی، 39هزار نفر پذیرفته شدند. 
قرار بود بیشــتر از گروه پرستاری جذب شود، اما 
درنهایت 10تا 11هزار پرســتار به مراکز درمانی 
اضافه شــدند؛ درحالی که خیلی ها نیاز به تغییر 

وضعیت دارند.«

ترککار7تا8هزارپرستاردردورانکرونا
 او درباره ترک کار پرســتاران در دوران کرونا هم 
توضیح می دهد؛ »براساس اعلام معاونت پرستاری، 
یک درصد از کل پرستاران، یعنی 1500نفر، در این 
دوره ترک کار کرده اند، اما بررســی های ما نشان 
می دهد که این عدد 7تا 8هزار نفر اســت؛ چراکه 
وزارت بهداشت نیروهای شرکتی که قراردادشان 

را تمدید نکرده اند حساب نکرده 
اســت؛ درحالی که آنها هم باید 

جزو این آمار به شمار بیایند.«

دانش آموزان دوز اول و 
۷۹درصد دوز دوم و ۳۲ 

درصد دوز سوم واکسن را 
تزریق کرده اند. محسن 

منصوری، استاندار 
تهران می گوید: وضعیت 
عمومی استان تابعی از 

شرایط کشور است که بر 
این اساس میزان بستری 
و ابتلا طی ۲هفته اخیر 

افزایش یافته است.
)ایلنا(

۹۲ درصد

مرکز نیکوکاری بانوان 
در سطح کشور فعالیت 

می کنند. ۶۲درصد 
بانوان مددجو ساکن 

شهرها و مابقی روستایی 
و عشایری هستند.

)قدس آنلاین(

 ۸۲۳

نفر از زنان سرپرست 
خانوار، تحت حمایت 
کمیته امداد هستند. 

۶۳درصد جامعه هدف 
کمیته امداد را زنان 

تشکیل می دهند که این 
رقم در بعضی استان ها 
مانند تهران به ۸۰درصد 

هم می رسد.)ایسنا(

یک میلیون و 
۲۹۷هزار 

 پرونده های قصور پزشکی 
در ۹ماه منتهی به آذر 
افزایش داشته است. 
در این ۹ماه، ۸هزار و 

۸۵۰پرونده قصور پزشکی 
ثبت شده است. از این 

تعداد ۴هزار و ۱۲۴پرونده 
منجر به محکومیت و 

۴هزار و ۷۲۶پرونده منجر 
به تبرئه شده است.)مهر(

1۲درصد

از افراد دارای معلولیت 
در مراکز شبانه روزی، 

دوز سوم واکسن کرونا را 
دریافت کرده اند و این رقم 
بین پرسنل این مراکز به 
۷۸درصد می رسد.)ایرنا(

۹۷/۸درصد

دسیبل، صدایی 
آزاردهنده برای همه مردم 

است. صدای بلندتر از 
۶۵دسیبل برای کودکان 

و بیماران نامناسب 
است اما اکنون در بیشتر 
بزرگراه های تهران که در 
کنار مناطق مسکونی 

قرار دارند، صدایی بین 
۷۰ تا ۸۰دسیبل شنيده 
می شود. براساس قانون 
هوای پاک حدود مجاز 

صدا در موتورسیکلت ها 
به زودی تعیین، نهایی و 

ابلاغ می شود.)ایرنا(

 ۷0

300تخت بیمارستان کودکان حضرت معصومه قم و 24تخت بیمارستان کودکان مفید تهران پر شده است

اومیکرون، کودکان را نشانه گرفته است

ظرفیت بخش های کرونا در بیمارستان های کودکان پر شده و 
بخش مراقبت های ویژه این گروه سنی در دیگر بیمارستان ها هم 
همین وضعیت را پیدا کرده است. بیمارستان ها پر شده از کودکانی 
که با نشانه های عفونت تنفسی فوقانی ازجمله تب، گرفتگی صدا، 
خروسک، سرفه های خشک یا خلط دار و گاهی اسهال و استفراغ و 
درد شکم به بخش های اورژانس مراجعه می کنند. در بیمارستان 
علی اصغر، بخش های بستری کودکان کرونایی به عدد3 رسیده 
و ظرفیت بســتری کرونا مثبت ها در بیمارستان مفید هم روبه 
تکمیل اســت. از قم هم خبر می رسد که 300تخت بیمارستان 
حضرت معصومه کودکان قم، پر شــده و بستری شده های این 
بخش اغلب کودکان 10 تا 12سال هســتند که با علائم شبیه 
سرماخوردگی مراجعه می کنند. مصطفی معین، فوق تخصص 
آلرژی اطفال هم هفته گذشته از پرشدن تخت های بخش های 
بالینی کودکان در بیمارستان های کشور توسط کودکان مبتلا 

به اومیکرون ابراز نگرانی کرده بود. از نوزادان چندروزه تا کودکان 
12ســاله واکســن نزده،  هدف اصلی ابتلا به بیماری در سویه 
اومیکرون کرونا هســتند؛ حالا گفته می شود بیش از 60درصد 

تست های این کودکان مثبت می شود.

مراجعهروزانه450کودکمبتلابهکرونا
میزان مراجعه کودکان به مراکز درمانــی آنقدر بالا رفته که روز 
گذشته خبر رسید، بیمارســتان های کودکان تهران در آستانه 
تکمیل ظرفیت قرار دارد. شمس الله نوری پور، رئیس بیمارستان 
کودکان مفید اما به همشهری می گوید که در بخش کووید-19 
این بیمارســتان از 29تخت، 24تخت به کودکان مبتلا به کرونا 
اختصاص داده شده و در 2بخش آی ســی یو و ان آی سی یو هم 
2بیمار کرونایی بستری اند: »با توجه به درگیری بیشتر افراد میزان 
بستری های بیمارستانی هم افزایش پیدا کرده اما ظرفیت  بخش 
کووید-19  به طور کامل پر نشده است.« نوری پور واکسینه نشدن 
کودکان را یکی از دلایل افزایش بیماری عنوان می کند و می گوید: 
»این مسئله باعث شده که سطح ایمنی گروه سنی کودکان نسبت 
به بزرگسالان پایین تر باشــد و اکنون درگیری و شیوع بیشتر 

بیماری در آنها رخ داده است.« او درباره اینکه آیا چنین وضعیتی در 
پیک های قبلی هم تکرار شده بود، می گوید: »در پیک دلتا و در اوج 
بیماری، ظرفیت بیمارستان پر شد و مرگ ها نسبت به اومیکرون 
بیشتر بود. اما اکنون با اینکه شدت شیوع بیماری بیشتر است آمار 
فوتی ها افزایش پیدا نکرده، مرگ ها هم درباره کودکانی رخ می دهد 
که نقص ایمنی، بیماری های قلبــی مادرزادی و ناهنجاری های 
ژنتیک دارند.« شــهناز آرمین، متخصص عفونی بیمارســتان 
کودکان مفید هم آمار مراجعات روزانه و سرپایی کودکان مبتلا 
به کوویــد-19 را حدود 450نفر اعلام می کند و به همشــهری 
می گوید: »بخش کووید-19 بیمارستان تقریبا پر شده و این در 
حالی است که تعدادی از کودکان هم به دلایلی غیراز ابتلا به کرونا 
بستری می شوند، اما در نهایت آزمایش آنها هم مثبت می شود.« 
به گفته این پزشــک کودکان این روزها با علائم عفونت تنفسی 
فوقانی ازجمله تب، گرفتگی صدا، خروسک، سرفه های خشک یا 
خلط دار مراجعه می کنند و گاهی هم اسهال و استفراغ و درد شکم 
دارند: »تفاوت ابتلا به اومیکرون در کودکان نسبت به بزرگسالان 
خطر ناشی از کم آبی به دلیل اسهال و استفراغ است. بزرگسالان 
به دلیل بروز این علائم کمتر بستری می شوند اما درباره کودکان 

این وضعیت کاملا متفاوت اســت.« آرمین می گوید این روزها 
کودکان از تمام گروه های ســنی حتی زیر یک سال هم بستری 
می شوند، اما آمار فوت در آنها نسبت به پیک های قبلی کمتر است: 
»در موج جدید مرگ کودکان خیلی کمتر است و مرگی که بر اثر 
کرونا باشد، نداشتیم، مگر درباره کودکانی که بیماری زمینه ای 
خیلی شدید داشته اند.« به گفته این متخصص عفونی با توجه به 
اینکه هنوز ضرورتی بر افزایش استفاده از داروهای ضدویروسی 
درباره اومیکرون کودکان نیست، کمبود دارویی هم وجود ندارد 
اما نباید به وضعیــت موجود خوش بین بــود و بی توجهی ها به 
رعایت پروتکل ها به ویژه درباره کودکان را اصلاح کرد: »با افزایش 
تعداد مراجعان و افزایش بســتری ها، کیفیت سرویس دهی هم 
کم می شــود. با این حجم از مراجعات روزانه به بخش اورژانس 
بیمارســتان مفید نه تنها خدمات برای این مراجعان، بلکه برای 

کسانی که مبتلا به کووید نیستند هم کاهش پیدا می کنند.« 
در بیمارستان علی اصغر هم 2بخش دیگر برای بستری کودکان 
اضافه شده و فرهاد چوبدار، رئیس این بیمارستان به ایسنا می گوید 
که با این وضعیت به زودی با کمبود تخت برای بستری کودکان 

مواجه خواهند شد. 

مریمسرخوشسلامت
روزنامه نگار
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دبیرکل خانه پرســتار: حــدود ۷هزار 
پرســتار در دوران کرونــا، تــرک کار 
کرده اند؛ بحران کمبود پرستار دوباره 

به مراکز درمانی بازگشته است
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تبلیغات از همه طرف محاصره مــان کرده اند. بمباران های 
تبلیغاتی از در و دیوار شهر بر سر شهروندان آوار می شوند و 

انگار قرار نیست هیچ سر و سامانی به آنها داده شود.
 تبلیغاتی که باعث می شوند گاهی اجناسی را خریداری کنیم که ممکن است، نیازی 

به آنها نداشته باشیم یا حتی فراموش کرده باشیم که نمونه ای از آن را در 
خانه داریم. اما همه تبلیغات در رســانه ها و شبکه های مجازی 

نیست گاهی این تبلیغات به گپ و گعده ای دوستانه 
هم راه پیدا می کند و در این نشســت ها به 

ناگهان متوجه می شویم که بدون 
اینکه بخواهیم جنســی 
را خریداری یا ســفارش 

داده ایم که هیچ نیازی به آن 
نداریم اما به دلیل نوع تبلیغاتی 

که شده، احساس نیاز به آن پیدا 
کرده ایم. ولع خرید، گاهی چنان ما را در برمی گیرد که 

فراموش می کنیم قرار بود پول های مان را صرف قسط و بدهی و پس انداز 
کنیم. امان از وقتی فرایند خرید به پایان می رســد و چند دقیقه بعد غول 

پشیمانی با یادآوری همه مخارج مهم به سراغ مان می آید. اما چه می شود که با وجود اینکه هر 
بار تصمیم می گیریم از سر هیجان خرید نکنیم، باز هم وقتی چشم مان به صفحه های رنگ و وارنگ 
اینستا، ویترین های پرزرق و برق مغازه ها و علامت درصد در ابعاد بزرگ )به معنای حراج( می افتد، 

دست و پایمان شل و کارت بانکی مان خالی می شود. 
حسین ایمانی جاجرمی،  جامعه شــناس، با بیان اینکه مصرف گرایی یکی از ویژگی های دنیای 
امروز است، گفت:  قبول کردن اقتصاد باز به این معناست که مصرف را هم قبول کرده ایم و مرتب 
باید نیازها به مصرف به روش های هوشمندانه و در ســال های اخیر توسط شبکه های مجازی و 
توسط اینفلوئنسرها )افراد تأثیرگذار( برای مردم تبلیغ شود. این جامعه شناس با تأکید بر اینکه 
سال های اخیر شبکه های مجازی تبدیل به بازیگران جدید عرصه تبلیغات شده اند و این شبکه ها 
در خدمت شرکت ها و واردکننده ها درآمده اند، گفت: قاعده این نوع کارکردن مصرف گرایی است 
اما همین مسئله عوارضی را خصوصا برای طبقات متوسط و فرودست جامعه به همراه می آورد و 
به گونه ای رفتار می کنند که نیازهای کاذب برای دنبال کننده های آنها اولویت پیدا می کند و جای 

نیازهای واقعی را می گیرد.

راه های فرار از خریدهای افراطی
هر وقت خیلی تحت تأثیر تبلیغات، زیبایی ها 

و هیجانات خرید کردن قرار گرفتید:
 پیش از اینکه دســت به کار شوید از 
منطقه خرید )فروشــگاه های مجازی 
یا واقعی( کمی دور شــوید، چند نفس 
عمیق بکشید و خود را با کاری نامرتبط 
با خرید مشغول کنید تا مطمئن شوید در 
تصمیم تان برای خرید همچنان مصمم اید 

یا خیر.
 قبل از اینکه خرید خود را قطعی کنید، 
سری به کمدها، کابینت ها و کشوها بزنید 
و مطمئن شوید از همان وسیله یا کالا قبلا 
تهیه نکرده اید یــا اصلا به آن نیاز دارید 

یا خیر؟
 فهرســتی از آرزوها، نیازهــا و آنچه 
دوست دارید در بلندمدت تهیه کنید، دم 
دست تان داشته باشید تا هر وقت دست 
به خرید شدید نگاهی به آن بیندازید و 
هیجان خرید به نفع شوق پس انداز برای 

آن هدف بزرگ تر میدان را خالی کند.
 پایان هر ماه خرید های آن ماه را همراه 
با پولی که برایشان صرف شده یادداشت 
کنید تا هر وقت اســیر تبلیغات شدید 
با دیدنش عبرت بگیریــد و کمتر خرج 

اتینا کنید.
 هر وقت قرار اســت به فروشگاه و بازار 
بروید فهرستی از آنچه به خاطر آن به بازار 
رفته اید تهیه کنید و هدفمند اجناس را 
بنگرید. اینطوری ذهن تان کمتر درگیر 
عباراتی چون حراج، آتیش زدم به مالم، 

جمعه سیاه و... می شود.
 روزهای اول ماه که حقوق گرفته ایم یا 
زمانی که پول به حساب مان واریز شده 
به فروشــگاه های مجازی و واقعی سر 
نزنیم. وقتی جیب مان پر اســت بیشتر 

مورداصابت تبلیغات قرار می گیریم.
 در نهایت اگر هیچ کدام این راه ها به شما 
کمک نکرد به شــما پیشنهاد می کنیم 
صفحه هایی که شما را به خرید ترغیب 
می کنند دنبال نکنید، فروشگاه هایی که 
ممکن است شما را در دام خرید ناخواسته 
بیندازند از فهرست گردشگری تان حذف 
کنید و با افرادی که زیاد اهل خرید کردن 

هستند کمتر رفت وآمد کنید.
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دسر زعفرانی
خوشمزه ترین دسر ایرانی!

من همیشه دوســت دارم که یکی، دو مدل دسر برای 
مهمانی داشته باشم! یعنی حتی اگر شام و میوه مهمانی را 
هم سبک بگیرم، سعی می کنم حتما یک دسر هیجان انگیز 
برای مهمان ها درســت کنم. به نظر من، دسرها یکی از 
خوشحالی های مهمانی ها هستند و چون در آخرین بخش 
مهمانی سرو می شــوند، می توانند خاطره شیرینی از 
میزبان در ذهن مهمان حک کنند. دسر زعفرانی، یکی از 
خوش عطرترین و خوش طعم ترین دسرهای ایرانی است 
که طعمی شبیه به بستنی سنتی دارد و عطر دلنشین آن، 
به راحتی هر سلیقه و ذائقه ای را سرمست می کند. خلاصه 
که اگر می خواهید عطر و طعم خاصی به میز مهمانی خود 

بدهید، به  هیچ عنوان از این دسر دلربا غافل نشوید.

برای درست کردنش چه لازم داریم؟ 
این میزان از موادی که در ادامه می بینید، تقریبا برای 4نفر 

کافی است:
   شیر پرچرب یک ونیم لیوان

   خامه صبحانه نصف لیوان
   زعفران دم کرده یک قاشق غذاخوری سرپر

  پودر ژلاتین 3قاشق چای خوری
  گلاب یک قاشق غذاخوری سرخالی

چطوری درستش کنیم؟
ابتدا خامه را داخل ظرفی شبیه به شیرجوش بریزید و زعفران 
را به آن اضافه کنید. خامه و زعفران را کمی هم بزنید تا خامه 

کاملا رنگ بگیرد.
شــیر را کم کم به خامه زعفرانی اضافه کنید و هم بزنید. اگر 
شــیر را به آرامی با خامه ترکیب نکنید، خامه حالت بریده 
بریده به خود می گیرد. وقتی شیر و خامه و زعفران به خوبی با 
یکدیگر ترکیب شدند، شکر و گلاب را هم اضافه کنید و تمام 
مواد را هم بزنید تا شکر کمی داخل شیر و خامه حل شود و 

عطر گلاب در دسر شما بپیچد.
حالا باید پودر ژلاتین را روی سایر مواد بپاشید و شیرجوش 

یا قابلمه را روی کوچک ترین حرارت اجاق گاز قرار دهید.
حدود 4تا 5دقیقه تمام مواد را به آرامی و روی شعله ملایم هم 

بزنید تا شکر و پودر ژلاتین به خوبی داخل دسر حل شوند.
بعد از حدود 5دقیقه، حــرارت را خاموش کنید و 10دقیقه 

اجازه بدهید تا دسر از حرارت بیفتد.
بعد از 10دقیقه، دســر را داخل قالب فلزی، ســیلیکونی یا 
پلاستیکی بریزید. حتی می توانید دسر را داخل فنجان یا پیاله 
شیشه ای، چینی یا سرامیک هم بریزید. از آنجا که این دسر 

خامه دارد، نیازی به چرب کردن قالب نخواهد بود.
قالب حاوی دسر را حدود 4ساعت داخل یخچال قرار بدهید 

تا دسر کاملا ببندد.
بعد از 4ساعت، دسر را از یخچال خارج کنید و اجازه بدهید 
تا حداقل 20دقیقه در دمای محیط بماند. لبه های دســر را 
با کمک یک چاقوی تیز از ظرف دســر جدا کنید و ســپس 

قالب را در بشقاب یا هر ظرفی که 
دوست دارید، برگردانید. شما 

می توانید این دسر زعفرانی 
جــذاب و خوشــمزه را با 
خلال پسته یا ترافل های 
شــکلاتی رنگی تزئین و 

سرو کنید.

7 وسیله ای که هیچ وقت فکر نمی کردید 
می توانید در ماشین ظرفشویی بشویید

مطمئنیم که تا به حال این وسایل را 
در ماشین ظرفشویی نینداخته اید:

پلاستیکی  اســباب بازی های 
کوچک - میکروب هــا برای ماه ها 
روی اســباب بازی های کــودکان 
شــما می مانند. اما می توانید آنها را 

با گذاشتن در طبقه بالایی ماشین ظرفشویی ضدعفونی کنید.
دمپایی ابری - دمپایی ابری کثیف را در طبقه بالایی ماشــین 

ظرفشویی بگذارید و با فشار آب بالا بشویید.
برس مو - براساس تحقیقات دانشگاه آریزونا، برس شما می تواند 
محل تجمع نزدیک به ۳500 باکتری باشــد. موهــا را از داخل 
برس بیرون بکشید و در طبقه مخصوص ظروف نقره ای ماشین 
ظرفشویی بگذارید و بشویید. به یاد داشته باشید فقط برس های 
پلاستیکی یا شانه را در ماشین بگذارید. برس های چوبی با این کار 

خراب می شوند.
طبقه های یخچال - دیدن لکه های مواد غذایی روی طبقه های 
یخچال منظره زشتی است و بهداشتی هم نیست. به جای آنکه این 
طبقه ها را خودتان بشویید، می توانید آنها را همراه ظرف های دیگر 

داخل ماشین ظرفشویی بگذارید.
دستگیره های اجاق گاز - این احتمالا آخرین چیزی در آشپزخانه 
است که به نظرتان می رسد بشویید. ولی این دستگیره ها می توانند 
به سرعت کثیف شوند. اگر قابل کندن هستند، آنها را بیرون بیاورید 

و در طبقه مخصوص ظروف نقره در ماشین بگذارید.
ناخن گیر و موچین - بیشــتر لوازم آرایشــی و بهداشتی مثل 
ناخن گیر و موچین قابل قرار دادن در ماشین ظرفشویی هستند. 
حتی می توانید برس های آرایشــی پلاســتیکی را در ماشــین 

ظرفشویی بگذارید.
اسکاچ و اسفنج ظرفشویی - هر از گاهی قرار دادن اسفنج ها 
در داغ ترین درجه ماشین ظرفشویی شما، می تواند ۹۹.۹ درصد 
میکروب ها را از بین ببرد. از آنجا که اسفنج ها می توانند 10 میلیون 
باکتری در هر اینچ مربــع را در خود جای دهنــد، قطعا ارزش 

شست وشو را دارد.

مهدیه تقوی رادگزارش
روزنامه نگار

ندا احمدلو

شقایق عرفی نژاد

آینده مبهم  در انتظار فرزندان
در بسیاری از کشــورهای جهان، هدیه دادن وسایل اســتفاده شــده کاری جالب و مهربانانه است، 
درحالی که ا ین امر در کشــور ما مقبوح و حتی نشان بی احترامی به حســاب می آید. فکرش را بکنید 
وسایل نوزاد )مثل کالسکه، کریر، ســاک و...( را با هزار زحمت تهیه کرده اید، فرزندتان بزرگ شده و 
این کوه بی استفاده جای انبارتان را اشغال کرده است و حالا خواهر یا دوست یا همسایه تان قرار است 
صاحب فرزند شود. چه اشکالی دارد اگر این وســایل را تمیز کنید به او هدیه بدهید؟ کدام نگاه است 
که به مادر اجازه می دهد دوباره راهی بازار شــود و با هزار مدل ســختی و قرض، وسایل جدید برای 
نوزادش تهیه کند؟ ما را چه می شــود استفاده نکردن از وســایل و لباس های تعمیر شده را شأنی بالا 
برای خود می دانیم و آتش به مال و آینده و اقتصادمان می زنیم؟  به گفته جاجرمی وضعیت موجود که 
مصرف گرایی در بین برخی خانواده ها به شدت رواج پیدا کرده را باید به صورت جدی نقد کرد:  هجوم 
اقتصادی در ســال های اخیر و رواج مصرف گرایی مقداری جامعه را دچار اختلال کرده است. تا چند 
سال قبل مردم کنار یکدیگر بودند و به نوعی به هم دلبستگی داشتند این روزها کمی کمرنگ شده و 
به نظر می رسد هجوم اقتصادی رفتارهای مردم را تحت تأثیر خود قرار داده و این رفتارهای انسانی را 
کمی دچار اختلال کرده است که مصرف گرایی به این مسئله دامن زده است. جاجرمی تأکید کرد:  تا 
وضعیت وخیم تر از این نشده باید وارد عمل شد، جامعه شناسان، روانشناسان،  اقتصاددانان و فیلسوفان 
باید حضور بیشتری بین مردم داشته باشند و درخصوص این مسائل باید در رسانه ها با مردم صحبت 
کرد. باید ببینیم تداوم این وضعیت در آینده ما چه تأثیری خواهد گذاشت؟ آیا توسعه پایدار که بارها 
و بارها درخصوص آن  صحبت شده را می توانیم عملی کنیم؟ و چه کشور و چه نوع سبک زندگی را قرار 

است برای فرزندانمان به یادگار بگذاریم؟

خالی کنندگان کارت های بانکی
شبکه های مجازی

یک نفر به بدترین و مهوع ترین شــکل ممکن ساندویچی را گاز 
می زند و مردم را ترغیب به حضور در فســت فودی مورد نظرش 
می کند. دیگری درحالی که سس از چنگالش می چکد و دستش را 
روی شکم بر آمده اش می کشد، از سالاد مخصوص فلان رستوران 
تعریف می کند. دیگری با هفت قلم آرایش - انگار که می خواهد به 
عروسی برود- تبلیغ مزون حجاب می کند. در صفحه ای دیگر خانمی 
به سرعت برق و باد انواع و اقسام لباس های نوزادی و بچگانه را پشت 
سر هم ردیف می کند و تأکید می کند که به علت جنس مرغوبی که 
دارند تنها یکی دو نمونه از هر کدام بیشتر باقی نمانده و اگر برای سال 

جدید به دنبال بهترین و خاص ترین لباس برای بچه هایمان هستیم 
نباید وقت را از دست بدهیم. آن سوتر دختربچه ای با اسباب بازی های 
رنگارنگ مشغول بازی است و همزمان صدایی شنیده می شود که 
بهترین جنس اســباب بازی ها در این صفحه یافت می شود و اگر 
این اســباب بازی ها را برای بچه هایمان نخریم بی برو برگرد پدر و 
مادر بی فکری هستیم که به فکر افزایش هوش فرزندمان نیستیم 
و در آینده عده ای معتاد تحویل جامعه خواهیم داد. و البته امان از 
سلبریتی ها و اینفلوئنسرهای اینستاگرامی که به هر دستاویزی 

چنگ می زنند برای تبلیغ .

تبلیغات زیر پا مانده
خیابان های اصلی شهر و محل هایی که به مراکز خرید منتهی می شوند مملو از تبلیغاتی 
است که به در و دیوار چسبانده شــده اند، آنهایی هم که تصور می کنند شهروندان خیلی 
سر به زیرند به کف خیابان هم رحم نکرده اند و تبلیغاتشان را کف پیاده روها چسبانده اند؛ 
تبلیغاتی که میلیون ها لگد می خورند تا شاید شهروندی دلش به رحم بیاید و با شماره تلفن 

مندرج در تبلیغ تماس بگیرد.

تبلیغات پیامکی
تلفن های همــراه هم از هجوم تبلیغــات در امان 
نمانده اند،  تبلیغاتی که وقت و بی وقت از اقصی نقاط 
کشور برای صاحبان تلفن همراه ارسال می شوند و 
اصرار هم دارند که فقط بــرای چند روز آینده برای 
خریداران واقعی تخفیف قائلند و از شانس خوب ما، 
یکی از این افراد خوشبخت ما بوده ایم. تبلیغاتی که 
مکرر ارسال می شوند و سعی می کنند القا کنند که 
اگر جواب مثبت به آنها ندهیم ممکن است به گونه ای 

ضرر کنیم که هیچ راه بازگشتی نخواهیم داشت.

تلویزیون و رادیو
رسانه ملی – اعم از رادیو و تلویزیون- 
24ســاعته در کار بمباران تبلیغاتی 
هستند. تبلیغاتـی کـه در تمام شبکه ها 
مکرر پخش می شــوند و به بیننده ها و 
شــنونده ها القا می کنند که اگر جنس 
مورد نظر آنهــا را خریــداری نکنیم 
انسان های مد روزی نیستیم و از مابقی 
خانواده ها عقب خواهیــم افتاد؛ این 
تبلیغات از خوشبو کننده و آفت کش ها 
شروع می شــوند تا انواع و اقسام مواد 
غذایی و لوازم خانگی را در برمی گیرند؛ 
تبلیغاتی که با نشان دادن یک خانواده 
خوشبخت کم جمعیت سعی در القای 
این مطلب دارند که اگر فلان محصولی 
که تبلیغ می شود را نخریم حتما چیزی 
در زندگی مان کم خواهیم داشت و این 
مسئله اثرات سوئی روی روند زندگی مان 

خواهد گذاشت.

داد زن های خیابانی
کوچه های برلن و مهران یکی از کوچه هایی 
هســتند که مرکــز خرید بســیاری از 
تهرانی هاســت و در تمام طول سال مملو 
از افرادی هســتند که بــرای خرید این 
کوچه عریض و طویل را انتخاب کرده اند. 
از ابتدای کوچه مهران تــا انتهای کوچه 
برلن صدای دادزن ها یک لحظه هم قطع 
نمی شــود، یکی روســری می فروشد و 

دیگری بلوز و شلوار، کمی جلوتر پیرمردی 
ســعی می کند تا در هیاهــوی تبلیغات 
جوان ترها باتری های نیم قلم و قلمی که در 
دست دارد را زودتر بفروشد تا در سرمای 
بهمن ماه زودتر بتواند به خانه برود. کمی آن 
سوتر، مغازه داری که با گذاشتن رگال های 
لباس نیمی از کوچه را اشغال کرده هم یک 
نگاه به صفحه موبایلــش می اندازد و بعد 

به طور ناگهانی فریاد می کند و از خانم ها 
می خواهد بدون نگاه کردن به لباس های 
روی قفســه ها که تخفیف خورده اند از 
جلوی مغازه رد نشــوند. ایــن دادزن ها 
دیگر محدود به منطقه خاصی نیستند و 
همه جای تهران پیدا می شــوند حتی در 
جایی مثل فروشگاه های بزرگ وسایل و 

تجهیزات کامپیوتری.

چرخه معیوب مصرف
آنچه پدر و مادرهای ما از زندگی گذشته شان به خاطر می آورند، صرفه جویی و نگهداری از وسایل تا سرحد 
از بین رفتن شان بوده است. چه بسیار خاطراتی از مادربزرگ ها شــنیده ایم که از هنر رفوی خودشان و 
تعمیرکاری همسرانشان برایمان تعریف می کردند؛ چیزی که امروز یا نیست و یا اسباب آبروریزی است. 
این روزها کمتر کسی را می بینید که لباس پاره اش را رفو کند یا جوراب دوخته شده بپوشد. معمولا خراب 

شدن هر چیز به معنای خروج آن از چرخه مصرف است.
جاجرمی ادامه داد:  در کشورهایی شبیه کشور ما که ساختار طبقاتی متوازن نیست این مسئله می تواند 
مشکل آفرین شود اما در اروپا که بیشتر افراد جزو طبقه متوسط جامعه هستند، از قرن 17میلادی اساس 
اقتصاد و زندگی روی مصرف و خرید کردن گذاشــته شــده و خرید رفتن به یک تفریح لذتبخش برای 
خانواده ها تبدیل شده است ولی در کشور ما این مسئله به گونه دیگری بوده است. تا قبل از آشنایی ما با 
زندگی مدرن،  همیشــه در خانواده ها تأکید بر صرفه جویی بود و زندگی مقتصدانه حرف اول را می زد و 
خانواده ها اگر نیاز به کالایی نداشتند، آن را نمی خریدند اما امروز این مسئله در بیشتر خانواده ها از بین 

رفته و مصرف گرایی جای آن را گرفته است.

آتیش نزن به جیبت
حکایت اسارت در بند تبلیغات و خریدهای پی درپی یک لحظه عصبانیت، کلی پشیمانی 

 بســیاری از لحظه های زندگی، غلبه عصبانیت بر عقل و 
منطق، اجتناب ناپذیر است. این حالت در موارد بسیاری 
که شهروندان احســاس می کنند، هیچ راه حلی برای از 
میان برداشتن یک مشــکل وجود ندارد، ایجاد می شود. 
بسیاری از شهروندان، در چنین لحظه هایی به نخستین 
گزینه ای که فکر می کنند، شکستن و از بین بردن وسایل 
اطراف است. اما تخریب یا آتش زدن اموال دیگران جرم 
محسوب می شود  و مجازات حبس در انتظارمان است.
مخصوصا اگر اموال دیگران را به آتش بکشیم، این مجازات 
شــدید تر خواهد بود و اگر اموال تخریب شده یا به آتش 
کشیده شــده، متعلق به دولت یا ســازمان های عمومی 
غیردولتی مثل شهرداری ها باشد، مجازات آن به مراتب 

شدید تر خواهد بود. 
در قانون مجازات اســلامی، از مــاده 675تا678چنین 
حوادثی پیش بینی شــده اســت. بهتریــن تدبیر برای 
این موقعیت، کنترل خشــم و تمرین خویشــتن داری و 
خودکنترلی اســت زیرا اگر مالی که تخریب می شــود 
مثلا اتومبیل دیگــران یا خســارت وارده، بیش از مبلغ 
10 میلیون تومان باشــد، مجازات حبس اجتناب ناپذیر 
خواهد بود و در صورتی که میزان خسارت یا تخریب زیر 
10میلیون تومان باشــد، جزای نقدی در انتظار مرتکب 
خواهد بود و البته در هر دو حالت، باید خســارت وارده، 
به وســیله مجرم جبران شــود.پس یک لحظه غفلت و 
عصبانیت می تواند تبعات بســیار نامطلوبی حتی تحمل 

ماه ها حبس را به دنبال داشته باشد.

وکیل باشی

بازیگوشی

شهربازی طبیعت 
طبیعت، منبع بهترین و متنوع ترین اسباب بازی های کودکانه است 
که سخاوتمندانه در اختیار ما قرار گرفته است. وقتی کودک تان 
را به پارک می برید، فرصت تجربه مجموعه ای از بازی های متنوع 
را به دســت می آورید که در تقویت مهارت  و هوش های کودک 
به ویژه هــوش طبیعت گرا به کار می آیند. بــرای تقویت حواس 
کودک، به تنه درختان دست بکشــید، چمن ها را لمس کنید، 
گل ها را بو کنید. تقویت مهارت های دیداری کودک، با جلب توجه 
او به تفاوت رنگ های گیاهان، شکل برگ ها و تنوع گل ها میسر 
می شود. حضور در طبیعت، فرصت خوبی برای تقویت مهارت های 
حرکتی مثل دویدن، پریدن، لی لی رفتن، حرکت روی جدول و ... 

هم هست.  
از زمانی که در دامن طبیعت سپری می کنید، نهایت استفاده را 
ببرید. زمانی را برای جمع آوری نمونه هایــی از برگ ها، دانه ها و 
گلبرگ ها اختصاص دهید. می توانید آنها را در دفتری بچسبانید. 
خصوصیات و ویژگی های هر کدام را مرور کنید یا با آنها شــکل 
بســازید. مثلًا با میوه کاج می توانید چیزهای مختلفی بسازید. 
می توانید برگ ها را رنگ کنید و روی کاغذ چاپ بزنید. یا زیر کاغذ 
بگذارید و با مداد آرام روی آن بکشید تا رد  رگبرگ ها مشخص 
شود. حتی می توانید شاخه های کوچکی را به عنوان درخت به 
کاغذ  بچسبانید و با چسباندن گلبرگ، برگ های سبز و زرد و کمی 
پنبه، شکل درخت در فصل های مختلف را نشان دهید؛ کلاس 

توأمان علوم و هنر! 
از سنگ ها غافل نشوید. اندازه، شکل و تنوع سنگ ها منبع خوبی 
برای تقویت هوش و مهارت کودک اســت. انــواع بازی ها مثل 
هفت سنگ یا یک قل دو قل که در گذشــته مرسوم بودند، برای 

تقویت هماهنگی چشم و دست کودک مفیدند. 

 بدون شارژر
  لپ تاپ تان را شارژ کنید

اگر شارژر لپ تاپ تان گم شــده یا همراه تان نیست 
با این روش ها می توانید لپ تاپ تان را شــارژ کنید. 
یک شــارژر USB-C پیدا کنید. بسیاری از وسایل 
الکترونیکی دیگر از طریق USB-C شارژ می شوند، 
بنابراین دســتگاه های دیگر خود را بررســی کنید 
تا ببینید آیا می توانیــد از یکی از شــارژرهای آنها 
استفاده کنید.کابل را به کامپیوتر و منبع برق وصل 
کنید. کامپیوتر شــما اکنون باید شــارژ شود!بسته 
به وات شارژری که اســتفاده می کنید، ممکن است 
رایانه تان کمی کندتر از حد معمول شــارژ شود، اما 
بیشتر شارژرهای USB-C باید بتوانند نیازهای برق 
رایانه تان را تأمین کنند. روش دوم استفاده از پاوربانک 
است. در این روش مطمئن شوید که پاوربانک شما با 
لپ تاپ سازگار است. روش ســوم استفاده از آداپتور 
برق یونیورسال است. این آداپتور یک شارژر است که 
دارای نوک هایی با اندازه های مختلف بوده و می تواند 
بر اســاس رایانه ای که در حال شــارژ است،  مقدار 
متفاوتی برق تامین کند. روش بعدی استفاده از شارژر 
ماشین است. بسیاری از خودروها دارای پورت های 
USB_A یا USB_C هستند. درصورت لزوم یک 
آداپتور یا شارژر برای خودروی خود خریداری کنید. 
اگر خودروی شما پریز یا درگاهی ندارد که با لپ تاپ 
شما کار کند، برای شارژ لپ تاپ به آداپتور و شارژر نیاز 
دارید، ماشین خود را روشن کنید تا لپ تاپ شارژ شود.

فوت و فن

روح الله بهرامی
 وکیل دادگستری

مهناز جعفری
 تسهیلگر و مربی کودک
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اثرگذاری فناوری نانو در همه سطوح زندگی 
بشر قابل مشاهده اســت. بسیاری از صنایع 
ازجمله پزشکی، خودروســازی، کشاورزی، 
پتروشیمی و نساجی در سراسر دنیا از مواهب 
این تکنولوژی بهره می برند. اما آنچه اهمیت 
دارد این است که کشــور ما در این فناوری،  
بسیار به موقع و ســریع عمل کرد و توانست 
نام خود را در فهرســت توســعه یافته ترین 
کشورهای دنیا قرار دهد. درحالی که ایران در 
سال 2001، یعنی حدود 20سال پیش، در رتبه 
57توسعه نانوتکنولوژی قرار داشت، از 5سال 
پیش توانسته جایگاه خود را پس از آمریکا، 
چین و هند در رتبه چهــارم دنیا تثبیت کند. 
سعید سرکار، دبیر ستاد توسعه فناوری نانو 
در گفت وگو با همشــهری به زنجیره توسعه 
علمی، تبدیل علم به فناوری، تبدیل فناوری 
به محصول و درنهایت تجاری سازی محصول و 
همچنین تربیت 40هزار نیروی متخصص اشاره 
می کند و از این توسعه با عنوان رشد انفجاری 
نام می برد. به گفته او این در حالی اســت که 
وارد آمدن چند شوک به این تکنولوژی، روند 
توسعه آن را از چند سال پیش با کندی روبه رو 

کرده است.

 ایــران امــروز در اکوسیســتم 
نانوتکنولوژی دنیا در چه موقعیتی قرار گرفته 

است؟
کشــور ما در حــوزه نانــو، برخــاف بعضی از 
فناوری های دیگر، بســیار به موقــع عمل کرد. 
طبق گزارشــی که ســازمان ملل متحد ســال 
گذشته منتشــر کرد، ایران بعد از آمریکا و چین، 
سومین کشوری بود که ســند راهبردی خود را 
در حوزه نانوتکنولوژی تنظیم و منتشر کرد. این 
در حالی بود که ژاپن و اروپا بعد از کشــور ما وارد 
این حوزه شــدند. همین اقدام ســریع و به موقع 
و همچنین سرمایه گذاری مناســب روی منابع 
انسانی باعث شد که بتوانیم نتایج مثبت آن را در 

زنجیره این فناوری)توسعه علمی، تبدیل علم به 
فناوری، تبدیل فناوری به محصول، تجاری سازی 

محصول( مشاهده کنیم.

نیروی انسانی متخصص چه نقشی 
در این زنجیره داشت؟

 نیروی انسانی بسیاری در دانشگاه ها و رشته های 
نانو تکنولوژی در گرایش هــای مختلف تا امروز 
تربیت شده است. درحالی که در زمان ورود کشور 
به این حوزه، شــاید 10نفر از اســتادان دانشگاه 
با این تکنولوژی آشــنا بودند، امــا اکنون حدود 

40هزار نیــروی متخصص 
در مقطع کارشناسی ارشد 
به بالا تربیت شده اند. همین 
موضوع باعث شده که از نظر 
توســعه علمی، ایران با یک 
رشد انفجاری از رتبه 57دنیا 
در ســال 2001، بــه رتبه 
چهارم دنیا در 5سال پیش 
ارتقا یابد. به عبــارت دیگر، 
ایران اکنــون بعد از آمریکا، 
چیــن و هند که 3کشــور 
پرجمعیــت دنیا هســتند، 
جایگاه خود را از 5سال پیش 
در این فناوری تثبیت کرده 
است و بالاتر از کشورهایی 
چون ژاپن، کره و کشورهای 

اروپایی قرار دارد.

 برخورداری از 
دانش برای توسعه کفایت 

می کند؟
ما فقــط در مقطــع علمی 

باقــی نماندیــم و 
علــم را تبدیل به 
فنــاوری کردیم، 
به گونه ای که الان 
حدود 30درصد 
اختراعات معتبر 
بین المللی که از 
سوی ایران ثبت 

شده، در حوزه نانوتکنولوژی اســت. پس از آن، 
نوبت به رسوخ این فناوری در صنعت بود که بسیار 
تأثیرگذار اســت، چراکه به فناوری نانو به عنوان 
یک فناوری تحول ســاز در دنیا نگاه می شود. این 
فناوری در همه سطوح زندگی بشر وارد می شود. 
شما هیچ صنعت یا محصولی را نمی توانید تصور 
کنید که نانوتکنولوژی در آن تأثیرگذاری نداشته 

باشد.

نانوتکنولــوژی تاکنــون در چه 
صنایعی به کار گرفته شده؟

از آنجــا کــه ایــن فناوری 
اثربـخـــشی فراگـــیری 
دارد، اکنــون توانســته ایم 
نانـوتـکـنـولـــوژی را در 
15حــوزه صنعتــی به کار 
بگـیریـــم. داروســازی، 
آرایـــشی و بهـــداشتی، 
ســاختمان، هواپیمایــی، 
ریلی، خودروســازی، نفت، 
نســاجی،  پتروشیـــمی، 
کشــاورزی، لوازم خانگی، 
آب و محیط زیست ازجمله 
کــه  هســتند  صنایعــی 
نانوتکنولــوژی را به خدمت 
گرفته اند کــه باعث ارتقای 
کیفیــت محصــولات این 
صنایع و حتی رقابت پذیری 
صنعت ما در عرصه جهانی 
شده اســت. به عنوان مثال، 
اکنــون 69تکنولــوژی در 
خودروســازی داریــم که 
تبدیل به محصول شــده و 
حــدود 20محصول مورد 
اســتفاده خودروسازان 

قرار گرفته است.

آمــاری از 
فروش محصولات نانو 

داریم؟
در حوزه نانوتکنولوژی 

بالغ بــر 850محصــول تأییدشــده داریم که 
به صورت صنعتی تولید و به بازار عرضه می شود. 
حجم فروش این محصولات سال گذشته حدود 

12هزار میلیارد تومان بوده است. 
همچنین به 45کشــور دنیا محصولات فناورانه 
صادر می کنیم. بنابرایــن از آنجا که در یک بازه 
20ساله توانسته ایم از تربیت نیروی انسانی کار را 
آغاز کنیم و به مرحله صادرات برسیم، به معنی 
توسعه بسیار پرشتاب و موفق است. ما همچنین 
هدفگذاری کرده بودیم که برای 1404بتوانیم 
میزان صادرات محصــولات نانوتکنولوژی را به 
هزار میلیارد دلار برسانیم، اما چند شوک باعث 

شد که حرکت ما کند شود.

این شوک ها چه بود؟
شــوک اول این بود کــه در ســال 98بودجه 
ســتاد نانو را نصف کردنــد و بودجه ســتاد از 
رقم 85میلیارد تومان بــه 42/5میلیارد تومان 
کاهش یافت. به این ترتیب شاهد بودیم درخت 
تنومندی که در حال ثمردهی بــود، ناگهان با 
کندی رشد مواجه شد. همان 12هزار میلیاردی 
که از فــروش محصــولات نانو در بازار ســال 
99حاصل شــد، مالیات ارزش افزوده ای معادل 
هزار میلیارد تومان به خزانه برگرداند. بنابراین 
باید توجه کرد که حــوزه نانوتکنولوژی محلی 
برای سرمایه گذاری های بســیار سودآور برای 

دولت است. 
عاوه بر این، تحریم ها هم به عنــوان یک مانع 
باعث شد که روند توسعه نانوتکنولوژی با کندی 
مواجه شود. ما در سال 96حدود 56میلیون دلار 
صادرات داشــتیم، اما با شدت گرفتن تحریم ها 
این روند کند شــد. اگر تحریم ها نبود ما 8سال 
فرصت داشتیم و می توانســتیم به هدفگذاری 
یک میلیارد دلاری در 1404برسیم، اما بازگشت 
تحریم ها و مشــکل تبادل مالی شوک دوم را به 
این فناوری وارد کرد. شوک سوم هم کرونا بود 
که باعث شد بسیاری از نمایشگاه های بین المللی 
برگزار نشــود. به همیــن علت ما نتوانســتیم 
محصولات فناورانه خــود را در معرض نگاه دنیا 
قرار دهیم. با این حال ناامید نیستیم و انشاءالله به 

هدفگذاری خود دست خواهیم یافت.

رشد انفجاری ایران در نانوتکنولوژی
سعید سرکار، دبیر ستاد توسعه فناوری نانو : طی 20سال گذشته رتبه جهانی ایران  در این حوزه از 57 به 4 ارتقا یافته است

دانش

 جست وجوی ردپای کرونا
در فاضلاب شهری

با موج  های متوالی همه گیری کرونا محققان اکنون در حال 
بررسی نمونه های فاضاب شهری برای پیدا کردن ردپای 
سویه های مختلف ویروس عامل بیماری کووید-19 هستند.
درصورت به نتیجه رسیدن این تحقیقات، فاضاب می تواند 
به کمک شناسایی زودهنگام موج های احتمالی کووید-19 
و سویه های جدید بیماری بیاید. مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری های آمریکا به تازگی اعام کرد که اکنون به صورت 
عمومی سطوح SARS-CoV-2 موجود در فاضاب سراسر 
این کشــور را ثبت می کند. این اعامیه سیستم نظارت بر 
فاضاب را ارتقا می دهد که  در نهایت برای سایر بیماری های 

عفونی هدف قرار خواهد گرفت.
به گزارش سایت مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، این 
سیستم به عنوان یک تاش تحقیقاتی مردمی در سال2020 
آغاز شد، اما به شبکه ای با بیش از 400سایت نمونه برداری 
فاضاب در سراسر کشور تبدیل شده است. کارشناسان این 
آژانس بهداشتی اکنون با 37ایالت، 4شهر و 2منطقه برای 
اضافه کردن مکان های نمونه برداری فاضاب بیشتر در حال 
کار هستند. مرکز کنترل پیشگیری از بیماری ها، انتظار دارد 
در هفته های آینده 250سایت دیگر به صورت آناین داشته 
باشــد و پس از آن در ماه های آینده سایت های بیشتری را 

برای نظارت افزایش دهد.
دکتر آمی کربای رهبری برنامه مرکز کنترل و پیشــگیری 
از بیماری ها برای سیســتم ملی نظارت بر فاضاب، در یک 
گفت وگوی خبری اعام کرد که نمونه برداری از فاضاب، 
یک سیستم هشــدار اولیه حیاتی برای پیش بینی افزایش 
موج ها و ســویه های جدید کووید-19 است. همچنین مرز 
جدیدی برای نظارت بر بیماری هــای عفونی ایجاد خواهد 

کرد.
کربای گفت: آمارها نشــان می دهد که RNA ویروسی از 
بین 40 تا 80درصد از افرادی که دچار کووید می شــوند از 
طریق مدفوع در فاضاب دفع می شود که این یک فرصت 
مهم برای بررسی انتشار عفونت در فاضاب شهری و خانگی 
فراهم می کند. ریزش RNA ویروســی در فاضاب، خیلی 
زود و در روزهــای اولیه ابتا که حتی ممکن اســت پیش 
 PCR از بروز عائم و یا چند روز قبل از مثبت شدن تست

اتفاق بیفتد.

امکان پیش بینی سویه های جدید 

تاکنون که بیش از2 سال از شــروع همه گیری کووید-19 
می گذرد، ردیابی فاضاب شهری در اماکن مختلف توانسته 
نشانه های زودهنگامی از بروز سویه های جدید و موج های 

ابتا که برخی مواقع روند افزایشی دارند، نشان دهد.
کربای می گوید: میزان RNA ویروسی موجود در فاضاب 
ارتباط نزدیکی با میزان مبتایان، نرخ بســتری شدن در 
بیمارســتان و مثبت بودن آزمایش دارد. داشتن این آمار 
می تواند به مقامات بهداشتی برای جلوگیری از موج بیماری 

کمک کند.
در ســایت جدید ردیابــی داده NWSS مرکــز کنترل و 
پیگیری از بیماری ها، مردم مــی توانند تغییرات رنگی در 
سطوح RNA ویروس ها را در سایت های مختلف نظارت بر 
فاضاب ببینند. به عنوان مثال، سایت های آبی رنگ در طی 
15 روز گذشته 100 درصد کاهش داشته اند، در حالی که 
سایت هایی با رنگ قرمز  به معنی افزایش هزار درصدی در 

سطح RNA ویروسی است.
بنابراین نظارت بر فاضاب برای تشخیص زودهنگام روند 
افزایشــی یا کاهشــی مبتایان به بیماری کووید-19 کار 
مفیدی اســت. البته کربای و همکارانش توضیح دادند که 
این نظارت شــامل تخمین آمار میزان افــرادی که در یک 
منطقه خاص فاضاب باید به بیماری مبتا شوند، نمی شود.

اما به طور شفافی ثابت شده است که نظارت بر فاضاب در 
تشخیص موج های آینده و سویه ها فایده زیادی دارد. برای 
مثال در یک مطالعه منتشر شده از مرکز کنترل و پیشگیری 
از بیماری ها، کربای و همکارانش گزارش دادند که چندین 
سایت مورد نظارت، سویه اومیکرون کرونا ویروس را پیش 
از شناسایی مبتایان به این سویه در چند ایالت تشخیص 

داده بودند.
حالا کربای و همکارانش امیدوارند که بررسی فاضاب های 
شهری بتواند در مسیر شناســایی موج های محلی بیماری 
و بروز ســویه های جدید از بیماری به آنها کمک کند. اما، 
نمونه گیری محدودیت هایی دارد. در بخش هایی از آمریکا 
که شامل 20درصد از مناطق می شود، سیستم های سپتیک 
)ســاده ترین نوع تصفیــه خانه فاضاب تــک واحدی( به 
جای فاضاب شهری استفاده می شود که به این ترتیب از 
نمونه گیری جا می مانند. عاوه بر این، رمزگشــایی موج ها 
در مناطقی با جمعیت گذرا، مانند نقاط مهم گردشــگری، 

می تواند دشوارتر باشد.
با این حــال، نمونه گیری از فاضاب، ثابت کرده اســت که 
به اندازه ای که مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها روی 
آن سرمایه گذاری کرده است، برای جلوگیری از پیشروی 
بیماری مفید اســت. کربای گفت که عــاوه بر مکان های 
نمونه برداری بیشــتر، آژانس درنظر دارد امسال نظارت را 
گسترش دهد تا سایر پاتوژن ها ازجمله آنفلوآنزا، قارچ مقاوم 
به دارو Candida auris و تهدیدات غذایی مانند E.coli و 

نوروویروس را در بر بگیرد.

رضا باقری اصل
دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات

کشــور مــا جــزو معــدود کشــورهایی 
است که توانسته پلتفرم های اقتصاد 
دیجیتال خوبی را توســعه دهد که هم 
ناشــی از فرصــت تحریــم بــوده و هــم 
فرصت توانمندی داخلی تا بسیاری از 
سرویس های مورد انتظار ما هم تراز با 
سرویس های جهانی توسعه پیدا کند.

ستار هاشمی
معاون فناوری و نوآوری وزارت ارتباطات

تعداد دستگاه های متصل به اینترنت به 
۱۱میلیارد دستگاه در سال ۲۰۲۱رسیده و 
در آینده شاهد اقتصاد 4.5تا ۶تریلیون 
دلاری بــرای صنعــت اینترنــت اشــیاء 
خواهیم بــود. خلق ارزش فنــاوری زمانی 
مؤثر می شود که از فناوری های مختلف 
در کنــار هــم و در قالــب یک همزیســتی 

هم افزا استفاده کنیم.

نقل قول خبر

عدد خبر

میزان فروش املاک و مســتغلات در 
4 پلتفــرم اصلــی متــاورس طی ســال 
گذشــته حــدود 5۰۰میلیــون دلار بود 
و یک شــرکت تحلیل متاورس اکنون 
انتظار دارد این میزان در سال جاری ۲ 
برابر شود و به یک میلیارد دلار برسد.

یک 
میلیارد

روز گذشــته قیمت بیت کوین ســقف 
دو هفتــه اخیــر خــود را شکســت و از 
مــرز 4۰هــزار دلار فراتــر رفــت. قیمت 
مهم ترین رمز ارز بازار طی روزهای اخیر 
به شدت ریزش داشــت و کارشناسان 
را نگــران کرده بود. قیمــت بیت کوین 
طی ۲ روز گذشته با یک رشد بالغ بر ۱۰ 
درصدی به حدود 4۱۶۰۰ دلار رســیده 
و برای اولین بار از ۲ بهمن ماه آســتانه 
مهم 4۰ هزار دلار را پشت سر گذاشته 
است. منتها این رمزارز هنوز با قیمت 
تاریخــی خــود در حوالــی ۶9 هــزاردلار 

فاصله زیادی دارد.

41 
هزار

توقف فعالیت اپلیکیشن 
ماسک 

اپلیکیشن ماسک که از ماه های اولیه شروع شیوع 
کرونا با ابتکار جمعی از نخبگان دانشگاه شریف 
برای اطاع رســانی به مردم توســعه داده شده 
بود، اعام کرده که به دلیل تصمیم جدید وزارت 
بهداشــت دیگر نمی تواند رنگ بنــدی مناطق و 

استان های کشور را در این اپلیکیشن ارائه کند.
در حساب توییتری این اپلیکیشــن که از سال 
99 اقدام به رنگ بندی شهرستان ها کرده و مورد 
استقبال مردم و مسئولان قرار گرفته اعام شده 
از چند روز قبل وزارت بهداشت تصمیم گرفته تا 
رنگ بندی ها توسط معاونت تحقیقات وزارتخانه 

انجام شود. 

 خبر

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

طبق گزارشی که سازمان ملل 
متحــد ســال گذشــته منتشــر 
کــرد، ایــران بعــد از آمریــکا و 
چین، سومین کشوری بود که 
ســند راهبردی خود را در حوزه 
نانوتکنولوژی تنظیم و منتشر 
کرد. این در حالی بود که ژاپن 
و اروپا بعد از کشور ما وارد این 
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روشنگری

انقلاب اسلامی و مسئله توطئه
 ازجمله دیدگاه ها درباره چرایی پیروزی انقلاب اسلامی، فرضیه 
توطئه است که از سوی سلطنت طلبان مطرح می شود. براساس این 
فرضیه، آنها معتقدند که شاه قربانی توطئه آمریکا و انگلیس )به ویژه 
بعد از نقش شاه در گران شدن نفت( شد و اگر آمریکا نمی خواست، 
انقلاب پیروز نمی شد. در پاسخ به این دیدگاه می توان به چند نکته 

اشاره کرد:
هدف اساسی آمریکایی ها در حمایت از رژیم شاه، مقابله با  خطر کمونیسم در غرب آسیا بود؛ به گونه ای که ایران به 1
مهم ترین پایگاه منطقه ای آمریکا تبدیل شــد و حتی ســاواک 
به صورت بخشی از شــبکه منطقه ای سازمان ســیا درآمد و در 
شــرایطی که هنوز نظام دوقطبی بر جهان حاکم بــود، آمریکا 

نمی توانست از سرنگونی رژیم شاه حمایت کند.
هیچ نشانه ای دال بر نقش آفرینی آمریکایی ها در سرنگونی  رژیم شاه وجود ندارد؛ کما اینکه بعد از خروج شاه از کشور 2
در 26دی ماه 1357، آمریکا با تشکیل کنفرانس گوادلوپ و اعزام 
»ژنرال هایزر« به ایران درصدد بود تا با انجام یک کودتا، انسجام 

ارتش و ساختار سلطنت را حفظ کند.
در نقطه مقابل، آمریکا از اقدامات رژیم شاه در به خاک و  خون کشیدن تظاهرات و اعتراض های مردمی همواره 3
حمایت می کرد؛ به عنوان مثال، اقدامات خشن و وحشیانه رژیم در 
به خاک و خون کشــیدن راهپیمایی مردم در میدان ژاله)شهدا( 
تهران در 17شهریور 1357 با حمایت کارتر، رئیس جمهور وقت 

آمریکا مواجه شد.
واقعیت آن است که هم  رژیم  و هم آمریکایی ها از سرعت  وقوع انقلاب  غافلگیرو گیج شدند؛چون فکر نمی کردند 4
رژیمی که ژاندارم منطقه بود، دچار سرنگونی شود.  وقتی  دی ماه 
سال 1356، کارتر به ایران آمد ، با تحسین شاه، ایران را »جزیره 

ثبات « نامید، اما 13 ماه بعد، رژیم شاه سرنگون شد.
یکی از شعارهای   انقلاب ، »استقلال« بود و اساسا در کنار  متغیرهای داخلی مانند استبداد رژیم، اسلام زدایی آن و 5
افول شرایط اقتصادی و معیشتی کشور و مردم، وابستگی شاه به 
آمریکا و سرسپردگی آن به دنیای خارج، در شکل گیری انقلاب 
اسلامی تأثیر جدی داشت؛ بنابراین انقلابی که یکی از اهداف آن 
دستیابی به استقلال بوده است، نمی تواند با حمایت قدرت های 
خارجی رخ داده باشد؛ ضمن اینکه روند تحولات بعد از انقلاب مانند 
اتخاذ شعار و راهبرد »نه شرقی نه غربی«، عدم ورود نظام جمهوری 
اســلامی به قطب بندی حاکم بر روابط بین الملل، تســخیر لانه 
جاسوسی آمریکا و... نشان می دهد که اگر آمریکا در سرنگونی رژیم 
شاه نقش داشت و در این زمینه به انقلابیون کمک کرده بود، به طور 

طبیعی الگوی رفتاری انقلابیون با آن باید متفاوت می بود.
نکته پایانی آنکه انقلاب واقعاً مردمی و برخاسته از عمق  ایمان توده های مردم بود؛ بنابراین وقوع آن نه تنها قابل 6

پیش بینی نبود، بلکه مایه تعجب هم شد.

مصطفی قربانی
کارشناس سیاسی

 حمیدرضا کاظمی
 نماینده پلدختر در مجلس

تفکر متمایل به غرب هنوز در ایران وجود 
دارد و دولت هایــی كه بر ســر کار آمدند و 
تــاش می کردنــد ارزش هــای دینــی را در 
کشور کمرنگ کنند نیز دنباله همین تفکر 
هستند؛ آنها تاش می کردند ارزش های 
دینی و مفهوم غیرت دینی را در جامعه از 

بین برده یا آن را به انزوا بکشانند.

 محمدرضا مردانی
 رئیس بسیج استادان 

یکــی از وظایــف مغفــول نیروهــای 
انقابــی در قبــال انقــاب، تبییــن و 
روایــت و تحلیــل اســت. اگــر مــا تاریخ 
خود، منظور خود و آرمان خود را تبیین 
و تشــریح نکنیــم دیگران با نيت ســوء 

آنها را تحریف و تخطئه می کنند. 

نقل قول خبر

خبر

وعده پوچ راه به جایی نمی برد 
 عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس 
گفت: ســابقه بد غربی ها در برجام و حتی پیش از برجام به 
خوبی نشان می دهد که آنان به تعهدات خود عمل نمی کنند. 
غربی ها و به ویژه آمریکا باید بدانند که با وعده های تو خالی، 
پوچ و کم اثر خود راه به جایی نمی برنــد. ابراهیم عزیزی با 
اشاره به اینکه وزارت خارجه آمریکا از بازگشت چند معافیت 
تحریمی در حوزه فنی هســته ای مرتبط با نیروگاه بوشهر، 
رآکتور اراک و رآکتور تحقیقاتی تهران خبر داده است، ادامه 
داد: مقامات آمریکا باید بداننــد که نمی توانند با وعده های 
پوچ و بی حاصل خود چون تعلیق بخش کمی از تحریم های 
ایران گذشته سراسر منفی خود را کتمان کنند. جمهوری 
اســلامی ایران به هیچ وجه به این وعده های توخالی توجه 
نمی کند. وی تأکید کرد: چارچوب و سیاســت جمهوری 
اســلامی ایران در مذاکرات کاملا روشن اســت و ما بارها 
گفته ایم همه تحریم ها باید لغو شود. آمریکایی ها باید تفاوت 
بین لغو و تعلیق تحریم ها را بفهمنــد و بدانند که ما تعلیق 

تحریم ها را نمی پذیریم.

اقدام جدید دولت ایالات متحــده در بازگرداندن 
برخی معافیت های مربوط به »فعالیت های هسته ای 
غیرنظامی« ایران، آن هم در آســتانه ازسرگیری 
دور هشتم مذاکرات هســته ای جمهوری اسلامی 
و 1+4 در وین درحالی انجام شــد که ایران معتقد 
اســت آمریکایی ها درعمل باید حسن نیت خود را 
نشان دهند و این دست اقدام ها برای احیای توافق 
هسته ای 2015 کافی نیست. آنتونی بلینکن، وزیر 
امورخارجه آمریکا جمعه شــب دســتور چندین 
معافیت از تحریم هــای مربوط بــه فعالیت های 
هســته ای غیرنظامی ایران را امضا کــرد؛ اقدامی 
که گفته می شود باهدف تســهیل مذاکرات وین 
انجام شده و براساس آن کشــورها و شرکت های 
خارجی اجازه می یابنــد در پروژه های غیرنظامی 
نیروگاه هسته ای بوشهر، آب سنگین اراک و رآکتور 
تحقیقاتی تهران فعالیت کنند. این اقدام درحالی 

انجام می شــود کــه در خردادماه1399)ماه مه 
2020( و به عنوان بخشی از برنامه »فشار حداکثری« 
ترامپ علیه ایران، مایک پمپئو، وزیرخارجه وقت 
ایالات متحده معافیت شــرکت های بین المللی از 
تحریم ها برای همکاری با برخی پروژه های هسته ای 

جمهوری اسلامی را لغو کرد.

سیگنال های نمایشی آمریکا
دراین میان اما به نظر می رســد اقدام جدید دولت 
آمریکا در اعمال معافیت از تحریم های مربوط به 
فعالیت های هسته ای غیرنظامی ایران، بیش از آنکه 
»اعتمادساز« باشد، تحرکاتی نمایشی با هدف خروج 
از زیربار فشــارهای فزاینده برجامی است؛ چراکه 
تحریم هایی که تعلیق شده اساسا از اهمیت ویژه  ای 
برخوردار نیست .ازسوی دیگر، برخی کارشناسان 
معتقدند اعمال معافیت هــای جدید بیش از آنکه 

برای ایران منفعتی داشــته باشــد، ناظر بر منافع 
تحریم کنندگان است، چراکه آمریکا با این معافیت 
تلاش کرده »مجوزی برای تبدیل آب ســنگین 
رآکتور اراک، تأمین اورانیوم غنی شده برای رآکتور 
تحقیقاتی تهران و انتقال پسماند سوخت به خارج 
از کشــور« صادر کند. برهمین اساس هم بود که 
سخنگوی وزارت امورخارجه ایالات متحده تأکید 
کرد تمدید این معافیت نه نشــانه نزدیک شــدن 
مذاکرات احیای برجام به توافق نهایی اســت و نه 
امتیازی به ایران. ند پرایس در این زمینه در صفحه 
توییتر خود نوشــت: »ما ایران را از تحریم ها معاف 
نکرده و نخواهیم کرد، مگر اینکه ایران به تعهدهای 
خود در قالب توافق هســته ای برجــام بازگردد.« 
گفت وگوی نماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران 
با شبکه »ام.اس.ان.بی.سی« نیز درهمین راستا قابل 
تفسیر است. رابرت مالی با اشاره به پیشرفت های 

اخیر در برنامه هســته ای ایران، بر لزوم بازگشت 
واشنگتن به توافق هسته ای تأکید کرد و گفت: اگر ما 
در این توافق نباشیم، ایران بدون محدودیت خواهد 

بود و به توسعه برنامه هسته ای خود ادامه می دهد.

ادامه فضاسازی های رسانه ای
درمقابل اما برخی معتقدند اعمــال دوباره بعضی از 
معافیت های تحریمی ازسوی ایالات متحده می تواند 
به معنی قریب الوقوع بودن دستیابی به توافق در وین 
باشد؛ تحلیلی که با توجه به مواضع اخیر مقام های 
کاخ سفید و همچنین سیاست های راهبردی ایران 
در قبال گفت وگوهای برجامی، چندان معتبر به نظر 
نمی رسد. موضع گیری مقام های جمهوری اسلامی 
ایران در واکنش به اقدام جدید دولت آمریکا نشــان 
می دهد این گمانه زنی ها بیش از آنکه بهره ای از واقعیت 
داشته باشد، به عنوان فضاسازی های هدف دار پیرامون 
روند گفت وگوهــا در وین مطرح می شــود، چراکه 
ســخنان وزیر امورخارجه گویای این واقعیت است 
که اگرچه پیشرفت های محسوسی در مذاکرات وین 

انجام شده ، اما برخی اختلاف ها همچنان باقی است.

موضع ایران
حســین امیرعبداللهیــان دیــروز در حاشــیه 
تجدیدمیثاق مدیران وزارت امورخارجه با آرمان های 
امام خمینی)ره( بار دیگر بر این نکته تأکید کرد که 
دریافت تضمین، از مطالبات اصلی جمهوری اسلامی 
در مذاکرات وین به شمار می رود که در بخش  هایی از 
آن موافقت هایی صورت گرفته است. وی همچنین 
تأکید کرد کــه آنچه هیــأت مذاکره کننده ایران 
درباره تضمیــن دنبال می کند، در همه ســطوح 
سیاسی، حقوقی و اقتصادی است که در بخش هایی 
از آن توافق هایی حاصل شــده، امــا هنوز هیأت 
مذاکره کننده ایران با جدیت دریافت تضمین های 
ملموس از طرف های غربی و پایبندی به تعهدهایی 
که بر مبنای توافق وین حاصل می شــود را دنبال 
می کند. امیرعبداللهیان همچنین به پاسخ ایران به 
پیام های اخیر طرف آمریکایی از طریق واسطه ها نیز 
اشاره کرد و گفت: »ما به طرف  آمریکایی به صراحت 
گفتیم که باید حسن نیت خودشــان را در عمل 
نشان دهند«؛ سخنان وزیرامورخارجه تنها واکنش 
مقام های کشورمان به اقدام اخیر آمریکا نبود و علی 
شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی نیز در این 
باره درصفحه توییتر خود نوشت: »حق قانونی ایران 
برای ادامه تحقیق و توسعه و حفظ توانمندی ها و 
دستاوردهای صلح آمیز هســته ای در کنار تأمین 
امنیت آن در برابر شرارت های حمایت شده، با هیچ 

توافقی قابل محدود شدن نیست.«

پاسخ ایران به تحرکات نمایشی آمریکا

آنچه روی کاغذ رخ می دهد 
کافی نیست

 امیرعبداللهیان: آنچه هیأت مذاکره کننده ایران درباره تضمین دنبال می کند، در همه سطوح سیاسی، 
حقوقی و اقتصادی است 
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محمد باریكانیگردشگری
دبیرگروهزیستبوم

سفرهاینوروزیبازهمکنسلمیشود.اینادعا
رامیتوانازاظهاراتکارشناسانوزارتبهداشت
که2روزقبلشعار»درخانهماندندرنوروز«را

تکرارکردند،دریافت.
باتکــرارداســتان»درخانــهبمانیــد«برای
نوروز1401همزمانباورودایرانبهپیکششم
کروناوگستردگیابتلایسریعبهسویهاومیکرون
اینبیماری،دیگرســخنبرخیکارشناســان
گردشــگریکشــورکهپیشتراعلاممیکردند
صنعتگردشــگریایرانتاپایانســال2024
درایرانتعطیلخواهدبود،بــهواقعیتنزدیک
میشــود.پیشــترباحجمبالایواکسیناسیون
گســتردهدرایرانوجهانانتظارهــابرآنبود
تاصنعتگردشــگریایرانبارونقنســبیدر
ســال1401و2022میلادیمواجهشــود؛اما
سویهاومیکرونتاهمینامروزمشخصکردهکه
افزایششیوعاینبیماریبزرگترینمانعبرسرراه
سفرهایداخلیوخارجیاست.اکنونکهبیش
ازیکماهتاسفرهاینوروزیمانده،هشدارهای
بهداشــتینشــانمیدهدگردشــگریدراین
تعطیلاتمانندسالهایگذشتهتعطیلخواهد
بود؛افزونبرآنکهسیاستهایکلاناقتصادی
نیزافزایشسرســامآورهزینههایسفررادرپی

خواهدداشــتتااینموضوعنیزقفلدیگریبر
رکودگردشگریدرکشوربزند.

هتل ها تعطیل می شوند
همیندیروزجمشــیدحمزهزاده،رئیسجامعه
هتلدارانایرانبههمشــهریخبردادکهتعرفه
حاملهایانرژیدرهتلهایکشورکهپیشتربا
نرخصنعتیودولتیمحاسبهمیشدچندینماه
استکهبانرختجاریمحاسبهشدهوقبضهای
کلانهزینهمصرفگازهتلها،راهیجزتعطیلی

آنهاباقینگذاشتهاست.
بهگفتهحمــزهزاده،اگردولتفکــرجدیبرای
وضعیتهزینههایاعمالشــدهبــرمصرفگاز
هتلهانکند،هتلدارهاغیرازتعطیلیاینواحدها
آنهمدرشــرایطیکهانتظارمیرفتسفرهای

نوروزیبااستقبالبیشتریمواجهشود،ندارند.
اوبااعلاماینکهبامحاســبههزینــهمصرفگاز
حتیدرمهمانسراهای2یا3ســتارهکهپولگاز
مصرفیآنهابراییــکدورهبهبیشاز8میلیون
تومانرسیدهاست،گرانشدنهزینههتلهادور
ازانتظارنیست،گفت:دربرخیشهرهایکشور
کهدرزمســتانمصرفحاملهــایانرژیوگاز
بالااست،قبضگازهتلهابهبیشاز80میلیون
تومانرسیدهاستودراینشرایطهتلدارچارهای
جزتعطیلیواحدیاافزایــشهزینههایاقامت

ندارد.
رئیسجامعههتلدارانایرانبااعلاماینکهافزایش

هزینهاقامتبهافزایشهزینهســفرخانوارهای
ایرانیمنجرمیشــودازوزیرمیــراثفرهنگی،
گردشگریوصنایعدستیخواستدرگفتوگو
بارئیسجمهوریووزارتنیروودســتگاههای
مرتبطفکریبهحــالکاهشتعرفههایمصرف
حاملهایانرژیدربخشتاسیساتگردشگری
واقامتیبهعنوانزیرساختهایاصلیگردشگری

کشورکند.
اواعلامکرد:اگرفکریبهحالاینوضعیتنشود
هتلهادیگرشرایطماندگاریندارندوناگزیراز

تعطیليواحدهایاقامتیدرکشورهستند.
اظهاراتجمشــیدحمزهزادهدرشرایطیمطرح
میشودکه40روزتاآغازسفرهاینوروزیمانده
استواگرحتیسویهاومیکرونبهکنسلکردن
سفرهامنجرنشود،هزینههایگزافسفرایرانیها
راناگزیرازبرچیدنبساطســفرهاینوروزیاز

سبدخریدخودمیکند.

سفر گران و فعالان گردشگری بیكار
افزایــشهزینهســفرهایخروجیهــمکماز
ســفرهایداخلیندارد.جداازماجرایمالیات
برارزشافزودهبلیتهایپــروازیکهپرداخت
آنبرعهدهمسافراســت،هزینهخروجازکشور
هرمسافروبالابودننرخارزدرسفرهایخارجی
شــیوعســویهاومیکروننیزباعثشدهبسیاری
ازســفرهایخارجــیگردشــگرانایرانیلغو
شــود.محمدحســنکرمانی،فعالگردشگری

دراینبارهبههمشــهریمیگویــد:امیدبوددر
نوروز1401رونقاندکیبهموضوعگردشــگری
وســفربازگردداماباانتشارســویهاومیکرونو
افزایشسطحهشــدارها،امسالهمصنعتسفر
وگردشــگریهمچونگذشــتهبارکودمواجه

میشود.
اومیگوید:مردمدیگرپولســفرندارندودفاتر
خدماتمسافرتیوآژانسهابیکارهستند.ضمن
آنکههزینهاقامتدرخارجازکشــورنیزافزایش
یافتهویکاتاقهتلدربرخیسفرهایخارجی
50میلیونتومــانهزینهدارد.دراینشــرایط

چهکسیمیتواندبهسفرخارجیبرود؟
ابراهیمپورفرج،رئیــسجامعهتورگردانانایران
همدراظهاراتیکهاخیرادرقالبیکگفتوگوی
ویدئوییباهتلنیوزمنتشــرشد،ازمشکلورود
پولبهایراندربخشگردشگریکشورخبرداده
وگفتهاســت،درحالیکهبرخیتورهایورودی
بهکشوردرانتظارسفربهایراندرنوروزهستند،
امکاندریافــتپولتورهایاجراشــدهبهدلیل

تحریمهاوجودندارد.
اومیگوید:میلیونهایوروهزینهاجرایتورهای
ورودیبهکشورازسویشرکتهایچینیودیگر
کشورهابهبرگزارکنندگانتوردرایرانپرداخت
نشــدهوبهبهانــهتحریمشــرکتهایخارجی
میلیاردهاتومانپولدفاترگردشگریاجراکننده

تورهایورودیدرایرانرابلوکهکردهاند.
بهگفتهپورفرج،بازگشــترونقبهگردشــگری
ورودیایراننیزتنهادرصورتبهنتیجهرسیدن
برجامامکانپذیراســتواگرمذاکراتبرجامبه
نتیجهنرسدفعالیتتورهایورودینیزبهشدت
ســختمیشــودچونامکانورودپولتورهای

برگزارشدهدرایرانوجودندارد.
اوبااعــلاماینکهجامعهتورگردانــانایرانبرای
نوروزامسالبرخیتورهایرزروشدهبرایسفربه
کشورراپشتمرزهایایراندارد،ازنبودامکان
ورودپولتورهایاجراشــدهبهایرانگلایهکرد
وازعــزتاللهضرغامیخواســتدرگفتوگوی
مستقیمبارئیسجمهوریبهویبگویدکهامکان
گرفتنپولتورهایبرگزارشــدهدرایرانوجود
ندارد.چــونهمینکهنامایــراندرصرافیهاو
بانکهایخارجیبیایدتمامیپولهایواریزشده
بلوکهمیشودودفاترگردشگریناگزیرهستند
درمذاکرهبــادفاترخارجیبهآنهــابگویندپول
تورهایبرگزارشــدهرابهحســابافرادخارجاز
ایرانواریزکنندوحتینامیهمازایراندرواریز
پولهــانیاورندتاپولهابلوکهنشــودکهدراین
شرایطدفاترخارجینیزازاینکارسربازمیزنند
واعتمادشانرابهایرانازدستمیدهند.بنابراین
تازمانیکهمشــکلورودپولبهایرانحلنشود

گردشگریورودینیزرونقنخواهدگرفت.

خواب سفر در نوروز 1401
بازگشتشعار»درخانهبمانید«وافزایشهزینهسفر،رونقآنرادرنوروزکابوسمیکند؟

حسن پسندیده 
مدیرکل دفتر پسماند سازمان 

حفاظت محیط زیست
آیین نامــه   منــع مصــرف کیســه  های 
پلاســتیکی در مراکــز خریــد و میادیــن 
تره بار تدوین شد و برای تحقق اصل 50 
قانون اساســی و  حفظ محیط زیست، 
اشــخاص حقیقــی و حقوقــی ملــزم به 
رعایت قانون مدیریت پسماند هستند.

یوسف رضاپور
مدیرعامل آب منطقه ای تهران

بارندگی نســبت به مدت مشــابه ســال 
گذشــته ۳۴ درصــد کاهــش یافــت و 
ذخایــر ســدهای پنجگانــه اســتان تهران 
۳۱۹ میلیون مترمکعب است که نسبت 
به حجم 55۴ میلیون مترمکعبی مشابه 
در سال گذشــته، با کسری ۲۳5 میلیون 
مترمکعبی آب این سدها مواجه هستیم.

یادداشتنقلقولخبر

عددخبر

 ســانتی متر  تراز دریاچه ارومیه   نســبت 
به مــدت مشــابه ســال گذشــته کاهش 
داشت و جواد محمدی، معاون حفاظت 
و بهره بــرداری شــرکت آب منطقــه ای 
آذربایجــان غربــی بــا اشــاره بــه آخریــن 
وضعیت دریاچه ارومیه به ایسنا گفت: 
تراز فعلی دریاچه ۱۲۷0.۶۸متر است که 
آمار مقایســه  ای با مدت مشابه کاهش 

5۹ سانتی متری تراز را نشان می دهد.
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 ذخیره گاه جنگلی جدید در کردستان 
شناســایی شــد. ســعدی نقشــبندی، 
مدیــرکل منابــع طبیعی کردســتان به 
ایرنا گفــت: هم اکنــون 5۶ ذخیــره گاه 
جنگلــی بــرای حفاظــت از گونه هــای 
مهــم ژنتیــک جنگلــی در کردســتان 
وجــود دارد امــا در ســال جاری، تعــداد 
۲0 ذخیــره گاه جنگلــی جدیــد دیگر در 

کردستان شناسایی شد.

20

اما و اگرهای یک  ادغام
علیســلاجقه،رئیسسازمانحفاظتمحیطزیســتدرنامهای
دســتنویسبــهرئیسجمهــوریدرتاریخ22دیمــاه1400،
پیشنهادادغام2تشکیلات»ســازمانحفاظتمحیطزیست«و
»سازمانجنگلها،مراتعوآبخیزداریکشور«وتشکیل»سازمان
محیطزیستومنابعطبیعی«رادرجایگاهمعاونتریاستجمهوری
داد.رئیسجمهوریهمدســتوربررســیکارشناســیصادرو
بلافاصله،رئیسدفترریاســتجمهوریازرئیسسازماناداریو
استخدامیکشورخواستتصمیمگیریدراینخصوصانجامشود.
مسئلههمپوشانیبخشــیازوظایفبین2سازمانمسئولحفظ
محیطزیستومنابعطبیعیکشورهمیشــهمطرحبود.3سناریو
نیزبینمتخصصانودستگاههایاجراییوقانونگذارکشورطرح
شد:نخست،تشکیلوزارتمحیطزیستومنابعطبیعیکهبارها
درمجلسمطرحشدولیهرگزتصویبنشــد.دومحفظسازمان
حفاظتمحیطزیستبهعنوانســازماننظارتیوتشکیلوزارت
منابعطبیعیبهعنوانتشکیلاتاجراییبود.وزارتمنابعطبیعی
درسالهای1347تا1350درکشوروجودداشتوعلیسلاجقه
درمصاحبهایکهدرشروعکاردرسازمانحفاظتمحیطزیست
داشت،اذعانداشتکهبهتریندورانشکوفاییمحیطزیستومنابع
طبیعیکشوردرایراندورانبود؛سناریویسوموجدی،پیشنهاد
رئیسسازمانحفاظتمحیطزیستبودکهخواستارادغام2سازمان
درمعاونتریاستجمهوریشــد.دغدغهمندانمحیطزیستو
منابعطبیعینگراننداینادغام،باعثکاهشقدرت2تشکیلاتدر
تصمیمگیریهایمنطقهایشود.دلیلآنهاتفاوتماهیتاجرایی
سازمانجنگلهاونظارتیسازمانحفاظتمحیطزیستاست.در
طرحهایاجراییاین2سازمانازجنبههایمختلفسعیمیکنند
بهعنوانپوستهحفاظتیتجاوزبهعرصههایطبیعیرامحدودکنند
ونگرانیآناستکهادغام،پوستهحفاظتیراضعیفوکاررابرای
جریانهایمخربخواســتارتغییرکاربریاراضی،راحتترکند.
امسال411طرحتوسعهایبدونارزیابیمحیطزیستیبهمجلس
رفتهاست،آیاتشــکیلاتجدیدقدرتبیشتریدرمقابلهباجنگ
نابرابردرمقابلپایداریســرزمیندارد؟آیاخیالوزارتنیروکه
اصولمطالعاتساختسدوانتقالآبرانادیدهمیگیردومیلیاردها
دلارهزینهساختســدگتوند،چمشیر،میمه،سیوندومشمپادر
سازندهاینمکیوکارســتیمیکند،درتشکیلاتجدیدراحت
نمیشود؟ازرئیسسازمانحفاظتمحیطزیستانتظارمیرودبا
درایتبیشــتریدیدگاهخودرابهبوتهنقدکارشناسیبگذاردوتا
زمانیکهبهنقشهراهیکهدانایانودغدغهمنداندرموردآنبهاجماع
نسبینرسیدهاند،دستبهکارناپختهنزند.بنابراینتشکیلستاد
بررسیکارشناسیمسئلهباکمکدانشگاهیانومحققانوارزیابی
تجربههایتلخوشیرینمدیریتیگذشتهدرپیشنهادجدیدضروری
است.ســاختارفعلی2ســازمانحفاظتمحیطزیستوسازمان
جنگلهاومراتعضعفهایجدیدارندواصلاحآنهانیازامروزونه
فرداست؛امابایددقتداشتکه»برایاصلاحابرو،چشمکورنشود.«

حسین آخانی
استاددانشکده

زیستشناسیدانشگاهتهران
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گزارش 
کوتاه 

 اوج گیری اومیکرون 
آماده باش برخی استان ها

تاخت  وتاز اومیکرون در کشور چنان ســرعت گرفته که در کمتر 
از 4روز تعداد شــهرهای قرمز کرونایی از 15مورد در 13بهمن به 
120مورد در 16بهمن رسید. آنچنان که در نقشه رنگبندی سایت 
ماسک می توان دید مرکز و جنوب کشور یعنی استان هایی مانند 
تهران، قم، یزد، کرمان، هرمزگان بوشــهر و... بیشترین شهرهای 
قرمز را دارند. هرچند در شرق کشور هم وضعیت خراسان رضوی 
حاد و در بعضی استان ها همچون خوزستان افزایش ابتلا به کرونا 
موجب قرمز شدن وضعیت آبادان شده است. در چنین شرایطی 
می توان انتظار داشــت در روزهای آینده شــهرهای بیشتری به 

وضعیت قرمز برسند.

۱۱شهرستان  فارس قرمز است
فارس یکی از استان هایی است که سرعت شیوع اومیکرون در آن 
بسیار بالاست و به گفته سرپرست دانشــگاه علوم پزشکی شیراز، 
میان 36شهرســتان این استان، وضعیت 11شهرســتان، قرمز و 

14شهرستان هم نارنجی شده است.
سیدوحید حسینی با اشاره به اینکه شهرستان های شیراز، زرقان، 
کازرون، کوه چنار، ممسنی، کوار، خفر، جهرم، خنج، مهر و گراش 
قرمز شده اند، می گوید: افزایش مشارکت ســازمانی و مردمی در 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی بســیار مهم است و طبق دستور 
استاندار فارس، تمام کارکنان سازمان ها و ادارات، صاحبان مشاغل 

و اصناف، قبل از بیستم بهمن باید واکسن خود را تکمیل کنند.

خطر قرمز شدن همه شهرهای کرمان 
در کرمان هم وضعیت ابتلا به کرونا روندی صعودی به خود گرفته، 
9شهر کرمان، زرند، کوهبران، رفسنجان، سیرجان، بافق، جیرفت، 
راور و فهرج، قرمز کرونایی هســتند و آنطور کــه علی زینی وند، 
استاندار کرمان هشدار داده ممکن است همه شهرها و روستاهای 

استان تا هفته آینده قرمز شوند.
سخنگوی ستاد کرونای اســتان کرمان درباره وضعیت این استان 
به همشهری می گوید: هم اکنون بیماران ســرپایی استان بسیار 
 افزایش یافته  و بیماران بســتری هم نســبت بــه هفته های قبل
بیشتر شده اند. تعداد بستری های قطعی کرونایی استان 309نفر 
است و چون سویه غالب اومیکرون است ما همه این بیماران را مبتلا 
به اومیکرون درنظر می گیریم. سعید صحبتی با بیان اینکه دلایل 
شیوع سویه جدید کرونا در کرمان تفاوت خاصی با دیگر استان ها 
ندارد، می افزاید: واکسیناسیون دوز سوم در استان به اندازه میانگین 
کشوری است، اما باید بر این نکته تأکید کرد افرادی که دوز سوم 
واکســن را دریافت کرده اند درصورت ابتلا احتمال کمی دارد که 
بستری شــوند. وی ادامه می دهد: همه  بخش های درمانی استان 
آماده باش هستند امکانات پزشکی شــهرهای کرمان رصد شده و 
هنوز ظرفیت درمانی استان بحرانی نشده است و در مقایسه با موج 

قبلی کرونا نسبت موارد بستری ما به موارد سرپایی کمتر است.

  
خیز موج ششم کرونا با نهایت ســرعت در حال پیشروی است، 
برخلاف موج های قبلی کرونا که قرمز شدن نقشه از یک سو شروع 
می شد، اومیکرون بدون الگویی قابل پیش بینی در همه بخش های 
کشور با شدت کمتر یا بیشتر دیده می شود و آذربایجان غربی و 
شرقی را در شــمال غرب هم از وضعیت قرمز بی  نصیب نگذاشته 
است. در روزهای آینده احتمالا شهرهای بیشتری قرمز خواهند 
شد و همین فراگیری و سرعت اومیکرون دلیلی بر اهمیت دریافت 

دوز سوم واکسن و رعایت پروتکل های بهداشتی است.

آب به شرق اصفهان رسید
5روز از افزایــش خروجــی ســد زاینــده رود 
می گــذرد؛ آب ســد زاینــده رود بعــد از 
مدت هــا بــه روی کشــاورزان شــرق اصفهان 
بــاز شــده و حالا عضــو هیــأت مدیــره نظام 
 صنفــی کشــاورزی شهرســتان اصفهــان

می گوید: با توجه به اینکه از فصل کشت جو عبور 
کرده ایم، فقط امکان کشت گندم وجود دارد. در 
مناطق رودشتین نیز بیشتر مایل به کشت گلرنگ 
هستند. به گزارش ایسنا، حسین محمدرضایی با 
بیان اینکه صبح دیــروز آب به کانال های آبیاری 
کشاورزان شرق اصفهان رســید، می افزاید: قرار 
اســت 54میلیون مترمکعب در 12روز رها شود 
و طبق پیش بینی های کارشناســان شرکت آب 
منطقه ای حدود 30میلیون مترمکعب آب در سد 
آبشار تحویل کشاورزان خواهد داد. وی با اشاره 
به اینکه با میزان آب موجود فقط امکان کشــت 
در 30درصد اراضی کشــاورزی شــرق اصفهان 
وجود دارد، اظهار می کنــد: تحویل آب در نوبت 
دوم بستگی به بارش ها دارد و اگر طی اسفند در 
شرق اصفهان شاهد بارندگی مؤثر باشیم، می توان 
آبیاری را در نوبت دوم با تأخیر به اوایل فروردین 
1401 بیندازیم، اما اگر بارندگی نباشد در اسفند 

آب باید تحویل کشاورزان شرق شود.

خبرکوتاه 

عدد خبر

 رئیس پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات 
اعلام کــرد؛ ۱۰۰گلخانه هوشــمند و تمام 
مکانیزه در مقیــاس کوچک تا یک ســال 
آینــده در کشــور راه انــدازی می شــود. 
بــه گــزارش ایرنــا، محمــد جعفــر صدیــق 
افزود: این گلخانه های هوشمند مزایایی 
 ازجملــه کاهــش مصــرف آب و افزایــش

بهره وری دارند.

۱۰۰
گلخانه

مدیــرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
آذربایجان شرقی گفت: براساس آخرین 
آمارهای دریافتی ۱3۰روستا در محاصره 

برف هستند. 
بــه گــزارش فــارس، اروجعلــی علیــزاده 
اظهــار کــرد: ایــن روســتاها مربــوط بــه 
شهرســتان های مراغــه، چاراویمــاق، 
هشــترود، اهــر، مرنــد، ورزقان، ســراب، 

بستان آباد و هریس هستند.

۱3۰
روستا

مرجــان شــاکری، مدیــرکل  محیــط  
زیســت کرمــان گفــت: در بارش هــای 
هفته های گذشــته، تالاب جازموریان 
۱۰۰ درصــد آبگیــری شــد. بــه گــزارش 
باشــگاه خبرنــگاران جــوان، آخریــن 
آبگیــری تــالاب جازموریــان مربــوط 
به ســال۹۸ بــود کــه آن زمــان بیش از 

۸۰درصد شد.

۱۰۰
درصد

حمیده پازوکی
خبرنگار

محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری چند روز 
پیش »برنامه ملی تقویت کسب وکار، معیشت 
مرزنشینان و ایجاد اشــتغال پایدار در مناطق 
مرزی« را که از ســوی هیأت وزیران به تصویب 
رسیده است، ابلاغ کرد. براســاس این برنامه 
که با هدف بهبود وضع معیشــتی و کسب وکار 
مرزنشینان تصویب شــده، توسعه تجارت در 
مناطق مرزی، افزایش مشارکت مردمی و توسعه 
درون زا، افزایش توانمندسازی، مقاوم سازی و 
بهبود زیرساخت های مرتبط با برنامه ملی مورد 
توجه قرار گرفته است. گرچه این برنامه به گفته 
رئیس کمیته مشــترک قوه مقننه و قوه مجریه 
)کمیته ای که برای فعال سازی ظرفیت های مرزی 
و معیشت مرزنشینان شکل گرفته( بیشتر اصلاح 
طرح های قبلی درباره معیشت مرزنشینان است، 
اما یکی از تبصره هــای آن برای بهبود و تقویت 
کسب وکار مرزنشــینان و مبتنی بر کشاورزی، 
دامداری، صنایع دستی و... درصورت تبدیل به 
قانون و دریافت سهم از بودجه می تواند آینده 

مرزنشینان را طور دیگر رقم بزند.

تلفیق همه برنامه ها
عضو فراکسیون مرزنشینان مجلس شورای اسلامی و 
رئیس کمیته مشترک قوه مقننه و قوه مجریه درباره 

پیشینه برنامه ابلاغ شده به همشهری توضیح می دهد: 
پیش از این ابلاغیه، 2آیین نامه از سوی وزارت کشور، 
صنعت و معدن، اقتصاد و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
درباره فعالیت مرزنشینان در مناطق خشکی و همچنین 
فعالیت ملوانان در حوزه آبی و دریا تصویب شد که هر 
2مورد 2بار نیز اصلاح شــدند. طبق این آیین نامه ها 
مبلغی برای مرزنشــینان در قالــب معافیت ورودی 

گمرکی و معافیت بازرگانی درنظر گرفته شد.
شهریار حیدری با اشاره به 2بخشــنامه ابلاغ شده از 
سوی دولت وقت می گوید: بخشــنامه ثبت سفارش 
اقلام وارداتی و تامین ارز 2آیین نامه قبلی را تحت الشعاع 
قرار داد درحالی که اقلام کوله بری امکان ثبت سفارش 
ندارند و از سوی دیگر، مبلغ خرید کالا از سوی کوله بر 
به اندازه ای نیســت که با بخشــنامه دولت سنخیت 

داشته باشد.
به گفته وی، طرح نمایندگان مجلس درباره معیشــت 
مرزنشینان با 2آیین نامه قبلی و همچنین لایحه دولت 
تلفیق و نتیجه آن، همین برنامه ابلاغ شده است تا هم 
فعالیت مرزنشینان شکل بگیرد و هم استمرار داشته 

باشد تا هر بار تحت الشعاع بخشنامه ها قرار نگیرند.

افزایش ثبات و امنیت در مرز
براســاس برنامه ابلاغ شــده از ســوی معــاون اول 
رئیس جمهوری، وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
مکلف است با همکاری ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و با 
استفاده از ظرفیت ها و مدل های کسب وکار اجتماعی 
و از طریق نهادهای تســهیلگر در حوزه کسب وکار و 
اشتغال شــامل نهادهای عمومی غیردولتی و انقلابی، 

ایجاد اشــتغال پایــدار و تأمین و تقویت معیشــت 
مرزنشــینان را با اولویت آذربایجان غربی، کردستان، 
کرمانشاه، خوزستان، بوشــهر، هرمزگان و سیستان 
و بلوچستان اجرا کند. عضو فراکســیون مرزنشینان 
مجلس شورای اسلامی هم بر این موضوع تأکید و اظهار 
می کند:  مرزنشینان از نظر معیشتی ضعیف هستند و در 
دورترین و محروم ترین مناطق کشور زندگی می کنند. 
با توجه به این شــرایط با تقویت معیشت مرزنشینان 
هم جمعیت آنها پایدار خواهد شد و هم اینکه در طول 
دهه های گذشــته ثابت شده اســت مردم مرزنشین 
خودشــان بهترین مرزبان ها هســتند و امنیت مرز را 
تامین می کنند. ابلاغیه آقای مخبر در همین راستاست.

امید به توسعه مناطق مرزی
حدود 5میلیون نفر در مناطق مرزی ایران در شــعاع 
تعیین شــده برای مرزنشــینی )شــعاع مرزنشینی 
محدوده ای است که از مرز شروع می شود و براساس آن، 
همه مرزنشینان جزو شهرنشینان ساکن در این شعاع 
از مزایای این همجواری بهره مند می شــوند( زندگی 
می کنند؛ ایران 16استان مرزی دارد که در مجموع با 
حدود 40میلیون نفر جمعیت نیمی از جمعیت کشور 
را در خود جــای داده اند، اما از کل ایــن تعداد، بخش 
اندکی از مزایای مرزنشینی بهره مند می شوند.  به جز 
سیســتان و بلوچســتان با تعریف 50کیلومتر شعاع 
مرزنشینی، بقیه استان های مرزی 20کیلومتر شعاع 
مرزی )عمق محاسبه شــده از خط مرزی( دارند، اما 
فراکسیون مرزنشینان در تلاش است این شعاع را برای 
همه استان ها تا 30کیلومتر و در سیستان وبلوچستان 
تــا 60کیلومتر افزایــش دهد و همچنین شــهرهای 
محروم را هم به فهرســت مردم مرزنشین اضافه کند. 
با وجود این، هنوز این طرح به نتیجه نرســیده است و 
نمایندگان مجلس امیدوار هستند آن را تا پایان سال به 
نتیجه برسانند. هرچند »برنامه ملی تقویت کسب وکار، 
معیشت مرزنشینان و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق 
 مرزی« برای همین جمعیت فعلی هم با چالش هایی

مواجه اســت. عضو فراکسیون مرزنشــینان مجلس 
شورای اسلامی معتقد اســت تا زمانی که این برنامه 
قانونمند نشــود و بودجه مورد نیاز را نداشــته باشد، 
نمی توان به اجرا و تأثیر آن امیدوار بود. حیدری به طور 
ویژه به تبصره ای از این برنامه اشاره می کند و می گوید: 
در این تبصره پیش بینی شده اســت علاوه بر فعالیت 
اقتصادی مردم مرزنشین با محوریت مرز به زیرساخت  و 
ظرفیت های مناطق مرزی ازجمله کشاورزی، دامداری، 
صنایع دستی و... توجه ویژه ای شود، اما این موارد محل 
قانونی برای تامین بودجــه ندارند و عملا بدون بودجه 
ضمانت اجرایی نخواهند داشت. او با اشاره به فعالیت 
کمیته تلفیق دولت و مجلس اظهار امیدواری می کند 
خروجی ایــن کمیته یک طرح قانونمند باشــد که به 
موازات فعالیت مرزنشــینان با کارت های مرزنشینی 
به زیرســاخت های مناطق مرزی هم توجه و معیشت 
و اقتصادشــان تقویت شــود. حیدری تأکید می کند 
فراکسیون مرزنشــینان مجلس شــورای اسلامی با 
بیشترین جمعیت میان فراکسیون ها در آینده نزدیک 
دیدارهایی با وزیر کشور، دولت و سرانه سه قوه خواهد 
داشت تا موارد مطرح شده برای بهبود اوضاع اقتصادی 

مرزنشینان را به ثمر برساند.

  
هر اســتان به یک ســناریوی متفاوت بــرای تعریف 
مرزنشینی نیاز دارد. با توجه به تفاوت هایی که از نظر 
جنس مشکلات و استقرار جمعیت وجود دارد، به نظر 
می رسد پیش از هر چیز فراکسیون باید به دنبال اصلاح 

این تعریف و شعاع مرزنشینی باشد.

سیده زهرا عباسی  گزارش
فقــط حــدود 5میلیــون   از 40میلیــون خبرنگار

نفر جمعیت 16اســتان مرزی کشور در 
شعاع مرزنشینی تعریف می شوند

اجرای برنامه  ملی تقویت کسب وکار مرزنشینان چه نتایجی دارد؟
    تغییر رویه در ایجاد اشتغال در مناطق مرزی و جلوگیری از معافیت های فسادزا 

    تمرکز هدفمند فعالیت های  اشتغالزایی مناطق مرزی ذیل یک برنامه متمرکز
    امکان بهره مندی مضاعف از قابلیت های مناطق مرزی با ارائه مجوزهای تردد 

    ایجاد امنیت درون زا و مولد مبتنی بر حفظ ظرفیت های اقتصادی و اشتغال 
    افزایش تولید ملی در مناطق مرزی و ایجاد فرصت های صادراتی
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برنامه ویژه برای آینده معیشتی مرزنشینان
 طرح ملی تقویت معیشت مرزنشینان توجه ویژه ای به تقویت زیرساخت های مناطق مرزی  دارد،

اما برای تحقق این اهداف نیاز به وضع قانون و تخصیص بودجه است
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به دنبال تعلیق برخی تحریم ها علیه 

ارز
ایران، دیروز نرخ دلار آمریکا در بازار 
آزاد ارز تهــران، با نزولی ســنگین 
مواجه شد و بعد از دســت کم 5ماه، دوباره به کانال 

26هزار تومان بازگشت.
به گزارش همشهری، همگام با پیشرفت در مذاکرات 
هسته ای ســرعت نزول قیمت دلار هم بیشتر شده 
است، در آبان ماه امسال انتشار برخی خبرها درباره 
پیشرفت کند مذاکرات هسته ای به رشد پر شتاب 
قیمت دلار منجر شــد به طوری که قیمت هر دلار 
آمریکا در 13آذر ماه به ســقف قله تاریخی خود در 
محدوده 31هزار تومان رســید. بعد ازآن منحنی 
قیمت دلار اندکی نزولی شــد اما هرگز به کمتر از 
28هزار تومان نزول نکرد و تا چند روز پیش در این 
محدوده درنوسان بود. از روز گذشــته اما به دنبال 
افزایش احتمال توافق در مذاکــرات وین و مخابره 
خبر تعلیق برخی تحریم ها، ســرعت نزول قیمت 
دلار بیشتر شد و قیمت هر دلار به قیمت 5ماه پیش 
بازگشــت. روند نزولی نــرخ دلار از یک هفته قبل 
همزمان با آزادســازی منابع ارزی ایران در عراق و 

کره جنوبی آغاز شد.
آن طورکه خبرگزاری آسوشیتدپرس نوشت: آنتونی 
بلینکن وزیر خارجه آمریکا به کنگره اطلاع داده با 
هدف تسهیل روند مذاکرات وین، برخی از تحریم ها 
علیه بخش غیرنظامی برنامه هسته ای ایران را تعلیق 
کرده است تا زمینه بازگشت طرفین به تعهداتشان 
در برجام فراهم شــود. به موجب ایــن معافیت ها، 
کشورها و شرکت های خارجی که به واسطه برجام 
در زمینه های غیرنظامی با برنامه هســته ای ایران 
همکاری می کردند، می توانند فعالیت خود را از سر 
بگیرند.براســاس گزارش ها، با صدور این معافیت 
تحریمی، شــرکت های چینی، روسی و اروپایی که 
با برنامه هسته ای صلح آمیز ایران همکاری داشتند 
می توانند بدون نگرانی از تحریم های آمریکا، به این 
همکاری بپردازند.همگام با این معافیت ها قرار است 
مجلس سنای آمریکا نیزروز چهارشنبه 20بهمن ماه 

نشستی را درباره جدید ترین تحولات برجامی پشت 
درهای بسته برگزار کند.

سقوط 2/7درصدی
دیروز بازار آزاد ارز در چهارراه اســتانبول به سرعت 
و از همان ابتدای صبــح تحت تأثیر اخبار مربوط به 
پرونده هسته ای قرار گرفت به طوری که قیمت هر 
دلار آمریکا بلافاصله بعد از بازگشــایی معاملات در 
11صبح با یک درصد افت مواجه شد و به 27هزارو 
130تومان رسید. این روند نزولی اما از ظهر دیروز 
شتاب بیشتری گرفت و در نهایت تا ساعت 16دیروز 
جمعا با 3.3درصــد افت به 26هــزارو 650تومان 

رسید. این یکی از ســنگین ترین نزول های قیمت 
دلار از ابتدای امسال تاکنون است. قیمت هر درهم 
هم که مبنایی برای محاســبه ارزش دلار اســت، 
تا ســاعت 16دیروز به 7هزارو 255تومان رســید. 
متناســب با نزول قیمت دلار دیروز قیمت هر سکه 
بهار آزادي با افت سنگین 450هزار تومانی مواجه 
شد و به 11میلیون و 600هزار تومان رسید. هر سکه 
طرح قدیم هم 500هزار تومان افت کرد. این برای 
نخستین بار در 6ماه گذشته است که قیمت هر سکه 
به کانال 11میلیون تومان سقوط می کند. همزمان 
قیمت هر گرم طلا و هر مثقال طلا هم دســت کم 

3.3درصد افت کردند.

آینده قیمت دلار 
 تحلیلگران بر این باورندکــه لغو تحریم ها می تواند 
جریان ورود ارز را به کشــور افزایش دهد و به افت 
بیشتر قیمت دلار منجر شــود زیرا حجم عرضه ارز 
افزایش می یابد و این موضوع می تواند توان دولت را 

برای تامین منابع ارزی افزایش دهد.
احمد حاتمی یزد کارشناس اقتصادی درباره تأثیر 
توافق نهایی در مذاکرات ویــن بر بازار ارز می گوید: 
باید توجه داشت تأثیر توافق هســته ای بر بازار ارز 
با هیچ یک از عوامل دیگر قابل مقایسه نیست؛ رفع 
تحریم ها به معنای افزایش درآمــد نفتی ایران در 
آینده خواهد بود که کسری بودجه را کاهش خواهد 
داد در نتیجه برای تامین ارقام کسری بودجه به چاپ 
اســکناس و تزریق نقدینگی نیاز نخواهیم داشت و 
درصورتی که بتوانیم رشد نقدینگی را کنترل کنیم، 
تورم را نیز کنترل کرده ایم و در این صورت نوســان 

نرخ ارز نیز به حداقل خواهد رسید.
 این کارشناس اقتصادی ادامه می دهد: اگر تحریم ها 
رفع شــود نرخ ارز خیلی پایین تر از محدوده فعلی 
خواهد بود.محمد نوربخش کارشناس بازارسرمایه 
هم اعتقاد دارد:با لغــو تحریم ها صــادرات روزانه 
2میلیون بشکه  نفت محقق می شود و درآمد ارزی به 
50میلیارد دلار می رسد. همچنین درآمدهای حاصل 
از صادرات محصولات پتروشــیمی هم 15میلیارد 
دلار برآورد می شود که به  همراه درآمد 25میلیارد 
دلاری ناشی از صادرات سایر محصولات غیرنفتی، 
درآمدی بیــش از 90میلیــارد دلار را رقم خواهد 
زد.او با بیان اینکه میزان مصارف ارزی نیز احتمالا 
به 75میلیــارد دلار خواهد رســید تأکید می کند: 
مبنای تعیین قیمت 37تا 40هزارتومانی برای دلار 
از تداوم وضعیت خروج سرمایه و برهم خوردن تعادل 
در درآمد با تقاضای ارز نشــات می گیرد.بنابراین با 
توجه به این تناسبات نمی توان انتظار داشت کاهش 
قیمت دلار کمتر از 25هزار تومان ادامه دار شــود.

لذا ســقف 38تا 40هزار و کف 25تا 26هزارتومان 
پیش بینی می شود.

روایت سقوط درچهارراه استانبول
به دنبال اثر روانی تعلیق برخی تحریم ها، قیمت هر دلار آمریکا دیروز برای نخستین بار در 5ماه گذشته به کانال 26هزار تومان بازگشت

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران در گفت وگو با همشهری اعلام کرد

حمله به برنج گران ایرانی با عرضه برنج معطر خارجی

رکوردشــکنی قیمت برنج ایرانی و افزایش نرخ برنــج خارجی در بازار 
مصرف موجب شد، ستاد تنظیم بازار، پس از چند ماه تأخیر و تعلل، به 

عرضه نامحدود برنج هندی و تایلندی در بازار مصرف رأی دهد.
به گزارش همشهری، با وجود سیر نزولی قیمت دلار، نرخ خرده فروشی 
انواع برنج خارجی در بازار مصرف همچنان در حال افزایش است به نحوی 
که قیمت برنج هندی و پاکســتانی به مرز 33تا 35هزار تومان رسیده 
است. پیش از این نرخ برخی انواع برنج مرغوب ایرانی از 95هزار تومان 

عبور کرده بود.

افزایش 5هزار تومانی قیمت مصوب برنج هندی و پاکستانی
برخی منابع مطلع به همشــهری گفته اند؛ از پنجشنبه هفته گذشته، 
شرکت بازرگانی دولتی قیمت  برنج هندی و پاکستانی را 5هزار تومان 
افزایش داده و خواستار واریز مابه التفاوت 5هزار تومانی برای خریداران 
عمده قبلی این نوع برنج شــده اســت. برخی بنکداران در گفت وگو با 
همشهری از تأثیر منفی این اقدام بر افزایش بیشتر قیمت خرده فروشی 
برنج خارجی خبر داده و اعلام کردند، تاکنون برنج هندی در بندر 17هزار 
تومان قیمت می خورد، بنکداران هر کیلوگرم برنج دولتی هندی را به 
نرخ22هزار تومان دریافت می کردند که با احتساب 3درصد سود و هزینه 
حمل، قیمت عمده فروشی هر کیلوگرم برنج هندی دولتی به 22هزار و 
850تومان و نرخ مصرف کننده آن به 24هزار تومان می رسید. همچنین 
قیمت عمده فروشی هر کیلوگرم برنج پاکستانی، با توجه به نرخ 19هزار 
تومانی آن در بندر و با لحاظ ســود 3درصدی بنکداری و هزینه حمل، 
24هزار و 900تومان و نرخ خرده فروشی آن 26هزار تومان است. به گفته 
فعالان صنفی، با نرخ مصوب جدید، قیمت انواع برنج خارجی در بازار آزاد 

نیز افزایش می یابد. اکنون قیمت عمده فروشی برنج هندی خاطره در 
بازار تجاری)آزاد( 29هزار و 500تومان است.  قیمت هر کیلوگرم برنج 
پاکســتانی در بازار مصرف به 33هزار تومان می رسد. همچنین قیمت 
تجاری)آزاد( برنج پاکســتانی در بندر 27هزار و 700تومان است که، 
قیمت عمده فروشی آن به 28هزار و 500تومان و قیمت خرده فروشی 

این نوع برنج در بازار 32تا 34هزار تومان است.

اصلاح قیمت مصوب برنج دولتی 
مدیرعامــل شــرکت بازرگانی دولتــی در گفت وگــوی اختصاصی 
باهمشهری، ضمن تأیید افزایش قیمت مصوب برنج هندی و پاکستانی 
به میزان 5هزار تومان، براساس مصوبه هفته گذشته ستاد تنظیم بازار، 
گفت: سودجویی در فروش برنج دولتی در بازار موجب از بین رفتن انگیزه 
بخش خصوصی برای واردات برنج شده بود. یزدان سیف، افزود: متأسفانه 
توزیع برنج دولتی هندی 18هزار 500تومانی و برنج پاکستانی 20هزار 
و 500تومانی تأثیر گذاری خود را در بازار مصرف از دست داده بود. برخی 
افراد با تعویض کیسه های برنج شــرکت بازرگانی دولتی، این برنج را با 

قیمت تجاری)آزاد( برنج هندی در بازار عرضه می کردند. 
او با بیان اینکه حتی توزیع اینترنتی برنج دولتی از طریق سامانه بازرگام 
نیز مانع این ســودجویی نشد، افزود: طبق مصوبه ســتاد تنظیم بازار، 
از هفته گذشــته قیمت عمده فروشــی دولتی برای هر کیلوگرم برنج 

هندی از 18هزار و 500به 24هزار تومان و نرخ مصوب برنج پاکستانی 
از 20هزار و 500به 25هزار تومان افزایش یافت. سیف افزود: با اصلاح 
قیمت مصوب برنج هندی وپاکستانی، توزیع 200هزار تن برنج دولتی 
بدون هیچ محدودیتی برای تقاضا آغاز شده است زیرا با اصلاح قیمت ها 
دیگرانگیزه ای برای تخلف از طریق تعویض کیسه و فروش برنج دولتی با 

قیمت بالاتر وجود نخواهد داشت.

چهره ها

میادین

بازارها

قیمت های 
نجومی سوسیس 

و کالباس 
رشد قیمت مرغ و گوشــت از ابتدای امسال، بهای 
فرآورده های پروتئینی را نیز به شدت افزایش داده 
و قیمت برخی از انواع سوسیس و کالباس را از مرز 
300هزار تومان گذرانده است. به گزارش همشهری، 
در 6ماه گذشــته قیمت فرآورده هــای پروتئینی 
مختلف بســته به برند مربوط و نــوع کالا و درصد 
مواداولیه بین 7 تا 20هزار تومان بالا رفته و قیمت 
هر کیلو از این محصولات به 250 تا 300هزار تومان 
رسیده است. بســته 500گرمی سوسیس شکاری 
90درصدی برند میناســیان با قیمــت 170هزار 
تومان در سوپرمارکت ها به فروش می رسد و بسته 
300گرمی کالبــاس 97درصد گوشــت برند دارا 
111.200تومان قیمت خــورده و هر کیلوگرم آن 
370هزار تومان به فروش می رسد. قیمت محصولات 

با درصد گوشت و مرغ کمتر، پایین تر است.

قیمتبعضیازانواعسوسیسوکالباسدرسوپرمارکتها

قیمتمشخصاتبرند
تومان

30.000کوکتلدودی55درصدگوشت-300گرمیکاله
38.500کراکفباطعمپنیرودود-300گرمیسولیکو
49.650کالباسگوشتمرغ60درصد-500گرمیکامپوره
105.800هاتداگ80درصدطلایی-500گرمیمیکائیلیان
169.500سوسیسشکاری90درصد-500گرمیمیناسیان
109.900سوسیس90درصدگوشتقرمز-300گرمیسولیکوکاله
106.000کالباسگوشت90درصد-300گرمیاسپریچو
105.000سوسیسمخلوطچوریستو-300گرمیاسپریچو
95.000ژامبونگوشتتنوری90درصد-350گرمیهایزم
107.500کوکتلپنیر55درصدنایلون–یککیلوییکیمبال
89.500کالباسخشک-500گرمینامیتک

سوپرمارکت

آمار خبر

دیــروز 12هــزار و 599میلیــارد تومــان 
اوراق بهادار در بازار سرمایه دادوستد 
شــد کــه از ایــن میــزان 2هــزار و 694 
میلیارد تومان به معاملات خرد سهام 
و بقیــه بــه اوراق بدهــی و معامــلات 

عمده اختصاص یافت.

 2694
میلیارد 
تومان

در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
368شرکت کاهش و 216شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 20شرکت هم تغییری نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی هزار و899 
میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 
سهامداران حقیقی به 2هزار و239 میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 340میلیارد تومان نقدینگی 

از بازار سهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 3هزار 
و 259 واحد، معادل 0.25درصد رشد کرد و به یک 

 میلیون  و 304هزار و 420واحد رسید.

1,307

1,306

1,305

1,304

1,303

1,302

1,301

1,300

3

61
36

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

455

795

2239

1899

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

احسان خاندوزی
وزیر امور اقتصادی و دارایی 

550هــزار تومــان ســود ســهام عدالت 
سال قبل تا پایان اسفند به دارندگان 
این سهام پرداخت می شود. بخشی از 
ســود هم در قالب افزایش ســرمایه به 
دارایی صاحبان ســهام عدالت افزوده 

خواهد شد.

رحیم زارع
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه

 با انتقال اخذ مالیات بــر ارزش افزوده 
از گواهی هــای ســپرده کالایــی بــه 
گیرنــده نهایــی کالا، می توانیم شــاهد 
رونــق و تقویــت فرصت هــای جدیــد 
ســرمایه گذاری در ایــن ابــزار مالــی 
بــورس کالای ایران به خصــوص بر پایه 
کالاهای صنعتی و معدنی و پتروشیمی 

و فرآورده های نفتی باشیم.

محمدرضا کدخدازاده
معاون ساخت و  توسعه راه های 

شرکت ساخت
موضــوع تهاتــر بــا نفت بــرای ســاخت 
جاده هــا بــا تعــدادی از پیمانــکاران و 
ســرمایه گذاران بــزرگ کشــور مطــرح 
شده و پروژه های  عظیم و مهم ازجمله 
کریدورهــای ترانزیتی کشــور در قالب 
تهاتــر بــا نفــت واگــذار می شــوند. 
براســاس توافــق صــورت گرفتــه میــان 
ایران و آذربایجــان، 50درصد از هزینه 
4.8میلیون یورویی ســاخت پل مرزی 
آســتاراچای را ایــران و 50درصد مابقی 

را جمهوری آذربایجان برعهده گرفت.

محمد مسیحی
معاون سازمان امور مالیاتی

 تاکنــون بانــک مرکــزی اطلاعــات اولیه 
1007 مودی را به ســازمان امور مالیاتی 
ارســال كــرده اســت کــه برخــی از افــراد 
اصلا پرونده مالیاتی نداشتند و قرار شد 
برای ایــن افــراد پرونده تشــکیل شــود.
همچنین  مالیات خودرو برای 272 هزار 
نفر محاسبه شده که معادل 570 هزار 
خودرو اســت، این افراد تــا پایان بهمن 
مکلف به پرداخت مالیات خود هستند.

برنج معطــر تایلندی)هومالــی( به عنــوان رقیب برنج 

مرغــوب ایرانی بــا قیمت هــر کیلوگرم حداکثــر 35تا 

40هــزار تومــان از نیمه اســفند مــاه امســال وارد و تا 

نیمه فروردین 1401توزیع می شود

ماهی سفید 20هزار تومان گران شد
قیمت ماهی سفید در میادین میوه و تره بار 18درصد بالا رفت. 
به گزارش همشهری، با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و 
افزایش تقاضا برای ماهی، قیمت این ماده غذایی در میادین هم 
همپای فروشگاه های سطح شــهر افزایش یافت. بر این اساس 
قیمت ماهی ســفید که یکی از پرمصرف تریــن ماهی ها نزد 
تهرانی هاست در یک ماه اخیر در میادین 18درصد یعنی معادل 
20هزار تومان افزایش یافته و هر کیلو از این ماهی پرطرفدار به 
130هزار تومان رسیده است. در تازه ترین نرخنامه میادین میوه 
و تره بار قیمت تعداد زیادی از ماهی ها نسبت به نرخنامه پیشین 
افزایش یافته است. قیمت ماهی شیر هم با افزایش 17درصدی 
به کیلویی 155هزا رتومان رسیده است. قزل آلای رنگین کمان و 
ماهی سوف در نرخنامه جدید تغییر قیمت نداشته اند اما هر کیلو 

ماهي شوریده 40هزار تومان گران تر شده است.

قیمتبعضیانواعماهیدرمیادینمیوهوترهبارتهران)تومان(
هرکیلو-بهمنهرکیلو-دیمشخصاتنوعماهی
85.00085.000بالای800گرمسوفشمال
110.000130.000بالای800گرمسفیدشمال
52.00065.000بینیکتا1.5کیلوآمورپرورشی

33.00033.000بالای1.5کیلوفیتوفاگپرورشی
44.00049.000بالای1.5کیلوگرمکپورپرورشی
74.80074.800بالای300گرمقزلآلایپرورشی
132.000155.000بدونسرودم-بالای3کیلوشیرخلیجفارس

38.00038.000بالای200گرمبیاح
112.000140.000بالاییککیلوحلواسیاه
95.000100.000بینیکتا3کیلوسرخواصل
110.000150.000بالای700گرمشوریده
90.000105.000بین700گرمتایککیلوقباد

دلار

26650 
تومان

-900

يورو

 30510
تومان

-1,060

درهم

 7255
تومان

-245

 سكه
طرح جديد

 11600000
تومان

-450,000

سكه 
طرح قديم

 11450000
تومان

-500,000

مثقال 
طلا

 5062000
تومان

-180,000

گرم 
طلای

 1168567
تومان

-41,553

علی ابراهیمیبازار
روزنامه نگار

 با واردات 100هزار تن برنج معطر تایلندی، قیمت انواع برنج ایرانی و خارجی تا قبل از ماه مبارک رمضان کاهش می یابد.

برنج معطر هومالی در راه ایران
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی با اشاره به اینکه تا پیش 
از ماه مبارک رمضان و با رشــد عرضه، بازار برنج ایرانی و 
خارجی تثبیت می شود و قیمت ها کاهش می یابد، گفت: 
ثبت سفارش برای واردات برنج معطر خارجی )هومالی( از 
تایلند انجام شده، این نوع برنج تا اسفند به بازار می رسد 
که با توزیع این نوع برنج قیمت انواع برنج ایرانی حداکثر 
تا 15فروردین ماه سال آینده و پیش از ماه مبارک رمضان 
کاهش خواهد یافت. سیف در مورد میزان واردات و قیمت 
این نوع برنج، افزود: 100هزار تن برنج معطر خارجی وارد 
می شود که بخشی از آن خریداری شده که با قیمت حداکثر 
هر کیلوگرم 35تا 40هزار تومان عرضه خواهد شد. به گفته 
او علاوه بر برنج معطر تاکنون 300هزار تن از ســایر انواع 
برنج خارجی هم خریداری شده و توزیع برنج با نرخ مصوب 

دولتی همچنان ادامه خواهد یافت.

مکث

  اختلاف 33هزار تومانی قیمت تولید و عرضه قزل آلا
مدیرعامــل اتحادیــه سراســری ماهیــان ســردابی گفت: 
تولیدکنندگان مدت هاست ماهی قزل آلا را با همان نرخ ثابت 
کیلویی 67 هزار تومان عرضه می کنند ولی هنوز دلیل اتفاقاتی 
که رخ داد و قیمت قزل آلا را در مقاطعی به بالای 100هزار تومان 

رساند، هنوز برای ما روشن نشده است.

  افزایش قیمت جوجه در سایه نبود نظارت
به گفته دبیر کانون مرغداران گوشــتی کشور، قیمت مصوب 
جوجه یکروزه 6000تومان تعیین شده، ولی هم اکنون جوجه با 
قیمت 9 تا 11هزار تومان در بازار خرید و فروش می شود و هیچ 

نظارتی هم بر آن نیست.

  افزایش لوازم خانگي قاچاق دربازار
گزارش های میدانی در روزهای اخیر از بازار لوازم خانگی حاکی 
از جولان برندهای ترک، آلمانــی، ایتالیایی و حتی به صورت 
محدود برندهای آمریکایی و انگلیسی، در کنار برندهای کره ای 
در بازار لــوازم خانگی و افت قیمت برخــی برندهای خارجی 

قاچاق است.

  ثبات قیمت زعفران  با وجود خشکسالي
غلامرضا میری، نایب رئیس شورای ملی زعفران از ثبات قیمت 
زعفران نســبت به یک ماه اخیر در بازار خبر داد. این در حالي 
است که بنابر گفته مسئولان حوزه کشاورزی، امسال به دلیل 
خشکســالی و کم آبی تولید افُت محسوســی داشته است اما 
مدیریت عرضه محصول از ســوی کشــاورزان موجب شده تا 

قیمت کاهش نیابد.



جنجال جدید لیگ؛ 
گل 12نفره استقلال!

حضور یک بازیکن تعویض شده در میدان - آن هم 
در لحظه گل دوم استقلال به هوادار- به حاشیه 
و جنجال جدید فوتبال ایران تبدیل شده است. 
ماجرا از این قرار است که امیرحسین حسین زاده 
و رودی ژستد در دقیقه83 بازی تعویض شده و 
از زمین بازی خارج می شــوند. اما لحظاتی بعد 
وقتی ارسلان مطهری گل برتری آبی ها را می زند 
حسین زاده در زمین حضور دارد و در شادی گل 
هم شرکت می کند! بلافاصله بعد از پایان بازی، 
اعتراض  پرسپولیســی ها در مورد این تخلف در 
فضای مجازی و کانال های هواداری آغاز شــد. 
یکی دو کارشناس داوری درباره این صحنه نظر 
دادند و معتقد بودند چون حســین زاده از زمین 
خارج نشده اگر داور متوجه حضور او می شد باید 
گل را مردود و بازیکــن را جریمه می کرد. مدیر 
رسانه ای باشگاه اســتقلال با انتشار یک ویدئو 
که نشان می دهد حسین زاده از پشت دروازه در 
حال رفتن به سمت نیمکت است مدعی شد او در 
لحظه گل در زمین نبوده و کارشناســان داوری 
تحت تاثیر کانال های هواداری قــرار گرفته اند. 
اما نکته جالب اینجاست که ادعای هر دو طرف 
اشتباه است! حســین زاده در لحظه تعویض از 
سمت مقابل زمین خارج می شود و باید دور زمین 
را طی کند و به نیمکت برســد. در لحظه ای که 
مهدی پور برای زدن کرنر آماده می شود او در حال 
عبور از پشــت دروازه هوادار است )ویدئویی که 
باشگاه استقلال به آن استناد می کند( اما وقتی به 
حوالی نقطه کرنر می رسد تصمیم می گیرد چند 
قدمی هم از داخل زمین برود و به اصطلاح میان بر 
بزند. دقیقا در همان لحظه کرنر ارسال می شود 
و مطهری گل می زنــد و در ویدئویی که رقبا به 
آن اســتناد می کنند دقیقا مشخص است که او 
در لحظه گل داخل زمین بوده اســت. بنابراین 
ادعای مدیر رسانه ای همیشه درصحنه استقلال 
که مدعی است حسین زاده در لحظه گل داخل 
زمین نبوده غلط است و ادعای کارشناسانی که 
فکر می کنند او اصلا از زمین خارج نشــده هم 
اشتباه اســت. این موضوع احتمالا در روزهای 
آینده به کمیته انضباطی کشیده خواهد شد و هر 
تصمیمی در خصوص آن گرفته شود با اعتراض 
یکی از طرفین به جنجال فوتبال ایران در روزهای 

آتی بدل خواهد شد.

چند چند است؟ 
نمی دانیم

حردانی بالاخره 
بست

 پخش تلویزیونی مسابقات داخلی
همچنان با مشکلات فراوانی مواجه است

مجموعه مشکلاتی که پخش تلویزیونی مسابقات 
فوتبال در ایــران با آنها مواجه اســت، می تواند 
یک رنجنامه چنــد جلدی باشــد. کارگردانی 
ضعیف تلویزیونی، پخــش بدموقع صحنه های 
آهسته، زیاده روی در به نمایش کشیدن تصویر 
نیمکت نشــین ها، کمبود دوربین ها و... ازجمله 
مشکلاتی است که به طور مکرر در موردشان بحث 
می شود. با این حال گاهی بچه های تلویزیون یک 
برگ برنده دیگر برای به هم ریختن اعصاب مردم 
رو می کنند که همانا عدم ثبــت نتیجه و زمان 

سپری شده از مسابقه است!
در شرایطی که این حداقل کاری است که همه 
جای دنیا هنگام پوشش مسابقات فوتبال انجام 
می شود، در ایران مثلا در جریان مسابقه هوادار و 
استقلال چنین اتفاقی رخ نداد. این بازی به شکلی 
نزدیک دنبال می شد و مخاطبان تلویزیونی آن 
نیاز مبرم به آگاهی از نتیجه و نیز زمان باقی مانده 
از بازی داشــتند، اما کارگــردان تلویزیونی این 
اطلاعات را در اختیار آنها قــرار نمی داد. این در 
حالی است که امروز در اروپا استفاده های بیشتری 
هم از این امکان می شــود. غیــراز ثبت زمان و 
نتیجه، هم اکنون شاهد نمایش رنگ پیراهن دو 
تیم به صورت نوار باریک کنار نام آنها هستیم و نیز 
اگر تیمی اخراجی بدهد، این مسئله در قالب یک 
کارت قرمز کوچک کنار نام آن تیم دیده خواهد 
شد. در لالیگا هر مسابقه یک هشتگ توییتری 
هم دارد که با درج فصل و نام 2تیم، کنار لوگوی 
ثبت نتیجه به چشم می خورد. حالا ما هیچ کدام 
از اینها را نخواستیم؛ لطف کنید و فقط نشان مان 
بدهید دقیقه چند است و بازی با چه نتیجه ای 

دنبال می شود.

صالح حردانی عصر دیروز با حضور در باشگاه 
اســتقلال و امضای قراردادی 2.۵ساله رسما 
آبی پوش شد. مجیدی برای اینکه بازیکن مورد 
علاقه اش را از فولاد بگیرد حاضر شد با جدایی 
رضاوند و آقاسی موافقت کند. حردانی 23ساله 
و ملی پوش قرار است در پست دفاع راست به 

استقلالی ها کمک کند.

نقد روز

خبر آخر
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باید بهترین تصمیم را بگیرم
بیرانوند که جایگاه ثابتش در تیم ملی را از دست 
داده در گفت و گو با همشهری از آینده می گوید؛ 
آینده ای که برای او اهمیت زیادی خواهد داشت

18

رشید مظاهری دیروز بالاخره رضایتنامه اش 
را گرفت و به اصفهان رفت تا با سپاهانی ها پای 

میز مذاکره بنشیند

ستیز استعداد و حاشیه

1919

پخش زنده روز

سه شنبه 19  بهمن 1۴00
يك هشتم نهايي

پيكان

استقلال
17:00

پرسپوليس

فولاد
16:00

دوشنبه 18  بهمن 1۴00
سوپرجام

برنامه بازی

پشت صدرنشینی
پنهــــان

مشکلات فنی 
استقلال همچنان 
پابرجاست اما 
فرهاد مجيدی 
در مصاحبه های 
عجيب و 
جنجالی اش درباره 
همه چيز حرف 
 می زند جز 
مسائل فنی!
 او منتقدانش 
را به طعنه  
فرگوسن های 
وطنی  می نامد 
اما نيازی نيست 
حتما فرگوسن 
باشيد تا متوجه 
ضعف های فنی 
استقلال شويد

  2دهه رونالدویی
کریستیانو رونالدو 36سالگی اش را تلخ به پایان برد 

و 37سالگی اش را بد آغاز کرد

سوژه روز

رئال مادرید

گرانادا
23:30

بارسلونا

اتلتيكو مادرید
18:45

لالیگا اسپانیا

دورتموند

بایرلورکوزن
18:00

بوندس لیگا آلمان

پدیده

گل گهر

فولاد

استقلال

مس رفسنجان

فجر

آلومينيوم

ذوب آهن

15:00

15:00

16:00

19:00

شنبه 23  بهمن 1۴00

يکشنبه 2۴  بهمن 1۴00

هفته 17

سپاهان 

نفت. م. س
15:00

نفت آبادان

تراکتور
16:00

پيكان

هوادار
15:00

نساجی

پرسپوليس
17:00

سری آ  ايتالیا

یوونتوس

هلاس ورونا
23:15

پرنده از قفس پرید
کاش کنعانی زادگان بیشتر قدر خودش را 
بداند؛ مدافعی که در 2بازی اخیر تیم ملی 

باردیگر توانایی هایش را ثابت کرد
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فوتبال قشنگی هایی هم دارد

آقا این کلمه »بچگی« را فراموش کنید

قطار ایرانگردی خلعت

درحالی که ما اینجا مدام در حال جنگ 
و دعوا هســتیم و حتی از تیم ملی 
هم در بهترین روزهایش سوژه ای 
برای ستیز می سازیم، قطری ها در 
تمرینات تیم های باشگاهی شان برای 
بازیكنان صعودکرده به جام جهانی این 
کشور جشن ترتیب می دهند. در همین راستا در نخستین جلسه 
تمرینی الاهلی بعد از صعود تیم کشورمان به جام جهانی، یک 
کیک زیبا با تصویر محمدحسین کنعانی زادگان تهیه کردند و 
جشنی مختصر برای مدافع ایرانی خود گرفتند. در اردوی تیم السد 
هم اتفاق مشابه برای یک بازیكن کره ای رخ داد. ایران و کره جنوبی 
حضورشان در جام جهانی را قطعی کردند و به این شكل از سوی 
میزبان جام جهانی بعدی مورد استقبال قرار گرفتند. حالا شما 
ببینید ما سر همین آقای کنعانی چقدر دعوا و دلخوری درست 

می کنیم. آقا به خدا قسم فوتبال زیبایی هایی هم دارد.

اللهیــار صیادمنش که بــه تازگی به 
باشــگاه هال ســیتی در دسته اول 
فوتبال انگلســتان پیوســته، در 
مراسم معارفه اش گفته: »از بچگی 
هال سیتی را می شناختم و خوشحالم 
که امروز به این تیم بزرگ پیوسته ام.« این 
داستان، خیلی ها را یاد اظهارنظر اعجاب برانگیز سعید عزت اللهی در 
زمان پیوستنش به الغرافه قطر انداخت؛ جایی که هافبک ملی پوش 
کشورمان گفته بود از زمان کودکی بازی های این تیم را پیگیری 
می کرده است. البته با توجه به سن پایین اللهیار، او اگر همین چند 
سال پیش هم اسم هال سیتی را شنیده باشد جمله اش را توجیه 
کرده اســت! با این حال خداوکیلی یک بار برای همیشه بیایید 
این عبارت »از بچگی« را از ادبیات روز معارفه در باشــگاه جدید 
کنار بگذارید. داخل کشور هم اغلب بازیكنان بعد از پیوستن به 

پرسپولیس و استقلال از همین جمله نخ نما استفاده می کنند.

یكــی از خبرهای جالــب از پنجره 
نقل وانتقالاتی زمستان، پیوستن 
محمدرضــا خلعتبــری به فولاد 
بود. خلعت که نیم فصل اول را در 
ســپاهان توپ زد و گویا این اواخر 
با محرم نویدکیا هم به مشكل خورده 
بود، در دور برگشت برای فولاد توپ خواهد زد. نكته جالب اما 
پیوستن این بازیكن 38ساله به لوســیانو پریرا، دیگر مهاجم 
38ساله فولاد است. شیمبا اخیرا مورد توجه پرسپولیس قرار 
گرفته بود، اما فولادی ها با انتقال این بازیكن مخالفت کردند و 
حالا یک مهره همسن و سال برای پست کنار او پیدا کرده اند 
که قشنگ سرشان کنار هم گرم باشد! فولاد شانزدهمین تیم 
خلعتبری است که البته بین آنها نام های تكراری هم به چشم 
می خورد. باید دید قطار ایرانگردی خلعــت در اهواز متوقف 
می شود یا باز هم خبر انتقال او به تیمی دیگر را خواهیم شنید.

اســتقلال در بازی عقب افتــاده هفته 
شانزدهم در حالی پیروز شد که از لحاظ 
مالكیت توپ و تعداد پاس برتری چندانی 
نســبت به هوادار نداشــت اما دوبرابر 
حریفش شوت داخل چارچوب زد و در روزی که نیمی از شوت های 
داخل چارچوب هر تیم تبدیل به گل شد 2 بر یک به پیروزی رسید. 
آمار مالكیت توپ در بازی جمعه نشان می دهد استقلال 51درصد و 
هوادار 49درصد مالكیت توپ داشته اند. همچنین استقلال 379پاس 
و هوادار 344پاس داشته اند که دقت پاس استقلالی ها بهتر )77 به 
67( بوده است. در نهایت تیم مجیدی در این بازی 10شوت زد که 
4ضربه داخل چارچوب و 2 ضربه تبدیل به گل شد. هوادار هم 8شوت 
داشت که 2ضربه داخل چارچوب و یک ضربه تبدیل به گل شد. امید 

گل استقلال 1.61 و امید گل هوادار 0.86 بوده است.

مهدی مهدی پور با نمره 7.36 در بازی 
با هوادار بهترین بازیكن زمین شد. این 
ســومین بار در فصل جاری اســت که 
مهدی پور در یک بازی استقلال به عنوان 
بهترین بازیكن زمین برگزیده می شود. هافبک شماره9 آبی ها در بازی 
با هوادار 39پاس صحیح داشت، 2پاس کلیدی داد و 2بار هم با قطع 
پاس توانست مالكیت توپ را به نفع تیمش تغییر دهد. او پاس گل دوم 
تیمش را هم روی یک ضربه کرنر ارسال کرد تا به آمار 5پاس گل در 
این فصل برسد و دومین پاسور برتر این فصل بعد از مهدی ترابی باشد. 
بعد از مهدی پور، برترین بازیكنان بازی اســتقلال-هوادار به ترتیب 

رودی ژستد با نمره 7.21 و امین قاسمی نژاد با نمره 7.17 بوده اند.

ســایت متریكا بعد از بازی اســتقلال 
و هوادار، نمره فنــی 7.4 را برای تیم 
استقلال در نظر گرفت که دومین نمره 
برتر هفته شانزدهم محسوب می شود. 
به زعم کارشناســان متریكا در هفته شــانزدهم فقط تیم پیكان 
توانسته نمایشی بهتر و فنی تر از اســتقلال ارائه بدهد. پیكان در 
این هفته نفت مسجدســلیمان را 2 بر یک شكست داد و به لحاظ 
نتیجه، کاملا مشابه اســتقلال عمل کرد. اما نمره فنی پیكان در 
بازی این هفته اش 7.5 بود تا با اختلاف یک دهــم امتیاز بالاتر از 
استقلال به عنوان بهترین تیم هفته برگزیده شود. مس رفسنجان 
و پرسپولیس دیگر تیم های موفق این هفته بودند. مس در جریان 

برتری 3 بر یک مقابل سپاهان به نمره فنی 7.3 رسیده بود.

از مدت ها پیش شــایعات زیادی در مورد بازگشت رامین رضاییان به 
پرسپولیس به گوش می رسید و در حقیقت این مسئله به بزرگ ترین 
پروژه قرمزها در نقل وانتقالات زمستانی تبدیل شده بود. با این حال 

در نهایت چنین اتفاقی رخ نــداد و رضاییان در الدوحیل 
ماندگار شد. او تحت قرارداد این باشگاه است، اگرچه 

این اواخر به الســیلیه قرض داده شده بود. شاید 
روند فنی نزولی رضاییان باعث می شــد برخی 
تصور کنند باشگاه قطری رضایتنامه او را صادر 
می کند، اما چنین نشــد و رضاییان فعلا باید 
دور از پرسپولیس بماند.این اتفاق شاید بیش 
از هر کس دیگری به سود مهدی شیری باشد؛ 

بازیكنی که سال هاست دفاع راست پرسپولیس 
را در اختیار دارد و هر بار تلاش قرمزها برای یافتن 

یک ســتاره مؤثر در این پست به بن بســت خورده است. گاهی بحث 
حضور دانیال اســماعیلی فرد در پرســپولیس مطرح می شود، گاهی 
می گویند صادق محرمی دارد برمی گردد و گاهی هم مثل این چند 
روز شایعه حضور دوباره رامین رضاییان در جمع سرخ ها به 
گوش می رسد. هر بار اما این انتقال ها به دلیلی منتفی 
می شود تا شیری همچنان مدعی اصلی بازی در 
دفاع راست باشد. البته بعد از کلی کش و قوس 
منوچهر صفروف امكان بازی را پیدا کرده و در 
یک مسابقه هم از ابتدا به عنوان دفاع راست به 
میدان رفت. شاید اگر این بازیكن تاجیكستانی 
بتواند شــرایط فنی لازم را پیدا کند، بالاخره 
موقعیت شیری در جمع سرخ ها کمی به مخاطره 

بیفتد. فعلا اما لبخند آقا مهدی مستدام است!

نكته بازی

متریکاآماربازی

لبخند مستدام شیری
وقتی بازگشت رامین رضاییان به پرسپولیس منتفی می شود

حوالی سئول

ستیز استعداد و حاشیه
کاش کنعانی زادگان بیشتر قدر خودش را بداند

استقلال بار 
دیگر برای 

کسب پیروزی 
زجر کشید، 
این اما همه 

داستان 
نیست. عمده 
مسایل دیدار 

با هوادار، 
تحت تأثیر 

توفان 
غیرمنتظره 

فرهاد 
مجیدی در 

نشست 
خبری قرار 

گرفت

1.61

7.36

7.40

حقیقت آن است که نمایش محمدحسین کنعانی زادگان در 2مسابقه اخیر تیم ملی 
برابر عراق و امارات نشان داد چرا دراگان اسكوچیچ با وجود همه مخالفت ها، خط قرمز 
روی نام این بازیكن نكشید. بعد از انتشار آن فایل صوتی غیراخلاقی منتسب به مدافع 
ایرانی الاهلی، اینطور به نظر می رسید که اسكوچیچ او را دعوت نخواهد کرد. با این حال 
سرمربی تیم ملی تصمیم دیگری گرفت. از زمان انتشار فهرست نفرات دعوت شده به 
اردو، از این بابت فشارهای زیادی روی کادرفنی آمد و خیلی ها مربی کروات را متهم 
کردند مسایل اخلاقی را جدی نمی گیرد، هرچند او توضیح داد داستان کنعانی فعلا 

در حد »اتهام« است و مراجع ذیصلاح باید در این مورد تصمیم بگیرند.
گذشته از همه عقاید مختلف در مورد اینكه کنعانی باید دعوت می شد یا نه، کیفیت 
بازی او برابر عراق و امارات به وضوح نشــان داد این بازیكن چه ارزشــی برای تیم 
ملی دارد. از نظر فنی او غیرقابل چشم پوشی اســت. کنعانی زادگان علاوه بر اینكه 

روی زمین و هوا وظایف تدافعی اش را بــه خوبی انجام می دهد، 
مهارت خاصی هم در بازیســازی از خط دفــاع دارد و معمولا 
ضربات هدفمندی به توپ می زند. بنابراین واضح اســت که از 
نظر اســكوچیچ، حضور او برای تیم ملی یــک »غنیمت« به 
شــمار می آید و مربی کروات به آســانی حاضر نیست از آن 
صرف نظر کند. با همه اینها کاش کنعانی زادگان کمی بیشتر 
قدر اســتعداد خدادادی اش را می دانست و با گاف های ریز 
و درشــت، مدام خودش را در معرض قضاوت دیگران قرار 
نمی داد. این بازیكن 27ســاله اگر سرش را پایین بیندازد و 
فوتبالش را بازی کند، حالا حالاهــا مهره ای مؤثر برای خط 

دفاع تیم ملی به شمار خواهد آمد.

بهروز رسایلی|  فرهاد مجیدی معمولا مقابل انتقادات نرم خو 
نیست. در حاشیه مسابقات همین فصل لیگ برتر، از او تعبیری 
به یادگار ماند که به وضوح گویای همین رویکرد است؛ جایی که 
سرمربی محترم استقلال منتقدانش را »فرگوسن های وطنی« 
خوانده بود. به هر حال فعلا تیــم او در صدر جدول رده بندی 
قرار دارد و شاید این بهترین سپر برای مقابله با انتقادات باشد. 
با وجود این واقعیت فنی اســتقلال با جایگاه جدولی این تیم 
همخوان نیست و با وجود سپری شدن نیمی از لیگ بیست ویکم، 
استقلال هنوز فوتبال دلچسب لازم را بازی نمی کند. این داستان 
در جریان مسابقه با هوادار هم تکرار شد؛ در روزی که استقلال 
یکی از ضعیف ترین نمایش های سالیان اخیرش را ارائه کرد و 

البته بخت بلندی داشت که هر 3 امتیاز را گرفت.

  چرا فنی حرف نمی زنی؟
استقلال بار دیگر برای کسب پیروزی زجر کشید، این اما همه 
داستان نیست. عمده مسایل دیدار با هوادار، تحت تأثیر توفان 
غیرمنتظره فرهاد مجیدی در نشست خبری قرار گرفت. اینكه 
مواضع سرمربی استقلال در مورد ســیاوش یزدانی، تیم ملی و 
دراگان اسكوچیچ چقدر درست است، خودش یک مجال دیگر 
برای بحث می طلبد. با این حال نكته اینجاست که مجیدی این 
بار هم با چنین ترفندی از پاســخگویی به مسایل فنی تیمش 
طفره رفت. او البته زمین بازی را هم فاقد کیفیت لازم خواند تا 
بهانه ای دیگر داشته باشد. این نخستین بار نیست که مجیدی 
در نشست های خبری بعد از بازی مسایل فرعی را علم می کند. 

در داربی تهران تیم او )درست مثل پرسپولیس( نمایش بسیار 
بدی داشــت، فرهاد اما در کنفرانس خبری گفت فقط در مورد 
صحنه مشكوک داوری در دقایق پایانی بازی حاضر است حرف 
بزند. در موارد دیگر هم دیده شده که مجیدی از برنامه بازی ها 
گلایه می کند یا با حمله به منتقدان تیمش، مسیر بحث را تغییر 
می دهد. او اواسط نیم فصل اول یک بار در مواجهه با این پرسش 
که چرا استقلال فوتبال خوبی بازی نمی کند، به کلی منكر این 
مسئله شد و به ستایش از کیفیت تیمش پرداخت؛ هرچند همان 
زمان بازیكنی مثل روزبه چشمی سطح فنی پایین تیم را تأیید 

کرد و البته پس از آن خیلی به ندرت به بازی گرفته شد!

  یک برد ناپلئونی دیگر
در جدول مســابقات مقابل نام اســتقلال 11برد ثبت شده که 
یكی از آنها مربوط به پیروزی انضباطی 3 بر صفر برابر گل گهر 
سیرجان می شود. از 10برد دیگر اما تیم فرهاد مجیدی 6 مسابقه 
را با یک اختلاف برده است؛ این یعنی 60درصد از پیروزی های 
آبی پوشان در لیگ 21، از دسته بردهای موسوم به »ناپلئونی« 
بوده است. در بسیاری از این مســابقات، در تیم مجیدی اقتدار 
مورد انتظار از مدعی اول کسب عنوان قهرمانی دیده نشده است. 
بازیكنان استقلال برابر هوادار تنها چیزی حدود 300پاس رد 
و بدل کردند و در مجموع 3 شانس گل داشتند که 2 تا از آنها، 
ازجمله یک ضربه پنالتی به گل تبدیل شد. طبیعتا این فرم بازی 
نمی تواند مورد پذیرش هواداران و منتقدان باشد، حتی اگر فرهاد 

مجیدی به طعنه آنها را فرگوسن وطنی بخواند.

  سریال دفاع مطلق بعد از گل
یكی از مشكلات فنی بزرگ استقلال در فصل جاری، برابر 
هوادار هم دیده شــد؛ جایی که این تیم دوباره بعد از زدن 
گل برتری به دفاع همه جانبــه رو آورد و نزدیک بود تاوان 
سختی بابت این عادت بدهد. استقلال حتی گل مساوی 
را هم از هوادار خورد، اما ارسلان مطهری در نقش فرشته 
نجات آبی ها ورق را برگرداند. اســتقلال برابر آلومینیوم 
اراک و فجر سپاســی هم دقیقا همین کار را کرد و در این 
دو بازی تنبیه شــد. دیدار با مس رفســنجان و فولاد هم 
شرایط مشابهی داشت، هرچند آبی ها این دو بازی را به طور 
میلی متری بردند. عجیب اســت که کادرفنی نه توفیقی 
 در تغییر این عادت دارد و نه تمایلی به پاسخگویی نشان

 می دهد.

  این بار هم گذشت، اما...
پرونــده بازی بــا هــوادار هم با یــک پیروزی تــوأم با 
خوش شانسی گذشت و سر و صدای مصاحبه بعد از بازی 
فرهاد مجیدی، همه  چیز را تحت تأثیر قرار داد. با این حال 
ممكن است آبی ها همیشــه اینقدر خوش اقبال نباشند. 
اگر این صدرنشینی با اشتباهات مكرر فنی از دست برود، 
شــاید خیلی از هوادارانی که بعد از بازی از مصاحبه تند 
مجیدی تمجید کردند، خیلی زود علیه او موضع بگیرند. 
تجربه نشــان می دهد این »به به« گفتن ها فقط تا زمان 

کسب نتیجه ادامه دارد...!

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویکم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2662038-16115استقلال1

16105122101235پرسپولیس2

169252091129سپاهان3
167542415926مس رفسنجان4
165101159625آلومینیوم اراک5

166731815325پیکان6

222-165741416گل گهرسیرجان7

222-166461214صنعت نفت آبادان8
21-164931515نساجی مازندران9

221-165651214فولاد10

618-16538814ذوب آهن11

514-163581318تراکتور12
514-16358813هوادار13

713-16277714فجر سپاسی14

1311-16259720نفت  مسجدسلیمان15

195-511625-16پدیده مشهد16

جدول گلزنان

لیگ برتر ایران

گادوین منشا )مس( 10

مهدی عبدی)پرسپولیس( 5

کوین یامگا )استقلال( 7
لوسیانو پریرا )فولاد( 7

 از برج فدراسیون ها 
تا مجموعه فرسوده

علیرضا عاصم یوسفی مدیرعامل شرکت توسعه 
و نگهداری اماکن ورزشی در نشست خبری روز 
گذشته که به مناسبت دهه مبارک فجر برگزار 
شد درباره ورزشگاه فرســوده آزادی، زمین 
تمرین 2 تیم استقلال و پرسپولیس و احداث برج 
فدراسیون ها صحبت کرد که در ادامه می خوانید.

میراث دار پروژه های ناتمام
عاصم یوسفی با اشــاره به اینكه شــرکت توسعه 
و نگهداری اماکن ورزشــی میــراث دار پروژه های 
ناتمام است، گفت: »سعی داریم برحسب اولویت ها 
این پروژه ها را به اتمام برســانیم. 211پروژه ملی 
و اســتانی آماده افتتاح است که شــامل 59پروژه 
شهری و 152پروژه روســتایی، 34سالن ورزشی، 
12زمین فوتبال چمن مصنوعی بزرگ، 140زمین 
مینی فوتبال، 5استخر سرپوشــیده، 201فضای 
روباز و... اســت که در مجموع 226پروژه با اعتبار 
622میلیارد تومان به اماکن و چرخه ورزش اضافه 
خواهد شد که تا پایان ســال جاری به 621پروژه 

خواهد رسید.

مجموعه آزادی فرسوده است
مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
درباره ورزشگاه آزادی و تأکید کنفدراسیون آسیا 
برای بازســازی و اســتاندارد کردن آن گفت: »از 
AFC چیزی به صورت مكتوب دریافت نكرده ایم اما 
مجموعه آزادی فرسوده است و ایراداتی دارد. خیلی  
از بخش ها در این 4ســال گذشته به سمت اصلاح 
رفته است. سالن 12هزار نفری که 15سال سقف 
آن چكه می کرد را بازسازی کردیم. برای بازسازی 
این سالن 60میلیارد پیش بینی شده بود اما ما ظرف 
5روز به صورت رایگان ترمیــم کردیم. الان ترمیم 

استخر هم در دستور کار است.«

برج فدراسیون ها
علیرضا عاصم یوسفی در مورد تعدادی از پروژه های 
ناتمام و برنامه شرکت توســعه برای این زمین ها 
گفت: »امروز تعدادی از پروژه ها به افتتاح رســیده 
است و تعدادی را هم در هفته دولت سال1401به 
بهره برداری می رسانیم. در مورد زمین فدراسیون ها 
در مجموعه آزادی با همكارانمان جلسه گذاشتیم. 
زمین هایی که بود به نفع شرکت برگرداندیم و هیچ 
فدراسیونی در آزادی زمین ندارد. در تلاش هستیم 
با طراحی برجی همه فدراسیون ها را تجمیع کنیم.«

سرخابی هامشکل زمین فوتبال ندارند
عاصم یوسفی در مورد زمین چمن تمرین فوتبال 
که معضل تیم هایی مانند پرســپولیس و استقلال 
هم به حســاب می آید و همین مسئله باعث انتقاد 
سرمربی پرسپولیس شده است، گفت: »هر دو تیم 
هم اکنون زمین دارند و اینكه سرمربی پرسپولیس 
انتقاداتی مطرح کرده را نمی دانم. هفته گذشته هم 
با مدیر تیم صحبت می کردم و تأکید داشت مشكلی 
از این حیث ندارد. ما در تهران مشكلی بابت زمین 

تمرین فوتبال نداریم.«

پنهان، پشت صدرنشینی
 مشكلات فنی استقلال همچنان پابرجاست اما فرهاد مجیدی در مصاحبه های عجیب و جنجالی اش

 درباره همه چیز حرف می زند جز مسائل فنی!
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2دهه رونالدویی
کریستیانو رونالدو 36سالگی اش را تلخ به پایان برد 

و 37سالگی اش را بد آغاز کرد

جهان

فوتبال ایران

جام جهانی در آستانه 800
آماری از مســابقات انتخابی جام جهانی2022در پایان فیفادی 
ژانویه منتشر شده که جالب است. تاکنون 799بازی انجام شده که 
اگر بازی برزیل و آرژانتین به هم نمی خورد این تعداد به 800بازی 
می رسید. تعداد 2275گل ردوبدل شــده؛ 15تیم صعود خود را 
قطعی کرده اند، 2 تیــم انصراف داده و 144تیم حذف شــده اند. 

48تیم برای 17سهمیه باقیمانده تلاش خواهند کرد.

تورنمنت موازی با جام جهانی
همزمان با جام جهانی زمستانی ســال آینده در قطر، ایتالیایی ها 
تصمیم گرفته انــد تورنمنتی با حضور بازیکنان جــا مانده از این 
رقابت هــا در آمریکا برگزار کننــد. در آن تاریــخ 7۳۶بازیکن با 
تیم های خود در جام جهانی حاضــر خواهند بود که احتمالا بین 
80 تا 85بازیکن آن شاغل ســری آ هستند. این تورنمنت راه حلی 
اســت برای جلوگیری از افت بازیکنانی که در یک ماه جام جهانی 

بیکار خواهند بود.

هویت توهین کننده نژادپرست 
لو رفت

پس از پایان فینــال یورو 2020 که با پیــروزی ایتالیا در ضربات 
پنالتی همراه بود، بوکایو ســاکا، مارکوس رشــفورد و سانچو که 
پنالتی خراب کرده بودنــد مورد توهین و آزار نژادپرســتانه قرار 
گرفتند. حالا پلیس هویت برخی از این هواداران را کشــف کرده 
است. یکی از آنها که هوادار رسمی باشــگاه برایتون است توسط 
این باشگاه مورد تنبیه قرار گرفته است. برایتون اعلام کرده که این 
فرد که همه بلیت های فصل تیم را خریداری کرده، حق حضور در 

مسابقات برایتون را نخواهد داشت.

»آزادی« در بند
مهاجم جوان فوتبال ایران یک تجربه ناموفق دیگر را هم 

به کارنامه اش اضافه کرد
باشگاه استقلال رضایتنامه قطعی محمدرضا آزادی را صادر کرده تا 
این مهاجم 22ساله اهل تبریز بعد از یک نیم فصل حضور ناموفق در 
جمع آبی پوشان راهی تیمی دیگر شود. آزادی ازجمله استعدادهای 
جوان فوتبال ایران به شمار می آید که اوایل ظهورش خیلی روی 
او حساب می شد. این بازیکن در لیگ هفدهم، زمان حضور یحیی 
گل محمدی در تراکتور به این تیم پیوست و با توجه به بسته شدن 
پنجره نقل وانتقالاتی باشگاه، فرصت بسیار خوبی برای خودنمایی 
پیدا کرد؛ بختی که مشــابه آن دیگر بــه او رو نکرد. آزادی حدود 
50بازی برای تراکتور انجام داد و البته فقط موفق به زدن 4گل شد 
که برای یک مهاجم خیلی عدد قابل قبولی نبود. او در ادامه سر از 
یونان درآورد و به عضویت تیم پانتولیکوس درآمد. این دوران برای 
آزادی اصلا موفقیت آمیز نبود، چرا که این بازیکن فقط ۶ بازی انجام 

داد و هیچ گلی هم نزد.
آزادی با چنین کارنامه ای در ابتدای فصل سر از استقلال درآورد 
و این امیدواری به وجود آمد که او احیا شود. بالاخره شیخ دیاباته 
و مهدی قائدی هم جدا شــده بودند و به نظر می رســید شاید جا 
باز شده اســت. خود محمدرضا هم شور و شــوق زیادی داشت و 
می گفت: »من برای حضور در استقلال قید 4 میلیارد تومان پول 
را زدم و قراردادم را در یونان فسخ کردم. به خاطر برادران مجیدی 

آمدم و قرارداد سفید بستم.«
 با این حال شــرایط برای این بازیکن خوب پیش نرفت. به ترتیب 
خریدهای بیشــتری در خط حمله انجام شد؛ از امین قاسمی نژاد 
تا یامگا و ژســتد. در نتیجه به اندازه کافی به آزادی بازی نرسید تا 
او تصمیم به جدایی بگیرد. حالا حضور ناموفق در اســتقلال هم 
به کارنامه این مهاجم اضافه شده که طبیعتا کار او در ادامه راه را 
سخت تر می کند. آیا سقف فوتبالی آزادی همین است یا او بالاخره 

می تواند توانایی هایش را ثابت کند؟

پرنده از قفس پرید
رشید مظاهری به گفته خودش در استقلال احساس پرنده ای را داشت 
که در قفس گرفتار شده است. او دیروز بالاخره رضایتنامه اش را گرفت 

و آماده رفتن به سپاهان شد
امیرحسین اعظمی |  رشــید مظاهــری، دروازه بان 
استقلال ســرانجام از این تیم جدا شد. او 2فصل پیش 
با ســر و صدای زیادی قراردادش را با تراکتور فسخ کرد 
و راهی استقلال شد اما دوران حضور این دروازه بان در 
جمع آبی پوشان چندان طولانی نبود و گلر سابق آبی ها 
حاشیه های مختلفی را در این تیم تجربه کرد. مظاهری 
در روزهای گذشته مذاکرات فشــرده ای را با مصطفی 
آجورلو، مدیرعامل اســتقلال انجــام داد و در نهایت 

توانست با گرفتن رضایتنامه از این باشگاه جدا شود.
با توجه بــه موضع فرهاد مجیــدی در مورد مظاهری، 
قابل پیش بینی بود که این بازیکــن در نقل و انتقالات 
زمســتانی از اســتقلال جدا شــود. مظاهری بیش از 
4میلیارد تومان از اســتقلال طلب داشت و حتی طبق 
بندی که در قراردادش وجود داشت، می  توانست با توجه 
به عدم دریافت حق و حقوق و مطالباتش از اســتقلال، 
قراردادش را به صورت یک طرفه فســخ کنــد ولی او 
تصمیم گرفت به شکل توافقی و مسالمت آمیز از استقلال 
جدا شود. جالب اینجاســت که مدیرعامل استقلال در 
مذاکراتی که در چند روز گذشته با مظاهری انجام داد، 
راضی به از دست دادن این دروازه بان نبود و حتی اصرار 
داشت این بازیکن به صورت قرضی از استقلال جدا شود 
ولی در نهایــت مظاهری توانســت رضایتنامه  اش را از 

باشگاه استقلال دریافت کند.
اگر تصمیم مجیــدی در بازی ندادن به مظاهری تغییر 
نمی کرد، او قطعا در اســتقلال می ماند ولی در نهایت 
اتفاقاتی رقم خورد که طرفین با یکدیگر قطع همکاری 
کردند. بسیاری از هواداران اســتقلال اما در صفحات 
مجازی در مورد از دســت دادن این دروازه بان واکنش 

نشــان دادند و اکثر آنها بر این عقیده  اند که اســتقلال 
نباید چنین دروازه بانی را از دست می داد. البته او جزو 
بازیکنان گران قیمت آبی ها بود و جدایی اش از استقلال 
حداقل از لحاظ مالی به سود این باشگاه شد، خصوصا 
اینکه مظاهری مبلغ قابل توجهی را به استقلال بخشید. 
سود اســتقلال از این معامله که شاید به اندازه دریافت 
مبلغ رضایتنامه ارزش داشــت، کاهــش 10میلیارد 
تومان از هزینه های فصل جاری بود. مظاهری در لیگ 
امسال دوران سختی را در استقلال پشت سر گذاشت و 
بارها به نزدیکانش گفته بود که احساس یک پرنده در 

قفس را دارد.

   سپاهان مقصد بعدی مظاهری
مظاهری قرار بــود به فولاد برود، ولی بــا آنها به توافق 
نرسید. این دروازه بان هفته گذشته مذاکرات اولیه را با 
سپاهان آغاز کرد و در نهایت جمعه شب با مسئولان این 
باشگاه به توافق رسید. آخرین اخبار حاکی از آن است 
که مظاهری با سپاهان قراردادی یک سال و نیمه امضا 
خواهد کرد و احتمالا از امروز یا فردا در تمرین این تیم 
حضور پیدا خواهد کرد. او قبل از شــروع این فصل هم 
مذاکراتی را با سپاهان انجام داد ولی ظاهرا شروطی را 
تعیین کرده بود که با موافقت اصفهانی ها همراه نبود. 
رشید با حضور در سپاهان به احتمال فراوان در ترکیب 
ثابت این تیم قرار خواهد گرفت چرا که کریستوفر کنت، 
گلر اتریشــی ســپاهان در چند بازی از نیم فصل اول 
عملکرد متزلزلی داشت که با انتقاد هواداران این تیم هم 
روبه رو شد. هم اکنون سپاهانی ها گلرهایی مثل کنت، 
نیما میرزازاد و حجت صدقی را در اختیار دارند که البته 

میرزازاد از این تیم جدا خواهد شد.
رشید در اســتقلال با چالش ها و حاشیه های متفاوتی 
روبه رو شــد؛ موضوعی که تکــرار آن می تواند حتی در 
ســپاهان هم به این دروازه بان ضربه بزنــد. حضور در 
سپاهان یک فرصت مناسب برای مظاهری است تا دوباره 
با حضور در چارچوب دروازه به روزهای اوج برگردد. او به 
نزدیکانش گفته که می خواهد با درخشش در نیم فصل 

دوم و لیگ فصل آینده با تیم ملی به جام جهانی برود.

   28بازی، یک آسیا و یک فینال حذفی
مظاهری طی یک و نیم فصل حضور در استقلال جمعا در 
28بازی برای این تیم به میدان رفت که 27بازی مربوط 
به فصل گذشــته بود. او در نیم فصل اول سال گذشته و 
در دوره حضور محمود فکری دروازه بان اول اســتقلال 
بود و بعد از آمدن مجیدی هم در لیگ قهرمانان آســیا 
در عربستان به عنوان گلر شــماره یک به زمین می رفت. 
رشــید فصل گذشــته 19بازی در لیگ برتر، ۶بازی در 
لیگ قهرمانان آســیا و 2بازی هــم در جام حذفی برای 
استقلال انجام داد و در جریان شکست مقابل فولاد در 
فینال جام حذفی هم گلر اصلــی آبی ها بود. اما در فصل 
جاری مظاهری فقط یک بار در هفته دوم مقابل ذوب آهن 
بازی کرد که در آن مسابقه هم حسینی گلر اصلی بود اما 

در دقیقه10مصدوم شد و جای خودش را به رشید داد.

کریستیانو رونالدو در بازی جام حذفی مقابل میدلزبورو نیمه اول را در 36سالگی 
سپری کرد و در نیمه دوم 37ساله شــد. او در آخرین دقایق 36سالگی اش 
یک پنالتی حساس خراب کرد و توپ را به بیرون زد و در نخستین دقایق 
37سالگی یک حذف تلخ را تجربه کرد. حالا هواداران فوتبال 2 دهه کامل با 
او و گل هایش و معجزه هایش خاطره دارند. او 2 دهه روی فوتبال، هواداران 
و تاریخ تأثیر گذاشت، الگوی بچه ها شد، او را هو کردند، شکست خورد، 

پیروز شد، رکورد زد وقهرمان شد. اهالی فوتبال دو 
سه سال بعد با بازنشستگی رونالدو، مسی، 

مودریچ، راموس، بنزما، زلاتان و... تازه 
می فهمند چه چیزهایی از دســت 

داده اند. او در این سن با 35میلیون 
یورو باارزش ترین بازیکن بالای 
37سال در ترانسفرمارکت است. 
رونالدو به همین دلیل صفحه 
ترانســفرمارکت را بلاک کرد 

چون معتقد بــود قیمتش را کم 
اعلام کرده است. نفر دوم زلاتان 

است با 4میلیون یورو قیمت!

 17.81درصد گل های رونالــدو از روی نقطه پنالتی 
به ثمر رســیده و این نرخ برای مسی 1۳.4۶درصد 

از همــه گل هــای اوســت؛ 14۳پنالتی از 
80۳گل رونالــدو در برابر 102گل 

از 758گل مســی.

% 17.81 
کریستیانو 8۳.1درصد پنالتی هایش را به گل تبدیل 
کرده اســت، یعنی 14۳تا از 172تــا. یکی از این 

29پنالتی را بیرانوند در جام جهانی از او گرفت. 
مسی 102تا از 1۳1پنالتی اش را به 

گل تبدیل کرده است.

%83.1
منچســتریونایتد هرگز در 150سال 
تاریخ مسابقات جام حذفی انگلیس 
در بازی هایی که به پنالتی کشــیده 
شــده، برنده نبوده؛ فینــال مقابل 
آرسنال در سال2005، نیمه نهایی 

مقابل اورتون در ســال2009، 
دور چهـــــــارم مقابــل 

میدلزبورو در این فصل.

150
مســی تنها یک بار در پنالتی هــای پایان 
مسابقه ضربه اش را از دست داده و 5بار موفق 
به گلزنی شــده. رونالدو ۶بار از 8بار گل 

زده و 2 بــار در ضیافت پنالتی ها 
ضربه را هــدر داده.

6

 ایــن چهارمین پنالتی رونالــدو بود که در 
پیراهن من یونایتد بــه هدر می رفت؛ مقابل 
ویگان )200۶(، مقابل وستهم )2007(، 

مقابل بارســلونا )2008(، مقابل 
میدلزبورو )2022(.

4
 920 بازی باشگاهی، ۶88 گل، 184 بازی ملی، 

115 گل، ۳4 عنــوان قهرمانی، 5 توپ طلا، 4 کفش 
طلای اروپا، 7 آقای گل لیگ قهرمانان اروپا، 10 بازیکن 
سال کشــور پرتغال، جایزه پوشکاش 2009، برترین 
گلزن تاریخ دیدارهای ملی، برتریــن گلزن تاریخ 

لیگ قهرمانــان اروپا و برتریــن گلزن تاریخ 
رئال مادرید با 450گل، آمار رونالدو در 

این ۳۶سال بوده است.

920

 منچســتریونایتد از ســال 199۳ تا 2009 در همه 
رقابت ها 8بار کارش به ضربات پنالتی آخر بازی کشیده 
که یکی را باختــه و 7تا را برده بود اما بعد از فرگوســن 
ضربات پنالتی به این تیم روی خوش نشــان نداده و 

از ســال2009به این ســو در 8باری که کارشان 
به پنالتی کشــیده، 7تا را باختــه و تنها 

یک بار برده و صعود کرده اند.

8

کودتا در جام حذفی
 همه تیم های بزرگ در جام های حذفی

یکی یکی قربانی می شوند

فهرست تعداد باشگاه های بزرگی که در این فصل فوتبال اروپا از 
دور رقابت های جام حذفی بیرون رفته اند در حال تکمیل شــدن 
است. منچستریونایتد تازه ترین باشگاه بزرگی است که قربانی جام 
حذفی می شود. هم اکنون تیم هایی مثل من یونایتد، رئال مادرید، 
اتلتیکو مادرید، بارســلونا، ســه ویا، بایرن مونیخ، دورتموند و 

پاری سن ژرمن در جام حذفی های کشورهای خود حذف شده اند.

اسپانیا
اتلتیکو به دســت سوسیداد حذف شده 
و رئال و بارسا به دســت بیلبائو. اتلتیک 

دومین تیمی است که در یک دوره موفق می شود هم بارسا را حذف 
کند هم رئال را. قبلا 2 بار ساراگوسا توانســته بود این کار را انجام 

بدهد. هر ۳ بار این اتفاق در قرن21رخ داده است.

آلمان
در آلمان برای نخستین بار پس از 11سال 
اثری از دورتموند و بایرن در مراحل پایانی 

نخواهد بود. آخرین بار در سال2011بود که شالکه در فینال دویسبورگ 
را 5بر صفر شکســت داد. پس از آن حداقل یکی یا هر دو تیم بایرن و 
دورتموند در فینال حاضر بودند. بایرن در دور دوم و دورتموند در دور 
سوم حذف شدند. برای نخستین بار از سال 07-200۶هیچ کدام از 2 تیم 
بایرن و دورتموند به مرحله یک چهارم جام حذفی نرسیدند. دورتموند 
به صدرنشین بوندس لیگا-2، یعنی سن پائولی 2بر یک باخت و بایرن 

هم یک مرحله زودتر از تیم مونشن گلادباخ 5گل خورد.

فرانسه
پاری سن ژرمن باز هم به گالتیه باخت و یک جام دیگر 
را از دست داد. گالتیه فصل قبل توانسته بود لیل را 

بالاتر از پاریس قهرمان لیگ یک کند اما پس از پایان فصل این باشگاه را 
ترک کرد و به نیس پیوست. او در نیس هم نتایجی عالی گرفته و بهترین 
دستاوردش حذف کردن تیم پی اس جی بوده. پوچتینو در چند ماه 2 
جام را به او واگذار کرد. پاریس با مسی تن به این شکست داد. مسی برای 
اولین بار در این تیم پیراهن شماره10پوشید چون طبق قانون بازیکنان 

حاضر در ترکیب اصلی باید شماره یک تا 11بر تن می کردند.

ایتالیا
در جام حذفی ایتالیا از این خبرها و شگفتی سازی ها 
نیست. میلان )مقابل جنوا(، لاتزیو )مقابل اودینزه(، 

یوونتوس )ســمپدوریا(، اینتر )امپولی(، آاس رم )لچه( و آتالانتا )مقابل 
ونتزیا( از دور یک هشتم به سلامت عبور کرده اند. تنها بزرگی که در این 
دور حذف شد، ناپولی بود که آن هم به غریبه نباخت و مقابل فیورنتینا تن 
به شکست داد. اما مرحله یک چهارم چند قربانی خواهد داشت. اینتر به 
قرعه آاس رم خورده، میلان به تور لاتزیو، آتالانتا به فیورنتینا و یوونتوس 
به ساسولو. تنها شگفتی ممکن در ادامه این رقابت ها قهرمانی ساسولو 

یا فیورنتینا خواهد بود وگرنه هر اتفاق دیگری جزو روال عادی است.

انگلیس
در انگلیس جام اتحادیه به فینال رسیده و 
چلسی و لیورپول باید این مسابقه را برگزار 

کنند. بنابراین گواردیولا در تورنمنتی که عاشق آن بود و پشت سرهم 
آن را می برد نتوانست به نیمه نهایی برسد. در جام حذفی هم با اینکه 
هنوز مســابقات به مراحل پایانی نرسیده، آرسنال و منچستر حذف 
شــده اند. آرســنال به عنوان پرافتخارترین تیم FA cup به دست 
ناتینگهام فارست دسته پایینی اوت شد و من یونایتد در ضربات پنالتی 

به میدلزبورو باخت.

بیرانوند: فصل بعد باید بهترین 
تصمیم را بگیرم

علیرضا بیرانوند دروازه بان ایرانی تیم 
فوتبال بواویشتای پرتغال، بعد از 
انجام بازی های تیم ملی در تهران 
ماند و دلیل ماندنش مثبت شدن 
تست کرونا بود. او قرار است فردا 
ایران را به مقصــد پرتغال ترک 
کند و جالب اینجاست که باشگاه 
پرسپولیس در روزهای گذشــته مذاکراتی را با 
این بازیکن انجام داده تا شــاید بیرانوند را برای 

بازگشت به این تیم راضی کند. 
رضــا درویــش، مدیرعامل پرســپولیس در 
تماس تلفنی بــا بیرانوند خواهان بازگشــت 
این بازیکن به پرسپولیس شــد ولی بیرانوند 
به مدیرعامل سرخ ها گفت که این باشگاه باید 
مبلغ سنگینی را برای صدور رضایتنامه اش به 
باشگاه بلژیکی پرداخت کند. پول فسخ قرارداد 
بیرانوند 800هزار دلار اســت که پرداخت این 
مبلغ برای پرســپولیس غیرممکن اســت. با 
این حال پرســپولیس از همین حالا در تلاش 
است تا یک گلر تراز اول را جذب کند و اگر در 

نقل وانتقالات زمستانی به هدفش نرسید، قطعا 
در پایان فصل در این زمینه اقدامی اساســی 

انجام خواهد داد.
روز گذشــته با علیرضا بیرانوند تماس گرفتیم تا 
در خصوص وضعیتش در تیم بواویشتا و شایعات 
اخیر مبنی بر جدایی اش از این تیم صحبت کنیم. 
بیرانونــد تصمیمی برای مصاحبه نداشــت و به 
ذکر این نکته بســنده کرد که قصد جدایی ندارد 
و تا پایان این فصل برای بواویشــتا بازی خواهد 
کرد. البتــه بیرانوند در گفت وگــوی کوتاهش با 
خبرنگار همشــهری به یک نکته مهم اشاره کرد 
و گفت: »مــن در پایان لیگ امســال، باید برای 
فصل آینده بهترین تصمیم ممکــن را بگیرم.« 
بیرانوند به خوبی می داند که در فاصله یک ســال 
مانده به جام جهانی، اگر در انتخاب تیم اشــتباه 
کند با دردسر بزرگی مواجه خواهد شد، خصوصا 
که در حال حاضر جایش را به امیر عابدزاده داده 
است. باید دید تصمیم او بازگشت به فوتبال ایران 
خواهد بود یا اینکــه همچنــان در فوتبال اروپا 

خواهد ماند.

سوارس از مسی جلو زد
تیم ملی اروگوئه با سرمربی جدید خود در 2 دیدار اخیر به 
پیروزی رســید تا امیدهای خود برای صعود به جام جهانی 
را افزایش دهد. اروگوئه تنها تیم ملی فعال جهان است که 
2 بازیکن بالای 50گل ملی در ترکیب خود می بیند؛ لوییس 
سوارس با ۶7گل و کاوانی با 54گل. سوارس با 2 گلی که در 
2 بازی اخیر زد، تعداد گل هایش در مقدماتی جام جهانی در 
منطقه آمریکای جنوبی را به عدد28رســاند و از مسی که 

27گل در این رقابت ها زده، جلو زد.
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گلباران هفته

در کنار بازی باکیفیت  و بدون گل اصفهانی ها در لیگ فوتبال، دیدار 
خاتون بم و ملی پوشان شهرکرد بی کیفیت اما پرگل بود. نمی شود باور 
کرد که یک تیم در لیگ برتر بازی کند و در یک بازی 17گل بخورد. 
ملی پوشان شهرکرد در نیمه اول این بازی به اندازه تعداد بازیکنانش 
در داخل زمین گل خورد. اینکه خاتون از مدعیان قهرمانی است، 
درست است اما چرا باید تیمی در این سطح بتواند به لیگ برتر برسد. 
در یکی دیگر از دیدارهای این هفته شــهرداری سیرجان ۹گل به 
سارگل بوشهر زد تا آمار عجیب تفاضل گل در لیگ زنان عجیب تر 
شود. تفاوت سطح مالی باشگاه ها و جمع شدن بازیکنان برتر در بعضی 

از تیم ها، لیگ فوتبال زنان را کاملا 2قطبی کرده است. 

فوتسال زنان، سربلند در آسیا

فینال لیگ برتر فوتســال کویت در حالی برگزار شد که ۴ایرانی 
جزو کادر برگزارکننده بودند؛ شــهرزاد مظفر، سرمربی تیم ملی 
فوتسال زنان کویت، زهرا باورساد مربی دروازه بانان این تیم، گلاره 
ناظمی و زری فتحی داوران بین المللی ایران. این چهارمین دوره 
لیگ برتر فوتسال زنان در کویت بود که به کوشش شهرزاد مظفر 
و سرمایه گذاری خوب فدراســیون فوتبال این کشور برگزار شد. 
کویت که سرمایه گذاری ویژه ای در فوتسال زنان کرده است و حتی 
میزبانی جام ملت های سال آینده را هم دارد، بیش از همه از ایرانی ها 
کمک گرفته است. آنها علاوه بر استخدام مربیان ایرانی، در لیگ هم 

ستاره های فوتسال زنان ایران را جذب کرده اند.

داربی اصفهان مهم ترین بازی هفته هشتم لیگ برتر فوتبال زنان بود 
که در این بازی 2 رقیب دیرینه؛ سپاهان و ذوب آهن به تساوی بدون 
گل رسیدند. مثل همیشه این بازی فوتبال زنان از جایی پخش نشد اما 
ویدئوهایی که در فضای مجازی منتشر شده است، نشان می دهد که 
بازی کیفیت خوبی داشته است. این تساوی بهانه ای شده است تا بیان 
محمودی، سرمربی سپاهان دوباره از تیم ملی و کادر فنی اش گلایه 
کند. محمودی این تساوی را گردن تیم ملی انداخته و گفته است که 
به خاطر اردو و بازی های این تیم، بازیکنانش هماهنگ نبوده اند. در 
طرف مقابل مهسا آقابزرگی، مربی ذوب آهن گفته بازیکنان ملی پوش 
تیمش از همیشه آماده تر بودند! از نظر محمودی، داور هم در پیروز 

نشدن تیمش مقصر بوده است. همه مقصرند غیر از خود او.

تساوی با کیفیت

گلزن
الهام محمودی | روزنامه نگار

 تیم ملی فوتسال زنان ایران که بیش از 2سال تعطیل بود، چندی پیش در 
تورنمنت کافا، تورنمنت آسیای مرکزی، به قهرمانی رسید. این قهرمانی 
با نقدهایی همراه بود. فروزان سلیمانی که بعد از ماه ها کشمکش سرمربی 
تیم ملی شــد، ترجیح داد تیم را جوان کند اما این جوانگرایی به مذاق 
خیلی ها خوش نیامده است. تیم سال آینده مسابقات قهرمانی آسیا را 
در پیش دارد و منتقدان می گویند برای تکرار سومین قهرمانی در آسیا 
باید بازیکنان باتجربه حفظ می شــدند. ایران هر چند در تورنمنت کافا 
باز ی های یک طرفه ای در مقابل تاجیکســتان و قرقیزستان داشت، اما 
در بازی رفت 5 بر2 ازبکستان را برد و در بازی برگشت با این تیم مساوی 
کرد. نتیجه این دو بازی دلیلی شده تا بعضی ها نگران آینده تیم شوند و 
بگویند ایران از سطح اول آسیا فاصله گرفته است. با این حال، سحر پاپی 
که از باتجربه های تیم است و در این تورنمنت هم بازی کرده، از وضعیت 

راضی و به تیم و جوانانش امیدوار است.

 تیم ملی بیش از 2سال بود که بازی نمی کرد. بعد از این مدت 
توانستید بازی های خوبی انجام بدهید؟

بازیکنان هنوز به آمادگی کامل نرسیده بودند. ما بعد از مدت ها 2اردوی کوتاه مدت 
داشتیم، فرصت زیادی نداشتیم و نتوانستیم خیلی کنار هم تمرین کنیم. بازیکنان 
قدیمی به تیم ملی دعوت نشــده بودند و به جای آنها بازیکنان جوان به تیم آمده 

بودند. تیم تغییرات زیادی داشت ولی با این حال بازی های بدی انجام ندادیم.

 در این دوسال عقب نیفتادید؟
چرا، خیلی عقب افتادیم. تیم ملی تعطیل بود. سال اولِ کرونا هم لیگ نیمه کاره 
ماند. با اینکه ماه های گذشته لیگ مرتب برگزار شد و بازیکنان درگیر مسابقات 

بودند، اما ما عقب ماندیم. یک مشکل دیگر هم این بود که سرمربی را دیر انتخاب 
کردند. الان هم می شود جبران کرد. اگر مسابقات قهرمانی آسیا شهریور1۴01 

برگزار شود، وقت داریم که خودمان را به شرایط ایده آل برسانیم.

 بیشتر ضعف تیم در چه بود؟ فقط هماهنگی یا بازیکنان هم 
افت داشتند؟

بازیکنان چون در لیگ بازی می  کنند، ضعف تکنیکی نداشــتند. مشکل بیشتر 
هماهنگی بود.

 تیم جوان  شــده اســت. این جوانان می توانند جایگزین 
مناسبی برای قدیمی ها باشند؟

دیگر مثل قدیمی ها که پیدا نمی  شود. آنها خیلی برای فوتسال و تیم ملی زحمت 
کشیدند ولی جوانان هم خیلی خوب هستند. سال هاست که در فوتسال هستند و 
باید مزد تلاش شان را می گرفتند. آنها ضعف تکنیکی ندارند. اگر اردوها منظم باشد 
و روی آنها کار شود، خیلی خوب می شوند. دوره قبلی هم که تیم ملی قهرمان آسیا 
شد، تیم تغییرات زیادی داشــت. الان هم نمی شود گفت که چون تیم تغییرات 
داشته و جوان شده است، به جایی نمی رسد. به نظر من که این تیم می تواند تیم 

خیلی خوبی شود.

 در تورنمنت کافا با تیم های سطح یک آسیا بازی نکردید. با 
این حال، بازی با ازبکستان سخت شد.

دوره های قبل فقط یــک دور با تیم ها بازی می کردیم ولی این دوره مســابقات 
رفت و برگشت برگزار شد. طبیعی بود که در دور برگشت بدن هایمان کم بیاورد. 
ازبکستان نســبت به بقیه، تیم خوبی بود. حتی قرقیزســتان هم فیزیک خوبی 

داشت. مهم این بود که تیم ها در دور برگشت فرصت آنالیز کردن هم داشتند و در 
بازی های برگشت بهتر بازی کردند. با این حال، تیم ما خیلی سرتر بود. ما بعد از 
مدت ها بازی می کردیم و توانستیم متوجه مشکلات مان شویم. من خودم با اینکه 

کم بازی کردم، ولی توانستم 5گل بزنم. از خودم راضی بودم.

 با توجه به وضعیت تیم امیدوارید که در مسابقات قهرمانی 
آسیا بتوانید نتیجه بگیرید؟

ما با همین تیم هم حرف های زیادی برای گفتن در آسیا داریم. اگر اردوها منظم 
برگزار شود و چند بازی تدارکاتی هم داشــته باشیم، وضعیت مان بهتر می شود. 
اسفندماه قرار است تیم روســیه به ایران بیاید. طبق برنامه  سال های قبل ما هم 
اردیبهشت در تورنمنتی که روسیه برگزار می کند، شرکت می کنیم. کرونا اجازه 

بدهد این مسابقات برگزار شود، شرایط تیم بهتر می شود.

 شایعه شده که دوباره سرمربی تیم ملی عوض می شود. این 
تغییرات چقدر به تیم ضربه می زند؟

ما که چیزی نشنیده ایم فقط گفته اند که قرار است یک مشاور به کادر فنی اضافه 
شود اما اگر این اتفاق بیفتد، خیلی بد است. وقت کم است و همه برنامه ریزی های 

تیم به هم می ریزد.

 امسال شرایط لیگ چطور است؟
امســال هم برای ملی حفاری بازی می  کنم. اردوهای تیم ملی و کرونا بعضی از 
بازی ها را لغو کرد و باید بازی های معوقه را برگزار کنیم. دور مقدماتی در 2گروه 
برگزار شــد که یک گروه خیلی ســخت بود و یک گروه خیلی راحت. در مرحله 

پلی آف مشخص می شود تیم ها چند مرده حلاجند.

دیگر مثل 
قدیمی ها که 

پیدا نمی  شود. 
آنها خیلی برای 

فوتسال و تیم 
ملی زحمت 

کشیدند ولی 
جوانان هم خیلی 

خوب هستند. 
سال هاست 

که در فوتسال 
هستند و باید 

مزد تلاش شان را 
می گرفتند
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افقي:
 1- قاب عینــک- بازیگر مرد 

فیلم شهر گربه ها
2- بازیگر فیلم آواز گنجشک ها- 

بالش روي کاناپه- مساوي
3- ضمیر انگلیسي- سرقت در 

اماکن شلوغ- اسناد
۴- باکتــري میله اي شــکل- 

شکاف، سوراخ- تکیه کردن
5- بي درنــگ- جوانمردي- 
سبقت گرفتن در اینجا ممنوع 

است
6- از فنون مختص کشــتي 

آزاد- خنک کن- رها
7- فدراسیون جهاني کشتي- 
پودر دستگاه پرینتر- بیستمین 

سوره قرآن
8- حرف انتخــاب- ارمغان- 
بازدارنده- عنواني براي سران 

قبایل
۹- غــلام- ششــمین خلیفه 

عباسي- گدا
10- براي بیان تأســف به کار 
مي رود- میل و خواست قلبي- 

نا بسامان
11- نــادان- فریــاد بلنــد- 

پیش مقدمه مکالمه تلفني
12- پارچــه نخــي ســاده- 
ضروري- دســته پیســتون 

اتومبیل
13- برادر حضرت موسي)ع(- 

داراي سلامت روحي و نشاط- 
یک و دو

1۴- مخفف اگر- فراموشکار- 
قرارداد اولیه معامله

15- هافبک تیم ملي فوتبال 
کرواسي و باشگاه رئال مادرید- 

ناطق
  

عمودي:
1- بانوي ایراني نویسنده رمان 

ماه کامل مي شود- دلخواه
2- بهشت- اســب بارکش- 

دیوار گرداگرد شهر
3- بلــه آلمانــي- هــدف 

تیراندازي- صید و شکار
۴- رهایي بخش- پارسا- مادر 

خشایارشا 
5- گره فرش- از ابزار زراعي- 

امید که به نیکي یاد شود
6- خودپسندي- اهل رشت- 

مبالغه کردن- ضمیري عربي
7- بازیکن دفاع آزاد- بسیار 
بخشــنده- بــاز را خنثــي 

مي کند
8- محــل تعویــض لبــاس 

ورزشکاران- دستخوش تغییر
۹- محکم و استوار- جلا دهنده 

کفش- گلي درشت و معطر
10- روشــنایي- اقامتــگاه 
مســافر- بیماري کم خوني- 
چسبناك به سبب آلوده شدن 

به ماده قندي و شیرین
11- بیماري تنفسي- مهلکه- راضي 

و خشنود
12- گشاده رو- فرمان توقف- قطعه 

موسیقي
13- کارگاه هنــري- ادوات- ضمیر 

غایب
1۴- محــل هنرنمایــي دلقــک- 

سرسراي ورودي- سرطان خون
15- دیگ ســنگي- تصنیفي زیبا و 

15ماندگار از زنده یاد ایرج بسطامي

ركاپدابنخسركش
ناپقرداشنرايو

گيرايميريگنلك
يتخبدبنابزروت

ورملقرادمزر
نارايماتياننس
دييترپزگنوگاد
يدانهزاجانيوا
مابدرنلاناكان
هدرمومهميواست

ريگارفهملوك
فاويدارتارتين
ريثاتصوصخموات
قنورنايبصمرها
تهباشمتاصرعوج
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

648159327
317642958
925783641
289371465
731465892
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893526174
564817239
172934586

متوسط

 7    1    
5    3  2   
8 9       6
  9  2  3   
   1  7    
  1  8  4   
3       8 9
  2  6    5
   7    2  428175936
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ساده

متوسط

276851943
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789426351
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سخت
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»هناس«
 از روایتی امنیتی تا ملودرام

حسین دارابی، از تجربه ساخت  فیلم 
»هناس« می گوید

در میان گرگ ها
 لادن مستوفی از بازی در  

سینمای مستقل می گوید

 سطح توقع  ما 
به کف رسیده است

محمد نیازی از »سویینی تاد« می گوید

داوران 
»دگرگونه های 

اجرایی« و 
»رادیو تئاتر«

 

هیئت داوران در 2 بخش 
»دیگر گونه های اجرایی« 
و »رادیوتئاتر« چهلمین 
جشــنواره بین المللــی 
تئاتر فجر معرفی شدند. 
حسین توازنی زاده، امیر 
راد و محمودرضا رحیمی، 
به عنــوان داوران بخش 
»دیگرگونه های اجرایی« 
و ایوب آقاخانــی، جواد 
پیشگر و فریدون محرابی 
به عنــوان داوران بخش 
رادیو تئاتــر دوره چهلم 
جشنواره تئاتر فجر معرفی 

شدند.

معرفی داوران 
بخش صحنه ای 

 

5 داور آثار بخش رقابتی 
صحنــه ای چهلمیــن 
جشنواره بین المللی تئاتر 
فجر را ارزیابی می کنند. 
محمدعلی خبری، شهرام 
زرگر، کوروش سلیمانی، 
نصرالله قــادری و رضا 
مهدی زاده داوری بخش 
رقابتی صحنــه ای را بر 

عهده خواهند داشت.

بزرگداشت 
۳ هنرمند 

در جشنواره 
موسیقی فجر

 

 

بزرگداشــت 3 هنرمند 
موسیقی در سی وهفتمین 
جشــنواره موسیقی فجر 
برگزار می شود. بزرگداشت 
مرتضی اعیــان نوازنده و 
مدرس تنبــک، آذرنوش 
صدرســالک نوازنــده و 
مــدرس هــارپ و فرج 
علیپور نوازنده کمانچه و 
از چهره های سرشــناس 
موســیقی لرســتان در 
جشــنواره  اختتامیــه 
موســیقی فجــر برگزار 

می شود.

ایتالیا و فرانسه
 به تئاتر فجر 

نمی آیند
  

جــولان دوبــاره ویروس 
کرونا سبب شد اجرای آثار 
2 کشور فرانسه و ایتالیا در 
چهلمین جشــنواره تئاتر 
فجر منتفی شود. حسین 
مسافر آستانه، دبیر چهلمین 
 جشنواره تئاتر فجر گفت:
» اجرای 2 نمایش از ایتالیا 
و فرانسه لغو شــد زیرا بر 
جدید  تصمیم های  اساس 
این دو کشــور، سفرهای 
 بین المللی آنان با محدودیت 
رو به رو شــده ولی هنوز 
گروه بلغارستان و گروه های 
دیگری که از کشــورهای 
همســایه در این دوره از 
جشــنواره حضور دارند، 
چیزی درباره لغو اجراهای 
خود اعــام نکرده اند.« 
 وی خبــر داد کــه اجرای 
نمایش ها به شــکل کامل 
منتفی شده است. مسافر 
آستانه در پاســخ به این 
پرسش که بهتر نبود با توجه 
به شــرایط مبهم امسال، 
همچون ســال گذشته از 
بخش بین المللی جشنواره 
چشم پوشــی می کردیم، 
توضیح داد: بخش بین الملل 
یک ظرفیت است که نباید 

تعطیل شود.

نقد فیلم از نظر نوشتاری شــخصیت مستقلی دارد 
و مانند گونه های دیگری از نوشــته، شــعر، قصه، 
روایت، داســتان بلند و مقاله نیست. نوشته ای است 
کاملا مستقل، و شــبیه هیچ نوشته دیگری نیست. 
نقد فیلم می تواند صاحب نام و شــخصیت شــود و 
خود را با نام نقد فیلم مشخص کند. نقد فیلم خلاق 
اســت، می آفریند، زایش می کند، به وجود می آورد، 
راه می برد، از هســته مرکزی خودش رشد می کند 
و به رشد ســایر منتقدان و ســینما کمک می کند. 
می تراود و ایستا و مرده نیست و امروزش با دیروزش 
متفاوت است. ذائقه می سازد، فضا به وجود می آورد 
و تأثیر گذار اســت. آینده را رقم می زند و پیشنهاد 
می کند جهان آینده سینما چگونه باشد. به باروری 
آینده ســینما و فرد فعال در عرصه ســینما کمک 
می کند، کاری می کند افراد به سمت سینما گرایش 
پیدا و رشــد و ترقی کنند. نقد می آموزد و راهبری 

می کند و به نوعی بزرگی و پیش قراولی می کند.
نقد فیلم اساسا خود یک مدیوم هنری است؛ بنابراین 
هر نقد فیلمي می تواند به اثر هنری مورد نقدش پهلو 
بزند. منتقد را می توان به عنوان یک هنرمند شناخت. 
نقد می تواند در مسیری جدا از اثر هنری گام بردارد، 
نقد لزوما در جاده و مسیر فیلم ها و سایر آثار هنری 
حرکت نمی کند. ســینما را هنر هفتم می شناسند 
و نقد فیلم نیز پرچمدار، پیشــتاز و پیش قراول هنر 
هفتم است؛ بنابراین خود می تواند یک راه را پیشنهاد 
کند. نگاه برخی از منتقدان به فیلم ها از نظر موضوعی 
دارای بار مفهومی، سیاسی و ارزشی و اجتماعی است، 
اما منتقدانی نیز هستند که اصلا وارد این حیطه ها 
نمی شوند و فیلم ها را از زاویه آچار به دستی و از نظر 
فنی و به عنوان مثال از نظــر وضعیت صدا، دوربین، 
تصویر، تدوین و میزانسن و شیوه بازی بازیگران مورد 
ارزیابی قرار می دهند. نگاه این دســت از منتقدان 

صددرصد فنی است.
اظهارنظر منتقد باید روشن و شفاف باشد. منتقد باید 
صریح، روشن و شفاف حرف خود را بزند و در لفافه و 
همراه با پیچیدگی حرف نزند. ما به عنوان مخاطب در 
جست و جوی نظری درباره اثر هنری هستیم، به دنبال 
نظر منتقد درباره فیلم هستیم. ما به دنبال تولد یک 
اثر هنری مجاور اثر هنری اصلی هستیم. درحالی که 
فیلم ساخته شده و در حال نمایش دادن هست و راه 
خود را می رود، نقد فیلم هــم زایش پیدا می کند. در 
کنار فیلم حرکت کرده و اثربخشی می کند. ما به دنبال 
شخصیت، سایه و المثنی دیگر پشت فیلم هستیم، 

نقد فیلم را می توان جدا از خود فیلم، سایه، 
شــبح، دنباله و ادامه دهنده فیلم دانســت.

واکنش های تند و تیز نســبت »لایه های دروغ«، 
تنها اکشن حاضر در جشــنواره که کاملا هم قابل 
پیش بینی بود، نمونه ای اســت واضــح از حضور 
اشتباهی فیلمی که مناســب حضور در جشنواره 
نیســت و بی جهت برای ســری که درد نمی کند 
دستمال می بندد و برای خودش دردسر می آفریند. 
فضــای عصبی نشســت مطبوعاتی و ســؤالات و 
خرده گیری های مرســوم که می توانست اینگونه 
نباشــد و کل ماجرا به تفریح کردن با فیلمی مفرح 
منجر شود، بخشی از همان چیزی است که به آن 
حال و هوای جشــنواره می گوینــد. حال و هوایی 
 برآمده از فضا )برج میلاد( و آدم های حاضر در آن 
)ســینمایی نویســان، خبرنگاران و غیره( که در 
بزرگ ترین دورهمی ســینمایی  ســال قرار است 
انعکاس دهنده دستاورد ها و کاستی های جشنواره 

باشند.
 این حال و هوای همیشــگی جشنواره و سینمای 
رسانه ها نبوده و به مرور این گونه شده است. تقریبا 
از همان زمانی که جشــنواره فیلــم فجر به دلایل 
مختلف و متنوع، جایــگاه و اهمیت دهه های 60 
و 70 را از دســت داد، فضای برســاخته رسانه ای 
شد قاتل فیلم ها و فیلمسازان. جشنواره ای که در 
آن حاشیه اهمیتی بیشــتر از متن یافت و به مرور 
منتقدان و سینمایی نویسانی که 4 پیراهن بیشتر 
پاره کرده بودند، ترجیح دادنــد در هر جایی فیلم 
ببینند به جز سینمای رسانه ها. به این ترتیب جایی 
که مناسب فیلم دیدن نیست )و در مورد برج میلاد، 
واقعا سالن مناسبی برای فیلم دیدن نیست( واگذار 
شد به جوانانی که با شــور و اشتیاق فراوان در کاخ 
جشنواره حاضر می شوند تا فوری و فوتی نسبت به 

هر فیلم و پدیده ای واکنش نشان دهند. 
نشــانه های تغییــر روزگار را می شــود در همین 
سینمای رســانه ها که امســال به جای کاخ، خانه 
جشنواره لقب گرفته مشاهده کرد. در همین حضور 
پرشتاب ژورنالیست های جوان که به اقتضای سن، 
می خواهند نســبت به هر چیزی واکنش نشــان 
دهند. این میزانسن دلخواه همان دوستانی است 
که حتی کرونا هم هراسی در دلشان ایجاد نمی کند 

و چیزی از ســر خوشــی و انرژی شــان 
نمی کاهــد. جوانی هــم عالمــی دارد. 

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

یادداشت 2

روزنامه نگار
سعید مروتی

نقد هنر است  

جوانی هم عالمی دارد  
حاتمی کیا،  یوسف 
فرزنــد یکــی از 
م تریــن  صاحب نا
کارگردانان سینمای 
ایران یعنی ابراهیم 
حاتمی کیاســت و لاجرم تا زمانی که بتواند 
با آثارش راه خودش را در سینما پیدا کند و 
نشان دهد که هویت مستقلی از پدرش دارد، 
باید درباره نقش پدرش در ورود او به سینما 
توضیح بدهد. گفت وگوی ما هم با پرسش از 
تأثیر پدر بر پسر شروع شد، اما در همین جا 
متوقف نشد و از نگاه یوسف به دنیای اطرافش 
و ضرورت پذیرش تفاوت هــا حرف زدیم و 
رسیدیم به »شب طایی«. برای حاتمی کیای 
جوان، ساخت شب طایی در مکانی محدود با 
تعداد زیادی شخصیت تجربه چالش برانگیزی 
بوده که امیدوار است موردپسند تماشاگر قرار 
بگیرد. ما سعی کردیم تا جایی که می توانیم 
سؤال های کلیشه ای نپرســیم و حاتمی کیا 
با احساس مسئولیت تحســین برانگیزی به 

پرسش های ما جواب داد.

پدر شــما ابراهیم حاتمی کیاست و 
همین نام کافی اســت که بگوییم 
سینما در تقدیر شما بوده و اصا شما »باید« 
وارد ســینما می شــدی؛ اما جز این، انگیزه 
دیگری هم در میان بود که سراغ سینما آمدی؟ 
در واقع می خواهم بدانم چرا سراغ مثا نقاشی 
یا موسیقی  و یا مجسمه سازی نرفتی و فکر 
کردی سینما آن مدیومی است که باید حرفت 

را با آن بزنی؟
یک سری مشاغل هستند که موروثی از والد 
به فرزند می رســند و همینطور چند نسل 
ادامه پیدا می کنند و این اتفاق از نظر جامعه 
هم امری عادی و طبیعی تلقی می شود اما در 
عالم هنر چون فردیت بر هر چیز دیگری غلبه 
دارد، این انتقال موروثی لزوما اتفاق نمی افتد، 
بنابراین اگر به صرف اینکه تصور کنیم چون 
یکی از والدین در هر حــوزه  هنری فعالیت 
می کند، پس تقدیر فرزند او ادامه این مسیر 
است، به ناکجایی می رویم که انتهایش تنها 
به سخره کشیده شــدن هنر است. به اندازه 
خودم هنرهای دیگــر را نیز امتحان کرده ام؛ 
از نوازندگی پیانو تا طراحی اما هیچ کدام من 
را به وجد نیاورد. حتی دوره ای به شغل دیگری 
خارج از فضای سینما مشغول شدم و در آن 
دوران همه چیز خوب بود، غیراز یک  چیز... 
احساس مهاجری را داشــتم که دل در وطن 

داشت.

در ســال های کودکی ســر صحنه 
فیلم هایــی کــه پدر می ســاخت 
می رفتی؟ سر کدام فیلم و در چه سن وسالی 
بود که از تاش آن همه آدم که داشتند برای 
ساخت فیلم تاش می کردند به وجد آمدی و با 
خودت گفتی روزی این کار را امتحان خواهم 

کرد؟
اولین خاطره ای که در ذهنم ثبت شده، از فیلم 
»آژانس شیشه ای« است. به یاد دارم من را که 
هنوز دبستان نرفته بودم روی صندلی بلندی 
در نزدیکی در ورودی آژانس گذاشته بودند 
و من محو آدم  بزرگ هایی شــده بودم که با 
شوری غریب مشغول کارهایشان بودند اما 
هیچ وقت ظواهر سینما مرا به خود جذب نکرد؛ 
چراکه همه، جنبه پرشــور آن را می دیدند و 
من روزهای ســخت پدر را در پستوی خانه 
می دیدم. روزهایی که پدر مشغول نوشتن بود 
و حالی بس غریب داشت. او برای هر فیلمش 
زجر می کشید و این شکنجه خوشایند هیچ 
کودکی نبود که پدرش را به دلیل مشغله اش 
کم می دید و آشفته. سینما برای او صرفا یک 
شغل نبود، آرمان بود و برای آن کودک، سینما 
به این دلیل جذاب بود که می خواست ببیند 
این چه شعبده ای است که پدرش را این چنین 

در خود آمیخته  است.

 معمولا برای فرزندان افراد نامدار کار 
سختی است که از زیر سایه نام پدر یا 
مادرشــان خارج شــوند و هویت مستقل 
خودشــان را پیــدا کننــد؛ مخصوصا اگر 
کارهای شان مشابهت هایی با کارنامه و زندگی 
والدین شان داشته باشد. مثا شما از دانشکده 
سینما و تئاتر فارغ التحصیل شدی که پدر شما 
هم همانجا درس خوانده است. البته مقایسه 
شدن با والدین همیشــه هم بد نیست و گاه 
باعث می شود آدم دقیق تر و باجدیت بیشتری 
کار کند. خودت درباره این قیاس گریزناپذیر 

چه نظری داری؟
یک امر اجتناب ناپذیر است و نه در سینما که 
در هر حوزه دیگری هم ایــن اتفاق می افتد. 
حال رویکرد شما به عنوان فرزند آن شخصیت 
نامدار مهم است. می توانید تمام زندگی خود 
را درگیر این ســایه و همه فکر و انرژی تان 
را معطوف به پیدا کــردن تفاوت های خود با 
والدتان کرده و بــرای اثبات آنها به دیگران، 
موی سپید کنید یا آنکه این جبر را پذیرفته، 
به خودتان نگاه کنید، حرف تان را پیدا کرده و 
راه را پیش بروید. اگر این چنین شد و حرفی 
داشتید که به دل مخاطبان نشست و توانستید 

به بهترین شکل آن را به تصویر بکشید، شما 
ماندگار می شــوید وگرنه بهتر است به راه 
دیگری در زندگی تان فکر کنید، چراکه پرده 

نقره ای به کسی ارث نمی رسد.

قبل از اینکه به شب طایی برسیم، 
کمــی دربــاره کارهــای کوتاه و 
مستندتان حرف بزنیم. من از شما 2 فیلم کوتاه 
»بازگشــت« )1397( و »ماقات شیشه ای« 
)1395( و مستند »چشم جنگ« )1394( را 
دیده ام که بین آنها می شود اشتراک هایی را 
تشخیص داد. در آن دو کار کوتاه ، 2 شخصیت 
اصلی وجود دارند که در ابتدا کاما با یکدیگر 
تضاد دارند امــا در نهایت بــه درکی از هم 
می  رسند. در بازگشت، یک زندانی مسیحی 
محکوم به اعدام قبل از اجرای حکم تقاضای 
دیدار با کشیش می کند که مسئولان زندان 
برایش یک روحانی مســلمان می فرستند. 
زندانی در ابتــدا از صحبت کردن با او امتناع 
می کند، اما در آخر وقتی روحانی ظاهرش را 
شبیه به کشیش می کند، زندانی خودش قرآن 
را به دســت او می دهد تا همزمان او را از زیر 
قرآن و انجیل رد کند. در ماقات شیشه ای هم 
یک رزمنده ایرانی رودرروی یک سرباز عراقی 
قرار می گیرد. رزمنده )علیرضا( اول به روی 
عراقی )علی( اسلحه می کشد، اما وقتی عراقی 
به او می گوید که شیعه علی است، رزمنده از 
خون ســرباز عراقی می گذرد که پاداش این 
کارش را هم با دفن شدن در حرم می گیرد. این 
تقابل و تضاد میان 2جبهه را که یکی شــان 
جبهه خیر و دیگری جبهه شر ناخواسته است 
ـ چون زندانی اعدامی مســیحی از ســر 
عصبانیت و ناخواســته مرتکب قتل شده و 
سرباز عراقی به زور به جنگ فرستاده شده ـ 
می توان بازتاب نگاه شــما به جهان دانست؛ 
جهانی کــه آدم هــا ناچــار رودرروی هم 
می  ایستند و اگر طرف خیر کمی کوتاه بیاید، 
می تواند طرف شر را به سمت خودش بکشد و 
اثر خوبــی روی آن بگذارد. با این تفســیر 

موافقی؟
تفســیر جالبی بود... . چیزی که یک درام 
را شــکل می دهد تضاد اســت. این تضاد را 
می توان به هر چیزی تعمیــم داد و از خال 
آن به بحث های عمیق تری رسید. من اعتقاد 
دارم هیچ بد و خوب مطلقــی وجود ندارد و 
برای نزدیک کردن  آنها بــه هم باید به دنبال 
مشترکاتشان بگردیم. در پس این جست وجو، 
چیزی که بیــش از همــه در رأس این هرم 
آرمان گرایانه یا ایده آلیســتی قرارد دارد، 

پذیرش تفاوت هاست. بپذیریم و آگاه باشیم 
که همه شبیه ما نیســتند. این پذیرش لزوما 
برای ساختن جهانی بهتر نیست، برای ادامه 

حیات انسان ها در یک جامعه هست.

 این تقسیم جهان به ما و ضد ما کمی 
ساده سازی قضایا نیست؟ چون هم 
»ما«ی یکپارچه ای در این دوره ای که این همه 
تضاد در جامعه ســر برآورده قابل تشخیص 
نیست و هم تفسیر واحدی از »آنها« ـ به مثابه 
»دیگری« ـ که مورد قبول همه باشد وجود 

ندارد.
حرف تــان را در کلیت آن قبــول دارم. نه 
لزوما به دلیل شــرایط امروز جامعه، که ذاتا 
تقسیم بندی جهان با یک خط و شکل گیری 
2 قطب در 2 ســوی آن، به نوعی فاصله دور 
شما از موضوعات را هویدا می کند. اینکه به 
انسان ها نزدیک نشده اید و تنها یک تماشاگر 
بوده اید، نه یک روایتگر... . اما در یک سری از 
موضوعات، چنان خط کشی ها پررنگ شده 
که ظرافت های انسانی را زیر سلطه خودش 
قرار داده و سخت می شود آن را در لایه های 

زیرینش بسط و گسترش داد.

 این نگاه شما از نوعی ایده آلیسم و 
آرمان گرایی نشأت می گیرد که شاید 
بشود گفت چندان مطلوب جامعه ای نیست که 
دچار بحران های مختلف است. در اینجا آدم ها 
سر ســاده ترین چیزها به چند دسته و گروه 
تقسیم می شوند و رودرروی هم قرار می گیرند 
و هیچ کدام هم حاضر نیستند از مواضع شان 
کوتاه بیایند. مثا شخصیت های اصلی 2 فیلم 
کوتاه شما از قشرهایی هســتند که نشان 
داده انــد خیلی ســخت از نظرات شــان 
برمی گردند و همین اســت که به این 2 فیلم 
وجهــی آرمان گرایانه و حتــی غیرواقعی 

می دهد.
ایده آلیسم و آرمان گرایی در ذات خود باعث 
غیرواقعی شدن نمی شــود، این شیوه بیان 
ماست که احتمالا میان اثر و مخاطب فاصله 
می انــدازد. در مورد فیلم کوتاه بازگشــت، 
به دلیل جایگاه اعتقادی پررنگ 2شخصیت و 
فضا و زمان ملتهبی که در آن گرفتار شده اند، 
همه عناصر رنگ پرکنتراســتی به خودشان 
می گیرند و اجتنــاب از آن یعنی ضربه زدن 

به بنیان اثر. شاید اگر 
بخواهم ســال 1400، 

همان موضوع را روایت کنم، به شیوه دیگری 
روایت می کنم.

یوسف حاتمی  کیا  از  زیر سایه پدر بودن، ایده آلیسم در سینما و تجربه ساخت نخستین فیلم بلندش می گوید 

سینما به کسی ارث نمی رسد

ادامه در 
صفحه22

ی سیمرغ
سودا

ی سیمرغ
سودا

گفت و گو

روزنامه نگار
محمدناصر احدی
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 علی حضرتی در دومین تجربه کارگردانی خودش و پس از تهیه 
آثار کارگردانانی چون اصغر عبداللهی و ایرج کریمی به ســراغ 
فیلمنامه ای با حال و هوای متفاوت )در مقیاس سینمای ایران( 

رفته است.
ساعد ســهیلی در نقش فرهاد، بازیگر جوان و تازه کاری ظاهر 
می شــود که برای بازی در فیلم یک کارگردان مشهور انتخاب 
شده است. او باید به همراه دیگر بازیگران برگزیده، برای چند ماه 
از خانه و خانواده خود دور شود و به یک شهرک مسکونی برود تا 
با زندگی روزانه در قالب کاراکتری که باید در فیلم بازی کند به 

نقش خود نزدیک تر شود.
چیزی شبیه به متد اکتینگ و شاید شکل مدرن آن. با ورود فرهاد 
به شهرک مذکور و شروع خط قصه کاراکترش در فیلم و شهرک، 
مرز میان مجاز و امر واقعی کم رنگ می شــود و دیگر مشخص 
نیست کدامیک از ساکنان شــهرک بازیگر هستند و کدامیک 

شهروند معمولی.
چالش دیگری که فرهاد در شــهرک با آن روبه رو است حضور 
بازیگر/کاراکتــر دیگری در شــهرک )با بازی مهتــاب ثروتی( 
است که براساس فیلمنامه )یا در واقع کاغذ نوشته هایی که هر 
روز به دست سهیلی می رســد و نقش او را توضیح می دهد( باید 
رابطه عاشقانه ای میان این دو شــکل بگیرد؛ رابطه ای که نهایتا 
به ازدواج این دو نیز ختم می شــود. اما به نظر می رسد نویسنده 
آنچنان شــیفته تک خطی ایده خودش شده است که پرداخت 
بقیه بخش های فیلمنامه را از یاد برده و با ورود فرهاد به شهرک، 
فیلم در ورطه تکرار موقعیت می افتد بدون آنکه خط اصلی قصه 
پیشرفتی کند.داستان هایی که فرهاد باید در قالب کاراکتر خود 
پیش ببرد نه چندان جذابیتی دارنــد و نه اجرای تأثیرگذاری و 
همین باعث می شود مخاطب حوصله اش ســر برود و به دنبال 
حفره های فیلمنامه )که کم هم نیستند( بگردد تا همان جذابیت 

ایده اصلی هم رنگ ببازد و فراموش بشود.
از سوی دیگر بازی ساعد سهیلی چه هنگامی که به عنوان یک 
بازیگر آماتور و مضطرب در شــهرک پرسه می زند و چه پیش از 
ورود به شهرک و حین معاشرت با دوســتان و خانواده حقیقی 

خودش، به شدت مصنوعی و ضعیف است.
می توان قبول کرد این اندازه تصنع در بازی و دیالوگ گویی سرد 
و لخت، هم حاصل تلاش فیلمساز برای خلق جهانی مکانیکی و 
بی روح و هم نتیجه تنش و اضطــراب فرهاد در قالب یک بازیگر 
تازه کار بوده است که در محیط نامانوس و غریبی چون آن شهرک 
قرنطینه می شود. اما این ضعف و رخوت بازی سهیلی پیش از ورود 
به شهرک به هیچ شکلی قابل توجیه کردن نیست و اساسا اگر به 
اختلاف سنی کاراکتر و بازیگر، نگاه کنیم به نظر می رسد سهیلی 
چندان انتخاب درستی برای این نقش نبوده است حتی اگر تلاش 
شود با بستن یک کش به موی سر او، چهره یک جوان امروزی 
تئاتری و »کول« به او داد!  شاید اگر فیلمساز جسارت بیشتری 
در خلق جهانی تماما سوبژکتیو و مالیخولیایی داشت )لحظاتی از 
این دست در فیلم وجود دارند که کم رمق اند و از دست می روند( 
یا علاوه بر اید ه مرکزی فیلم، داســتانک های فرعی متنوع تر و 
پیچیده تری برای کاراکترهای اصلی شــهرک طراحی می شد 

)نظیر آن چیزی که در ترومن شوی پیتر وایر می بینیم(، 
نواقص فیلم این چنیــن پررنگ به نظــر نمی آمدند.

پسربچه هایی که در انتهای دهه 60 مقابل دوربین کیارستمی 
نشســتند و اغلب با ترس از فواید درس خواندن و مشق نوشتن 
گفتند، حالا خودشان پدر شده اند و داستان همچنان ادامه دارد. 
مهران نعمت اللهی و اشکان نجاتی سازندگان فیلم مشق امشب، 
راه دشــواری را پیموده اند. جز یافتن بچه های فیلم مشق شب، 
ادامه تجربه جسورانه کیارســتمی و کوشش برای به روز کردن 
موقعیت های ترسیم شده در آن فیلم، چالش اصلی سازندگان 
مشق امشب بوده است. در این مستند سازندگان کوشیده اند تم 
کیارســتمی را در قالبی امروزی ادامه بدهند. اگر در مشق شب 
حضور کیارستمی در فیلم، به گفته خرده گیران لحن بازجویی را 
به فیلم می داد، سازندگان مشق امشب تلاش کرده اند از ورود به 
چنین ورطه ای پرهیز کنند. نکته مهم مستند مشق امشب و نقطه 
تمایزش با فیلم کیارستمی، تأکید بر فاصله طبقاتی و تأثیر این 
موضوع بر مسئله آموزش است. دستاورد اصلی مشق امشب هم 
در همین نقطه است و فیلم از این نقطه محوری است که تبدیل به 

اثری در امتداد مشق شب کیارستمی می شود و نتیجه 
اینکه مشق امشب به مراتب تلخ تر از مشق شب است.

یادداشت

روزنامه نگار
بهنود امینی

سینمابهکسیارثنمیرسد
گفت و گوی همشهری  با  یوسف حاتمی کیا

سقوط یک امکان

مشق شب، 3۰ سال بعد

  به شب طلایی برســیم. براساس خلاصه داستانی که 
منتشر شده این فیلم درباره روابط پیچیده خانواده ای 

است که در دوران کرونا با بحرانی جدی مواجه می شوند. ایده اولیه از کجا آمد؟
ایده اولیه از یک نگرانی و دغدغه شکل گرفت؛ درست زمانی که در حال نگارش فیلمنامه 
دیگری بودم و تصور نمی کردم روزی این ایده را تبدیل به فیلمنامه کنم. زمانی هم که نوشتن 
طرح شب طلایی را آغاز کردم، ناامید از امکان فیلمسازی شده بودم، چراکه چندین فیلمنامه 
قبلم تا مرز ساخته شدن رفته و هرکدام به دلایلی که عمدتا مالی بودند، متوقف شده بود. 
آنقدر ناامید بودم که زمان پایان طرح فیلمنامه، به این فکر افتادم که آن را تبدیل به رمان 

کنم. شاید بشود شب طلایی را غم نامه من توصیف کرد.

براساس ایده دور هم جمع شــدن اعضای یک خانواده، فیلم های ایرانی و 
خارجی خوبی ساخته شــده. معمولا این ایده زمینه ســاز بیرون ریختن 
کدورت ها و ناراحتی ها و به طور کلی تضادها و تفاوت های آدم هاست. در شب طلایی 

هم این فضا وجود دارد؟
بله، دقیقا درست گفتید. این پلات، کاربرد بسیار خوبی برای بیان تضادها بین آدم ها دارد. 
اما من سعی کردم در بســتر ژانر معمایی و ملودرام پیش بروم تا ریتم کار حفظ و مخاطب 
تا انتها با فیلم همراه بشــود. امیدوارم که در این کار موفق بوده باشم و تماشاگر ناراضی از 

تماشای فیلم بلند نشود.

برای نخستین کار بلند، تجربه کار با بازیگران در یک محیط بسته چطور بود؟
بسیار بســیار ســخت. با فیلمنامه ای طرف بودم که همه افراد آن باید تبدیل به 
شــخصیت می شــدند و پرداخت حدود 18کاراکتر، آن هم در یک فیلم سینمایی با زمان 
محدود، کار بسیار سختی بود. بیشتر سکانس های فیلم شــلوغ بودند و من از همان اوایل 

فیلمبرداری متوجه شدم که نمی توانم با دکوپاژ از پیش تعیین شده سکانس ها را فیلمبرداری 
کنم، چراکه روح کار از بین می رفت و حرکت بازیگران خشــک و ماشــینی می شد، برای 
همین جز تمرین هایی که در زمان پیش تولید انجام داده بودیم، قبل از شروع هر سکانس، 
با بازیگران تمرین می کردم و میزانسن حرکتی آنها را قطعی می کردیم و بعد از آن بود که 
دوربین وارد می شد. البته که یک دکوپاژ ذهنی از هر سکانس داشتم اما کاملا رها برخورد 
می کردم تا روح هر سکانس به درســتی دربیاید؛ چون اگر این کار را انجام نمی دادم، این 

خانواده به درستی شکل نمی گرفت.

چطور به ترکیب فعلی بازیگران رسیدید؟
قبل از شروع پیش تولید، قصد داشتیم به دلیل نیازمان به تمرین های زیاد از بازیگران 
تئاتر استفاده کنیم و البته که بودجه محدود کار هم بی تأثیر نبود. اما با شروع پیش تولید این 
ذهنیت کمی تغییر پیدا کرد و در نتیجه، خانواده فیلم را جمعی از بازیگران شناخته شده سینما 
و بازیگران خبره تئاتر تشکیل دادند. بسیار ممنونم از تک تک بازیگران شب طلایی که مانند 

یک خانواده کنارم بودند و این حس به وضوح در پشت صحنه هم وجود داشت.

ادامه از 
صفحه21

مستند فجر

روزنامه نگار
ناهید پیشور

مستند» مشق امشب« ادامه فیلم معروف کیارستمی است

حســین دارابــی، کارگردان 
»هِنــاس« می گویــد اگر به 
جای انتخاب درام عاشــقانه 
و دلهره آور بــرای این فیلم، 
به دنبال یک روایت امنیتی از 
این قضیه بود کار با ملاحظات شدیدی مواجه می شد و چه بسا 
اثر به سمت نشدن و به سرانجام نرسیدن پیش می رفت، پس 
همراه با گروه سازنده تصمیم گرفتند تا از فضاهای دیگر دوری 
کنند. هناس شاید متفاوت ترین عنوان برای یکی از فیلم های 
حاضر در بخش سودای سیمرغ چهلمین جشنواره فیلم فجر 
باشد؛ کلمه ای که به معنای نفس است و شاید بتوان گفت که 
تغییر نام دومین ساخته حسین دارابی از »صورت فلکی« به 
هناس درست و به جا اتفاق افتاده است. علاوه بر نام این فیلم، 
موضوع اثر نیز توجه مخاطب را به خود جلب می کند؛ چراکه 
روایتی رازآلود از داستانی واقعی در دهه9۰ جامعه ایران در 

ژانر بیوگرافی است.
حسین دارابی در جدیدترین اثر خود همانند فیلم اولش یعنی 
»مصلحت« باز هم به سراغ یک سوژه ملتهب و سیاسی رفته 
است که نشان از دغدغه فیلمساز دارد و از تشویش های زنی 
می گوید که در آستانه از دســت دادن تمام زندگی اش است؛ 
این زن کسی نیست جز شهره پیرانی، همسر شهید داریوش 
رضایی نژاد که فیلمساز زندگی این فرد را سوژه اثر خود قرار 
داده اســت. داریوش رضایی نژاد یکی از شهدای هسته ای 
است که مرداد ســال9۰ مقابل منزل خود و چشمان همسر و 
فرزندش به شهادت رسید. در حقیقت همین موضوع که بسیار 
تلخ و غم انگیز است، برای ســازنده اثر به لحاظ خلق لحظات 
دراماتیک، جذاب شده و به سراغ ساخت اثری با این موضوع 

رفته است.
هناس در عین حال که گریزی به حساسیت های شغلی داریوش 
رضایی نژاد می زند اما به او نزدیک نمی شود و قصه را امنیتی 
نمی کند بلکه از زاویه ای جدید قصه را از زبان همســر شهید 
بازگو می کند. آنچه  در ادامه می خوانید گفت وگوی کوتاه ما 
با حســین دارابی، کارگردان هناس، درباره دغدغه هایش در 
فیلمسازی و برگزیدن قصه ای تازه با روایت جدید برای خلق 

دومین اثرش است.

آقای دارابی! شــما با فیلم اول خود یعنی مصلحت، 
نشان دادید که مسائل و دغدغه های اجتماعی و روز 
برایتان اولویت دارد. بهتر است نخســتین سؤال را اینگونه 
بپرسم که چقدر پرداختن به موضوعات انقلاب اسلامی و کشور 

برایتان موضوعیت دارد؟ 
هر کارگردان و اساسا هر هنرمندی در جامعه دغدغه هایی دارد اما 
در انتخاب کارها به سراغ قصه ای می رود که بیشتر او را درگیر  کند؛ 
چراکه هر فیلمسازی دغدغه هایش را در قالب قصه هایی که بیشتر 
درگیرش می کند، می آورد؛ پس مهم ترین اصل داشــتن قصه ای 

جذاب برای گنجاندن دغدغه ها و یا روایت قصه در قالب آن است.
همچنین از نظر من دغدغه های انقلاب اسلامی و کشور یکی  است، 
البته تصور ما بر این است که اگر بخواهیم اثری براساس دغدغه های 
انقلاب اسلامی بسازیم حتما باید به سراغ موضوعات خاص برویم 
اما برخی مواقع مسائلی مانند طلاق، اعتیاد و آب که باعث بحران 
در کشور می شود و امنیت ملی را به خطر می اندازد، می تواند جزو 

دغدغه های اجتماعی باشد و محدود به موارد خاص نمی شود.
شــما به جای روایت امنیتی از یک قضیه،یک درام 
عاشقانه و دلهره آور را خلق کردید. این نوع روایت 

انتخاب شما بود؟

انتخاب این نوع روایت نتیجه مذاکره من، محمدرضا شفاه و احسان 
ثقفی بود. در حقیقت ما 3نفر زمانی که قصد انجام کاری را داشته 
باشــیم مدت ها درباره آن فکر می کنیم تا به این نتیجه برسیم که 
از چه زاویه ای به ســوژه بپردازیم. برای پرداختن به سوژه  هناس 
اتودهای بسیار زدیم و طرح را بارها بالا و پایین کردیم اما در نهایت 
به این نتیجه رســیدیم که داســتان را از زبان خانم پیرانی روایت 
کنیم و از طریق ایشان زندگی را ببینیم. ما در قصه نزدیک داریوش 
رضایی نژاد و حتی کار ایشان نمی شویم بلکه دغدغه های این زن 
را که تحت فشار است و می خواهد شاکله زندگی اش را حفظ کند، 

به تصویر کشیدیم.
اگر می خواســتیم یک روایت امنیتی از این قضیه داشته باشیم با 
ملاحظات شدیدی مواجه می شدیم و چه بسا کار به سمت نشدن 
و به سرانجام نرســیدن می رفت پس بدین نتیجه رسیدیم تا یک 

ملودرام عاشقانه بسازیم و از فضاهای دیگر دور شویم.

هناس یک روایت زنانه دارد. چقدر همسر شهید با 
شما همراه بوده است؟ 

ارتباط مستمر با خانواده شهید برای پرداختن به این نوع سوژه ها 
بسیار مهم است. در ابتدا نمی دانستیم همسر شهید چه واکنشی 
قرار است نشان بدهد و آیا می پذیرد اثری درباره همسرش ساخته 

شــود یا نه اما خوشبختانه ایشان به شــدت با ما همراهی کرد. در 
حقیقت خانم پیرانی تنها نسخه ای از فیلمنامه را خواند و تا پایان 
پروژه به ما اعتماد کرد تا هناس را درباره زندگی همسرش بسازیم. 
جالب است بدانید زمانی که برای نخستین بار فیلم را برای ایشان 
به نمایش گذاشتیم، شاید در حدود 30دقیقه بعد از تماشای فیلم 
اشک ریخت و بارها از ما تشکر کرد. در حقیقت عکس العمل ایشان 

بار سنگینی را از دوش ما برداشت.

همکاری شما با سازمان سینمایی حوزه هنری از فیلم 
مصلحت آغاز شد. علت اینکه ایده دومین اثر خود 
یعنی هناس را با حوزه مطرح کردید، چه بود؟ آیا پیشــنهاد 

ساخت این فیلم از جانب شما بود؟
بله. ایده این اثر ســینمایی از ســوی ما به ســازمان ســینمایی 
حوزه هنری مطرح شــد و دوســتان بسیار اســتقبال کردند که 
در نهایت منجر به ســاخت هناس شــد. همچنیــن باید بگویم 
که نخســتین تجربه ما در همکاری با سازمان ســینمایی حوزه 
هنــری در فیلم مصلحت اتفــاق افتاد؛ اثری که حوزه پشــت آن 
ایستاد و کار نشــدنی را به شــدنی تبدیل کرد پس به دلیل آنکه 

تجربه خوبــی را در نخســتین همکاری کســب کرده 
بودیم پیشــنهاد جدید خود را نیز با حوزه مطرح کردیم.

»هناس« از    روایتی امنیتی تا ملودرام
حسین دارابی، از تجربه ساخت  فیلم »هناس« می گوید

     خانم پیرانی تنها نسخه ای از 
فیلمنامه را خواند و تا پایان پروژه به ما 

اعتماد کرد تا هناس را درباره زندگی 
همسرش بسازیم

گفت و گو

روزنامه نگار
سپیده شریعت رضوی

»دسته دختران« همه آنچه مدیران 
فرهنگی برای نمایش دستاوردهای 
انقلابی به آن نیــاز دارند را یکجا در 
اختیار آنها قرار داده اســت؛ از دفاع 
قدرتمند، شگفت انگیز و غرورآفرین 
شــهروندان غیور و مظلوم جنوب کشــور )در آغازین روزهای جنگ 
تحمیلی( گرفته تا رشــادت، پایمردی و شــجاعت های رشک برانگیز 
شیرزنانی که همدوش و همپای سربازان رشید و راست قامت وطن در 
خط مقدم مقابله با نیروهای عراقی حضور داشتند و لحظه ای در تصمیم 

خود برای بودن و ماندن تردید نکردند.
اینجا اما برخلاف همیشه، ماجرای اصلی، داستان به عقب راندن دشمن 
و پیروزی نیروهای خودی نیست. دسته دختران به شکلی باورنکردنی 
داستان سقوط خرمشهر پس از خروج آخرین گروه از مردم این شهر و 
عبور غمگینانه آنها از روی پل معروفی است که این شهر زیبا و غمگین 
جنوبی را به آبادان پیوند می دهد. روایتی از زخم عمیق و دردناک وداع 
با خرمشهر که از چهارم آبان 59تا ســوم خرداد 61)روز بازپس گیری 

شهر( به درازا کشید. از این زاویه می توان شهامت فیلمساز در نمایش این 
هنگامه عظیم و مهارنشدنی را ستود و فیلم را در سایه چنین موفقیتی رها 
کرد. اما توقعی که عنوان اصلی فیلم )یعنی دسته دختران( در ذهن ایجاد 
می کند، از همان ابتدا و حتی پیش از آغاز تیتراژ رنگ می بازد. جایی که 
یک رزمنده خسته و عصبانی به گروه خانم های حاضر در نخلستان های 
خونین خرده می گیرد )که جای شما پشت جبهه هاست( و همه آنها به 
غیراز یک نفر- که به درستی اســلحه را ناموس خود می داند- بی هیچ 
مقاومتی سلاح های خود را به او تحویل می دهند و با پای پیاده به شهر 

برمی گردند!
در حقیقت می توان گفت تصویر حرکت خســته  و بی هدف آنها از عمق 
جاده ای که خورشید دم غروب هم بر آن سایه انداخته، پیش بینی وضعیت 
نه چندان محکم چند زن و به تعبیر خود فیلم، دخترانی است که ظاهراً 
قرار است در کنار هم یک دسته راه بیندازند و توانایی ها و توانمندی های 
خود را به رخ فرماند هــان و رزمنده های حاضر در خط مقدم بکشــند. 
دخترانی که حتی تا پایان فیلم هم معلوم نمی شود سردسته اصلی آنها 
دقیقاً چه کسی است و با وجود آن همه نیروی جنگی چرا آنها باید برای 
آوردن تجهیزات نظامی به انبار مهمات دژ )یعنی آخرین سنگر خرمشهر 
پیش از ســقوط( مراجعه کنند! این موقعیت وقتی جالب تر می شود که 
فیلمساز با وجود اضافه شدن یک خانم دکتر جوان و کم تجربه به جمع آنها 
)کسی که در قلب شهری در حال سقوط، در یک خانه اشرافی بسیار تمیز 

و لوکس زندگی می کند!( حضور زنانه چنین دسته خلوت و چند نفره ای 
را در دل آن همه تیر و تفنگ و انفجاربه صلاح نمی بیند و به شکلی کاملًا 
ناگهانی کاری می کند تا یک رزمنده شوخ و سرگردان )حسین سلیمانی( 
که خیلی اتفاقی سر راه آنها قرار گرفته، خود را به وانت این گروه رسانده و با 
آنها همسفر شود. تمهیدی که به غیراز یک رگه کم رنگ و از کار در نیامده 
عاشقانه، و یکی دو لحظه طنزآمیز اما کم مایه، نه چیزی به خط داستان 

اضافه می کند و نه به سرنوشت نهایی آن رنگ دیگری می زند.
در چنین وضعیتی دسته دختران که ظاهراً قرار بوده راوی رشادت های 
زنان گمنام و حاضر در جنگ باشــد، بیشــتر به یک »رئالیتی شــو« از 
حضور چند زن در دل یک شهرک ســینمایی بزرگ تبدیل شده است! 
زنانی که برای کسب موفقیت در چنین مســابقه ای باید از گذرگاه ها و 
موانع مختلفی عبور کنند و خطرها و دشــواری های متعددی را از سر 
بگذرانند تا راه رســیدن به خط پایان را بیابند. و در این مســیر پر فراز 
و نشیب آنچه منطق داســتانی چنین فیلمی را متزلزل می کند اصرار 
فیلمساز و گروه نویسندگان فیلمنامه بر ماموریتی است که به شهادت 
یکی از دیالوگ های غیرتأکیدی فیلم، از سوی فرمانده محمد جهان آرا 
به دسته دختران ابلاغ شده است. گروه چند نفره ای که نه آن قدر نیرو و 
امکانات دارند که در سریع ترین زمان، باقیمانده انبار مهمات را به شهر 

برسانند و نه چنان توانمند هستند که  هنگامه یورش دشمن 
کاری از پیش ببرند. آنها فقط دســته دختران هستند. همین!

اسم رمز: محمد جهان آرا

یادداشت

منتقد و مستند ساز
امید نجوان

نگاهی به فیلم »دسته دختران«
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یوسف حاتمی کیا در نخســتین تجربه حرفه ای مستقلش 
تلاش کرده خود را از زیر سایه نام و شهرت پدرش خارج کند 
و با انتخاب موضوعی پرپیچ وخم و نزدیک شدن به مایه های 
روان کاوانه و طراحی ساختاری دشــوار و پرجزئیات، ثابت 
کند که عنوان »فیلم ســاز« را به ارث نبرده و سینما برایش 
جدی اســت. هرچند امضای ابراهیم حاتمی کیا به عنوان 
تهیه کننده فیلــم، در تیتراژ آمده ولی حاتمی کیای پســر 
می گوید که پــدرش در طول فیلم برداری فقط 2 بار ســر 
صحنه حاضر شده و اصرار داشته که در محدوده حرکت او 

به عنوان کارگردان قدم نگذارد. 
به هر حال برای پسران نورســیده، چالش بزرگی است که 
خود را از ســیطره نام پدران نامدارشــان رها کنند و نشان 
دهند که »آقازاده سینمایی« نیســتند؛ به خصوص بعد از 
شاهکار کارگردان زاده قبلی، که فیلمش نه تنها با اعتراض 
و سرزنش منتقدان مواجه شد که نمایانگر بی استعدادی و 
شکم سیری محض بود. مثل اثری تفننی که به لطف روابط 
پدر، با دوربین و امکانات حرفه ای گرفته شده و کوچکترین 
بارقه استعداد یا حتی عشق به سینما را بازتاب نمی دهد؛ و 
البته باعث می شود دل مان برای آنهایی که فیلم شان بیرون 
از جشــنواره مانده بدجوری بســوزد، چون هرچه ساخته 

باشند نمی توانسته از این یکی بدتر بوده باشد!
طبیعتاً چنین حرکت های نســنجیده ای کار را برای سایر 
کســانی که با نســبت فامیلی روی صندلــی کارگردانی 
نشسته اند نیز سخت تر می کند و بدبینی عمومی را نسبت به 
میزان لیاقت آنان گسترش می دهد. اما فیلم حاتمی کیای 
پسر هرچه باشــد لااقل چنان معجون بی مزه و بی معنایی 
نیســت. فیلمی با موضوعی پیچیده، پربازیگر و پرتنش که 
قصة آن در یک فضای بسته می گذرد و به شیوة داستان های 
آگاتا کریســتی، کلک و دروغ و سوءظن و مچ گیری در بین 
یک فامیل بزرگ را به تصویر می کشد که شاید نمادی از یک 

جامعه بیمار و ریاکار باشد.
 تناظری که بین فضای داخلــی خانواده و محیط کلی یک 
اجتماع هزارتکه و نامنسجم ترسیم شده، بستر نمادپردازی 
را فراهم می کند و به خیلی از اشارات فیلم مفهومی کنایی 
می دهد. این یک چشــم انداز پرتناقض اســت از جامعه ای 
که ظاهرا یکدیگر را دوســت دارند و به هم وابسته اند اما در 
واقع دریایی از سوءظن و سوءتفاهم از یکدیگر جدای شان 
می کند و کافی ا ست یک رشته نازک پاره شود تا همه چیز 
از هم فروبپاشد؛ مثل گیاهی که ساقه اش را زورکی با نخی 
نازک سرپا نگه داشته اند و هر لحظه احتمال می رود از کمر 

بشکند.
انتخاب فضای بســته و کنار هم گذاشتن شخصیت هایی با 
ریشــه ها و هویت های متفاوت، یادآور آژانس شیشه ای و 
ارتفاع پست است؛ فیلم هایی شلوغ و نفس گیر که ماجرای 
آژانس... در یک دفتر هواپیمایی اتفــاق می افتد و حوادث 
ارتفاع پست در داخل یک هواپیمای مسافربری. اینجا اتفاقا 
کار سخت تر هم هســت چرا که در آژانس... پرداخت قصه 
بیش تر حول محور حاج کاظم و عباس دور می زد در حالی 
که در شــب طلایی، جدا از مادر بیچاره که ناظری ساکت 
و صامت است، بیش تر شــخصیت ها به عنوانِ اعضای یک 
فامیل، محور اصلی قصه اند و قهرمان مشخصی وجود ندارد. 
جمعی از آدم های ناهمگن که گویی همگی پشت نقابی از 
آداب دانی و مسالمت و محبت ساختگی پنهان شده اند. در 
ابتدا خوب و مثبت و مهربان اند امــا در پیچ قصه تبدیل به 
موجوداتی متقلب و ریاکار می شوند که هر یک انگشت اتهام 
را به سمت دیگری می گیرد و فرض را بر شرارت و فساد همه 
می گذارد؛ شاید چون در آیینه چنین می بیند و تجربه هایش 

او را به چنین قضاوتی می رسانند.
شب طلایی، فیلم کامل و بی اشکالی نیست، اما ریتم متوازنی 
دارد و درست اوج می گیرد، روند روایی اش یکدست است و 
ترکیبی از شــخصیت ها را کنار هم چیده که وجوه اخلاقی 
مختلفی را بازتاب می دهند و می توان درباره نیت ها و نحوه 
تکامل شخصیت و منش هر یک مدت ها فکر کرد که چگونه 
جامعه ای ســالم به ناگاه تبدیل به میدان جنگ می شود و 

همه به جان هم می افتند. 
کارگــردان برخــی از ارجاع هــا را فکرشــده در فیلمش 
گنجانــده، از جمله تقارن میان چاله و قبر که گویی شــب 
تولد مــادر را به مراســم پیش از مرگــش تبدیل می کند، 
و انتخاب طلا بــه عنوان اســتعاره ای از پاکی گمشــده و 

ارزش هــای بی بها شــده، کــه همه از دســتش 
داده اند و هر کســی بــه دنبال مقصــر می گردد.

یادداشت

منتقد
شاهینشجریکهن

چقدر از نگاه ابراهیم حاتمی کیا به عنوان تهیه کننده در اثر نهایی وجود دارد؟
به نظرم پاسخ این سؤال را باید از مخاطبان و منتقدان عزیز جویا بشوید.

جشنواره چهلم یک پوست اندازی برای سینمای ایران محسوب می شود. 
این تغییر را چطور می بینی؟

این پوست اندازی چند سالی است که آغاز شده و سینمای ایران در هر شاخه ای شاهد حضور 
جوانان باایده و پرانگیزه ای است که هر کدام پله ای محسوب می شوند برای رو به  جلو بردن 
صنعت سینمای ایران. طبیعتا درخشش هر کدام از این عزیزان باعث می شود راه برای ورود 
تازه نفسان دیگر هموارتر شود. در حوزه فیلمسازان تازه نفس که چند سالی است شگفتی ساز 
جشنواره فجر هستند، بسیار اتفاق میمونی رخ داده  است. این فیلمسازان به تهیه کنندگان 
و سرمایه گذاران یادآوری می کنند که تمام نام های بزرگ سینما روزی گمنام بودند و باید 

به آنها اعتماد کرد.
آینده سینمای ایران را چطور پیش بینی می کنید؟

روشن، دلربا و عمیق... . با نسلی از فیلمســازان مواجه هستیم که به دلیل ورود 

دوربین دیجیتال و راحت شدن امر فیلمســازی حتی با یک موبایل می توانند تجربه های 
مختلفی در حوزه فیلمســازی و بیــان اندیشه هایشــان انجام دهند و همیــن امر باعث 
کارآزمودگی شان شده  است. از سمتی دیگر، فردیت در فیلمسازان نسل جدید به مراتب از 
گذشته بیشتر است، چراکه شرایط حاکم بر جامعه مانع شکل گیری مفاهیم مشخص و غالب 
شده  است. تا اواخر دهه 70 خورشیدی جامعه ایران متاثر از انقلاب و جنگ بود و همه آثار 
و اندیشه ها به نوعی تعریف دهنده فاصله خود با این حوادث بزرگ تاریخی بودند، اما در این 
روزگار شما به فراخور زیست تان زاویه نگاه و جهان بینی پیدا می کنید و همین باعث تفکیک 

بیش ازپیش فیلمسازان از یکدیگر شده  است.

کارگردان مورد علاقه ات در سینما، البته جز پدر، هم ایرانی و هم خارجی؟
مهرجویی، میرکریمی و کوبریک، اسپیلبرگ، تورناتوره، نولان، هانکه.

فیلم مورد علاقه ات؟
در فیلم های خارجی  جــز تمام آثار کوبریک که برایم مثل کلاس درس اســت، 

به یاد نمی آورم با فیلمی به اندازه »فهرست شــیندلر« آنقدر گریه کرده باشم و تا چند روز 
ذهنم را درگیر کرده باشد و البته که »حرفه ای« لوک بسون نیز به نظرم یک شاهکار است. 
فکر می کنم می توانم یک لیست بلندبالا از فیلم های مختلف خارجی نام ببرم. در فیلم های 
ایرانی نیز با حفظ اینکه اثری از پدرم نام نبرم، »اجاره نشین ها«، »سُرب«، »یه حبه قند«، 

»شهر زیبا« و... .

و پیش بینی ات از واکنش تماشاگر ایرانی عاشق فیلم کمدی به فیلم ات؟
هیچ پیش بینی ای ندارم. فقط سعی کرده ام درست قصه بگویم و امیدوارم مورد 

پسند تماشاگران قرار بگیرد.

دوست داری سیمرغ روی شانه ات بنشیند یا کلا در قیدوبند جایزه نیستی؟
ورودم بــه جمــع فیلم هــای فجر بــرای مــن خــودش جایزه محســوب 

می شــود و اگــر هم دوســت داشــته باشــم ســیمرغی گرفته بشــود، برای 
عواملم هســت، چون اگــر همدلی آنهــا نبود ایــن کار به ثمر نمی نشســت.

بی نام پدر
نگاهی به فیلم »شب طلایی«

لادن مستوفی از حضور در سینمای مستقل می گوید

گفت و گو

روزنامهنگار
حامدقریب

     فیلمنامه را خواندم، نخستین چیزی 
که گفتم این بود که چقدر شبیه من است و 
اینکه چقدر دلم می خواست این کار را که 

شخصیت درون فیلم انجام داد انجام دهم

مســعود نقاش زاده که پیش از شروع 
جشــنواره به کرونا مبتلا شــد، برای 
برگزاری نشســت خبری خود به محل 
اصلی برپایی جشنواره در برج میلاد آمد. 
وی قرار بود زودتر به جشــنواره بیاید، 
ولی به دلیل اینکه جواب تست او 2بار مثبت شد، این حضور به تأخیر افتاد.

یکی از ســؤال هایی که از نقاش زاده به عنوان دبیر پرســیده شد، درباره 
کیفیت فیلم هایی بود که در جشنواره حضور دارند. وی در این باره توضیح 
داد: »وقتی یک هیأت انتخاب از حرفه ای های سینما داریم فرض ما این 
است که انتخاب ها درست اســت. ترکیب هیأت انتخاب امسال از جهات 
مختلف صاحب تجربه هستند، ولی رویکردی که برای انتخاب بوده فقط 
مبتنی بر ارزش های ســینمایی نبوده اســت؛ مثلًا تنوع ژانر مهم بوده و 
فکر می کنم حتی اگر فیلم ها را دوست نداریم باید به سلیقه آنها احترام 
بگذاریم. وقتی خودمان می گوییم قانونمداری اصل اســت، جشــنواره 
فجر باید برای فیلم ها پروانه نمایش بگیرد، اما برخی فیلم ها نتوانســتند 
مجوز بگیرند.« وی همچنین درباره برگزاری بخش فرهنگی این دوره از 

جشنواره هم می گوید: »این بخش قرار اســت فرصت تعمق به مباحث 
عمیق را گسترش دهد. در یک سالن محدود نشست هایی برگزار می شود 
و با وجود محدودیت فضا که در سالن افراد کمتری حضور دارند، در شکل 
مجازی تا ۴00نفر هم مخاطب داشته است.« دبیر این دوره از جشنواره 
درباره تمهیدات ســتاد برای برگزاری دوره چهلم نیز یادآور می شــود: 
»3سناریو برای برگزاری جشنواره داشتیم که یکی از آنها برگزاری کامل 
جشنواره با اهالی رسانه، منتقدان و مهمانان و نیز مخاطبان در سینماهای 
مردمی بود. سناریوی 2 حذف نمایش های مردمی بود و آخرین سناریو 
این بود که اگر شرایط وخیم شود تنها داوران به تماشای آثار بنشینند و 
نتایج اعلام شود. تا 5روز قبل از برگزاری جشنواره، هشدارهای عمومی 
به ما داده می شــد، اما هیچ توصیــه ای مبنی بر برگزاری جشــنواره با 
اعمال محدودیت نبود و شــرایط ما به صورت روزبــه روز تغییر کرد و ما 
روزانه برنامه را برای برگزاری هرچه بهتر، روزآمد می کردیم. با شــرایط 
کلی ناگریز بودیم که تغییراتی را در برگزاری جشــنواره ایجاد کنیم.«

اکران فیلم ها در استان ها و شــهرهای دیگر از دیگر موضوعاتی بود که دبیر 
جشنواره درباره آن صحبت کرد، وی می گوید: »در جشنواره چهلم، فروش 
بلیت در سینماهای مردمی نسبت به ســال گذشته افزایش یافت. البته این 
جنبه را که اکران آثار در مراکز استان های سراسر کشور انجام می شود، نباید 

از نظر دور نگاه داشــت که آمار آن هم متعاقبا اعلام خواهد شد.«

دفاع از ترکیب انتخاب فیلم ها

گزارش

روزنامهنگار
فهیمهپناهآذر

نشست رسانه ای جشنواره با تأخیر برگزار شد

عکس:  امیر حسین غضنفری

لادن مستوفی، بازیگر سینما، 
تلویزیون و تئاتر با فیلم »برف 
آخر« به کارگردانی امیرحسین 
عسگری در چهلمین جشنواره 
فیلم فجــر حضــور دارد. 
مستوفی در این سال ها با بازی در نقش هایی که به موضوعات 
خاص اشــاره دارد، خود را به عنوان یک بازیگر دغدغه مند 
معرفی کرده است. او در فیلم »برف آخر« نیز ایفاگر شخصیت 
زن مستقلی است که برای برگرداندن چرخه طبیعت به شرایط 
عادی خود، به شهری ســرد و برفی سفر کرده است. پیرامون 
بازی در این فیلم و به طور شرایط سینمای مستقل ایران با لادن 

مستوفی به گفت وگو پرداختیم.

شخصیتی که در فیلم برف آخر ایفا کردید، ارتباط 
ویژه ای با طبیعت و به ویژه گرگ ها دارد. چه شد که 

به این موضوع علاقه مند شدید و بازی در آن را پذیرفتید؟
وقتی دغدغه محیط زیســتی داشته باشــید و طبیعت، تمامی 
جانداران، گیاهان و زیســت بوم های مختلف برایتان مهم باشد، 

پرداختن به این موضوعات نیز برایتان اهمیت پیدا می کند.

اینطور که پیداست بعد محیط زیستی ماجرا برایتان 
اهمیت زیادی دارد. اگر دوســت دارید در این باره 

توضیح دهید؟
ما بخشی از یک جهان هســتی هســتیم ولی چهارچوبی برای 
خودمان تعریف کرده ایم و می  گوییم جهان برای ماست و باید اینها 
را داشته باشیم و به این صورت زندگی کنیم. به این ترتیب تمام 
ارکان طبیعت را برای پیشبرد اهداف خودمان به دست گرفته ایم 
و بقیه جهان را از یاد برده ایــم. حتما باید ناگهان کرونایی بیاید تا 
متوجه شویم که ما تنها پدیده جهان هستی نیستیم، بلکه بخشی 
از یک مجموعه هستی به شمار می آییم که باید در جای درست 
خودمان قرار بگیریم. اگر آن زمان شما بخش خودتان را منها و 
جهان هستی را نگاه کنید، وقتی دغدغه حفظ این جهان بخشی 
از زندگی تان باشد، دیگر گرگ، گاو، سگ، درخت، پرنده، دریا 
و بیابان برایتان تفاوتی نمی کند، همگی دارای اهمیت است. 
همگی آنها یکپارچگی دارند که اگر هرکدام در جای درست 
خودشان قرار گیرند، همه  چیز درست است. ما آمده ایم و نظم 
بخشــی از جهان را مختل کرده ایم و انتظار داریم که نتیجه 

درست دریافت کنیم؛ این غیرممکن است.

درباره شخصیتی که در فیلم بازی 
کردید بگوییــد؟ چطور درکش 

کردید و به آن نزدیک شدید؟ 
 نگاه شــخصیتی که در فیلم برف آخر 
بازی کردم، بــه یک زیســت بوم در 
منطقه ای اســت که وقتی گرگ ها 
از آن حذف می شــوند، به طور کل 
اکوسیســتم آن منطقــه به هم 
می ریزد؛ چراکه دیگر آن زندگی 
طبیعی کــه باید در پوشــش 
جانــوری آن منطقــه جریان 
داشته باشد، شــکل طبیعی 
را نخواهد داشــت. وقتی یک 
گونه جانوری از چرخه حیات 
حذف می شــود، تبعاتش 
را خیلی از جاهای دیگر 
دریافــت می کننــد. 
تبعات چنین اتفاقی را 
ممکن است، سال ها بعد 
دریافت کنیم؛ به عنوان 
پوشــش های  مثــال 
گیاهی خود را از دســت 
می دهیم و دچار اختلالات 
اقلیمی می شویم. این کاراکتر 
در فیلم برف آخر می خواســت 
که این نظم را به شــکلی که در 

گذشته ها بوده است، برگرداند.

 باتوجه به صحبت های شما می توان حدس زد که این 
شخصیت از لحاظ دیدگاهی خیلی به لادن مستوفی 

نزدیک است؟ 
بله. خیلی زیاد. زمانی که فیلمنامه را خواندم، نخســتین چیزی 
که گفتم این بود که چقدر شــبیه من اســت و اینکه چقدر دلم 
می خواست این کار را که شخصیت درون فیلم انجام داد انجام دهم. 
به هر حال تا به حال برای گرگ آزاد کردن به جایی نرفته ام، ولی 
خیلی دلم می خواست این کار را انجام دهم. حداقل اگر در واقعیت 

این کار را نکردم، در فیلم انجام دهم.

در این سال ها به نسبت گذشته کمتر شما را در آثاری 
دیده ایم. خودتان در نشست خبری فیلم گفتید که 

کارهایی داشتید ولی دیده نشدند...
فیلم هایی داشتم که اکران درست نگرفتند و بیشتر در بخش هنر و 
تجربه به نمایش درآمدند و نتوانستند به اندازه ای که باید در معرض 

نگاه مخاطب قرار بگیرند.

به هر ترتیب شما به عنوان بازیگر در کنار فیلمساز و 
دیگر عوامل تلاش بســیاری برای تولید یک فیلم 
انجام دادید، ولی آن اثر به هر دلیلی دیده نشــده است. فکر 

می کنید این اتفاق به چه دلیل رخ می دهد؟
چند سال پیش در فیلم »۴7« بازی کردم که بسیار فیلم خوبی بود. 
حتی من به خاطر بازی در آن فیلم از جشنواره ای در کشور برزیل، 
جایزه بازیگری گرفتم. فیلم در جشنواره های بسیاری دیده شد و 
مورد توجه قرار گرفت. به هر ترتیب بازیگران خوبی داشت و فیلم 
خوبی بود ولی این فیلم در چرخه اکران سینمای ایران هیچ جایی 
نداشــت. وقتی ما درباره مافیا اکران صحبت می کنیم، به ما خرده 
می گیرند اما وقتی فیلم هایی که با ســرمایه های شخصی و بدون 
حمایت جایی ساخته شــده اند قربانی می شوند، آن تهیه کننده و 
فیلمساز دیگر نمی تواند فیلم تولید کند. بازیگری که در آن فیلم 
به ایفای نقش پرداخته است، ۴سال نتیجه کارش دیده نمی شود. 
انتخاب من هم نقش ها و فیلم هایی اســت که حرفی در آن داشته 
باشــد. به هر حال دلم می خواهد از فیلمســازهایی که شاید این 
فرصت برای آنها کمتر به وجود می آید که دیده شوند حمایت کنم.

در این ســال ها بیشــتر در فیلم هایی حضور پیدا 
کرده اید که موضوع آنها بیشتر در سینمای مستقل 
ایران یافت می شود که در جهان افتخارات بسیاری به دست 

آورده است. شرایط این سینما را چگونه ارزیابی می کنید؟
لزوما همه فیلمسازهای مســتقل فیلم های خوب نمی سازند اما 
اگر این جریان قطع شود و فرصتی برای فیلمسازهای مستقل که 
نگاه متفاوتی نسبت به سینمای تجاری و ژانرهای معمول سینما 
همچون اجتماعی دارند فراهم نشود اتفاق خوبی را شاهد نیستیم.

اکنون ژانرهای ســینمای ما به چند گزینه محدود شده اند؛ چون 
بازار خاص خودشان را دارد. به هر حال دست اندرکاران این آثار نیز 
به بازگشت سرمایه و دیده شــدن کار فکر می کنند ولی سینمای 
تجربی در جهان وجــود دارد که تعریف آن متفــاوت از این مدل 
است. اگر سینمای تجربی به شکل درســت خود در سینمای ما 
اتفــاق بیفتــد، از درون آن خیلی فیلمســازها و فیلم های خوبی 

بیرون می آید.
فیلم هایی که در یک زمانی ویترین ســینمای ایران بودند، از آن 
دست آثاری هستند که کسی در ابتدا فکر نمی کرد قرار است دیده 
شوند و نگاه جهانی را به دنبال خودشان داشته باشند ولی عده ای 

از آدم ها پای حرف خودشان ایستادند و عده ای هم از این فیلم ها 
حمایت کردند. اکنون ما نقش حمایتگــر در بخش تولید فیلم را 
کم داریم. نمی دانم مســئول آن چه کسی اســت؛ شاید سیستم 
دولتی باید وسط بیاید و با میانداری خود بخشــی از این بار را به 

دوش بکشد.

فکر می کنید چرخه اکران و مافیایی که به آن اشاره 
کردید باعث دیده نشدن سینمای مستقل ما شده 

است؟
فکر می کنم بیشــتر از هرچیز، نگاه دولتی باید آثار مســتقل را 
حمایت کند. درواقع باید یک موقعیتی را ایجاد کنند که این کارها 
دیده شوند. بله. سینمای تجاری باید باشد و کسی هم نمی تواند 
به نظام اکران دیکته کند که شما حتما باید فلان فیلم را اکران 

کنید. به هر حال آنها نگاه سلیقه ای خودشان را دارند.
ولی به عنوان مثال ما در بخش ســینمای کوتاه فیلمســازهای 
خیلی خوبی داریم که آثار خوبی تولیــد می کنند که هیچ وقت 
دیده نمی شــود. به هر حال باید شــرایطی فراهم و در آن کار 

فیلمسازهای مستقل نیز دیده شود.

مستقل از فعالیت های سینمایی که دارید، در این 
سال ها در نمایش هایی نیز به ایفای نقش پرداختید. 

آیا فعالیت خود در تئاتر را همچنان ادامه می دهید؟
من در تئاتر خیلی ســختگیرم و هــر کاری را قبول نمی کنم. 
چون واقعا از کار صحنه لذت می بــرم، نمایش حتما باید یک 
چیزی داشــته باشــد که بتوان روی آن کار کرد.  شکر خدا تا 
این لحظه تئاترهایی کار کردم که همگــی جزو نمایش هایی 
اســت که خیلی اقبال تماشاگر داشــته و مردم آن را دوست 
داشــتند. ســعی می کنم بــه همیــن صــورت انتخاب های 
گزینه ای داشــته باشــم که توقع تماشــاگر برطرف شود. در 

آینده نزدیک قرار اســت یک تئاتر خــوب کار کنم 
که بــه زودی خبرهــای آن نیــز پخش می شــود.

درمیانگرگها
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جایگاه جشنواره تئاتر فجر
 در تئاتر ایران

ســخن گفتن از تأثیر عمیق و اعتلای بخش هنر- به ویژه 
هنر نمایشی- بر جامعه و مردمانش، سخنی است بدیهی و 
بدون نیاز به استدلال. حتی تماشاگرانی که برای سرگرمی 
به تئاتر می روند، می دانند که این ســرگرمی از نوعی دیگر 
است. دیدن نمایش، چون آیینی بالنده، پالاینده و پرمعنا 
به زندگی آدمیان غنا، رنگ و معنا می دهــد. اما برگزاری 
این آیین شــرایط و لوازمی دارد، کارگزاری دلســوز و دانا 
می خواهد،  هنرمندانی حســاس و توانا می طلبد و خلاصه 
مایه لازم دارد. مهم تر از همه اینها تئاتر محتاج تماشــاگر 
است. نفس تماشــاگر چون بادی اســت که باید به بادبان 
نمایش بوزد تا کشــتی به حرکت درآید. تنها بــا تأثیر بر 
تماشــاگر و الهام متقابل از آرمان ها و آلام مردم است که 
ناخدا قادر خواهد بود کشتی اش را به کرانه دلخواه برساند.

حضــور داوطلبانه و توأم بــا رغبت عموم مــردم به عنوان 
تماشــاگر از ارکان وقوع یک اتفاق نمایشــی است. آنکه 
از ســروظیفه یا محض احترام، به انگیــزه رقابت با گروه 
نمایشــگران یا برای تأیید دیدگاه های فرهنگی اجتماعی 
یا نقادانه اش - و یا هر علت دیگری- غیــراز درآمیختن با 
تجربه ای لذتبخش و شــرکت در آیینی دســته جمعی به 
تئاتر می آید، چیزی را بــا خود می آورد کــه مانع ارتباط 
ثمربخشــی او با نمایش خواهد بود. اجبــار، ادای وظیفه، 
رقابت، پیشــداوری و حتی انگیزه های آموزشی )آموختن 
فوت و فن های گروه نمایش( شائبه ای در جامعیت تماشاگر 

عام است.
سال هاســت در ایران این ســخن که »تئاتر هنر خواص 
است و سینما هنر عوام« مسلم فرض شــده است، اما این 
ناشی از طبیعت تئاتر نیســت. این بیماری تئاتر ماست که 
فقط فرهیختگان، تحصیل کردگان، روشــنفکران و خود 
هنرمندان، هنرمندان تئاتر باشــند. اگر تماشاگران تئاتر 
در فصول تئاتری سال، خاص هستند، در جشنواره ها این 
خاص بودن محدودتر می شود. چرا که کارگردانان، بازیگران، 
کارشناســان، مهمانان داخلی و خارجی، داوران، مقامات 
رسمی، مســئولان اجرایی و... کمتر جایی برای تماشاگر 

بالقوه داوطلب احتمالا و مشتاق باقی می گذارند.
چنین است که جشنواره بنا به ماهیتش نمی تواند اهداف 
اصیل هنری را که ناظر به ارتباط بی واســطه و بی شــائبه 
تماشاگر و هنرمند اســت، دنبال کند. محدودیت سالن ها، 
بی توجهی مطلق به ســاخت ســالن های جدید،  اکتفا به 
مجموعه تئاتر شهر و چند سالن دیگر، تهران محوری و موارد 
دیگر )که درباره آنها در بخش دوم بیشتر صحبت می کنیم( 
ســبب شــده اســت که برخی نمایش های تهرانی، همه 
نمایش   های خارجی و تقریبا همه نمایش های شهرستانی 

فقط در جشنواره اجرا شوند.
به دیگر سخن، برخی گروه ها- مشخصا شهرستانی ها- فقط 
برای جشــنواره کار می کنند. آنها حتــی امکان حضور در 
تمامی مدت برگزاری جشنواره را نیز ندارند. متن و شیوه ای 
را نیز که برمی گزینند متناســب با حال و هوای جشنواره 
اســت و در گفت وگو با آنها در می  یابی که اساسا بستر لازم 
برای اجرای چنین نمایشــی در شهرستان وجود ندارد. در 
آنجا یا اصــلا کار تئاتر نمی کنند و یــا نمایش  های فکاهی 
مناســبتی یا نمایش برای کودکان را به صحنه می آورند. 
در نتیجه آسیب  ناشــی از برخورد با تماشــاگر خاص به 
آسیب های جدی تر مواجهه با تماشاگر خیلی خاص تبدیل 
می شود که همانا گرفتار شــدن به نوعی فرمالیسم وطنی 

است.
محدود بودن در دایره تماشاگر خاص، تماشاگری که خود 
اهل تئاتر است، نه تنها به صورت ضمنی بلکه به شکل آشکار 
نیز بر هنر نمایش تأثیر مخرب بر جای می گذارد و هنرمند 
در انتخاب مضمون از میل و سفارش تماشاگر خاص فراتر 
نمی تواند برود. وقتی تماشاگری خودش تئاتری است، میل 
دارد خودش و مسائل خودش را بر صحنه ببیند. لذا برخی 
هنرمندان ما نمایشنامه هایی را می نویسند راجع به زندگی 

هنری خود، نمایشگران گذشته و حال.
می توان فهرســت بلندی از نمایش هایی فراهم آورد که به 
زندگی یک نویسنده یا هنرمند تئاتر، معرکه گیر، عروسک ها 
و عروسک گردان ها و... می پردازد. طبیعی است که دغدغه ها 
نیز در همین محدوده ســیر می  کند و مــردم و آرزوها و 
آلام شان در غبار فراموشی گم می شوند؛ چرا که حرکت در 
دایره ای بسته، ســرانجامی جز توجه به مرکز دایره )یعنی 
خود هنرمند( ندارد. چنین اثری افزون بر مضمون، در فرم 
نیز دچار مشکل می شود؛ چرا که گاه تکرار حدیث نفس ها 
به سرخوردگی نمایشــگر از پیام، اندیشه و مضمون منجر 
می شود و به دام فرمالیســم می افتد و به دور از آرمان ها و 
زبان و فهم مردم، گرفتار پیچیدگی و ابهام بیهوده می شود.

تماشاگر عام در پشــت این همه نمایش  در نمایش  ها، در 
میان این همه قصه های موازی و بازگشــت به گذشته های 
مکرر، زبان بازی ها و ساختار شــکنی بی منطق و این همه 
بی ارتباطی با فرهنگ زنده و پویــای جامعه، در می ماند و 
از تئاتر می گریــزد؛ چراکه هنرمندی که از چشــم زایای 
زندگی مردم بهره نمی گیرد، سرانجام در دایره ای محدود 
که مســاحت آن مســاوی معدل ســواد و ســلیقه و دید 
زیبایی شناسانه نمایشــگران جشنواره اســت، محبوس 
می ماند. درحالی که می تواند- و می بایســت- به فراخنای 
فرهنگ و تاریخ چنگ بیندازد و در عمق زندگی و سرنوشت 
بشر جولان دهد. در غیر این صورت، حرف و مضمون شکل 
و ســاختار نمایش ها به تکراری ملالت بار گرفتار می آیند و 
می ماند اینکه هنرمند با پیچیده کردن شــعبده وار شکلی 
نمایش، سعی کند همکاران )یا تماشاگرانش( را به اعجاب 
وادارد تا فرصت فکر کردن را از او سلب نماید. نتیجه نهایی 
چنین ترفندها،  تقیدها و پیچیده کردن های ســاختاری و 
شکلی، در لابه لای ســاختارهای بیهوده پیچیده نمایشی، 
در پشت فرم های هندسی بی روح و حرکات دسته جمعی 
فرمالیســتی، در لابه لای حرکات موزون، دنبال خویش و 
دنبال زندگی می گردد. درحالی کــه زندگی، پویا بیرون از 
این دایره، جریان دارد و می کوشد از تئاتر چون ابزاری گیرا 

برای حرف های خود بهره گیرد. این باید که هدف 
غایی جشنواره تئاتر فجر باشد؛ پویا و رو به مردم!

افتتاح مجتمع ادبیات و هنر
سال63 بود که مجتمع ادب و هنر در خدمت جنگ افتتاح 
شــد. در مراســم افتتاحیه این مجتمع که در سالن اصلی 
تئاترشهر برگزار  شد، حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب 
که آن زمان مسئولیت ریاست جمهوری را برعهده داشتند، 

به ایراد سخنرانی پرداختند. 

»اتاق« درگیر کرونا شد
تهیه کننده نمایش »اتاق« به کارگردانی زنده یاد ساشا کشوادی 
اعلام کرد به دلیل ابتلای تعدادی از بازیگران نمایش به ویروس 
کرونا، گروه از اجرا در چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر 
انصراف داد. انوشــه زاهدی تهیه کننده نمایش »اتاق« که قرار 
بود در روز دوشــنبه ۲۵بهمن در بخــش غیررقابتی چهلمین 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر به صحنه برود، درباره انصراف 
گروه از اجرا در جشــنواره گفت: گروه نمایش »اتاق« با ذوق و 
شوق فراوان از اینکه در جشنواره تئاتر فجر روی صحنه خواهیم 
رفت تمرین های نمایش را شروع کردند ولی بعد از مدتی تمرین 
تعدادی از بازیگران مبتلا به ویروس کرونا شــدند. این در حالی 
است که نمایش »اتاق« دارای ۲۰بازیگر است و به همین  خاطر 
خیلی نگران ســلامت اعضای گروه شــدم. تهیه کننده نمایش 
»اتاق« همچنین عنوان کرد: با توجه به موج جدید همه گیری 
ویروس کرونا تدبیر جشنواره برای پخش آثار از طریق پلتفرم ها و 
استفاده 3۰درصدی از ظرفیت سالن ها بسیار بجاست زیرا حفظ 
سلامت هنرمندان و مخاطبان تئاتر در اولویت قرار دارد. نباید این 

مهم را نادیده بگیریم که با توجه به موج جدید شیوع 
کرونا تمرین های گروه ها در پلاتوها ریسک بالایی دارد.

 سالن های کوچک
 بلیت فروشی ندارند
مدیر روابط عمومی، اطلاع رسانی 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر 
با تأکید بر پایبنــدی به ظرفیت 
مجاز 3۰درصدی در استفاده از 
ســالن ها، اعلام کرد سالن های 
کوچک بلیت فروشــی نخواهند 

داشت. مدیر روابط عمومی، اطلاع رسانی این دوره از جشنواره 
به ارائه توضیحاتی درخصــوص به کارگیری حداکثری تلاش 
برگزارکننــدگان این رویداد بــرای رعایت شــیوه نامه های 
بهداشــتی ســتاد ملی مقابله با کرونا پرداخــت. وحید لک 
می گوید: »نکته حائز اهمیت باز شــدن ســایت فروش بلیت 
جشنواره است که از پنجشنبه ۱۴بهمن ساعت ۱۲ظهر آغاز 
شده و طبق برنامه ریزی ستاد برگزاری جشنواره و اعلام رسمی 
وزیر فرهنگ و براســاس تصمیماتی که در ستاد ملی مقابله 
با کرونا اتخاذ شــده است 3۰درصد ظرفیت ســالن ها مورد 
اســتفاده قرار خواهد گرفت. این نکته به این معنا نیست که 
همه این 3۰درصد در ســایت فروش بلیت قابل بهره برداری 
اســت و به عنوان مثال در ســالن های کوچک، بلیت فروشی 
نخواهیم داشت؛ این امر صرفا در سالن های بزرگ رخ خواهد 
داد.« وی در توضیح اینکه چرا سالن های کوچک بلیت فروشی 
نخواهند داشــت، گفت: »چــرا که 3۰درصد در ســالن های 
کوچک عدد قابل توجهــی نخواهد بود و ایــن ظرفیت باید 
در اختیار هیــأت داوران، هنرمندان تئاتر اســتانی و اصحاب 
رســانه قرار گیرد و در نتیجه عددی باقــی نمی ماند که برای 
فروش ارائه شود؛ مضاف بر اینکه اصولا در سالن های کوچک، 
پروتکل های بهداشتی باید با جدیت بیشــتری رعایت شود. 
برخی از عزیزان مان در رسانه های مکتوب اشاره کرده بودند که 
در جشنواره تئاتر فجر، پروتکل های بهداشتی رعایت نمی شود. 

جشنواره تا این لحظه هنوز رسما آغاز نشده است و 
از روز یکشــنبه، ۱۷بهمن ماه  اجراها شروع می شود.

خبر روز

قاب صحنه

یادداشت روز

منتقد تئاتر
منوچهر اکبرلو

محمــد نیــازی و گروهــش با 
نمایش هــای موزیکالی که طی 
چند سال اخیر در جشنواره تئاتر 
فجر به صحنــه برده اند و جوایز 
و تقدیرهایی کــه در بخش های 
مختلف از طراحی گریم و صحنه تا موســیقی و بازیگری به دست 
آورده اند، دیگر نامی آشنا برای دنبال کنندگان این رویداد به شمار 
می روند. پس از 2ســال وقفه، نیازی این بار با کارگردانی نمایشی 
به نام »سویینی تاد« در جشــنواره چهلم تئاتر فجر حضور دارد؛ 
نمایشــی به ســیاق کارهای اخیرش موزیکال و برگرفته از متن 
»استفان ساندهایم« که یادآور فیلم موزیکالی به همین نام از »تیم 
برتون« است. به بهانه راهیابی این نمایش به مسابقه بخش صحنه ای 

جشنواره با نیازی گفت وگو کرده ایم.

پس از 2ســال غیبت با نمایش دیگــری در چهلمین 
جشنواره تئاتر فجر حاضر شده اید. درباره این اثر و ویژگی هایش 

بگویید.
نمایش »سویینی تاد« را ۲سال پیش برای اجرای عمومی تولید کردم، 
اما شــرایط کرونا باعث شد روند اجرا متوقف شــود، ولي امسال چون 
شرایط کمی بهتر شــد، تصمیم گرفتم آن را برای جشنواره تئاتر فجر 
ارسال کنم؛ با هدف اینکه کنش و اتفاقی باشد برای بازگشایی مجموعه 
تئاتر شهر مشهد، تا بالاخره سالنی که قلب تئاتر شهرمان است به چرخه 
اجراها برگردد و امیدوارم این اتفاق رخ دهد. مضمون نمایش هم برگرفته 
از یک قصه قدیمی و فولکلور انگلیسی است؛ روایتی از زندگی آرایشگری 
به نام »بنجامین بارکر« که توسط فردی ثروتمند در شهر مورد ظلم قرار 
می گیرد، همسرش تصاحب و خودش تبعید می شود، اما بعد از سال ها 

برای انتقام برمی گردد و در این راستا اتفاقاتی برای او رخ می دهد.
شما سال هاست که در جشــنواره تئاتر فجر شرکت 
می کنید و کارتان هم درخشیده و دیده شده است. با این پیشینه، 
فکر می کنید این رویداد چه دستاوردی برای تئاتر کشور به خصوص 

آثار خارج از تهران می تواند داشته باشد؟
جشنواره تئاتر فجر ویترین تئاتر ایران محسوب می شود؛ به خصوص برای 

شهرستانی ها که موقعیت خوبی است تا کارهای همدیگر را ببینند. در 
این رویداد، کارگردان ها، نویسندگان و هنرمندانی از سراسر کشور حضور 
دارند و می توانند همدیگر را بهتر بشناسند تا نخ تسبیحی بین هنرمندان 
کشور برقرار شود. این همنشینی و ارتباط، قطعا به رشد و پیشرفت آثار 
خیلی کمک می کند و فرصت خوبی برای شناخته شدن بچه هاست تا 

در آینده بتوانند کارهای بهتری تولید کنند.
نزدیک به 2سال است که کرونا بر اجراهای صحنه ای در 
سراسر کشور سایه انداخته و هنوز هم اثرات و تبعات آن را می توان 
دید. با توجه به این شرایط در کنار مسائل و مشکلات اقتصادی، 

چشم اندازتان از جشنواره امسال چیست؟
من به جشنواره چهلم خوش بینم؛ کارهایی که در لیست می بینم همگی 
محصول آدم هایی است که خوشبختانه چهره های خوشنامی هستند و 
برای همین فکر می کنم جشنواره خوبی در پیش باشد. در این دو سال 
با تعطیلی های پی در پی و ایجاد محدودیت های اجرا، فنر تئاتر فشرده 

شد؛ برای همین حالا که این فنر رها شــده، فکر می کنم امسال انرژی 
زیادی را در جشنواره خواهیم دید. وقتی چیزی از آدم گرفته می شود، با 
برگردانده شدنش قدرش را بیشتر می دانیم. از این حیث، فکر می کنم 
جشنواره ای خوش انرژی پیش رویمان باشد و البته امیدوارم این اتفاق 

در عمل هم بیفتد.
شما گروهی جوان و مستقل هستید که به طور مستمر کار 
می کنید و اکثر آثارتان پروداکشن های بزرگی دارد. فکر می کنید 
تئاترهای مستقل و جوان که تهیه کننده و سرمایه گذار ندارند، با 

چه مشکلات و چالش هایی روبه رو هستند؟
شرایط مالی در این دو سال به خیلی از ما فشار آورد، اما بین مشاغل 
به عقیده من، بیشــترین ضربه به هنرهای نمایشی و صحنه ای مثل 
تئاتر، سینما و کنسرت خورد؛ چون در یک ســال اول به طور کلی با 
رکود و تعطیلی مواجه بودند و خیلی از کســانی کــه در این حرفه ها 
مشغول بودند شغل شان را از دست دادند. برای همین شرایط سختی 
را پشت سر گذاشتیم، اما هم اکنون هم با توجه به افزایش وحشتناک 
هزینه های تولید، شــرایط خیلی سخت تر هم شــده است. من فقط 
امیدوارم که صدایم به گوش آنهایی که باید، برســد. معتقدم حداقل 
کاری که مسئولان و مدیران می توانند در حق ما انجام دهند این است 
که درِ سالن ها را باز کنند تا بتوانیم اجرا کنیم. مثلی هست که می گوید 
»به مرگ می گیرند تا به تب راضی شــوی« که حکایت ماست؛ امروز 
دیگر نه خواسته افزایش تعداد سالن ها و راه اندازی مجموعه نمایشی 
جدیدی را داریم و نه تجهیز امکانات ســالن ها. تنها خواسته مان این 
است که ســالن های موجود مشهد را بازگشــایی کنند تا بتوانیم کار 
کنیم و  بلیت فروشی انجام دهیم تا بخشی از هزینه هایمان را از طریق 
گیشه برگردانیم. متأسفانه سطح توقعات ما به کف رسیده است، اما 
امیدوارم همین خواسته های حداقلی برآورده شود؛ در غیر این صورت 
شرایط برای تئاترهایی مثل ما که پروداکشن های بزرگ و هزینه های 
سرسام آوری دارند، سخت تر هم می شود. با توجه به اینکه تهیه کننده 
و اسپانســری پای کار نیامده، حداقل با بازگشــایی سالن در مشهد 
می توانیم هزینه رفت و برگشت مان به تهران برای شرکت در جشنواره 

و چند شــب اقامت را تامیــن کنیم. با اینکه شــاید چنین 
خواسته ای خنده دار به نظر برسد، اما نیاز جدی امروز ماست.

بعد از آیین گشایش چهلمین جشنواره تئاتر فجر و افتتاح 3نمایشگاه 
در برنامه جنبی این دوره از جشنواره، تهران میزبان اجراها خواهد 
بود، در نخستین روز از جشنواره بین المللی تئاتر فجر، 9نمایش در 
بخش صحنه ای اجرا می شود. در نخستین روز تالار وحدت میزبان 
نمایشی از گرگان است، نمایش »بروخا« رضا تراب  زاده اجرای خود 
را در تالار وحدت آغاز می کند.  تئاترشهر هم در ۴سالن خود با اجراهای »بانوی محبوب من« گلاب 
آدینه، »احتمالات« علی شــمس، »رز آبی« احمد ارجمندی و »لاواستوری« زری اماد در جشنواره 
حضور دارد. این مجموعه تا پایان جشنواره میزبان اجراهای مختلف است و شلوغ ترین سالن میزبان 
جشنواره چهلم خواهد بود. در تماشاخانه ســنگلج هم قرار است نمایش »داســتان ال« اجرا شود، 
کارگردان بلغارستانی که این نمایش را از داستان شاهنامه اقتباس و در این دوره اجرا می کند.  »پروژه 
عکس العمل« هم در تالار اصلی مولوی اجرا می شود؛ نمایشی از یوسف پاپیری که ۲ اجرا دارد. از دیگر 
سالن های اجرای جشنواره ایرانشهر است که در نخستین روز سالن ناظرزاده اجرا ندارد و محمدهادی 
هاشم زاده در سالن سمندریان نمایش »استرالیا« را که پیام لاریان نوشته، روی صحنه می برد. اما تالار 

حافظ در نخســتین روز اجرایی ندارد و برج آزادی هم از ابتدا تا پایان جشنواره میزبان نمایش »یک 
ماه، هزار آسمان« حمید ابراهیمی خواهد بود. این نمایش هر روز ساعت ۱8اجرا می شود. در روزهای 
جشــنواره ۱۴نمایش هم در بخش دیگرگونه  های نمایشی اجرا می شود. این نمایش ها اجرای خود را 
از ۲۱بهمن شروع می کنند.  در بخش نمایش های خیابانی جشــنواره چهلم، 6نمایش اجرا می شود. 
نمایش های »مدافه آخر«، »حیات خانه ما«، »روزگار سرد«، »آلتن  ای«، »کربلای آب« و »به دنبال 
خورشید« ازجمله آثاری است که در این بخش حضور دارد. محوطه تئاترشهر و محوطه ایرانشهر میزبان 

این دوره از جشنواره در بخش خیابانی هستند.

زنگ چهلم در تهران نواخته شد
نمایش هایی در بخش های صحنه ای، دیگر گونه های اجرایی و خیابانی از امروز در پایتخت شروع می شود

     
من به جشنواره چهلم خوشبین ام؛ کارهایی که 

در لیست می بینم همگی محصول کار افرادی 
است که خوشبختانه چهره های خوشنامی 
هستند و برای همین فکر می کنم جشنواره 

خوبی در پیش رو باشد 

     
تئاترشهر در 4سالن خود با اجراهای »بانوی محبوب من« گلاب آدینه، 
»احتمالات« علی شمس، »رز آبی« احمد ارجمندی و »لاواستوری« 

زری اماد در جشنواره حضور دارد

گفت وگو

روزنامه نگار
سبا حیدرخانی

گزارش

روزنامه نگار
فهیمه پناه آذر

سطح توقع  ما  به کف رسیده است
محمد نیازی از نمایش »سویینی تاد« می گوید
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مکث
افتتاح 3نمایشگاه

مراسم افتتاحیه 3نمایشگاه اسناد 40دوره جشنواره تئاتر فجر و نمایشگاه عکس 
و پوستر چهلمین جشنواره، روز گذشــته، ۱۵ بهمن در خانه هنرمندان ایران برگزار شد. در 
نمایشگاه اسناد 40دوره جشنواره تئاتر فجر، اسناد و اطلاعاتی از 40دوره جشنواره تئاتر فجر به 
نمایش گذاشته می شود که تا کنون  کمتر درمعرض تماشا قرار گرفته است. در نمایشگاه عکس و 
پوستر جشنواره آثار برگزیده برای حضور در بخش مسابقه عکس و پوستر و نمایشگاه به نمایش 
گذاشته خواهند شد. آثار برگزیدگان بخش مسابقه عکس و پوستر که در افتتاحیه جشنواره 

معرفی شدند هم در این نمایشگاه در کنار دیگر آثار به نمایش درمی آید.
عکس: روابط عمومی تئاتر فجر
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